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Q: Jim, let’s start at the beginning. When and where were you born?
HOOPER: | was born in Grand Rapids, Michigan, on January 9, 1947.

Q: What do you know about your father’s side of the family? Where do the Hoopers come
from and what were they occupied with?

HOOPER: I knowt hat my f alefamily carme frem Cdrewallp England.
They were tin miners in Cornwall and came to the United States in the mid-1800s. And |
understand that they opened the Upper Peninsula of Michigan to mining in the 19™
century. In fact, there was a family reunion about thirty years ago, | happened to be
overseas at the time and | regrettably could not attend it, in Ontonagon, a town in the
Upper Peninsula of Michigan. Th er e we r e n 'residingthese at tHeatimgoe r s
the family reunion, but the Hooper name is apparently still known in Ontonagon. The
townspeople remembered the name and invited several of my relatives to stay in their
homes rather than at local motels. My aunt wrote a family history in which she pulled all
of this together for the reunion, had it privately printed and distributed to family
members.

For those who know very little about Mi ¢ h i dppenPengnsula (I lived in the Lower
Peninsula), it ' s pr et t yltispphadydest kngwn foothe Salltste. e d .
Marie locks and the Mackinac Bridge, which | remember visiting when it was being built
in the 1950s.

My mot h etie Heyt famillydsterts in Germany. There were two brothers who
came to the American colonies as doctors in the 1600s, according to what my mother told
us, though there is no written family history of which I am aware. My understanding is
that my relatives participated in just about every major war fought by the United States,
from the Revolutionary War to the Civil War through World Wars One and Two.

By the Civil War they were living in Illinois. My mother was born in Decatur, Illinois.

The Hoyts were involved in the railroad business, a number of them were engineers and

so forth. Decatur was a center of railroad yards. 1 n f act, one of my mot hei
memories—she was born in 1922—was of a funeral at age three or so that she attended

for one of her uncles who was an engineer. His train had been going over one of those

big, wooden, rickety trestles and the trestle collapsed; no one survived the crash.



My mother was legally blind for the last fifteen years or so of her life. She had problems
with eyesight all of her life which deteriorated as she grew older.

Neither my father nor my mother had been to college. It had always been her dream

however to attend college, and in her early 60s she finally decided to getherb ac h el or
degree. Once she decided to do something, she was very determined to reach her goal,

and though it took her about ten years, since her blindness limited the number of classes

she could take at any one time, she obtained her degree around the age of 70. She

received a standing ovation at graduation, a nice spread in the Grand Rapids Press, and
significant coverage on local television. She was extraordinarily proud of the effort that

she had made and her accomplishment. She died of rectal cancer in Grand Rapids,

Michigan at age 74.

S

My father was in World War Il, having enlisted in 1942 after Pearl Harbor. He was
enormously proud of having beHetndggatrt of Geor
Normandy twice, not on D-Day but a few days later the first time to pick up some
equipment and bring it to England, and then he went back a few days after that. He was in
transportation units that initially had to take some captured German weaponry back to
England, as I recall him telling us. After | had joined the Foreign Service he told me that,
in 1938 at age 16, he did not know where Czechoslovakia was when the Munich
agreement was in the news. However, he added, in 1945 his Third Army unit ended the
war in Czechoslovakia. | believe he felt that there was a lesson in that and that it paid to
understand something about what was going on in the world. For him, when we would
talk about foreign affairs on occasion, he put great stock in what our allies thought of any
particular plan or initiative that the U.S. wanted to implement. That served him in good
stead as a shorthand guide to looking at issues, because in 2003 he opposed the U.S.
invasion of Iraq in view of the criticism of the policy by many U.S. allies.

Q: When he got out of the military, what was he doing?

HOOPER: Cars were always at the center of his career and, along with his family, at the
center of his life. He was driving a truck between Grand Rapids and Lansing, Michigan
in 1935 when he was 13, unbeknownst to my grandfather, who was a vice president of
Michigan National Bank in Grand Rapids. The State Police pulled him over for speeding
and informed my grandfather when they realized his age. He later became a service
manager in Grand Rapids for several different automobile dealerships, in particular
Chevrolet and Oldsmobile. He loved General Motors but saw the faults of its
management approach, and noted that the Japanese firms seemed to be much more
effective at understanding what customers wanted in their vehicles. He was a pretty
honest man, a real straight shooter, and just knew everything about cars.

He died in 2007 at age 84, having worked until 82. The Oldsmobile dealership he was

withk ept him on, though heaswsitsoéméndingadhei ce mana
cut back his work to two or three days a week as a consultant at the dealership. People

knew he was trustworthy and would tell t hem



them any fluff or spin about what was best in terms of automotive decisions they had to
make. He wo ul dn’ t repairdyals. ahough hewasnaok in sales and had never
wanted to be, he developed a wide circle of people who believed in him and who would
buy a new car because he was there to oversee its servicing. Every dealership he was with
valued him for the business that his integrity brought to the dealerships. They kept him on
twenty years after people normally stop this kind of work.

Q: Where did you grow up?
HOOPER: Grand Rapids, Michigan.
Q: What was the neighborhood you grew up in like?

HOOPER: Middle class, near Alger Elementary School. I look back on it as what was for
many white middle class Americans in the 1950s probably considered a traditional
upbringing. We lived in the same neighborhood for years, got to know all the kids,
playing softball in vacant lots and being chased by a neighbor when we would hit the ball
into his yard. | have kept in touch with one of my best friends from those years, who
lived next store and now still lives just a few blocks from there, a very decent man who
adopted two kids from Romania and Latin America some years after marriage and has
raised them well.

Also, | should add that in the summer of 2010, when | returned to Grand Rapids to attend

the 45" reunion of my Ottawa Hills High School graduating class, | went by the old

neighborhood and tried to visit the house where | had grown up, but the current owners

were out of town. However, a neighbor across the street told my wife and | that a movie

crewwasi n town shooting a comedy with Ben Still
Mi nutes Or Less”), and that the week previou
in the driveway of my family’s house that we
According to the neighbor, the director wanted to film the scene at a prototypical

Midwestern house, drove around Grand Rapids, and when he drove past my (former)

house, stopped there and decided that was where he would do the scene.

Growing up, | did a lot of the things that were typical for the location and era—played in

Little League baseball, rooted for the Detroit Tigers (baseball), Lions (football) and Red

Wings (hockey); collected bubble gum cards (baseball and football players, the Davy

Crockett series, etc.); and spent as much of the summer as possible with my parents

swimming in nearby Lake Michigan. I also published a neighborhood newspaper for a

brief period and did all sorts of odd jobs to make a little money to save for a bicycle. I did

not like alcohol back then so avoided related problems with that while growing up, but |

smoked cigarettes occasionallywh en my parents weren’t | ooking
“coemy first day of coll ege, when | was final
hiding the cigarettes from my parents any more, | stopped and have never again smoked

cigarettes. My only exposure to marijuana was once in college, with a group of people

sitting around a campfire, someone passed a joint around and | took two puffs, inhaled,



but it did nothing for me and I never smoked it again nor tried any other such drug.
Relatively speaking, it was a pretty innocent youth.

What | regarded as a traditional upbringing is very different from the upbringing my son
and daughter had in the Foreign Service. They moved around every two or three years or
so, whereas | had grown up in the same town for my first 18 years until going to college
at American University in Washington. As | mentioned, | had lived in the same
neighborhood for a number of years and then a different neighborhood, but I really got to
know other families, other kids, grew up with them and so forth.

Q: At home, sort of how did things work? You have brothers, sisters, sit around and talk
about things?

HOOPER: | had two brothers, no sisters. I wastheoldest We di dn’t tal k that I
international relations. | t j ust was n’ t Sotmdpalitics, bnunoraspasty a t opi
and that kind of thing, the Boy Scouts. | have one brother two years younger than me, the

other is three years younger and so we were all close enough, we made up much of a

team ourselves.

| probably got my inspiration for international relations and the Foreign Service from a
seventh grade teacher that | had, who was terrific. Through her | became interested in
international relations and whereas | had never really thought of it before, around the age
of 14 or so | kind of figured | wanted to go into the Foreign Service. Career choice really
came very early for me.

Q: Your neighborhood, was it a mixed neighborhood, different ethnic groups or

HOOPER: Virtually all white, as | remember it. It was not a mixed neighborhood at all.
Everyone thinks their life experience is traditional or something like that and what I then

regarded as a typi callitwaspusmyiupbriqngingapdmyi t wasn’ t
neighborhood and so forth. There were kids who were refugees from World War Two,

but I barely knew what a refugee was.

| remember from first grade a boy who was Jewish and from Germany.I di dn’t real i z
much about the Jewish aspect of his faith and he mentioned once in passing he knew

German.l sai d, “Oh, whWHedoemitd,ydWNos phéitak eivte?” spe

stayed in my mind for some reason and it was only when | grew up that | realized he
di dn’ t watmecause ob what fhecfamity had gone through in the Holocaust.

Q: Grand Rapids, what was going on there?
HOOPER: Grand Rapids is part of western Michigan, about 25 miles from Lake

Michigan and the lake dominates much of your weekends in the summer and so forth.
Everyone goes there and has a cottage or rents a cottage or something.



Grand Rapids is a fairly moderate conservativearea. Ther e’ s a | ot of Dutch
and they had Sunday | aws, the stores weren’t
Sunday, because there was a heavy Christian Reformed influence. Gerry Ford was our

congressman.

Arthur Vandenberg was from Grand Rapids and had been the senator from Michigan.
Grand Rapids had produced some real leaders like Vandenberg in setting postwar policy,
as a Republican, with the Truman Administration. His break with the isolationists was a
major boost for greater international engagement by the United States.

And Gerry Ford, not necessarily known for foreign relations, though he was on the House
Appropriations Committee and focused in part on defense matters. He was actually quite
interested and quite good in foreign relations. When | was a student at American
University’ School of International Service, | worked for three years as an unpaid intern
in his office and got to know him slightly.

Q: Where did the family fall politically?

HOOPER: Republican then, although I can remember my mother voting Democrat in the
Si xt i e gnpreaentocraf familysiow.

Q: Sort of moderate Republican?

HOOPER: Yes, moderate Republican. My father never talked politics that much. My
mother was more interested in it. But | would say moderate Republican.

Q: How about religion?

HOOPER: Protestant, Presbyterian, went to Eastminster Presbyterian Church, where the
minister was a wonderful man who | fondly remember, Edward Bringham. My last year
of high school, | attended a liberal church. There are not many of them. Hard to describe
it, very unique, led by Dr. Duncan Littlefair, who was the scourge of conservative
religious groups in Grand Rapids. It had evolved out of a Baptist Church, strangely
enough. In any case while growing up | remember going to church every Sunday, or three
out of four Sundays, and was active in the church youth group.

Q: Did the family, did you, keep up with the news and newspapers?

HOOPER: | read the Grand Rapids Press for news, but as for radio, when listening to

rock and roll music | would get bothered with news interruption.1 wasn’t | i steni ncg
radio for news in those days.

Read a lot of books. I really loved reading. I just read all sorts of books.

Q: You recall any of the early books that particularly struck you?



HOOPER: Back then, there was a series of books called the Landmark series and they
had fifty, sixty books. I think I read every one of the series and they were from history to
biography to whatever.

Reading gives you a field of knowledge and insights and relationships that you draw on
for the rest of your life. Some of itisunconsciousand you don’t kecessaril
what' s there.

As a kid, somehow | was reading a Reader’s Digest story about the American University

in Beirut as a teenager and the American University in Beirut had classes in English and 1

t hought, “ 1’ d I i Rwanted o gogwerseds fora year, jusi‘cya@ d ay . ”

abroad, | knew that before | wentto college. Fr om year s back, |l thought
t h e $od applied there and | got accepted and went there and actually found my wife

there, but this came, oddly enough, out of reading that Reader’s Digest article, which

ended up changing my life completely.

Q: In elementary school, were you a good student and what things did you like and what
didn’t you like?

HOOPER: I really liked international relations. Back in elementary school,i t wasn’ t
international r d dideptetty wahl,4 guesst hhddhe sange kifdofr s ur e .
interest in getting gold stars and boxes checked at the top of the list and was very

competitive on grades, very competitive in athletics and | was the leader of various

groups on the playground.

| liked geography, was very interested in geography. | was most interested in history.
And then that kind of evolved into current affairs, international affairs and so forth.

Q: How about math and things of that nature?

HOOPER: I liked math, particularly when we got into algebra, | really liked that. I kind

of understood that and did not have any problems with math. When we got into geometry

in high school, it really t hruslityofithemland t r i
didn’t have much interest inFohemeanid diodn’
the point of it.

go
fr

Chemistry and physics, biology, | was not interested. It was not something that spoke to
me and my dreams.

Q: Where’d you go to high school?

HOOPER: Ottawa Hills for seventh grade, then to the newly created Ridgeview Junior
High School near where I lived for eighth and ninth grade, and then back to Ottawa Hills
for high school. | plan to attend the fiftieth anniversary of our graduation in the summer
of 2015. The high school was named after a tribe of native Americans that had settled in



Grand Rapids, the Ottawas. There were a number of tribes that had lived in western
Michigan.

Q: Get involved much in extracurricular things?

HOOPER: | was on the debate team for a year, played trumpet in the band for a while,
and at one point tried out for the student play, though failed to get the part. | had no
acting ability.

In junior high school, I was vice president of the student council and then the next year
was president, and my brother became the vice president of the student council. That kind
of thing rarely happens.

Il n high school I wasn’t i nt éguessdlosemy i n st uden
interest after that. | ~ d ithdhlnl did a particularly good job on the student council.

Q: What about, in high school, dating, was there much dating going on?

HOOPER: | did my share of dating in junior high school and high school, had my share
of crushes and girl friends.

Q: The usual thing: going to movies, having a soda and that sort of thing?

HOOPER: Yep, | remember some of them. | remember seeing Lawrence of Arabia on a
date.1 woul dn’'t describe that as a chick flick.

Did a lot of intramural sports in junior high school and I guess high school.

Q: Did outside events intrude at all while you were doing this, elections or the Cold War
or not?

HOOPER: As | was growing up | always thought that people should be more serious,

there was a Cold War going on. As | got into my teens there was a part of me that said

while at the same time | was enjoying parties and so forth and all the football games and

baseball games and all this kind of stuff in the neighborhood that we used to do all the

time, | just loved it, but part of mealwayss ai d, “Peopl e s HWdhwlrce’'lse mor
a Col d Wa rlalngost thoogdt ofat m thdse terms, that this was serious business

and there’s a seriousness there, for better

Q: While you were in high school, were you pointed towards university? Was this sort of
expected, or not?

HOOPER: Yes. | wanted to go to school in Washington, D.C and in fact | only applied to
one college, which was American University School of International Service and there
was a man who was kind of a mentor, who was a teacher, a high school teacher named
David Newton, really good and when | told him about this, | had him write a letter of



recommendation and then | ater he said, “ We |l |
Which colleges do you want me to write to? ”

And | said, “No, that’s the only one | 'm app

He was shocked and | remember his telling me,“ Wh ¥ ® u’ r e Yoa gotta apply to
severa,You don’t know you're gonna get accepted

| said, “No, that’'s the only place | want to
“What i1 f you're not accepted there?”

But | was accepted by AU.

On my father’'s side, the familymycol |l ege was
grandmother had said if | go to the University of Michigan that she would pay. And | told

my parents that, no, I did not want to go there. Great school, but | wanted to go to school

in Washington, that was my dream.

Sot hat was it | went to AU wi tardbhadttogatny gr andi
out and get a scholarship and work part time to save money. | was working from the time

I was 13, during summers. But | had to take on loans to make it through college.

Q: What sort of jobs were you doing in high school?

HOOPER: During the school year | worked at a convenience store. For several summers

| was a YMCA camp counselor for kids at Camp Optimist, just outside Grand Rapids,

they had a camp area, it was a lot of fun, probably for the first four years as a teenager,

five years, whatever and it was a lot of fun.

And then Gerry For d’ storyoamd dviotkee therebeween had a pai n
senior year and college and got a letter of recommendation from him to his brother,

which probably helped me get that unpaid student intern job which | had for three years.

In college, factory jobs, in Grand Rapids or Kalamazoo, where my parents moved when |
graduated from high school.

Q: Graduated from high school what year?

HOOPER: "6 5.

Q: Where did you go to college?

HOOPER: American University in Washington, at the School of International Service.

Q: You did that from 65 to '69?



HOOPER: Yes, with one year spent abroad, my junior year abroad, at the American
UniversityinBeirut. | t ° s a s i miTheee s notrekationship betwaemtbegwo
universities.

Q: When you arrived on the campus here in Washington, D.C., what was American U
like at the time?

HOOPER: It was probably the last year in which there was some expectation that
freshman wore beanies and none of us did. The big debate was should the university be in
loco parentis. That debate has obviously long since been settled but was still lively at the
time. Vietnam was gearing up as a serious issue. That was the single biggest issue
throughout my college time.

But | thought college was great. | loved Washington and thought AU was a great school.
| really liked the education I got. | thought it was very practical and relevant. Liked the
courses. | thought AU was terrific.

Q: AU is able to draw on Washington, real practitioners, particularly in fields such as
international relations. Did you specialize in any particular area?

HOOPER: After the year at the American University in Beirut, | took an interest in the
Middle East. | had none before that.

As | mentioned earlier, | had that in my mind, going to AUB, that seed got planted as a
kid. So I took an interest in the Middle East after | returned to AU. It was really in
graduate school at Columbia where | specialized in the Middle East at the School of
International Affairs.

Q: Let’s go to Beirut. You were there what year?
HOOPER- 6867
Q: What was the situation at that time?

HOOPER: Interesting time to have been there. It was after the Six Day Arab-Israeli War

of 1967, whichwasinJune.] r emember my passport was stamp
Travel” to a long list of Middle East countries that had broken diplomatic relations with

the United States during the war. linitiallywasn’ t even sure 1o was goi |
travel to Lebanon,buti t wasn’'t an i ssue.

While in the Middle East for that school year | never felt afraid, insecure, even though

there were a lot of hostile attitudes towards American policy in the region. | found that

the people | met distinguished readily between American policy on the one hand and
Americans and Americanculture. They didn’t | i ke American pol i
least on the Arab-Israeli issue, but they liked Americans, were curious about America and



respected American culture. I made a lot of friends. | also traveled to Israel while | was
there.

It was a great year. | traveled around the region a fair amount, got to know to people, had
experiences that | never whtmalybperedrye had i f |
mindup.l think | was pretty naive when | went a

Q: Did you find at the university, was there a strong anti-Israeli theme?

HOOPER: People certainly had their points of
| actually think there was more tolerance, that people tried to understand the situation

more. It was considerably less inflamed. But there was a lively curiosity about Israel

among Arabs at that time.

And | went to Israel during the Christmas vacation. Back then, you had to go to Cyprus,

get another passport to use to travel to Israel, s 0 t hat you didn’t have ¢t
the passport and | went with four or five other American students and when we returned

to Beirut, we had a presentation which we did off campus and talked about it and had
slidesandsoforth. The room was packed and welhedi dn’t ge
Palestinians in particular were very curious about Israel and what life was actually like

there as they knew the Palestinian and Arab propaganda of the time distorted things in

Israel considerably, and so they asked a lot of questions to understand what was going on.

Q: That year, were you taking courses that were particularly focused on the Middle
East?

HOOPER: Some, yes. | took a Middle East politics course and there was a professor who

was very open minded, just terrific, no poli
but would not accept ideological positions that students would take on any issue, be it

governments in the Arab world, Israel and so forth. People had to justify their opinions

and he understood, | thought, the realities of governing and the realities of politics in the

region. | learned a lot from him. The late Dr. John Batatu was a great man and an

inspiration to me.

He wrote a book about Iraq and because he had access to files there that they let him copy
between governments, they just let him look at the files, so he went in and copied down
all sorts of stuff and got a lot of stuff about pre-1958, about what Iraqgi society was like
and the real strata in society.

He had a way of looking at things that was not ideological. You really felt you
intellectually came alive in his classroom. I found that interesting.

Q: Did you get any feel for the large, I guess they re Shia, sort of the underclass, at least

at that time, were the underclass Arabs, or were you kind of absorbed by the Christian
Lebanese?

10



HOOPER: I did not get that much of a feel for the Shia when Iwasthere.] * m t ryi ng t o
think who | knew in the student body who was explicitly Shia. It was not just Lebanese,

because there were a large number of Arab students from other countries.1 " m tryi ng t o
think if I remember, there might have been but | do not claim to have gotten a feel for the

Shia underclass in Lebanon.

Q: 1 think this was true of people in our embassy and everywhere else.

HOOPER: I ran into someone from the embassy, | believe he was from the public affairs

section, some students were invited up to th
along And so we were talking to this fellow abo
don’t really calrte wwehsandnpgliopumekbred o ne’vte Ir’eal | y c a
was a real turnoff to me. And there were Arabs there, too and | thought it was not the way

Americans should project themselves.

On the other hand, there was another Foreign Service Officer that | met who was learning
Arabic, he was taking a course at American University. | was really impressed with him.
This is what I call a real Foreign Service Officer. He had some very interesting stories.

| remember meeting at his apartment, which was near the university, along the Corniche,
along the water, meeting Phebe Marr, who was
kept in touch with her, occasionally over the years | see her on TV speaking about Iraq.

Overall it was a transformative year.
Q: Then you came back, '69 or 687?

HOOPER: I came b a c klustiinthe lashfev menthshefoeedeavingf ' 6 8 .
Beirut, Robert Kennedy was assassinated, Martin Luther King was assassinated. |

remember meeting with other students, we talked about whether America was going to

hold together. You really got that impression that things were serious and that it was a

pretty sobering time. | found it difficult to be away from America at that particular time.

Q: How did you stand draft-wise?

HOOPER: When | went to graduate school | was called up. |~ w aparticdlatly looking

forward to going to Vietnam but assumed that was goingto happen.| * d had a knee
operation as a 14 year ol d f orlhadbednios eased c a
crutches for a long time. At the draft physical, the army doctor took a look at my x-rays

ands ai d, “ Wo ul danothertime®? ‘bcame batk and He looked at my file

andmyx-r ays and saiYou’' T ¥iogoestee ga@uti!n t he ar my. "’

| think they figured | was going to be spending a lot of time at VVeterans Administration

hospitals due to my pre-existing leg problem after my service and was going to be a long
term drain on the Veterans Administration.]| don’t know whButmygui dance

11



number came up, back then you had numbers and | had like 125 or something and | got
the call fairly early. So that was my experience with the military.

Q: So you went off to Columbia for grad school? What were you planning to do?

HOOPER: | wanted to join the Foreign Service. | was also getting married, to the sister of
my roommate, who was Lebanese, at AUB. | got to know him and his family and would
go up to the mountains to their home often on weekends when | was at AUB. We got
engaged when | was at AUB, then I returned to the US to finish my senior year of
undergraduate studies, so we were separated for a whole year, which was definitely not
easy, and then married after I returned to the US and began graduate school in 19609.

Q: Where did she come from? What sort of family and all?

HOOPER: They had Lebanese citizenship at the tir
years or so, eightortenyears. Sh e’ d b e e n IHer father wanin ciiarlgesop p o .

engineering at the American University of Beirut. Before that, he was at Aleppo College,

which was an American college in Aleppo, Syria and he had Syrian citizenship then. But

he was Turkish, he came from Turkey. They were living there and she was born and had

Syrian citizenship and grew up on an American campus. Then he was hired by AUB.

Various companies were trying to hire him to come and work in the United States. He

was born in Turkey, went to a missionary school, worked very hard, saved up money,

went to Roberts College, taught there, got two of his brothers to Harvard.

He was a very honest man, an extremely honest man. He had the son of a government
minister in one of his classes at Roberts College, and failedhim.And t hey sai d, “ Yo
can’t do that Atyolueasutstgicvaen 'hti ndoa iG..”

He s ai dndhe‘whsthen told that the government was going to put him in the

army and he knew what would happen then. Someone told him they were coming for

him. He slipped out of Istanbul and across the Syrian border. He > d j ust marri ed m
mother and in fact they had a little baby who just been born. She remained in Istanbul

until he had found a job at Aleppo College and arranged for her to join him there.

't s quite an | Hetwesawverylionestngagn. Hamwayn'st oggi ng t o
someone a grade thdelg dusn’ woldtle ddei rdvne dto pneartitoedr.
the student was and he paid a high price. | have very fond memories of him. He was a

very honest, decent, tough-minded, honest man.

Q: When you went to graduate school, did you still have the Foreign Service in mind?

HOOPER: Yes and | picked Columbia and the School of International Affairs and in

particular Professor John Badeau, who then was head of the Middle East Center at

Columbia.

Q: Later ambassador to Cairo?

12



HOOPER: Actually before that he had been ambassador to Cairo and president of the
American University in Cairo. At Columbia, they had the various regional institutes and |
took courses with him and various others there.

But | was focused on getting into the Foreign Service. To be honest, it was a great

experience in New York and for my wife, it was her first experience in the United States,

New York City, that was quite a big thing. And we had nothing. We were penniless. We

survived on | oans, revolving | odrmnsthe whi ch we
university and she was working and | was working part time, ten cents a slice pizza that

you could get on the street. It was a great time, in a lot of ways.

Q: You were, what, on a master’s degree program?

HOOPER: Yes, two years. But | was tiring of school and wanted to get into life and do
something real.

| took graduate school seriously and the grades were good and everything, but I could
have gotten more out of it. I just wanted to stop studying and start living and be able to
better support my family.

Q: You took the Foreign Service exam?

HOOPER: Yes. During the day-long oral exam process, a group of aspirants had to deal
with the issue of whether the United States should use diplomatic relations as a tool or
should we just establish them with everyone, or should we be very selective, and we had
to write something advocating a position.

Then they told us that we had to discuss and defend our views and come up with a
consensus agreement.* Ok ay, herEs senthiealrluy &suneedte ar en’ t
have an agreement or whatever, butfromnowon | " m si tting here takin

nothere.1 t * @togodu.lSo don’t as¥ouner eangnGoy awgr. iawn.

And so we all kind of looked at eachotherr And | sai d,n’ “tWewel ,e anhhy gdiov e
one minute view, so that everyone has a chan
and then |l et’s seeAnd wkekehatwvlee aovbuvg®r € esnaind , ”
firfsnd "l thought, “Shouldn’t have volunteere
lgaveemy view, which I thought was actwually pro
going to accept or was controversial and the
thinkThe omeXt one said, * Ye ahd,itjudmoketthats pr obab

way and so | think the whole thing went pretty well. | remember that group dynamics
pretty well.

Then they had us in for our orals. The questions: five of your favorite authors in the
nineteenth century and five in the twentieth century, something like that, or five of your
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favorite authors; what was the last book you read; trace the territorial development of the
United States; say you were in the cultural affairs office of anembassya nd y o u
come up with three ideas for a theme for a U.S. pavilion in Moscow, what would your

three ideasbe?“ Now, t el | us which one youWegseul d act t
here on your bio that vyou worked in Congress

ve got

Il said, “ Il wgaasv ea nn o npadel nohaayt to aretend that é was any

kind of advisor of his, or that | could swing any weight on Capitol Hill. | said it was a

student thing and | had a lot of respect for the man,r at her t han “He relied
ever yt hi hsgditsteighdli 'dminggoaise or fall on what I know and my
abilities and dngtohide thetfdet tha hddi that, thanl warked therg, o

but | waenm’'kte ga i nto something it wasn’'t.

Q: Talk about Congressman Ford'’s office. What was your impression, down at the fairly
grunt level, of how Congress worked? Did you get any feel for it?

HOOPER: | got a certain amount of feel for some of the bruising stuff, but he had a big
office at that time and it was right in the Capitol itself. It was so easy to walk in, at that
time, no security, so you could walk in, roam anywhere. | thought his staff, he was
minority leader at the time, so he had quite a network and he had some staffers that were
working on broader issues than would have been the case if he was just a congressman
from Michigan. I got to know one or two of his staffers, who tried to educate me some.

| remember meeting Don Rumsfeld. For my many labors as an intern, | got to accompany

some of the people from the office to a dinner and there they introduced me to Don

Rumsfeld, who was then a crew cut young congressman on hiswayup.Oc casi onal |y |’
seen Rumsfeld over the years, because he was doing some Middle East stuff when | was

working in London at the embassy and | would always remind him of that occasion.

Q: Did domestic politics interest you at all?

HOOPER: Yes, not that | wanted to run for elective office, but American politics did
interest me and regional politics around the world certainly interested me.

Q: Well, when you went to Columbia, the Foreign Service was still the goal, more or
less?

HOOPER: Yes.

Q: You have a secondary goal?

HOOPER: I don’t Kknow \kdilaotjoinkd thevkoraidn Servitealv e don e
didn”t give it mulootkingb#cky luvguldsay | was pretthmaiveh o ne st .

What was my Plan B, my fallback?| di dn’t have a Pl anl B when |
didn’”t have a Plan B f or Ifhigurelwguidbhaiveijust,g i nt o t h
gotten on with my | ife anagplandydreamand met hi ng, b
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mission was to get into the Foreign Service and deal with foreign policy issues and spend

timeoverseas.If you’ ve got a dream and a mission, I
dream, i f you’'ve got t,yoabegintofpateenmhingsdloag r est sor
that.

Q: Did you see a problem about your wife, as a Lebanese citizen?

HOOPER: When she came, she switched to an immigrant visa because we were married
and then later after | joined the Foreign Service she became an American citizen. |
assumed this might mean that | would not be able to serve in the Middle East or be
limited and that used to be the case in the FS but had changed by the time I joined.

The Foreign Service has changed over the years and it was in the middle of yet another
change when | was coming in. They were dispensing with the white gloves, calls on the
ambassador’ s wi f eTheaewds a lotlofstuff thatiwas changing. t hi ng.

But | didn’”t know t h alassumeditwas gangto intitsomeh at t o e X
of the places I could serve in. Never did, in fact.

My wife, herself, is very apolitical. She is not into politics. She was not interested in
politics at all. That has evolved over the years.

Q: At Columbia, what were you studying?

HOOPER: International relations, a lot of Middle East courses, some Arabic, Middle East
history and culture and Islam and politics and so forth, plus some general international
relations.

QO: I was wondering, in New York, where Columbia is, it’s sort of the heart of the Jewish
community and it and the Arab view are not exactly in sync. Did this intrude at all?

HOOPER: There were a number of Jewish students at American University who | knew

before | went to Lebanon, and at Columbia and many of them were taking Middle East

courses, wanted to get into the Foreign Service or were going to do whatever. | knew

them and it didn’t iTheytwerairdesestedin leanviagsboutit, a pr ob |
too.

| joined the FS in 1971 and fairly quickly after that the October 1973 war occurred and
then the peace process that Henry Kissinger pursued. And so | was barely in the Foreign
Service when the active process got going, | was really kind of a child of that, but the
education | had I think really opened my mind to that and prepared me for that, because |
thought there should be ways and went into the job with this instinct that there should be
ways of sorting things out and dealing with issues and problems between them and trying
to find ways to make progress and so forth. And when the peace process came along, |
loved it, | thought that was perfect, long overdue.
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Q: Did you have any professors who were acting almost like mentors or particularly
struck you at the time?

HOOPER: Again, this professor. Dr. John Batatu, at the American University in Beirut,
really awakened an intellectual interest. That is, he showed me that you can understand
what the realities of politics and dynamics of a society and a region are in a very practical
way and | was very impressed with that and he would certainly be one.

In high school, a chemistry teacher, David Newton, had a discussion group and he got
together with seniors who were interested, about a dozen or so, who were interested in
discussing issues beyond the curriculum. It was a real inspiration. Again, my seventh
grade teacher who got me interested in international relations.

Q: Well, you then got your master’s degree in?

HOOPER: ' 71.

Q: And right into the Foreign Service?

HOOPER: Got t he masdjomedthedoraige Sprrviee m SeptambeM a y
Q: How’d you find your initial group, the A-100 course?

HOOPER: Some of them are still friends. It was pretty large. It was around 50, 60, 70
peoplee.Some of them weren’t friends atrimewm, | bar e
career got to know them and became friends.

| liked the students. Itwasagood group.| di dn’ t t-100 coukse wiasttaaght t he A
particularlywell.1 di dn’t t hinkl Idileémrtnetdhitmlatt maitc ht h e
the right way, different people coming in lecturing to you for an hourortwo.1 di dn’ t

think that was the most effective way and there have been significant changes since then.

| thought it was pretty shallow.

Good group of new colleagues though and I think people were trying hard to provide us
with training and insights, but my impression then and still now is that it was just too
shallow.

Q: Were you, at that point, definitely pointing towards the Middle East?

HOOPER: Yes, | wanted to get a Middle East assignment and of course they discouraged
that back then, so I reached out and contacted NEA personnel. Back then, there had to be
some assignment for you and there were hardly any assignments, because so many
embassies had been closed after the 1967 war. And we worked out something, | was
going to Jeddah, which was then where the embassy was in Saudi Arabia and | remember
that I was told it was actually going to be Dhahran but they were going to announce
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Jeddah, because it was not yet known when Dhahran would open, but there was a
vacancy in Jeddah. So | said okay.

Back then they announced e v e r y o ignenénisat the A-800 course graduation and

many people didn’ t k nolknewnre, ibutthensslshad¢pn ment unt
announce it. And many colleagues were surprised that | would be going to Saudi Arabia,

which was considered back then a pretty grim assignment, and assumed | had not wanted

it. Actually I was looking forward to going to Saudi Arabia. | thought it would be a great
adventure.

Dhahran was wheret he r eal opening was and that’'s wher
Q: And you were in Dhahran from when to when?

HOOPER: February’ 72 t o February ' 74.

Q: How’d you find Dhahran?

HOOPER: Back then it was rTeelcoasulatewasthege s mal | , n
| argely because the Dhahran Air Base was t he
trainers, there and Aramco was there. And you had a large numbers of Americans, plus

the consulate had been running the Gulf. Just as | was getting there, all these embassies

were opening throughout the Gulf: Bahrain, Qatar, the United Arab Emirates, before that

the Trucial States which became Oman, all became independent, so they all peeled off

and there had been duplicate positions. It became more of a backwater post and much

more focused on the Eastern Province of Saudi Arabia. Quite interesting for me though.

O: I'was the vice consul there, 58 to "60 and as consular officer my beat consisted of the
Eastern Province, Bahrain, Qatar and also the Trucial States.

HOOPER: You got to make all those trips!

Q: Oh, yes, in a little De Havilland Dove plane. There was no causeway to Bahrain or
anything like that.

HOOPER: There was no causeway when | was there. | never got to make a single one of
those trips, as a reporting trip.

Q: Once a month.
HOOPER: That must have been great.
Q: Oh, it was wonderful.

What kind of work were you doing there?
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HOOPER: Consular. 1 was the vice consul.
Q: Who was the consul general?

HOOPER: Jim Bahti. Lee Dinsmore had just left and had retired and Jim Bahti, who had
come from Bombay, arrived shortly after | did. I liked him a lot and we learned about
Saudi Arabia together.

Q: l'interviewed him, shortly before his death. Wife was a nurse.

HOOPER: He was a lot of fun to work with, he really was. And it turned out he was also
from Michigan. There were seven staffers, seven Americans, apart from spouses. Three
of us, there was a communicator, also, were from Michigan, which was kind of nice. As |
recall, Jim Bahti had a Finnish-American background.

Q: What sort of consular work did you do?

HOOPER: Non-immigrant visas, immigrant visas, immigrant visas were all Yemenis. As

for the Saudis back then, you felt that you could virtually leave the machine outside the

door and tel |l insog pall harfdl® collectyigsals s poe tfi ve dol | ar
something like that, because they were never going to stay in the U.S., they were going to

come back, they had such a good deal.

But the fun of the job was dealing with the police and dealing with American citizens in
jalk That ' s how you really get to know a societ

| had the same experience that legions of Foreign Service Officers have had. When you
are the consular officer and you control vis
see.

Q: Why were Americans getting in jail?

HOOPER: There was a kid, a good kid, who’d ©b
problem in Saudi Arabia. The embassy was busy working with the king to obtain his

release, he’ d been t her e aergbefaerl arreved ehdsaltookal f, he’ d
over visiting him once a month at the prison. There was this painter there, this Bahraini

painter, | used to buy his paintings. Through this, I got to know the head of the

Mukhabarat (General Intelligence) for the EasternPr ovi nce, who’ d been to
University of Michigan, who | was really impressed with. From him, when we really

talked, I got to know how things really worked in the province.

There was another American who was teaching at what was then called the College of
Petroleum and Mineral s, ndadbeendrawsmintoal | ed s o me
complicated legal and police case involving a baby that had been killed and they thought

the parents had killed the baby and he knew the parents, anyway, because there was a

case | got to know him and some of the Saudi students there at the college. And there was
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this American professor also who had finished up his contract at CPM and instead of a

final exam he just gave them a questionnaire: what do you think of the United States?

The students filled it out and he actually gave me copies of the questionnaire and said,

“You ought to rAddd tshoeemse csfiweredbseastresrdihardyn s we r s
insightful about real stuff, about the U.S. and about their lives and their futures and their

society, which you can’'t get anywhere, you |j
someone.
Il wasn’'t | dteudkfellmy waly ecausetl gotatotknow people. We were

having a lot of fun, having interesting people over for dinner, and I got to know some of
the faculty and people at Aramco.

During the 67 war, it was a time where ther
I guess the war was over pretty quickly, but back then the people in Dhahrand i d ndwt k n

what was going to happen. And the consul general at that time was telling everyone in the

| ocal American community ttdegtedys armd rmowti ndge p
any problem and then he put his wife on a plane, to get her out of the country and she was

seen at the airport and he lost a lot of his credibility among people out there and at the

embassy.

|l didn’t rfellsltloy ykndw htelrne d about it | ater, Db
the consul general happened to be away when the war broke out, in the U.S. on home

leave as | recall. And | thought this was exciting, a great experience. Your first post, you

always have great memories of it and | have great memories of that one. | thought this

was really living and it was interesting, meeting people and | was out at the university all

the time, talking to people, just giving them my views and at Aramco and so forth. |

di dn’ t fTeneelther@awasra adr gbing on and you really want to listen and talk

to people.

Afterwards,alot of people said that they’  d seen me

normally really helped stabilize local attitudes, because they figured people at the

consul ate really know wh aidotnst aglofiemygudoo n, whet h
knowalotmoree They fi gure you do and they kind of w
doing and how you’ neeousoeadtfi nygp udkaabm, nosfa yy muy’, r €
problem” and meanwhile you’  re packing, they

| found out afterwards about this experience | mentioned before, about a previous consul

general. So my actions, maintaining an air of confidence and normalcy without even

thinking about it, whichma d e me f eel g 0 olthd donbanything di dn’ t t h
special. | was just doing the normal thing.

Q: Later, during the Gulf War, this was the 1991 war, we had this very peculiar problem.
| talked to Chas Freeman, who was ambassador there and Ken Stammerman, our consul
general in Dhahran and there, we were saying, “Maybe people ought to get out,” but we
didn’t want the Aramco people to leave, because they were running the oil industry,,
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which was vital. And so we tried to keep the Aramco technicians there, at a time of real
danger, Scuds were coming around and all that. But it had real strategic consequences.

HOOPER: During the 73 war | remember seeing
people | knew at Aramco | found out about, there was an oil embargo that was placed on

the U.S. and the Saudis did not break their contracts with the Department of Defense.

They continued to provide all the oil that they were contracted to provide, including jet

fuel, JP-5, to the Department of Defense. This was not widely known, it was very

sensitive and the Saudis relied on Frank Jungers, then the President of Aramco, to be the

|l iai son to the Department of Derftesase, so t ha
transactions. There was no Bandar bin Sultan, he was in the Eastern Province at the time,

he was not the ambassador in Washington.

So what they provide,t he t echni ci ans a MkSasds hatealwaysh , t hat’
been the X factorinoil. They’' re friendly, they were prepar
statistics books say, they wusually do produc
more and the capability, as | recall, at that time was more than publicly announced.

Q: While you were there, were you getting good reports, accurate reports, on what was

happening during this time, because it was touch and go for a while, as far as the Israelis

were concerned?

HOOPER: I n Dhahran you didn’t get everything
a consul ate and it wadndtondomne hafvet maciaiod an
don’t know how g olcelkdon thegadio, lkargeky theBBGQL o wa s .

criticism of the VOA intended, but people just listened to the BBC.

Q: The BBC, one tends to do that. Were there any demonstrations at the consulate?

HOOPER: No.

Q: When | was there, the consulate was so far from everything. We were out in the
middle of nowhere.

HOOPER: When | was there, it was located next to the then-named College of Petroleum
and Minerals and between Aramco, the airbase, and the town of al-Khobar.

Q: Did you have any problems with Yemeni immigrants?

HOOPER: It * s  lorg&me sirzce | thought about that!

Q: They were all going to Youngstown, Ohio and Lackawanna and

HOOPER: The Detroit area was a major destination point, Michigan keeps coming up,

d o e s nl rehembertth@ non-immigrant visas were easy to deal with, because the
decisions were quite easy. Immigrant visas were difficult, putting together that package
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just threw me. 1 finally had to do it once. | had an FSN who was the only Saudi working
for any State Department facility in the country and he was really good and he used to put
these IV packets together.

But it was all Yemenis who were going to the U.S. and we always had to get a clearance
from Yemen, because it was felt and I’ m sure
fraud.

Q: Yeah, they were all named Mohammed and they would give you a scrap of paper, sort
ofa

HOOPER: It was not difficult to get in Yemen, either. They wer e all <c¢l eared,
| signed off on a fair number of people who were not really relatives, but got to the U.S.,

anyway and are now tax-paying citizens of the Detroit area or wherever, probably loyal

Americans.

Q: Did you have problems with automobile accidents, Americans in automobile

accidents? ‘Cause when I was there, if you were in an automobile accident, you were

thrown in jail and that took a while to get you out.

HOOPER: That was not an issue when | was there. Maybe | was lucky.

Q: Well, you might have been lucky and also they might have straightened it out, so it
wasn’t such an automatic thing.

HOOPER: I understand you were doing the Gulf, but did you also have to go down to
Abgaiq and Ras Tanura?

Q: Oh, yeah, I used to go there
HOOPER: The circuit, to deal with passport renewals and notarials.

Q: I even had seamen from time to time in Ras Tanura who’d gone crazy or something
like that.

HOOPER: | was spared that. These things, apart from whatever the individual tragedy

may be of a sitwuation, you often | earn so mu
as a young officer, to learn the trade, because you really cut your teeth on real world
problems thatway.l di dn’t have that and probably woul

benefited from it.

Q: Oh, I had a captain from Bahrain call me up, it was a little hard to get over there and
he said, “I've got a mutiny!” Of course, there | was, with my manual, quickly running
through mutiny, mutiny, mutiny and | was able to talk to a fellow. It wasn 't a mutiny, he
had a labor problem. He had to solve it himself. But I thought, “My God, I’'m going to
have to go have to quel/ a mutiny on board a ship.”
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HOOPER: I actually remember the consular course, it was reasonably good. And they

spent a fair amount of timeontheseamen i ssue, ‘cause there’s so I
there’”s so many | aws unfiogruteh ,t ot htehraet’ sa njdu sctu sat
absorb. I think | was probably most worried about that, that a seaman would show up

with a difficult problem to deal with, because there were a lot of ships coming in, as you

know. Never happened though, because down in the Gulf each embassy handled those

individually, so it was only Saudi Arabia. Many of the ships would drop off a big list of

visa request | would have to deal with.

The Saudis solved a lot of your consular problems. They j ust weamehdn’ t | et
disembark from their ships, so they never had access to the consulate.

Q: Did you get a chance to pick up any Arabic?

HOOPER: I learned some Arabic when | was a student at the American University in
Beirut, my junior year abroad, took an Arabic course my senior year when | returned to
the US. College Arabic has its limitations. At Columbia, took Arabic, but the serious
Arabic | got was at FSI.

After Dhahran | went to Beirut and that was, the Foreign Service Institute, the language
school, was then in the embassy in Beirut. It moved to Tunis after I finished my course

and the Lebanese civil war made it impossible to continue FSlin Beirut. 1 t wasn’ t
practical anymore.

And there | got some serious Arabic for ten months and | enjoyed it and became
reasonably good. | would never claim it was native fluency. I think it was 3+/3+ or
something when | left and probably it got up to a strong 3+ after being in Syria for a few
months.

Since I left Kuwait in 1989, Il r eumengnber a | o
commentary up due to disuse.

Q: How heavy was the hand of Islam in the Eastern Province, your observation at the
time?

HOOPER: Well, the Wahhabis certainly had sway over the cultural mores, shall we say.

The fact that Aramco was there, with its largely American work force, meant that there

tensions and problems with the religious police, the Mutaween. The Mutaween were very

active in al-Khobar and they would go around and scoop people up and take them in and

have them get haircuts or whateverandpai nt women’s | egs i f you co
their clothing.

Wahhabism is a puritanical brand of Islam and it was certainly in evidence in the Eastern

Province, no question about it. Apart from those kind of things, | found there was a lot of
prejudice againstShia. You’ ve got a fair percentage of pe:

22



who are Shia and they were not regarded well and favorably by the average Saudi who

was not a Shia in the Eastern Province. They wer e | ooked down on and
still the case. | think Saudis tend to have that view, which is expressed in the way they

deal with other countries in the Gulf, the way they deal with Iraq, the way they deal with

these kinds of situations. The way they dealt with Hume Horan when he was the

ambassador there.

Q: You do any commercial work, or anything of that nature?

HOOPER: No, except, again, in Dhahran, wheny ou’ re t he vice consul
We had an FSN that did that and the consul general was pretty good at that kind of thing,
handling the economics. But most of the businessmen that were there had a sponsor,
which was required to obtaina Saudivisa,s o you don’t get an
Saudi s want them there and mostly th
contract and Aramco takes care of them.

y busi ne
ey’'re in
So you don’t get that many Amelrti’csannsotp rloiskpeec
lot of other places.

Q: How were your relations with Aramco?

HOOPER: Very good, | knew a lot of people at Aramco. Their real high level stuff was

done directly with the embassy, but | knew a lot of people there and there were some

really good people who knew a lot about the history of Saudi Arabia and the Eastern

Province and | had a lot of respect for them. It was said and | think it was actually true,

the company’s obviously out to make a profit
Saudi natural resources, the environment and so forth, than the Saudis would have been

on their own.

O: The Brits that I talked to, ‘cause I was the economic officer for a while, in Qatar and

on Bahrain were very annoyed at Aramco, ‘cause Aramco was sharing the profits and

doing all sorts of things that the Brits weren’t doing. Aramco was way ahead of the game

and it never had the problems some of the other ones did.

HOOPER: Good point.

Q: You left Dhahran in

HOOPER: 7 4.

Q: Were you there during the Camp David business?

HOOPER: Camp Davi d, I was back in Washington

Q: Were there any royal visits to the province while you were there?
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HOOPER: King Faisal was assassinated while I was in Damascus. Zaki Yamani was the

oil minister while I was in Dhahran. | was the one who often represented the consulate at

events, dinners and so forth at the university and the governor’ s of fi ce, i1 f the ¢
general wasn’t there, was busy doing somet hi
the country and | liked to do these things. So usually the lot would fall my way. And |

always loved doing it. I loved these things.

And oddly enough, when Zaki Yamani was there | would end up sitting next to him,

because | was the consulate representative and protocol was protocol. He was at the

university because it was part of his role. He had his relationship with people at the

embassyandhe di dn’t know me from Adam, but 1t was
and someti mes you'  d get something worth repo

Q: There was an emir there?
HOOPER: Yes. Jiluwi, | think, son of a great man.

Q: I was there during the “great man” Jiluwi’s time. He was elderly, but very much
engaged with Eastern Province affairs.

HOOPER: A real tough fellow, | heard. The son was not of the same caliber. Sometimes
with those who cast a giant shadow, their offspringl i ve i n the shadow and
much of one themselves, and that was the case with Bin Jiluwi.

Q: You're off to Beirut. I realize you re going to be a language student, but what was the
situation in Beirut at the time?

HOOPER: It was okay when I got there. When we left, the incidents that led to the civil
war in Lebanon, which went on for about 15 years, they actually began while I was there
and | remember, we went from Beirut to Damascus, which was my posting as a political
officer, we had to take a different route, we drove, of course and we had to take a
different route to get out of the city, because the main road was blocked by
demonstrators.

The faculty, the instructors there at the Foreign Service Institute, were excellent. They
provided serious instruction in Arabic.

In terms of observations about Lebanon, I lived in there in the period immediately prior
to the outbreak of civil war. In the beginning I did not believe that it was going to evolve
into the type of brutal and sustained fighting that became the norm. There were incidents
taking place, but the pattern of their trajectory was not at all clear.

Q: Well, let’s get a little picture. First place, who was our ambassador at the time?

HOOPER: It was Ambassador Mac Godley, who had previously been in Southeast Asia.
Il think he’dortohaesen ambassa
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When you’'re taking a |l anguage and the Arabic
in the embassy building—since destroyed in a car bomb—y o u notrp&t of the country

team, the staff meetings and the day to day operational work of the embassy. You’ r e no't

going up to see him, to work with him on issues and so forth. Because my interaction

with him was quite limited, he di dn’t make that much of an ir
it s f ai rFSlticadleagsleaay on my

Q: How did you find Arabic? You had some before, hadn’t you?

HOOPER: |l d had some before, when | was a st
Beirut, just a taste of it, from 1967 to 68, before I joined the Foreign Service. And then |

had some in graduate school and | had a little bit before going out to my first post in

Dhahran, but this was serious instruction. It was sustained, it was ten months. | wish it

had been two years, or even a year and a half and | could have gotten an even better

fluency, I think I ended with a 3+/3+ or thereabouts and was able to develop it during my

career and it actually got reasonably strong.| don’t know i f | coul d ha
with Al Jazeera in Arabic, the way a few people are capable of doing, if it ever got to that
| evel , DbRutitwasteasodablylstmohgtand I could keep up a conversation

entirely in Arabic.

But that was when | left Kuwait in 1989. That was the last time | used Arabic in the
Foreign Service and the | anguage goes fast,

Q: Did you have many colleagues, friends who were still around at AUB or not?

HOOPER: They had kind of moved on and | ' m tr
but by and large some of the ones | knew best had moved on. And some of the professors
| knew best were gone.

| loved AUB as a student. When | was there it really awakened my interest in the Middle
East. | had no interest in the Middle East as such before coming there. | developed an
interest there at AUB.

It was nice to take Arabic at FSI located in the embassy in Beirut. But, again, everything

about that life has changed now: the buildingwasb | own u p; Lebanon, it’s
but it never has gotten over the civil war and as we conduct this discussion, today, Stuart,

Lebanon is in another crisis and confrontation between some of the different groups in

t he count ry a ntdepassibibty o réensvedifighting. Lebabown hastnever

been the same since 1975.

Q: Were you able to get to know any Lebanese while you were there?

HOOPER: Yes and that was fairly easy to do. Again, as a student you like to practice
your Arabic and we traveled a lot, my wife and I. Our kids were pretty small, they were
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three and one when we were there.If you di dn’t get to know any
had to be awfully slow. It was just impossible not to get to know any Lebanese.

But, agai n, framtolagp Rsohdi iéwy enhere’ s a premiun
capabilities in the Foreign Service and on learning Arabic and staffing the embassies in

the region with people that are Arabic speakers and not just on survival level Arabic but

good Arabic and the higher your capability, the more effective you are as an FSO.

But the Foreign Service then had a situation where you could not take Arabic at the

Foreign Service Institute unless you had an assignment already set and were already

paneled to an Arabic language follow on position. Ther e wer en’t t hat many,
between 1967 and the October 1973 war, there were a number of Arab states that had

broken relations with the United States and while some had drifted back, they often

curtailed the size of the embassy. The embassy in Cairo, which used to have quite a large

staff and does so now, consisted of only around a dozen people during the October 1973

war.

And things only began opening up around the time that | came in. When | was there, |
think there were just one or two Foreign Service Officers at FSI and the rest were from
other agencies of the government.

Now that has completely changed, | believe. The Foreign Service really places a
premium since September 11", if not even before that, on Arabic language capabilities. |
was the only Foreign Service Officer there for a time in the group. It was quite
extraordinary and, again, State has come a long way | think, not just on Arabic language
training, probably on language training in general, recognition of its importance and for
integrating it into the service.

Q: Well, first place, your teachers and all, one of things that used to be, if you're an
Arabist, at least the Israelis and the Jewish lobby in the United States were saying this is
the making of an anti-Zionist, or something like that. Did you get any feel for that while
you were there?

HOOPER: |l guess | didn’t havsueawhendwas bl em wi t h
there at FSI. Maybe that was because | joined the Foreign Service in 1971 and went out

to my first post in 1972 and the October 1973 war came and that created what became

known and is known ever since as the peace process and suddenly the American role

became much more activist, acting as a facilitator, a stimulator, a prompter, whatever you

want to call it, of helping Arabs and Israelis identify common interests, reach agreements.

We obviously did this with Egypt. We did it with Syria in the Golan Heights

negotiations.

And over the years this has waxed and waned and there have been periods of very intense
activity and real progress and other periods that are more fallow, but | came into the
service during that period of a peace process, of looking for overlaps, for commonalities,
to find ways to get them together and | think the period of the Fifties and Sixties, where
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the Arab-l srael i situation had been more frozen o
prospect for any progress, | think that was over. And so that affected my thinking, my
approach.

It was a spirit of “Let’s find ways
time sidelining ourselves by trying
help them find a way, try to negotiate, to try to overcome some differences, reach
agreements and better bilateral relationships between the United States and a number of
Arab countries were seen as also contributing to this process.

Q: It’s a real almost change in attitude, a significant change. While you were in Lebanon,
were Lebanese, the teachers, in the embassy, everybody, saying “Boy, this place is gonna
blow”? Were you getting that, at least when you arrived, or not?

HOOPER: | remember one of the teachers in particular, who was Lebanese, thought that
this just wasn’t geoeiustgprgihgaohemsebses & bjttodmucain t he el i
the trough, things weren’t trickIling down, s

And there were real tensions, because the PLO was headquartered there, Arafat was
there. Obviously there still are large numbers, hundreds of thousands, of Palestinians in
Lebanon. But then they were on the rise, this is a big issue. While | was there Arafat went
to the United Nations. A number of them had to come in and get visas and that enabled
elements of the United States government to make contact with them and much of this
has become public knowledge since then. | knew a little bit about it at the time. So all of
this was picking up.

The PLO did I think overplay their hand in Lebanon. There they were the de facto

fighting arm of the Sunnis, who don’t really
always the PLO. And they wanted to treat Lebanon as an open base for operations against
| sr ael and goingtofast. ) ust wasn’t

There were just too many tensions in the country: rich, poor, Palestinians, and much
more.

While I was in Dhahran, Saudi Arabia, there were two American diplomats and a Belgian
diplomat, if I remember correctly, who were taken hostage in Khartoum, Sudan, at a

party.

Q: Oh, yes, that was Cleo Noel and Curtis Moore. They were killed.

HOOPER: | remember at the time they were killed and they announced this, | was in

Dhahran, someone then at the consulate there said to me, who knew Cleo Noel,“ He u s e d

to live in that Idriogeddecausethapwastthe museevheretvwae r e . 7
living.
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Q: Oh, yeah, ‘cause I remember seeing Cleo Noel’s signature on papers, it’s an unusual
name, it stuck in my mind, when I was vice consul there. Were a small little group.

Were there sort of no-go areas for you when you were in Lebanon, at the time?
HOOPER: Probably, in the south, as you got close to the Israeli border, was probably a
no-goarea.l di dn’t tryl todi dgo’ dobswem thasoathiel ot
Lebanon, either as a student or later. | got down to Sidon. | got down to Tyre. But |
traveled freely otherwise, all around the country.

Now, Il wouldn’”t go into Pal est iformamn
enter the camps.

Q: You're not going sightseeing in a refugee camp.

HOOPER: Yes.

Q: Well then, really, were talking about, what, ’75?

HOOPER: | left Beirut around March of 1975 to go to Damascus.

Q: You were in Damascus from when to when?

HOOPER: Approximately March 1975 to July 1977. So it was about two and a half
years. And | was the political officer. For most of that time it was a one-person political
section. In my last six months a second political officer came, a junior political officer. |
became head of a two-person political section. That person was Ted Kattouf, who later
became ambassador to Syria and some other places. Ted became very knowledgeable
about every Arab country where he served, especially Syria, and effective too.

Q: I'm interviewing Ted now. He'’s in orbit most of the time right now.

HOOPER: He’' s with AMIDEAST, I t hink?
Q: But he’s also been brought in during the Lebanese, the evacuation there.

HOOPER: Last summer. | saw Ted a lot on the media. | thought he did a very good job.
Q: Yeah, he did.

Well, now, first place, who was the ambassador and DCM there when you were there?

HOOPER: Dick Murphy was the ambassador.1 t hi nk he’ slrealyliker r i fi c

and respected him. He taught me to do everything possible to avoid localitis, clientitis,

thatkindoft hi ng, whi ch can bl i ght Hejusedidsot out | ook
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want to fall into those kinds of traps. And | must say Henry Kissinger appreciated that
and rewarded him.

He went from there to be ambassador to the Philippines, which is extraordinary, in fact
most of the time ambassadors do the circuit in a region, from one country to another,
back to Washington, back out to the region. The Philippines, not only is it out of the
Middle East region of course, b siatbig ambassy. | thought it was terrific that he was
chosen for this ambassadorship.

Dick Murphy later became the Assistant Secretary for Near Eastern Affairs. He became a
commentator when he retired for one of the networks. Used to see him and he was always
very thoughtful.

He’ s a very de c enduerygffectivsapan gmbagsadar.h ou g ht

Bob Pelletreau was the DCM. He later became an ambassador and the NEA assistant

secretary. The two of them ran the emiystisesy very wel
memories of most of my experience in the Foreign Service and very positive memories of

Damascus.

Q: What was the situation when you arrived in '75?

HOOPER: Well, the October 1973 war was stil!/
Damascus had been bombed. In the building where we were living was a prominent

Syrian doctor and his American wife who lived in the apartment above us, so we got to

know them and | remember hearing from her that there was a bombing raid and she had

taken her baby from the crib next to the window an hour or so before the bombing.

Bombs blew out the window and the glass just shredded the crib that was left there and

would have shredded thechild. So t hese memories were fresh in

Syria had been closed off to the United States. Then, after the war, the Syrians agreed to
allow a very small five-person U.S. team there, to facilitate the negotiations and begin the
process of moving forward towards establishing diplomatic relations, headed by an FSO
named Tom Scotes.

When | was in Beirut | went over twice to serve as backup support for Dr. Kissinger on

his trips, for his party, not support for him, I barely saw him in the group, just there in

case someone was needed to provide logistic support or help carry their bags or whatever.

| certainly wasn’t writing memos or whatnot
what was then not even called the peace process.

And the relationship with Syria, because it started at rock bottom, it was improving and

then we established full diplomaticr el ati ons in * 74, in conjunct.i
Golan Heights disengagement agreement between Syria and Israel, an agreement which

still stands, not violated. And the Israelis, despite their criticism of a number of aspects of

Syrian policy, particularly having to do with Syrian support of Iran and Iran-supported

29



groups in Lebanon, have always given credit to Syria for abiding by the engagement

agreement signed in 1974, which for Kissinge
thinkitwent58days, 1 f | remember and mostl peopl e t
think he probabl y t hoothbegith The thilks alntosi hrokedlowh t  p u | | [
any number of times.

But he worked the issue very hard and | learned something about one of the big lessons
of diplomacy, that sometimes if you
grim and you just try to keep finding a way to move forward and you put enough effort
into trying to understand the positions of the parties, you can actually achieve something
that can be very durable.

re persi

Again, that Golan disengagement agreement, [
point.1 t ' s ther e, pfdheregionlft thesstswceaseful that
success is taken for granted. For Henry Kissinger, it is one of the real monuments to his

talent.

Anyway, the U.S. then expanded the mission, we put an ambassador in, Dick Murphy. 1

was the second political officer to serve there after the war. The person before me was

Skip Gnehm. It was a time when there was a lot of hope about future of the U.S.-Syrian

relationship, things were lookingup. They cer t ai nl ylthaddeanlamut® t go do
as bad as you can get, or so we thought at the time.

Hafez al-Assad was quite an interesting leaderr He” d been i n office, when
about five years. He wanted to do business with the United States. He was very tough, no
nonsense.

Yet things were so different and it was that sense of hope that there were lots of

possibilities in the relationship. We were still negotiating with Sadat. We hadn’t even
done Sinai I, I think. There was supposed to be a Golan Il, which never materialized for

various reasons, certainly having something to do with the lack of flexibility on the

Syrian part as well, but also the fact the Egyptians wanted to push, push, push and move

as fastas possible. T h e Sy r i Hwasvergdifficult totharmonize that.

ButitwasagoodtimetobeinSyria.1 t hasn’t al ways ba&en that gc

Q: You were a political officer. Was there a political system, or was it all Assad, the
Baath Party? What could a political officer do?

HOOPER: There was a political system.1 t wasn’'t al | t Buatte easy to
common story about Assad was that, when he drives, he comes to a traffic circle, signals

left and turns right. That is, he is an ideological leftist but a pragmatic decision maker.

This I heard invariably from Syrians in my first six months or a year, first time | met

them. This was the perception. They kind of liked it.

30



The role of the Baath Party was to fill up the pages of the newspaper with policies, so you

always knew where the party stood on every single world issue and it was very

ideological and there were particular people that focused on the ideology. Assad would

disengage from the ideology whenever he felt he needed to. The Baath Party was useful

as a political front for the regime, the Pre
mobilization generator to turn out crowds when a backdrop was needed.

Around 70 to 75 per cent of the population is Sunni. The Alawites are considered an
offshoot of the Shia. They were about 12 per cent, roughly, of the population. And then
Druze, Christians and others make up the remaining ten per cent or so.

Assad, in my view, he did some pretty tough things. Years after I left, he destroyed much
of the city of Hama in 1982 when finally the Muslim Brotherhood revolted against him.
He sent his brother Rifaat, who commanded the most loyal military unit for the regime,
the Defense Companies, to Hama to suppress the revolt, and they destroyed much of the
city. It is useful to keep in mind that the President of the country had no compunctions
about destroying one of the main cities in his own country in order to retain power.

But that being said, he was probably the most talented leader that Syria had produced in

the post-World War Two era. He came out of one of its minorities, a minority that used to

be peopl e’ s s er vdaldd theguniar positions in thermilitary amch d  h a
they did everyone el se’s work and they gradu
power and they then took power. And they ran the country through a network of military

and security agencies and they controlled the military units and there was a real stability,

though definitely at a price. Syria was not known in the Fifties and Sixties for stability.

Q: You say you had the Baath Party, but was this essentially an Alawite regime?

HOOPER: Yes. Of the key 30-35 positions at the top of the regime, almost all the men
who held them were Alawites. The Baath was used to mobilize the population. The party
in a way was perhaps more of a Sunni party. It was useful to keep the people mobilized
and employed. Again, it was there to maintain the leftist, pan-Arab, socialist visions that
were the reigning orthodoxies of the day. As | mentioned, he disengaged their Baath
Party ideological approach whenever he deemed it appropriate to cut deals with the U.S.

Q: It sounds like you couldn’t play the Kremlinology game too well there, because with
one man ruling who was not really overly predictable, you couldn’t figure how many
people were standing in what order on a tomb or something or read Pravda and all and
come up with something. It sounds like you couldn’t really play that game.

HOOPER: That'’'s right and Dick Murphy, the an
Assad has an infinite capacity to tolerate ambiguity. And often Assad’s respoa
“Let’ s twhilebngeaonthisane U eet " s t hi nlke ts"osmes eneo rief. we ¢
come up wi t Hotssyges eotsky norargl you often were left in an

ambiguous situation.
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But he confounded the predictors. He confounded me. Again, | learned a lot of lessons in
Syria.

When I left Syria in the summer of 1977, there were attacks against the Alawites, there
was a lot of domestic unrest and various people were saying he was in trouble and |
certainly believed he was. | wrote it in my last cable when | left Damascus at the end of
my assignment, | gave Assad a year, maybe two at the most and then he would be
displaced. And that was 1977 and he lasted until around 2000.

And | never forgot that. | t ’
| certainly did on that.

S humbling to miss the mark so

Q: I realize you were way down on the food chain, but did you get any feel through
Murphy or any of the Kissinger staff during this thing that Assad and Kissinger could
kind of talk to each other. Kissinger was not an uncomplex person, either.

HOOPER: | got some of it then and I guess more to the point | got some later, after I left.

It s relevant to this particular period of n
permanent interest in Syria. While | was there | had some pretty good sources within the

Alawite community, the Sunni, the Christians and so forth and | think | figured the place

out reasonably well. Certainly, my prediction aboutt he pr e s i wagwrohg,bst f ut ur e
that being said, there was a lot of stuff I did figure out about how Assad used the peace

process to enhance his domestic standing.

Kissinger would get frustrated sometimes with Syria. When | was in London later in my
career and after that, two years at the Air Force Academy as diplomat in residence, and
after | left the Service, | had opportunities to meet Dr. Kissinger, who was then of course
out of office. I would mention Syria and Assad and he would describe the efforts he made
to get to understand Assad and learn how to deal with him.

| was always very impressed with Ki s s i athgeeement $n that Golan negotiation and
what he did. And I think he had a kind of sneaking respect for Assad. He respected Assad
as an able negotiating adversary who gradually became something of a negotiating
partner. He was able to speak directly with Assad, talk to him and get to know him, he
invested the effort in that. Assad gave him a hard time, but Kissinger got something out
of that and once he learned how to deal with Assad and got that agreement, he realized
that it was worth it. I think Kissinger is the most senior American government official
who has taken the trouble to get to know the Syrian leadership and for that got something
of lasting benefit to American interests, Israeli interests, Arab interests, in the Golan
disengagement agreement and other things we can talk about.

No one has invested that kind of effort since then. No secretary of state has ever put that

kind of time into the rel atliyoupwtimegnd and it s
effort into working the Syrian relationship there is a payoff.
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And right now, as President Bush is in Jordan to meet with Iragi Prime Minister Maliki
and King Abdullah, Syria in the last several months has come back to the fore for a lot of
reasons, including lasts u mme r * s f i déeltollamagd Iskaet andyagaen,n

Syria’ s |like a cork, it always pops back to
at a kind of cruci al passageway thYwi they st
can ignore them, you can try to go around them and sometimes maybe you have to do

that, but they make us pay a price when we do ignore themasacountry. And i t’ s | ust

useful to keep in mind that there is a way of dealing with the Syrians, if you appeal to
their interests, if you get to know them, you can make progress in that relationship.

Again, | got a lot out of that time | was in Syria. | enjoyed the Syrians that | came to

know. It was relatively easy to get to know Syrians. Americans were the new kids on the

block in Damascus back then and opening up to the U.S. meant really opening up to the

world and opening up the economy and providing hope for the future and hope for their

kids. Dealing with the Americans, there was a lot of hope there. Again, it was a very

hopeful time and that imprinted itself maybe on my career and my attitude towards

diplomacy, towards the Arab-Israeli issue, towards seeing how senior officials work these

issues,andthatt her e’ s a payoff for dipl omacy.

There was a lot | got out of that, I think. May be some that | ' m aware of
of stuff that | "m not, that just stayed with

Q: Well, let’s talk about Syria a bit. Looking at it, do you see Syria as being a viable
country? It sounds like it. /t’s got water and it’s got agriculture. It looks like it should be
doing, under the right type of government and enterprising people, should be doing well.

But how did that strike you? Was there much for it to go on?

HOOPER: I think it has some oil, they found some while we were there. Tourism could

certainly improve with the West, if there was a better relationship and it was improving

for a while. The people are enormously talented. Th ey’ ve got Whleégrveesour
got arable land, farmingisgood. Th ey’ ve go¥Yow we agmtasdr.usader c
You've got Al eppo, Damascus, | ots of religio
Very pretty. | like Arab souks, Arab markets, the old sector, the market in Damascus.

The country, it’s lthinkerv’' s
it

i hbl d parokobiytibna.
stodginess, by the pol i cal repression that
Again, the fundamental problem with Syria is at the end of the day, seventy per cent of
the people, the majority, is ruled by a minority of 10 to 15 per cent of the population,

Al awites and that’'s tilgwmhaeal deywoandcygo you’'r
going to have a majority rule kind of situation.1 t won’'t evidal'vse vreatyur al | vy
resistant to democracy because a democratic system would inevitably undercut the

Alawite monopolization of power.
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Q: Well this is somewhat similar to the situation in Irag, with the Sunnis, with twenty per
cent of the population, prospering under Saddam Hussein.

HOOPER: T h a the reverse. Baghhoftthem were Baath, the two wings of the
Baath Party. There was a vicious hatred between Assad and Saddam Hussein when | was
there and after | left.

| remember a number of explosions. The air force headquarters was just across from the

American school and | remember standing in the kitchen of our nearby home with my

wife, she was cooking something, | was talking with her and suddenly just boom! The

window luckily didn’”t buckI| eAndtheskwjast woul d hav
turned this funny color and suddenly you get the thump and the explosion. This was

maybe four or five blocks from where we were living. This was a car bomb, somebody

had blown himself up, across from the air force ministry and later we heard it was an

Iragi, | think there were Iraqi license plates on the car. | think it was an Iragi-planned

terrorist incident. Walking, then, over to the school grounds, I noticed there were body

parts scattered around, anarminatreelimb. Gl ad it di dncthoolhbus,ppen dur i
not least because one of our two children attended the school.

Syria was an Alawite minority ruling a Sunni majority. Iraq was the reverse, the Sunni
minority ruling the Shia.

Q: Saddam Hussein was a monster.

HOOPER: That was totalitarian. No question about which place was more professionally
satisfying to work in. Syria was a dictatorship when | was there and it still is, ever since
and in between it has been, but absolutely no question as to where you had more space to
work and meeting contacts and make friends, where you felt, livingi n | r a q,
some of the people in our mission in Baghdad, what a nightmare that was. You could get
around in Syria, get to know Syrians. It was authoritarian, but not totalitarian. Iraq was
totalitarian, a Soviet, Stalinist, kind of state.

cause |

Q: Well, did you run across the Syrian security forces?

HOOPER: They were all over.

Q: Did they give you rough time, or not?

HOOPER: Not me personally and not the others at the Embassy. | loved being in Syria
and being able to engage with the Syrians. | thought this was just where | wanted to be.
That was the time | wanted to be there. It was an exciting time. Things were happening,
more negotiations were possible. There was hope for the future.

They wer en’ t oupgbtheenshassy, theugh manywSyriand fsad a different

experience. | think Assad, because of his relationship with the U.S. in the disengagement
agreement and then the Golan Heights agreement and the kind of hopes for the future and
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the U.S. had an aid program, was giving $75 million a year, he saw that the Americans

wer en’ t wee notplmiegadups against him and had no intention of
undermininghim.1 don’t think he had anyingtdgetusi ons t
everything he wanted from the Americans, buthe sawthee mbassy wasn’t i nter.:

planning coups against him. Frankly, the State Department probably would have tipped
him off if there had been information of any coups against him, because the USG had
found that it could work with him and I think he realized that. So he saw the embassy
wasn’'t a threat.

Q: What about the Soviets? The Soviets had been supplying the Syrians with weapons,
but did that get them inside the doors very much?

HOOPER: The Russians were never subtle. | guess people in the region say that about the
Americans now, perhaps. But the Russians had overplayed their hand in Damascus. The
Syrians didn’t really Iike the Russians.

There were all sorts of stories. When Kissinger first flew into Damascus, we were told

that Assad deliberately prolonged the meeting with Kissinger so that Gromyko could be

kept circling Damascus airport. Assad wanted to remind Moscow that he now had

options. The Russians, | think they probably bought off much of the Syrian leadership.

They never got Assad. Hewastoomuch a Syrian patriot, a natio
he particularly liked the Russians. It was the price of doing business. He loved having the

Americans there, because it could help him keep the Russians at bay. And of course he

could use the Russians.

Syrians were very good at that kind of diplomatic bazaar, manipulating one side to get

something out of the other and | thought Assad particularly excelled at that. We knew

that, but i1it’s constructive to blégWamani pul at e
kind of distance them from the Soviet Union. But there was always an annual arms sale, a

fresh renewal of the Syrian-Soviet arms agreement.

When | was there, suddenly Woody Woodpecker cartoons began appearing on Syrian

television. The kids just loved it. It became the talk of thetown.Bef or e, t hey’' d had
these Soviet cartoons, because they got them from Sovinform or whatever the agency

was called that would sell these or export them or give them or whatever. They were the

most boring cartoons. The Syri ans di sl i ked Agdineewenat but t hat
the level of cartoons in the popular culture, the sense of freedom, of possibilities, was in

the air and the Syrians found a way to stick it to the Russians, even through a simple little

thing likethat. Pr obably they’ re doing that to the Ame
years ago it reversed, with Iranian cartoons or something like that.

Q: What was the Jordan connection, because they 've practically gone to war, back at one
point not too long before?

HOOPER: Assad didn’t |ike others. drawing hin
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In 1969 in Jordan, the PLO was busy trying to take over the country from King Hussein

and King Hussein had finally rafigitandit , he’ d h a
was pretty rough stuff and the Syrians sent in troops. Assad was the head of the air force

but not the leader of Syria. He refused to provide air cover for the Syrian ground troops

that went in, because he disagreed with this.

Now wethaVaamy missionin Damascus.| wasn’ t t hlerwea sant’ tt heev etni r
the Foreign Service at the time. But | would hear about this, it was known at the time, but

| would hear stories about it when | got there. He would not allow the air force to be

committed to that Syrian intervention and because there was no air cover for the Syrians,

nothing panned out and he really helped save King Hussein.

He certainly fought against Israel in 1973 and then negotiated an agreement afterwards.

And he sent troops into Lebanon to fight the PLO and save the Christians in 1976. Over

the years that evolved in a certain direction in Lebanon.And obvi ously they we
welcome when they left as they were when they came in and they were definitely

welcome in 1976.

The Golan Heights disengagement agreement made his reputation in the United States. It
put Syria on the map. It changed the perception of Syria in Washington.

Sending troops into Lebanon, which took place while | was there, that really made his
reputation, because negotiating an agreement on the Golan, at the end of the way, well, it
was his own self-interest, but he was willing to reach an agreement with Israel brokered
by the U.S. Sending troops into Lebanon to fight the PLO to save the Christians, no one
expected that. It completely changed perceptions of Syria in the U.S. and the West. It
made Syria seem more like a stabilizing power in the region.

Assad didn’ Hel dként hidé PEi©OdArtaflait ke this guy
into fights. If he was going to fight Israel, he wanted to pick histimeand place. He di dn’ t
want the PLO to embroil him on their side in their fight inside Lebanon.

And the same thing had happened in Jordan. And it made people understand that there
was work out there that could be done and that you could make some progress with
Assad and that there were advantages for dealing with the Syrians.

All this stuff is ancient history, it’s bare
prevailing in the United States, or at least the United States government, about Syria, but

there was a time when it was possible, when many things were possible and not only

possible, many things were done and being there at that time was very useful.

Q: Was Turkey an element?
HOOPER: I think Syria had the psychology of the amputee, was the way | heard Dick

Murphy say it and |’ ve al ways fMeyfdimber ed it
they’”d | ost Lebanon to the French mandate af
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to Turkey during the French mandatory period, it was a kind of trade off made by the

FrenchhAnd t hey | ost t he GoAndtherewhejustghisserse i n ' 67 t
that territory meant angtbloseanytmoreandtheywera nd t hey
very sensitive about issues of territory.

Q: Were there people to go talk to that made any difference, as a political officer?

HOOPER: Yes, the head of military intelligence and a senior military officer, was very

close to Assad, he was one of the channels that Assad set up for Ambassador Murphy to

meet with. You could talk with people in the government, the foreign ministry. The then

foreign minister, Abd al-Halim Khaddam, was accessible. You’ d get a | ot of s
him, not to me but to Dick Murphy and to Bob Pelletreau, the DCM. He would talk with

you and often it tended to be an ideological argument or whatever, but you could

approach various people in various ministries. The minister of the economy trained at

NYU, his wife was American, wanted to bring American business and finance practices

to Syria to the extent possible.

There were a lot of people around at different layers of the government, outside the

government, the business community. They’ d come to your house, c
invite you to theirs, it was a relatively open place. Maybe they were looking over their

shoulder a little bit, but you could talk, you could engage with them and you could get

things done.

Q: Now I take it the PLO, that would have to be the CIA looking at that, wouldn ’z i? Did
you have any contact? Or could you?

HOOPER: | knew a Palestinian who was really good friends with the president of the
Palestine National Congress, who was Khaled Fahoum at the time. | never met Khaled
Fahoum, but my Palestinian friend used to talk to me about what his views were and |
would talk with him about what American views were and it was a way of
communicating.

| remember going to the foreign ministry once to meet with the head of the international

organization office, there was a UN session coming up on whatever issue of the day on

the Palestinians and t hngtodpalengwiththen was, “ What
Pal estinians?” a nmhkir WNeambassadorwdsiackiso Dick nd out .

Murphy went in to call on him and I called on the head of the international organization

office. Well, he was very forthcoming, but sitting there, talking with him when | went in

was someone | di dHeivds one ohthe peopk bnlthy PLO execubivg n i z e .
committee.

Now, back then,youcould n’ t h av e tlem, which anly changed much later

and so went to the office, sat down and the MFA official introduced me to him. I picked

up on the name and | thoughtHejusthAppenedto her e |
be there. He was going to New York himself and he was coordinating and they were just

talking about positions and they both were telling me what their positions were. | came
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back with all this stuff, which as a political officer is of what your job is all about. It was
a good day.

That di dn thetimbhodgousse Dick Murghy had met with their UN

ambassador, who gave him nothing. And from these two guys | got what their plans were.

We sent that in and it went right up to Kissinger and Kissinger looked at it, because

actually the Syrians and the Palestinians were hoping the U.S. would do something

constructive at the time in regard to the Palestinians, I don’t remember what
Kissingerwa s n’ t indoingthnate Buttwe ptovided him with the information he

needed to make a decision and | was proud to have been a part of that.

Q: By the time you left was Lebanon rumbling away or not?

HOOPER: Well, more than rumbling away, again, Syria had to send troops in, Assad
chose to send the Syrian military in to defend the Lebanese Christians and take on the
PLO. And it was very interesting, again, to see that happen. If you visualize Lebanon, the
Beirut to Damascus road cuts perpendicularly right through the center of the country east-
west through the Bekaa valley. The Syrians sent in troops and they would communicate
to the Israelis through us. That is, they would tell us what they were going to do, we
would inform Washington, and Washington would go out to the Israelis and then it would
come back and so forth. And that was the way the Syrians wanted it.

Q: The idea was to prevent clashes or threats?

HOOPER: The Syrians sent the troops in, they said they were going to try to stabilize the
situation, end the fighting. But unt i | t hey di deitiAbdsoyou di dn’ t
initially there was some level of trust in Syrian intentions but it was pretty minimal.

The Syrians wanted to put some antiaircraft batteries south of the main Beirut-Damascus

highway. Anyway, the I|Israelis hafduptubhet hase we'dr ¢
goingtoat t ack you,” because they didn’t want to
and then uses that to slice right down south against Israel. Th e | sr aelingpte wer en’ t
put up with any of theykoald reakynrdt Assdd ®© gontimuehisen’ t s ur
confrontation with the PLO. We we r egithety, ¢$hree U. S. gov,ernment w
because Assad’s military initiative was so U

Andasitbecamec | ear that they were takirmgwaon the Pl
the real thing and they actually meant what they said and that the Lebanese Christians

were welcoming them and that Assad was really going against Arafat, the level of trust

steadily grew and so the Israelis would allow Syrian forces to go further into the south to

chase the PLO and so forth. It became a process whereby Syrian and Israeli interests went

beyond territory on the Golan that Syria wanted back through negotiations, that was a

direct, but here it was indirect and you could actually begin to see that Israel and Syria

had a common interest in keeping Lebanon stable and keeping the PLO under control and

keeping limits on them and so forth.
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Now, again, once the Syrians ensconced themselves in Lebanon they certainly brought

stability, butoncey ou’ re t here for a while, it’s al way:
the holidays but do you really want them to stay with you for a month or two or a year or

two or ten or twenty years? Again, it was seen then, as a real common interest between

Syria and Israel and the United States for a kind of balance of power and stability in the

Levant itself.

So in the peace process between Israel and Syria, it was not going be like Egypt, which
was even then moving ahead. Sadat was full steam ahead. You were never going to get
that out of Assad or any Syrian leader, probably. But a cold peace was also peace and had
real benefits, particularly if the benefit was a stability in the Levant that prevented a war
between Israel and Syria, that did not require Israeli or U.S. intervention, that would help
facilitate Lebanon remaining independent, that gave Syria influence within the region yet
limited its influence at the same time.

Both the Syrians and the Israelis have protected Lebanese Christians, not always being
wel comed or remembered fondly for doing so,
headaches and burdens.

And that was one of the perceptions | came away withf r om Sy r i a, | " ve hel d
many decades, an unrealized possibility in the U.S. and Israeli relationship with Syria,

because the pieces are there. It takes serious diplomacy and a serious commitment at the

top of the U.S. government to do that. Henry Kissinger was the last one who tried that.

Q: I've heard that George Shultz, when he came in under Reagan, had the Shultz Plan,
every secretary of state has a plan and came to Syria and Bob Paganelli, our
ambassador, was saying this isn’t going to work and Shultz got really mad at Paganelli
‘cause Paganelli was saying Assad isn’t going to buy it. Of course the thing was that
Assad didn’t buy it, but Paganelli nearly got fired, because somehow

HOOPER: | remember that. | was in London at the time and | remember Bob came
through London, I think it was on his way to post. He made some sort of comment like,

“Well , relations are pretty bad nfodd, but one
think | said, “Well, there’s Ihcanalwaysgdt t hi ng a
w o r sAad.l think he felt it did.

That ' s t he o aigndfsundt |¢hinkoSecretaryhSaultzsut $ynia out of the

negotiations, negotiated a deal essentially with Israel and Lebanon and then stopped off

in Damascus on his last trip out. Assad I think wanted in and then he just watched what

the Americans were doing and waited patiently. TheSy r i an s , i f nothing el s
patient, because they’'re there and we’  re her

andthen herippeditup.1 t di dn’ tHe nail did’et hhanve a&andy commi t
then he essentially tossed it out the window and prevented the thing from moving
forward.
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U.S. officials of course then got angry at Syria and the relationship went south. I certainly

wish Syria would have played a more constructive role, but Shultz decided to cut them

out and f i gur feitthccanplichey wbukl hade to gcootmmodate

themselvestoittBut it doesn’t work that way with Syr
made much of an effort to understand and work with Syria, and his policy paid the price

for this strategic approach.

Q: I don’t want to get into our intelligence operations work as this is an unclassified
interview, but did you find that information that came from intelligence sources, as a
political officer were you clued into this and did you find them particularly helpful or
not?

HOOPER: Yes | was clued into it and I did find it helpful. It was useful, but there were
real limits. I think it was pretty thin, the amount of information, which intelligence
officials freely admitted.

Back then, there were times that Assad, because of what he was doing in Lebanon, he felt

very uncomfortable doing this, because it may have made his reputation, or added

considerable luster to his reputation in Washington, but it was an awkward situation for

himand he didn’t want to have the American aml
palace every other day, seen as delivering instructions to him or whatever.

So much of the communication took place through direct discussions between Assad and
King Hussein of Jordan and then that information would find its way back to the United
States very rapidly. | think Dick Murphy showed enormous patience himself. There must
have been days when he felt some awkwardness about the U.S. ambassador in Jordan
playing a role in maintaining a communications channel with Syria that would normally
be done by the U.S. ambassador in Damascus, but there was nothing he could do about it.
When you’' re wor d&wanagd peace and gettend sometkirg dores
diplomacy should be about flexibility.

Overall, I was working with one of the best ambassadors the United States ever produced.
| think Dick Murphy was a great guy.

There’s plenty of waylyoucloosectocommunitateitat e s omet h

through another government or through an intelligence service or in otherways, it doesn’ t
have to be through the ambassador if another channel is more conducive to progress.
There’'s | ots of ways to do it and the point

done. I always looked at it that way.

| t woul d have been nice to have done it t hr o
then the king found various ways of getting it back to the United States.

Q: You left there in "77. Did you get any feel for the Carter Administration, when they
came in? Was there a change in atmosphere, anything like that?
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HOOPER: I think Kissinger was smart enough to exercise restraint with the new

administration. There was one exploratory trip by Secretary of State Cyrus Vance, who

came to Damascus and the regioni n t he spring of 77, just a f
Kissinger of course very badly wanted the next administration, which of course was a

Democratic administration, very badly wanted them to continue what he had started in

theMi ddl e East, but it was n’Whatlmesuggestedaht | and he
was very savvy to do so and we might well have done it anyway, but Kissinger, rather

than urging them to follow his set of policies, he urged Secretary Vance and the new

admi ni stration: “Why don’t you take a trip t
minds. | found it very productive out there and more progress might be possible. He

whetted their appetite by encouraging them in a low key way to become engaged rather

than trying to sell them on specific policies. He assumed that once they engaged, a

positive dynamic might take over from there.

And | think that was a pretty good insight. It worked. The new administration was just
starting to grapple with this when I left.

There was a meeting with Carter, also, in Geneva. Assad never came to the United States,
but he and Carter needed to meet and they met in Geneva, as | recall. | think I remember
Dick Murphy coming back from that and saying it was a long meeting with Assad. | think
Assad was used to long discussions with Henry Kissinger and kind of assumed the new
team would respond to him in the same way.

Both Kissinger and Assad liked the cut and thrust with each other and thoroughly enjoyed
it, kind of sized each other up and to their mutual surprise liked what they found and
respected each other as constructive adversaries.

But Carter was not Kissinger. Assad gave a long historical presentation that did not
arouse much interest in the U.S. side.

In general, during the first meeting with an Arab official, their assumption is Americans

don’t know much about the Middle East, other
so t hey’ r e thgroviewohhistore Thaty'os | ust IMbuadthati t ' s got
throughoutmycareerr You’ re gonna hear the history of tF
they'  re Palestinians, or the history of what
allow for a certain amount of this and time to be given to letting them unburden

themselves of some of their historical perspective, rather than instantly trying to get down

tobusinesss. That ' s just the way you do it.

Well, National Security Advisor ZbigniewBr zezi nski came out and t ol
could have compressed that presentationnHe di dn’ t haveMutpywago on s o
kind of smiling about it when he recounted the story to us back in Damascus.

T h a tformsalistéc way of looking at something, perhaps, without taking the time to
appreciate, learn how to deal with someone. If you learn how to deal with that person,
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you can do business withthem.1 f not, i1 t’'s al most certainly n
relationship.

In the Middle East, | gradually came to realize that national interests and all this kind of

stuff thatpeopl e t al k about, these are abstractions
Ther e’ s an awffromh persomltrelatiomshippaen dj aiithneddloesn’ t j ust
that way in the Middle East. Personal relationships can really help influence policies, can

turn policies for better or for worse.

One of the advantages you have being in the Foreign Service, being a diplomat, is you
have the time in your career and on any given assignment, even though you may only be
there two or three years, you have the time to get to know people, to explore, to develop
the personal relationships that underpin diplomacy and I think that works better with
Arabs than with many others. It really pays off.

Personal relationships mean so much more in the Middle East, | thought, than in other
placess The abstractions, there’ s validity t
relationships in the region, though you shou

Moving on, | did what was then an airgram. Airgrams have disappeared probably 10, 15,
20 years ago.

Q: These were, they looked like telegrams, but they were actually sent by pouch.

HOOPER: T hlaidoéneson Syiiagihternal politics and the peace process. It was
essentially that Assad had found a way to pursue the peace process in a way that made
sense in terms of Syrian internal political trends. This is one of my own insights. | wrote
this thing and took it to Dick Murphy and he really liked that.

|l " ve never forgotten that and |thavAssadal ways f e
ruling a difficult to govern people with a certain set of relationships between the different

ethnic groups in the country, being from a minority and so forth, with the peace process,

he was able to exploit that to strengthen his own role as the mediator in this and the final

decision maker and so it helped him fuse his domestic political relationships and his own

structure, integrate that and actually he was able to make good use of the peace process in

maintaining his own control of the government and his indispensability as a Syrian leader

and establish his leadership, because he had to make final decisions and at the end people

deferred to him, no one else wanted to stick his neck out.

He would get the best he could and try to push for more. When he realized he had

reached the wall, thath e wasn’t going to get any more, he
decide, as he did on Golan Heights negotiation and Lebanon, he decided in a way that

worked for Syria and also worked for the United States, it worked for our common

interests and it worked for Israel and it worked for the region. It was a win, win, win kind

of situation. So there was a fusion and integration between the peace process and internal

politicking and control of the government apparatus that enhanced his longevity.
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In any case | sent in that airgram, it was around twenty pages, who’ s gonna r ead
Dick Murphy came back from consultation in V
went in to see Hal Saunders and Roy Atherton. They had your piece out on the table.

That's really what Iltwissuprised.dwad vergsurgrised. t al Kk about

Q: Before we leave Syria, while you were there, the Muslim Brotherhood, was this a
cloud on the horizon? Was this anything we were concerned about?

HOOPER: More than a cloud on the horizon, Alawites were getting killed and the

Muslim Brotherhood was busy organizing against the regime. There were arrests. There

was an assassination campaign around the country. Alawites were getting killed including

some prominent Alawites and rumors about restiveness in military units, again,

remember, Syria had experienced a lot of governmental change during the Fifties and

Sixties, had the reputation of frequentcoups. Now it ' s taken for grantec
period of real stability and soAsfadwast h, but b
gonna last. The assumption was there was always another government around the corner.

Q: You were talking about, when you left you were saying

HOOPER: I got it wrong! | gave him a year, maybe two, before he was ousted. And he
lasted twenty more, or more than twenty. When | left the Foreign Service, he was still
president of Syria.

Anyway, | went on from there to Washington. They wanted me initially to go back as the
Lebanon desk officer and then Hal Saunders wanted me to come in and work on the
peace process in INR, so | did.

Q: Let’s go back once again to the Muslim Brotherhood. What were they after? Was this
tied to the same people in Egypt, or that this sort of like the Old Man of the Mountain
sending out assassins and all? Who were these people, as we saw them at the time?

HOOPER: | think some of their leaders were in Germany.1 don’t t hink we kne
awful lot about them at the time. They may very well have had ties with the Egyptian

Muslim Brotherhood. No doubt they did. But it was more a home grown operation and |

think their goal was to get rid of the Alawites, get rid of Alawite control and reestablish

Sunni political domination.1 t wasn’ t b e anajarity mile. Theyevgntedva nt e d

maj ority r ul e if,theStunnig reotlthesd/Alasvite fapostates;” which

they regarded as illegitimate and not really Muslims anyway. They were organizing and

constantly creating problems.

Q: I realize this gets into theology, but how different were the Alawites? Sometimes you

just have a tribe and they may be of the same religion, but they 're a different tribe. This
was really tribal and religious?
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HOOPER: Alawites are an offshoot of Shiism. Many Sunnis, some of them have pretty
extreme views regarding the Shia and the Saudis in particular and the Wahhabis:
“They’re not r &dlelyy r dualpioms adtesal’ | !

A traitor is worse than anenemy.An enemy, he’ s got his job to
A traitor is someone who should be right here at my side and you always reserve that
extra twist of the knife for traitors. That was the prevailing Muslim Brotherhood view.

AlotofitwasclassdriveninSyria. They wer e agricultural | abore
servants, the Alawites, the servants of the Sunnis. It was the Sunnis who ran the

government. Whenever there was a coup, one Sunni replaced another one and many of

these governments were military. They all come with a cadre. As someone ousts someone

else, then their clique is thrown out.

The Alawites got ahead in the military. It was one of the few avenues they had to get
ahead in Syria over the years. And as openings would come up they would rise, because
you needed to have lieutenants and captains and majors and colonels. And as these guys
on top were neutralizing each other there would be more openings.

No one in the Sunni worried about the Alawitess. They di dn’t amount to an
cares about them? They know their place. These stereotypes were prevalent and that was
the attitude of the Sunnis.

Finally the Alawites got strong enough in the party, in the Baath Party, but through their

control of the military, through their strength in the military, to takeover. And it wasn’t
just another military takeover, it was an Alawite takeover As sad didn’t do that
his predecessors did.

But the Muslim Brotherhood never accepted this. Look at the United States, the difficulty
Americans had with blacks having their rights, having a normal place in society,
particularly for people in the South, who were used to seeing them as slaves and then

servantss When you’'ve got Jim Crow | aws, when you
hardened, ideologically hardened arthet it s | u
they breathe, from their point of view it’s

people that used to be your servants.

Q: We're talking about 1977 and you 've gone back to go to INR and the peace process
really beginning to heat up. You 've been asked to go to INR to do what?

HOOPER: | was responsible for Syria, Jordan, Iraq.

Q: A very important part of the peace process that was later known sort of as the Camp
David Accords.

You were in INR from when to when?
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HOOPER: August of 1977 to December 1978.

Q: What was sort of the view that you were getting from NEA and sort of on your own
and with your colleagues, the Carter Administration was just coming in and how did you
sort of feel they were handling the Middle East situation?

HOOPER: Henry Kissinger had been secretary of state before, and | think what he did

with Cyrus Vance, who was President Carter’s
Vance to take a trip to the Middle East in the spring of 1997 and decide for himself what

to do about the region.

Kissinger had been very active, of course, in the aftermath of the October 1973 war in
getting what came to be known as the peace process started with the disengagement
agreements between Egypt and Syria with Israel and particularly the one with Syria, |
was in Lebanon, at Beirut, where the Foreign Service Institute Arabic language school
was at the time and | would go over to provide backup logistical support for the Kissinger
traveling party. | was over there for about a week or several days on a couple of different
occasions.

|l wasn’t involved in the shuttle, other than
person, but i1t became knoMhnkiblastdb8d®esos hut t | e t
something like thatanditwas an enor mous i nvestment of ti me

part. At the end he got an agreement on the Golan Heights, a disengagement agreement

despite the fact that the Syrians and Israelis were pretty implacable enemies. That

agreement, negotiated in 1974, has held up well over thirty years until today and 1 think

it’s i n a way quite a testament to the effor
Administration was putting into the Middle East.

Carter came in and Kissinger, as | heard it, Kissinger of course wanted the new team,
Carter and Vance, to continue with an activist policy on Middle East peace diplomacy,
but he was a pretty savvy fellow and as I recall it, he decided that rather than trying to
persuade the new administration to undertake an activist agenda, he persuaded Vance to
take a trip to the region himself early on, which Vance did, and then make up his own
mind, which | think was, as | said, a very savvy way to move forward and those were my
last months as | was getting ready to leave Damascus in July.

| remember Vance having impressed the Syrians. | think he was impressed himself and
decided that the peace process was something worth taking an activist role in. | was
supposed to go back as Lebanon desk officer, but it was felt that Syria would have a more
interesting role as the peace process evolved and so | was then prevailed upon to go back
to INR.

There were some very, very good people there while 1 was in INR. | would not claim to
have had any influence at all on the peace negotiations. I did a lot of analytical work. The
NEA view was they were trying to keep things moving forward and it was becoming
quite difficult. The process had stalled and they were focusing on more meetings and so
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forth, but it was felt that a lot of the substance had leached out, so to speak, of the
process.

There were several good things about the job and some challenges to it, but the one good

thing about being there was Hal Saunders was the assistant secretary for much of this

time when | was there and because he was so deeply involved, really, along with Roy

Atherton, as a major architect of the peace process, we got to see the cable traffic and |

remember as Sadat just got increasingly frustrated with the fact that this was going

nowhere and all this effort that had been put into it seemed to be going nowhere, there

were meetings being planned and things but s

And Sadat, in his great frustration, in part and he had been having background talks with
the Israelis, facilitated by the Moroccans, so he had a good channel there and he had a
reasonably good idea of how far he could go with the Israelis and how far they were
prepared to go.

Barbara Walters, as | recall, asked him, *“Ar
Q: She was a TV personality, did interviews with people.

HOOPER: Correct and she asked him as he was being interviewed, he was very

accessible to Western and other media intery
prepared to go t o Peppleassihe® ihitiallythat wakmores ai d “ Yes.
empty rhetoric or a kind of stunt or whatever. And | remember being called up to Hal

Saunders’ office with a couple of my coll ead
U.S. Ambassador Her ma nusttlked witls Sadatand $adati r o s ayi ng
said, yes, he was going to Israel. He was serious about going to Israel.

It was extraordinarymov e on Sadat’ s par tltskatterddabotrof e mot i o n:
the preconceptions the Israelis had towards the Arabs or at least towards the Egyptians.

And in fact it really shattered some of the preconceptions that the Americans had about

the constraints, or the need to accept, perhaps, a fallow period or slow period in the

negotiations.

He then went t oowhandthe ainistratidm quickKlyprettwreuthl  k n
dropped everything and refocused its efforts on following through and that led to Camp
David and so forth.

| was there during that period. Again, | was not at Camp David. | had very little to do
with the preparations for Camp David.

Q; 1'd like to pick up sort of job-specific, how would you say, what was the role of INR at
the time? It’s waxed and waned. How close to the Near Eastern bureau and all?

HOOPER: It was a very close working relationship between INR and NEA, the Near
Eastern bureau, at the time and this was driven in part by then need for serious analytical
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work, but I think it was largely driven by the relationship between Hal Saunders, who
was the INR assistant secretary and Roy Atherton, who was the NEA assistant secretary,
who, again, were the two major architects of the peace process, below the secretary of
state and presidential levels.

And Roy Atherton needed analytical support. Hal Saunders wanted to play an active role.
He valued the analytical support he got.

They created an analytical mechanism which evolved, because the Secretary and the

President needed to focus on peace process-related events before I arrived in the late

summer, early fal/l of 7 77 ,sss@ammarytwithebylletc r eat ed t
points of events, plus an analytical section and this was produced and | was involved in

producing that.

| found that actually quite interesting. It lasted for a long time. It lasted well after | was
gone, lasted for years, because it was actually a useful analytical tool. NEA was usually
grateful for the products that we provided. It helped them target on issues relevant to
operational matters. A lot of interesting people in NEA and in INR worked on it or
exchanged ideas and so forth and it was a good product and I think that was one of the
key things that I did.

And | NR was a player, | INBomtapolicynmking t o say po
bureau.l t * s poloymre feer ee, 1 f even that’'s the appro

| t ' s mavenopolicytstake, hnlike the geographic bureaus, which are always seen
as flogging particular policies because of their operational equities and the Secretary and
people on the Seventh Floor need independent views. INR is supposed to provide an
independent analysis that the Secretary and the Seventh Floor could rely on that was not
overly influenced or distorted by the policy vehicles that were being run at any given
time by the geographic bureaus.

And | think INR played that role very effectively. It gave INR an influence and a
standing in the peace ptbseasgthat TCteHbdatnto

Phil Stoddard was the head of the Middle East branch at the time and I think he was a
serious fellow and he was a very savvy fellow and he worked closely with Hal to enhance
the role of INR, to bring the analytical talents that people in INR had to bear on issues
that were important to the Seventh Floor and the geographic bureaus, who were grappling
with the various stages of the peace process.

And I think it was a very, very effective role that INR played.

Q: You, sitting in your position, where were you getting your information about Iraq,
Jordan and Syria?
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HOOPER: From the State Department cables, from the daily take of CIA reports and
analyses, and from other USG agencies, but primarily it was from State and CIA. Again,
the State Department was really in the thick of the peace process.

The U.S. ambassadors out there and particularly Herman Eilts in Cairo, Dick Murphy in
Damascus, Tom PickeringinJordan.J ust | ooki ng at those three,
lineup of top talent that the Department had all together at one time, working on this issue

and the various components of the peace process. And they were well plugged in,

particularly in Jordan and Egypt.

It was harder in Damascus. As s a d w a sfrequent méetangs with ¢he U.S.
ambassador, the way Herman Eilts did with Sadat. But the embassy was reasonably well
plugged in.

There were good things coming out of Damascus, Amman and Cairo, as well as several
of the other embassies. Again, you really felt you were working with first class
professionals and it was interesting to see how the political level interacted with the
professional level. | think the process from the 1973 war to the Camp David agreement in
1978, | think that was probably the period in which, especially with the lead-up to the
Camp David period, when the relationship between the professionals and the policy level,
the secretary of state and the national security advisor and the president, when they were
working most effectively together towards advancing the peace process.

| think people felt there was real hope in the air, that after decades of frustration with the
Arab-Israeli issue, with just trying to manage it and with only wars and terrorism and all
the negative things you can think of, it became challenging and | think sometimes
exhilarating for people to work on the issue, because hope was there and a lot seemed
possible.

| certainly think that molded my attitude. The peace process, being a part of it, a very
minor part of it, in its formative stage was transformative for me.

Q: Looking at this, how effective or useful did you find what was coming out of CIA, from
Langley? Was this sort of duplicating what you were getting from the embassies or was
there a different element there?

HOOPER: I think given where the peace process was going and the sensitivity of it and
who was directing it in the Middle East, that is it was Sadat and very few people around
him knew what he was going to do next. The late King Hussein of Jordan, the late Anwar
Sadat, the late Hafez al-Assad of Syria, they played their cards very close to their vests.

I don’t recall the CIA and | " donetcaméanhhto
key reporting about what was coming next and what they were considering, where they

were going, was coming out of the Agency. That is sometimes or often the case in other

places, or perhaps in the Middle East prior to that, since then, whatever. This time it was
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the ambassadors at the embassies who were producing this. So I think most of it really
was less so for the CIA during this period of time.

Of course they were doing their other things, working on combating Palestinian terrorism

for example, but, again, the main policy focus was on the peace process. That ' s what
American society, to some extent, was riveted on. They often were playing catch-up. The

sources were right at the top. It was the ambassadors and the DCMs and so forth that

were really producing a lot of this material.

Q: You were getting these things from the various embassies. What would you be
producing? Would you sort of sit there and stare at the ceiling and say, “Well, I've heard
from here and here and here and this is what I think may be going on?” Or would you
talk it over with other people? Just to get an idea, what an intelligence

HOOPER: Every day we would have to sort out what was the analytical issue that we

were going to focus o ressieport WethddeccesStether et ar y’ s p
NODIS and so forth, but it was taking these events, the events that were happening, the

disparate events and trying to make sense out of what this meant and how this could

impact on the peace process and what the expectations were of the parties in the region,

based on the tools we had, what kind of reporting we were getting from the region and

our own background knowledge and information and so forth, to give the Secretary and

the Seventh Floor and to help focus Hal Saunders and Roy At herton, ‘cau.
avid readers of this, how events were shaping perceptions in the region, what the

expectations were on the part of the parties, this kind of thing.

There were always things happening. The peace process was always on the verge of

collapse. It was always at a crossroads. It was always a watershed.| * ve never heard
seen more watersheds, crossroads, turning points and whatever, it was kind of every other

day. In a certain sense it was overused and we just heard it all the time from people, but

at the same time there was often some truth to it.

When issues which had been frozen for a long time unfreeze and you have people that

were trying to push the ice and crack it eve
doi t, but they’re trying to unfreeze issues,
break loose.

Great strategic visions try to take advantage of this, but tactically you have to maintain
your footing, because you never know if something else is going to break loose in a
constructiveway.Y o u’ v e atb lve prgpaed. dtdhe same time, there are red
lines.

Syria was in Lebanon because it had gone in when the PLO, which was really the
fighting arm of the Sunnis in Lebanon, went after the Christians, | think were on the
verge of really defeating them, in what became the earlier phases and bloody phases of
the Lebanese civil war, the Syrians went in themselves to take on the PLO, which just
shocked people.
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So that was still playing itself out. Lebanon would play itself out for more than another
decade.

So you had the peace process aherregiogall but you
matters as well such as Lebanon. It involved Israel and Syria, the PLO and the Lebanese,
of course.

And you had a lot of these elements. | t wasn’' t | umdgtodoriexa Thingg Sadat g
didn’t |l ook all that st ab ISetherewasaloagmiags cus and
on and policy makers were scratching their heads. So we tried to integrate a lot of

material from whatever sources we could find.

And, again, | give NSA a lot of credit,too.We di dn’' t s pPealk aplsoutt  tsh dte.
not to discuss it. NSA was very useful.

Q: Just to point out, NSA is essentially the organization that listens in on
communications.

HOOPER: To hear what people are communicating to governments, or communicating to

each ot her wh e hfoundgheirmaterial © be veayiinterestmgl very

useful. It really increased even more my respect for them, for their abilities and for the
effectiveness of the product that they were
was dealing with.

Q: I think one of the things you point out, I think it’s sort of endemic in the system, INR
usually gets higher ratings than the CIA, but the point is that if intelligence is any good, it
has to be connected to the product, which is foreign policy and you re sitting practically
in the laps of the people who are dealing in foreign policy, whereas the CIA has a
bureaucracy, things go through it. I¢’s not as keyed into the immediate problem, whereas
you were keyed to the immediate problem.

HOOPER: To do analytical work, to be close enough to the policy maker without

necessarily accepting the poéttiick, pecauseafk er ' s p ol
you just become an adjunct to the policy peo
service.] f you’re standing back and |l ooking up af
or whatever, or you’ re t ale&sidowgtheaohdpwhndan how t hi
people are trying to figure out how to respo
that sense we can i mprove the situation, it’

opportunity and if we get this right we can improve the situation, we can leave it behind
us better than it was when we got there.

|l don’t think people had il lusi-breeB t hat t hey

problem, but to have that kind of relationship and it was useful for me to see it,
professionally, close enough to the policy people without being asked to, required to,
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accept their assumptions, but write things that would help move the process forward but
not just flogging the latest policy vehicle.

You could do serious, honest, analytical reporting that had an impact and it was a very,
very fruitful period for I NR's Middle East s

Q: Who was in charge of Iraq at the time?

HOOPER: Saddam Hussein and it’'s interesting,
process, Iraq was not obviously part of the peace process, or anywhere near it, except to
throw stones at it or worse than stones.

Saddam Hussein and Ahmed Hassan al-Bakr were the two leaders, as | recall it, who
were running Irag. There was an NIE on Iraq | remember that | was involved in.

Q: That’s a National Intelligence Estimate.

HOOPER: Nothing like the famous NIE before the U.S. military effort into Iraq. That

NIE became quite wellknown. Thi s was more a standard produc
seen as any place that was gonna engage in the peace process. It was a tough, tough,

vicious, violent regime.

We had an interest section out there. We had very good people out there. | remember

trying to figure out what the Iraqi government was up to, it was almost a hopeless case. In

this case, | recall getting some good information by CIA channels. But, again, the interest

section wasn’'t able to produce mNoofe materi al
couldgetit Even t he Ar ab e mbTahses ilersa qciosu iaoaidtd ng ett fiit
that was the way Saddam wanted it.

People doing Iraq around town were, it was kind of isolated, marginalized, no one cared
about theirproduct. 1 t wasn’'t part Tohfertehevap@adce amryo was s )
going on.

Ayatollah Khomeini, who the Iran analyst in INR was reporting on, trying to draw

peoples’ attention to, suddenly, as | was | e€
just coming to power around that time. He had gone from almost unknown, quite well

known in Iran, but in the West and in the bureaucracy in the State Department unknown,

to being, suddenly they wanted plenty of stuff about his background and policies. He had

been living in exile in Irag.

So Irag was pretty small potatoes. They were seen as a very hard line, viciously hard line,

promoter of terrorism. Some pretty grim Palestinian factions were operating out of

Baghdad. Again, | found the Iraq thing kind of interesting to have it and | remember that

period, having done Iraq for a year and a half or so, atatimewh en it didn’t real
that much and having learned something about Irag, apart from what I learned while |

was in the region and having visited there when | was a student.
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Q: I think it puts it in the proper context.

Okay, let’s come to a key player: Jordan, King Hussein. How did you view King Hussein
at the time?

HOOPER: We really had a good embassy, with Tom Pickering. Rocky Suddarth was
DCM at the time, just a terrific, terrific embassy.

King Hussein was very close to the U.S. and Britain and the West and no question about
his moderate credentials and it was a very close operational relationship and I think he
wanted to act and he was hopeful of acting.

He took personal responsibility for the loss of the West Bank and Jerusalem, because
Nasser , as | recall the story, in the
Nasser had called King Hussein and persuaded him now is the time to attack, they had
the Israelis on the run and so forth and ignore these press reports about all of our air force
being smashed.

And King Hussein, to his everlasting regret, he bought in and started lobbing some
artillery shells and moving some troops around and the Israelis took that as an
opportunity to |l et ‘em have it.

Had he done nothing and I thinkt he U. S. ambassador and

And of course he had had any number of hours of talks with the Israelis over the years,
since the early Fifties. He had a reasonably good idea of the Israelis and how they might
act, probably better than any of tae
had done this, of course secretly. And he attacked.

So he felt very strongly that Jordan should play a role in the West Bank/Jerusalem and
the Palestinian portion of the peace process, rather than it being just Egypt and Syria and
he wanted to be involved in that. Because he believed his actions had led to the
occupation of these particular lands by the Israelis. At the same time, he was never
certain how much he could trust the U.S., how far the U.S. would go, how much the U.S.
would continue to push the process, because at the end of the day Jordan is a small and a
weak country.

He continued to want to see more oomph, more pizzazz, more pressure by the U.S. on

|l srael, various things that he wanted

wasn’' t si tHEgypthwith the Bgyptiao gopulacé that had just recovered their

honor in the ' 73 war, t hat mor eov dada wa s

significant population of Palestinians.

52

67

war

ot her s
trying to tell him * Flhon’ 'Go dg estStagicutk@ay/| vset daly
neutrall Say whatever you want publicly, but

out
Jor d:

ot her

t

(0]

S

al

A

€ €

mo



He was very nervous about how far he could go, so he was not prepared to go as far as
Sadat, but he was not taking the tough line often the way Assad did, either, not trying to
apply a brake to the process.

And he was in the middle, but you always felt that when the process really moved
forward, at the right time that he could make his move. Ultimately he did, but that was at
a later time.

But he was quite close to Assad and Assad used him as a channel of communication to

the U.S., because it was less awkward for Assad than having the U.S. ambassador

trooping in every other day. So they talked a fair amount of the time and Hussein would

pass on what he had picked up from Damascus
so forth. So it was a useful communications channel.

A lot of analytical work was done, particularly by the embassy in Amman. They turned
out top rate analytical stuff. | remember a fifty page NODIS on the West Bank/Jerusalem

i ssue, here’s the various c mnegobatorsPAndst you hav
just had everything there. I thought it was terrific. But , again, there weren’
agreements.

Q: When one looks at Camp David, Camp David at some point was supposed to have
said a lot of things, but moved over to the Egyptian-Israeli thing, which in many ways
was the easy part of the thing and sort of skipped the two other major players, which

would be Jordan and Syria.

HOOPER: Syria kept pushing for a broad based conference in the region and Sadat kept
pushing for more action, more actionnHe di dn’t want just a confer
did nothing. So, again, he was the accelerator and Assad was more the brake and King

Hussein was in between and didn't cast that

| think Sadat just got fed up with Assad and with the lack of U.S. effort to move things
fonard and that’'s why he went to |Israel, that
the U.S. in the peace process and that led to Camp David.

Camp David, no one had done anything like this before. It was unexpected. People were

making things up as they went along. | thought the U.S. planning for Camp David was
absolutely top rate, much, much better than
now for the current phase, just in my own personal view of the peace process and the

absence of much integration between the professionals and the political level.

They really sat down, Roy Atherton and Hal Saunders and President Carter, they met
some days before to sort it out. It was a very, very serious approach that they took and |
just thought it was a most effective professional approach, much of which I learned about
only later.
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But they didn’ t k nlthwk theytfelt wasosablyconfidangthey o wor k.
could make a lot of progress on the Egyptianfront. | " m not sur e couldey f el t
get as far as they did on that, or at least there was no guarantee of success.

They knew there had to be a Palestinian element to it and the real policy question I think
was what the Palestinian element would be, because the less the Palestinian element, the
more Camp David was going to be attacked by the rest of the Arab world and the less
legitimate it would seem and the less shadow it would cast, in terms of breaking the log
jam.

The more it outlined a way forward on the Palestinian issue as well, the more likely it
was going to be that one could move on from Camp David to another round of talks,
maybe with Syria, Jordan, whatever, more focused on the Palestinians. The Syrians, after
all, were always pressing on the Palestinian issue.

Camp David had been written about extensively and | was not there. | have very little to

add. But a lot of the expectations and hopes for Camp David were dashed almost

immediately, when Israeli Prime Minister Begin sent over his interpretation of the

understanding that had been worked out with Carter and Sadat on a West Bank settlement

freeze. And once he said that his understanding was that the freeze was limited to three

months, rather than kind of semi-p er manent , once that came over
call him on it, Sadat felt that he had been snookered but that he had little choice now but

to go ahead with the part of the deal affecting Egypt.

It really took away a lot of the hopes for Camp David as something that would be a

breakthrough for the rest of the Arab world and would lead on to other things in the near

future, that just didn’t pan o wtaddresseecause t h
and the U.S. was seen in the region as being unwilling to press the Israelis on a longer

and more durable settlement freeze, so that they could move ahead on Palestinian

negotiations.

So I think Camp David, it was this great achievement in terms of Israel and Egypt. | think
they both got really what they wanted bilaterally, but it was going to take a lot longer to
move on to another phase after Camp David because of the lack of progress on the
Palestinian component of the problem.

Q: Well, let’s look at Syria. Basically, Syria, was it the Golan Heights? Was this the
issue, or were there other issues?

HOOPER: Syria had three issues in the late Seventies that it was focused on. It always
talked about the need to help the Palestinians and so forth and they had several hundred
thousand Palestinians living in Syria who were honeycombed also throughout the
bureaucracy as well. They always talked about the need to help the Palestinians. This was
their way of trying to make the issue of the next steps in the peace process into a pan-
Arab issue and help them rally support in the Arab world, to try to block and blunt efforts
that the U.S. or the Egyptians or Israelis might be making at any given time.
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Of course, in principle they were not going to give up one inch of the Golan Heights, but

Assad downplayed the Golan Heights. It * s act ual | y Ithinlkcitwasmor e s al i e
always important to them, but Damascus wanted to speak with a pan-Arab voice and the

way to do that is not talk about the Golan Heights but, front and center, the Palestinian

problem.

And then Lebanon, in 1976, became a real focus of Syrian policy and things became
possible between Israel and Syria in the Levant, as Syria, again, went in initially and
people have tend to forget this, initially to save Lebanese Christians and to take on the
Palestinians.

So those were the three sets of focus issues for Syria. Hafez al-Assad was a pretty tough

man and you can look what his regime did later on, in the early Eighties, to the city of

Hama and one should have no illusions. That being said, i1t’'s very
democracy breaking forth in Damascus, because, frankly, in Syria, if you have a free and

fair election, t h e r mg tsbe aSonni president and parliament and so forth. The

Al awites don’t want it, it twowiyd under mi ne t

But you need to find a way to speak to concerns that the Sunnis have and the Sunnis tend

tobepan-Ar ab in their outlook and the Palestinia
saying that it was totally manipul ated, that
this himself, but | believe thatt hat enabl ed him to maintain Dar
edge, or as the “beating heart of Arabism” and to try to position himself to play a broader

role in the region than might otherwise be t
of its economy and so forth.

Again,Syri a’'s population was muc h-fosththel | er t han
population. At the same time, whatever was happening on the Palestinian issue was going

to affect Assad and the Palestinians that he cracked down on in Lebanon and he wanted

to have a role in that so that he could play on a larger stage. So it was useful to play up

t he Palestinian issue, downplay the Golan is
which was really, for a period of time, his major preoccupation.

Q: Jim, was there a feeling sort of on NEA's part during the process that led up to Camp
David and all, of saying, “The Palestinian problem is at the core and here maybe we
have a chance to do something,” because, in a way, looking at it, the Israelis and
Egyptians didn’t want to fight each other and there was a bunch of empty ground
between them. It wasn 't that simple, of course, but essentially they were pushing on an
open door.

HOOPER: As | recall it, the Palestinian issue, it was always felt that something needed to

be done, that it needed to be dealt with, but no one had any first class ideas on how to do

it. Now things have evolvedandy ou’ ve got an el ected Palestini
minister and parliament.
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But back then it was the PLO led by Yasser Arafat, and Arafat was held in contempt by

the Israelis and frankly by many in the United States, and he was not seen as someone

unambi guously committed to pelgEehadiut any mean
blotted his copybook further in Lebanon, so that even the Syrians went after him. So

t here wasn’ t rReogehlwould ok at the mayorsvandtl Wwas kind of

sniffing around at varying people on the West Bank and what not, which is why King

Hussein was there in the wings, because it was felt he would be a more acceptable

negotiator for the Palestinians as far as the U.S., Israelis and the international community

was concerned.

Of course, there was always hope that King Hussein and Arafat would cut some sort of

deal and this became, under Reagan, later on, when I was in London, that became the

policy goal of the U.S. People realized that something needed to be done, but there

weren’t a | ot of good candidates taod wor k wi 't
who were Palestinians themselves.

Q: Did you feel, where you were, any of the influence of the Israeli lobby, I'm using it in
the broadest terms, not AIPAC, particularly, but the whole thing. Was this a factor in
your thinking or analysis?

HOOPER: I think analytically, in INR, it was not something that we dealt with. We did
our analytical product and we had a very very good Israel analyst as well.

Q: Who was that?

HOOPER: Sam Roberts, just a terrific person. His assessments were tough minded,
independent and professional. I learned a lot from Sam. | thought he was a rigorous, fair
analyst who understood Israel very well and also understood the dynamics between Israel
and the Arabs. | recall that his doctoral dissertation, written years before the October
1973 war and Camp David, predicted an Israeli-Egyptian rapprochement.

In any case, we knew that every so often Secretary Vance and Roy Atherton and Hal

Saunders would go to the White House, as things were leading up to Camp David and

then in the aftermath of Camp David. Camp David was a sudden event and only in
retrospect were t hi ng 8utthelveoadgoavegtothewhitet o Ca mp
House, as | think people have before that time and after that time to see how far

politically the envelope could be pushed and the issue worked on, what the guidelines

were or the constraints and so forth, on how to address an issue.

't didn’t affect our Wadatheabalgticatlsaufy, wewdidit k at al |

straightforward. | thought we were fair to the partiess. We wer en’t tr-ying to t

anyone or anti-anyone stance. It was seen as a time, as | said, of great hope, when things

were moving forward. One could get over the usual finger pointing between Israelis and

Arabs. There was always a danger that one could get sucked into that on the American

side, because both sides would turn to us
f

t
honest broker,” the mediator, the peace [

ac
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And of course both wanted an honest broker, but both tried to put their thumbs on the
scal es and understahdabe. per fectl y

Q: What was the impression that you were getting from your colleagues and all of Jimmy
Carter, a new man doing this, who seemed quite serious about this thing? What was your
take on him?

HOOPER: I think the belief was that Carter really was serious about progress in the

peace processs Agai n, what became CaGatfertridchis bedito wasn’' t f
figure out ways to get there.

|  wasn’ t gniService IbngbeféreoNixeniwas out. When | came in, Bill Rogers

was secretary of state and then Henry Kissinger shortly thereafter. | think Henry

Kissinger was probably one of the best secretaries of state that the United States ever had.

If there is a small group of five or six secretaries from history, a handful , he’ d b
handful. I think he understands diplomacy far better than most of his contemporaries and

predecessors.

Regarding Nixon, history will never look kindly on Watergate. It will look kindly on
many of his foreign policy initiatives and is already looking kindly on some of his
domestic policies. He was very savvy in foreign affairs, confident in his own
understanding of the players and the policy process.

Carter | d o nsame strangthithat Klixoh diddin térnis af a familiarity with
foreign affairs. | think Vance had been more familiar with it and the two of them worked
on it reasonably well together. But, again, Vance was not a Henry Kissinger. Who is?
Very hard to see anyone like that coming along again.

Carter needed to feel his way around internationally. He tried to establish a relationship
of some sorts with Assad. Obviously Sadat was going to be the key player there and it
was very easy to establish a relationship with King Hussein.

He took great pride in Camp David. Obviously Iran was his low point. Anything to do
with Iran was probably seen as very negative on President Carter, in terms of presidential
decision making.

On Arab-Israel issues and getting to Camp David and making it work and so forth, he
regards that as the high point, at | east in
any of the policies of his presidency.

And he has the Carter Center. He obviously found his footing in the international arena
and has played quite a role internationally since leaving the presidency.

But he was learning his footing. I think he more or less gained his footing, to the extent

any president can, on the Middle East, on any geographicarea. Th ey’ r e atbbde suppos:
good on Europe. That used to be a given, with FDR, Truman, Eisenhower and Nixon.
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You had to have a good understanding of Europe, NATO, the Cold War, that was the
focus of things.

These regional i s ssuakydearnedtinithe grocess eftbeeoming t hi ngs
president, in the presidential training school that one goes through, in the Senate or the

governorships or whatever it is. Carter learned the Middle East pretty well, better than

can be expected for a president.

Kissinger had learnedtheMi ddl e East through the searing f
and the various peace process negotiations afterwards. In think he had become an expert
on the Middle East. I always remember he used to say, he said it to me a couple times, |

as ked hiurhjnk a‘cdnprehepsove peaceisp o s s iAbnlde e s ai d, “ We h.
from a policy point of view, it’s not what |
have to act as i f we believe it’s possible t

And | always thought that was a good answer and I think hewasright. 1 t di dn’ t real |
matter whether he thought they could go all the way on this one.

| think to some extent that was probably the way it was with Carter. Again, they wanted

to leave something behind and move the process forward. And you had to learn, you

couldn’t just be spoon fed to do that and Ca
East very seriously and it paid off.

Again, it’s wuseful to have a Sadat out there
Q: Sadat was a catalyst.

HOOPER:1't woul d have been hard for Carter to f
who’s trying to reshape the wholnahatpasel i t i c al
you just want to make sure you don’t screw i

But no matt er h ohlwgonnanioe it dheadror just@avoid scravingite a |

up, when it’'s a sitwuation in flux, you got
leave it all to the professionals, or read the advice columns.You’' ve really gott
develop a feel for it. And I think Carter did.

t a
a

Q: This, of course, is a problem, in retrospect, with the Bush Il Administration. They
made a very deliberate effort to push the Middle East issue away, because it was a tar
baby and you didn’t want to get caught up in that. So they seemed to put it on hold and
now they ’ve sort of picked it up again. We have gotten so involved in that damned thing
that you can’t just let things develop on their own.

HOOPER: Kissinger persuaded Vance to take atrip.® You don’t have to comi
yourself, to put a lot of your chips out there in the Middle East, on the peace process and

the Arab-Israeli problem, just take a trip to the region and judge for yourself. I believe

that if he had taken the opposite tack and told them, “ tid a great job in the Middle East,
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andnow ! " | | pass tohhat yoh crt cleange alteanl ang spend fifty per cent
of your time on it,” it would have fallen flat. He was too smart for that.

He said, “Go, make up your o wancemeéntiodhte because
region he would be inevitably drawn into it and people in the region were smart enough

to engage with him in a certain way that would present it as a region of attractive

possibilities, rather than just a lot of headaches.

And so Kissinger, he got Vance into the region. Roy Atherton and Hal Saunders, again,
as | recall it and, again, | was not at a policy making level, but I had access to a lot of
things, their argument, in part was and | think this became also part of Camp David, to
making that real push, their argument to VVance from within, from the professional level,

was, “The Middle East is now so much in f1l ux
treadmil |l , t o k angtptake arealwffore Foethe intestmensafabitt * s g o

more effort, you can actually make some progress with the parties,bec ause t hey’re re
to go, ready for forward movemenforalittt o var yin

more effort, you can really advance United States interests by locking in some more
achievements out there.”

And | think that was a useful bureaucratic strategy to take and also it was a strategy with

more than a grain of truth to it. So a lot of things had coalesced and come together and |

think Vance and Carter bought into this and what we saw, what we got, what we ended

up with, again, as |l ong as you’'ve got a Sada

there’s gonna be some nice victories you're
you leave office.

Butithasn” t al ways b e@enainly, theArab-warya esli incgr. ocess, as
touched upon, the Arab-Israeli process has been moving backwards | think, since

President Clinton, he almost made it, if he had started a few months earlier, | think he

could have gotten a significant breakthrough on the Palestinian issue, but he waited too

late and then put everything into it and then blamed Arafat for the failure of his own

initiative. | n f act , |l " ve heard from a number of peoca
with him, * ArTehfaat bfawsd kae d ,@liedéoprovidedno r ust hi m! ”
incentive for his successor to engage on the Middle East. | r oni ¢, i sn’t it?

Bush I think found that to be useful advice and it fit with his initial inclination to go low

key inthe MiddleEast. 1 * m not sur e iArafatGslawonderfulguytvlod s ai d,
you ought t o s p thatBushsvauldhiave tionesoan any cage.h , ”

Q: Well, then, in, what, ’78, you

HOOPER: Went from INR to Libya, because they needed a political officer and | wanted
togiveitatry My assi gnment hadn’t enSdlemntffom | NR, but
INR to Libya, to Tripoli.

Q: You were in Libya from ’78 to when?
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HOOPER: December of ' 7'8980alwabthdre ayea galeftt ed Janua
several weeks after the attack on the embassy.

Libya was our worst experience as a family. A lot of experiences were different there
than anywhere else in the Middle East. After our first full day there, | remember my wife
just right away saw that this was not going to be the typical assignment.

We'd been in Saudi Arabia and DanrFargugsus and w
a lot of reasons I think she felt just instinctively rightup front, “ Thi s i s going to
tough and perhaps unhappya s si gnment . ”

And it was. It was a tough assignment; in a lot of ways from a family point of view an
unhappy one. Living in that society and working there, it was just difficult to do.

The U.S. embassy was attacked after Khomeini had overseen the seizure of hostages at
the U.S. embassy in Tehran in November” 719°.d been t hemeathah| most a vy
happened.

Q: What was the situation in Libya when you got there, sort of the political situation and
how did we view Qadhafi at that time?

HOOPER: We had Bill Eagleton, one of our most experienced diplomats in the Middle
East, who’d neveit baéenkaheanmbasdghsughdapag adi ng mi
from time in Washington, since the Fifties.

He was the head of our mission in South Yemen in 1969, when the South Yemenis broke
relations with us. Bill was quite a character, in a lot of ways. | was asking him about his
experience in Aden. He said the foreign minister had summoned him to the ministry, and

when Bill returned to the embassy, he told the staffthat, “ |1 was just told by
mini ster |1 "ve got 2 Andhterestiofsouhave 4dheustoget t he coun
out.”

Bill said the foreign miniAaiipelicy weame d hi m, “ 1 n
cutting diplomatic relations withthe U. S., so you’'ve got 24 hour

country.

Bill said, “I1’ mWoearl yd symrur y etcm nlsa alrert?iat .
“No, | Thisvpardecision by the entire leadership.”
“Okay, wel |, in any cabeml §oieargiod oardk| aqpheawr gaés.s

And the forei gn mVhatdogot reean, Adgeria?dhey bfokkl ger i a ?
relations with the U.S. a year or two ago.’”
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Bill said, “No, no, wel ' hmingdebe thechargérartd beade st s

And the foreign minister was clearly thrown off balance, because officially the U.S. did
not have diplomatic relations with many of these countries. Unofficially, we had interests
sections in many of them. So the South Yemeni minister was very confused.

Anyway, Bill went and stayed in Algiers for five years and he was chargé there, again,
ambassador in everything but title.

Because they had nationalized Wheelus Air Force Base and expelled U.S. forces, and
Qadhafi was giving the U.S. a hard time on a lot of issues, Washington decided to send a
message and downgraded our relationship from ambassadorial to chargé level. But
Washington recognized Q a d h genchaht $or causing trouble, so State wanted an
experienced person at the helm in Tripoli. Bill was always ready to go anywhere in the
NEA region and so he ended up in Libya.

When | arrived he was in Libya and the Libyans were trying to be nice to the American
people. They were trying to get around the U.S. government, establish direct relations

sec

with the American people. They had t hese “ p oQadhafilkadhisc o mmi tt ee

Green Book, the Jamahiriya, i t ° $he Nat#oh df tiee dAasses. | learned all about that
stuff. He was running everything, but there was this fiction of committees and so forth
and of democracy.

Bill, with very little to go on, was trying to get some sort of Washington interest in seeing
whether we could at least improve the relationship a bit. And so | watched him and got

involved in that myself. You try to work the bilateral relationshipandseeif t her e’

something that can come out of it.

Qadhafi of course was no player in the peace process. One time prior to my arrival the
U.S. caught him in a plot to assassinate Herman Eilts. 1 t hi nk Bi I | ' s
in and met with Q a d h ahefide’bureau, with Qadhafi in the next room and had handed
the official a letter from the president that informed him we knew what he was up to in
Cairo and warned that there would be serious consequences if anything happened. It was
a pretty tough message. And that was the last of this plot.

It was not a good bilateral relationship.1 t di dn’”t | ook | i kBdl i
coul dn’ t g e tfor lLibyagpdiicy damtWashingtonpfer understandable
reasons. People were focused on a lot of other things that frankly were more important
than Libya.

Qadhafi was losing interest in trying to go around the U.S. government, trying to appeal
directly to the American people and so forth through his diplomacy. So he tried a
different tack. During the summer o f  BillAM@s on leave and | was chargé and the
German foreign minister came to town, so | went over to see my counterpart at the
Ger man embassy and talked to him and
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Qadhafi, the Libyan leader asked if we would| i k e s o meAndthe Geemano i | . ”
ministers ai ds, W¥ecoul d al wayAndQedhdissaowhe mdhat O0isl
good, becawgw®wbeweuteigg the oil to the United
have a | ot more to put on the market.”

| went back to the embassy and reported this. Mind you, the Arab oil embargo was still

pretty fresh in peoples’ minds from the ' 73
peopl es’ minds, in terms of the iimmact it ha
it had and so forth. So | sent that in. Within 24 or 48 hours we got a call that the Under

Secretary for Political Affairs, David Newsom, was coming out to visit and would be

there within a few days.

It turned out that cable had really gottenpeopl es’ attention and suddenl
decided that State needed to give Libya a little more focus than had been the case. And

Bill came back, he was in Spain and he suddenly was asked to get on a plane and come

back to be there when Ambassador Newsom—who had been ambassador to Libya earlier

in his career—arrived for the sudden visit. Newsom met with Qadhafi and the crisis

seemed to pass, though a sense of foreboding hung in the air.

Then Bill resumed his leave and Washington sent someone else, Pat Quinlan, to be

chargé,bec ause they suddenl y r enmitl-level ESO asctharget t hey
when the country might be about to cut off oil to the U.S., there were big issues at stake,

and Qadhafi was so unpredictable. So they brought in Pat for a month or so, and he

turned out to be a wonderful and quite thoughtful and professional FSO who it was a

pleasure working with.

| remember, again on the family side, a new economic officer, Joe Moyle, also joined the
team thatsummer. Th e ¢ h ar g é 'daswimaisg pableamd dueng thessummer
the embassy staff could swim there a couple days a week.

Joe came in from the airport with his wife and two kids, we met them and Bill Eagleton
was having dinner for him, so he could introduce the staff, we were swimming at the pool
before heading inside for dinner. There were just the three families, and our kids were

small at the time, age eight and six. My wife Sylviawask e e pi ng an eye on wha
on in the pool , woeandhe wit wesestahding ggound thexpdol t o i t .

in their clothes and the kids in their bathingsuits.J oe’ s daughter jumps off
goes right down and my wife notices that she
me, Joe, does your daughter know how to swin

And Joe sai d, Wethloh e rs hteo dsoteasyn’'itn. t he shall ow ¢

Sylviaresponded,” For God’' s sake, shehweernst dofwin tome t diie
bott om!"”

Joe turned, dove in, with all his clothes on, pulled her up and she was okay. I credit
Sylviawi t h per haps savi ng whHatiwauldlgave happensd. Thei f e, no
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grlwas okay, she hadn’tddrowneveenJoeduled heroutdBaot,g enough
still, it was a scary close call. His plane had landed three hours earlier and what a thing to
happen.

In any case, we were trying to establish some sort of relationship with the Libyans and it
was not easy going. Khomeini then took over the embassy, the hostages were taken

Q: Thisisin Iran, yeah.

HOOPER: Right. There were then other events in some other Middle East posts and the
U.S. began evacuating staff from its embassies.

Q: Islamabad, of course, was the worst.

HOOPER: For a moment it looked like, not just a moment, for a while it looked like
Khomeini was there, he had his particular view of the U.S. and he was going to do
something about it. There were the hostages and no one knew what Carter was going to
do at the time, this was before the failed rescue mission and anything was possible and
people were scared and so they were evacuating staff from a number of places and we
started to monitor demonstrations taking place in various Libyan towns against the U.S.

And the demonstrations began moving from the south, getting ever closer to Tripoli and
there seemed to be a pattern here. And the staff started getting very nervous. Many of the
families wanted to leave.

Bill found this an awkward time, because this was going to undermine our effort to

improve relations and try to get somewhere. And I think he actually tried to talk some

family members out of leaving, which was not welcomed by them. He minimized the

i mport of these demonstrations and | was try
possiblehere.]| " m not sayi ng shutrthe ddds of Qaghafivdoirg | happen
something unpredictable are rising. ”

But he didn’ t t hlsaidtatwe heededdo$avelan ekaeudtigndrilat  a | |
the embassy to make sure the staff knew what to do if there was an attack. Bill disagreed,
so we organized the drill on the weekend without his permission or knowledge.

A few days before the actual attack on the embassy there was a group of school kids that
came by and demonstrated outside the embassy. And they left.

That was a real sign that the demos had now reached Tripoli. The administrative officer

came t o me a Bilabsubputtthg sonfe of theatesrlgas anisters at various

places inside the building,andh e s ai d no, W | tald holnjusttput want 1t .7
them around, I | Ilwasraakl el yt hbee griensnpionngs itboi |fieteyl. t
enough, the likelihood of an attack was growing, and we have to take precautions.

Virtually all the rest of the staff agreed. We all pretty much concluded that Bill had his

head in the sand and we had to act on our own.
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Then one morning, one of our employees, it was a German employee, an FSN who was
married to a Libyan woman, came in for work and informed Bill and Jack McCavitt and

said,“" The Revolutionary Guards ¢ ameannbugcedmy s on’ s
that they needed students to sign up for an attack the next day against the American

Embassy. Bill dismissed the story,andthe FSN sai d, “1 oWhdty came i n
you do with this informationisuptoyou.| " m goi hgmhopme. goi ng to be
this happens.”

Shortly thereafter an American came to theembassyand sai d, “There’ s a gt

movi ng d o wrSoJack McCavitt ancel detided'to follow this crowd down to

Green Square, the main square downtown. Many of the spouses had part-time jobs in the

embassy,bec ause t here wasn’t anyandbeforedackends e f or th
left the building we told the spouses—including my wife Sylvia—to go home

immediately in case something happened.

Jack and I then walked to Green Square. We got there and they were whooping it up and

the crowd was becoming more emotional. We understood enough of what they were

saying—* Down wi t h t—amd thekenwvere the sigansrarsd We could read

enough of it to figure it out things werebad. And t hen it was “On to the

We started running to be ahead of the crowd, to get back there in time to warn the others.

This was the pre-cell phone era. | remember we stopped at a pay phone, | reached into

my pocket for a coin and realized 1 d i dhave any with me. For years after that | would

always carry 25 cents or whatever it took to call from a pay phone, just because | became

almost superstitious about it, the day will come wheny o u ’ | | have an emergen
you'll be able to use the phone.

We got back to the embassy just a few minutes ahead of the outriders of the crowd and
sai d, “ Quprotectve grilts d b w tWe Were just getting it down with some
effort and those inside who wanted to get away quickly scampered out the door. We
pulled the steel shutters over the doors. The windows were barred.

Il n an experience |ike that, |l " m sure | was s
being scared at all, because with one exception all of the staff acted very well. We started
destroying documents. We * d b e e n themebefare bub hadi not finished.

And we held them off, we moved up from the first floor to the second floor. On the
second floor our admin officer, John Dieffenderfer, who was just a great guy, a real hero,
he saw someone knocking an air conditioner out of the wall and then was gonna climb in
through the hole. He went and pushed the guy back out.

All of wus who were in there know this, but i
awkward, in some ways to describe this, but our charge fell apart. He lost it. He was no
helptous.1 n fact, he kept saying, “Chet | the head

Qadhafiknow!Someone has to stop thisl!?”

64



| s ai glease jusBget but of our way! These are the guys that planned this! Just get
out of our way!"”

He kept repeatingthat,” Someone has €Cal Hotbhemébhengh mini.
Because he had never thought it was going to happen, he was not mentally prepared for

the attack. If you think something might happen and prepare yourself and run through

some drills, you’'re psychologically better p

| don’t remember b eWedidnotbhaveahredders. Viledadthese occur r ed
things that had a big bar raadlcrunehmop.Ivead | i ke a
trying to do that part at the end. We were now back in the vault area getting rid of lots of

these papers, because we assumed the whole thing was going to be lost.

And | dibkonadawsé&nbwhadn’'t donetunobhthelvaeutnor e, t hat
pump to get the document destruction mechanism working. So the shredded paper in
there was building up. When the paper reached the top of these two barrels they both
stopped working We coul dn’t shred any more document s.

Again, always learn how to run shredders and document destruction machines. From then
on | always made it a point to learn how to work the shredders at embassies | went to,
because you never know, not that | thought we were gonna be attacked in London or
some of these other places. But, again, always good to know these things.

Because of the air conditioning vent system throughout the embassy, the tear gas from
the canisters we had thrown on the lower level of the building to delay the demonstrators
trying to break in, was coming now through the air vent into the vault. So we began to
become overcome by it. About an hour had gone by, all the most sensitive documents had
been destroyed, and we figured that we could hold out no longer and had to leave because
it was just getting impossible with the tear gas.

Our embassy was part of an apartment complex. There was a courtyard and we walked
through the courtyard, and while we were going across the courtyard the shutters of a
window across the courtyard opened. There was this guy in uniform and he sits there
leaning with his shoulders on the windowsill. Actually that guy just watched us going
across the courtyard. It felt a bit chilling.

We went into the next building, where we had a storage room, and entered this storage

apartment from the courtyard door. We s ai d, OK govnnagoydowmsteirsto we ' r e
the front door and go out in groups of two or three and then our plan was to walk casually

about a mile to the British Embassy, because this entrance was around the corner now

from our embassy entrance and we hoped that if we just walked out of the building in

small groups, we might just blend in with the demonstrators if there were any there. At

least, that was the plan.
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We went down to the front door. | was in the lead. | opened that door onto the street and
as | mentioned, it was around the corner from the embassy and there was the edge of the
crowd. | closed the door and that was the one time | remember feeling scared.

And | ¢l osed tTheydacre pautd ohesgai d, -
Bill Eagleton pushed me aside, opened the door, tore off and started running and he
d i d n ’until e gotagnis residence, which was about a mile past the British embassy,

about two miles away.

We started going out in groups of two or three, walking away. | remember looking back
and there was this smoke coming from the embassy building and so forth. No one

botheredus. Of cour se, we could heamMhpeeptbeyanred,

But people on the edges of a crowd, they are more the onlookers. So they were trying to
alert people in front but it was chaotic and no one paid attention.

And we walked and we made it to the British Embassy and we were okay. Then Bill went
over to the foreign ministry and extracted an apology from the foreign minister. | believe
that Qadhafi’'s objective had been to

t ake

What ever their goal probahlgbecause they hadindtrmountedop a n n e d

the embassy staff mounting effective resistance and they knew that we did not have
Marine Security Guards at the embassy.

As I recall it the next day the remaining spouses and children were evacuated. My wife
and two children thought for a few hours that | had been trapped in the burning embassy.
From that day my daughter had for six months or a year a kind of an involuntary choking
noise that she made and then it just went away. But it was a very scary time for them. |
think they initially had believed that the worst had happened.

Washi ngt on wé&slmBilkgot scallrfrem Secretary of State Cyrus Vance,
which | didn’t know about for t woonthe
staff, that was another story. It looked more like the Middle East was lurching towards
some sort of new broad based instability. They decided to evacuate some of the staff and
that there would be two people left there, me and Jack McCavitt.

Q: What happened to the embassy?
HOOPER: It was partly burned, but still usable. The internal gates and the tear gas had

been pretty effective. The demonstrators carted away all the consular records, because
they wanted to see which Libyans had been to the U.S. and who was applying for visas

andsoforth. They took out a | ot of thinars but
which had the executive area, because

break through them before they were overcome by tear gas.

So we were able to go back in later that night. We sent out a report that night or the next
day. Shortly thereafter Bill departed to spend the Christmas holidays somewhere with his
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family. | learned a lot of lessons about leadership, especially things not to do. Once he
was gone | remained as charge and allowed all of the remaining staff, except a
communicator, to depart on leave.

Right after the embassy attack, | remember being really scared, because we caught one of
the FSNs breaking into one of the staff houses. So some of us began carrying pistols. You
justdi dn”t know what was going to happen.

Bill asked me to stay at his residence when he left and | never had had much experience
with firearms and we were getting these eerie reports of things being planned and we had
moved $50,000, that was a lot of money back then, into the residence safe and the staff
knew about that. I would go around at night, pistol in hand, checking the house to make
sure no one was hiding there before | went to sleep.

Bill Eagleton arrived back in | ate December
NODIS cable saying“ Y o ut j cuasn Qathafit Weu sctan’ t walrhlke rwei’ tsh nhi m.
p o i Itwas a’judgment based on the embassy attack and my reading of Qadhafi. My

conclusion was that it would not be possible to improve the bilateral relationship for

some time.

They then arrested one of our FSNs. The situation kept getting worse and worse. So | left
New Y e a,rXpestingloebg gone for two weeks. And sometime in the first half of
January the Libyans then attacked the French Embassy and set it ablaze. People had

started trickling back in, staff was building up, they were going to go back to a sort of
semi-full complement, not that it was a large embassy, Bill was pushing for that. But after
the Frenchgothit Was hi ngt on de we 'drea , thdeobdssgit g s 1t

Sincet hen, unti |l a f ew vy e aasarpmatecting powereWev e had t h
didn’t have anheBelgignehadens ar svo pereomts thare@na they were
our protecting power , butwitwleneridansthfiihnt have an

Tripoli for over twenty years.

Q: When you got there and while you were doing it, what was the impression of Qadhafi?
Was he considered to have a psychological problem? How did we view him? I'm talking
about the whole time you were there.

HOOPER: He was mercurial. He was always trying to make a splash in the Arab world.
He had a lot of money from the oil. He got in a plane and Sadat only learned he arrived in
Cairo when his plane was circling the airport. And he was trying to socialize the economy
even more, put more and more of the small shop owners under government control and
ultimately out of business.

On the other hand, | felt there was kind of method to his madness as well. The guy is very

savwy.l t hink he’d come t o Hpddasted almostténYearsin 7 0 , arou
office by the time I had arrived, so he had to be fairly savvy.
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If you step back, Americans knew little about Libya. The last impression Americans had

of Libya was World War 11, Rommel and Montgomery chasing each other along the

coastal road through Libya,and | don’t imgedal Libyponpepeapkes’
view about whether they woul Andawasrenpt t hi s, t
after World War 11 essentially as a colony by several powers, including the Americans

and British. The monarchy that was there depended upon Europe and the United States.

And | think the Libyans had gotten used to outsiders telling them what to do and just

disregarding their views on everything.1 f el t and | ' nceghenghbtways f el t
Qadhafi, when he sticks his finger in someone’ s
about that in a lot of ways, because the rest of the world was sticking their finger and

much more than that i n Lidbripgahewar. Bhgrecareand | ust

stilmi nefi el ds there that haven’t betedn cl eaned
hulks of tanks. Minefields were all over in certain parts not too far from the coastal road.

I think Qadhafi expressed something or he touched a cord among the Libyan people when
he stood up to the international community. He connected with his people on this level.
And although the international community regards him as a buffoon and foolish and the
other Arab leaders tend to see him as somewhat ridiculous, petulant and a teenage child
almost in the way he acts and misbehaves, some Libyans like it, because finally a Libyan
is speaking up on their behalf.

So | thought that it wasn’t just that he was
security services behind him and appoint his relatives and so forth, but that he actually
touched something, a kind of Libyan nationalism if you will.

Of course, he was a thug. At the embassy | remember Jack McCavitt saying that this guy

islikeajackal;ift he body twitches, hBatifiolujustlien away, wi
there, he’ |l | t aSkoe vyao uc’ hvuen kg oot utTlat wsbthaynodu .up t o h
attitude we developed toward Qadhafi.

Again, he’s mercurial , h e tedictadefortpredictablyn pr edi ct a
unpredictable, call it whatever you want to call it. Look at what he did on the nuclear

issue and with the U.S., after I think a long period of groundwork through talks with the

British. That was a huge step forward. No one would have predicted this. This was

unpredictable also.

| don’t think it was just becauseThatee att acke
was a lot of diplomacy that went into this initiative. And so we now have an embassy
there, which is an extraordinary turnabout in the relationship.

Q: Did you have the feeling, we re talking about the time you were there, that you could
call on the Sixth Fleet to get you out of problems?

HOOPER: I recall d ur i n dgottcdhlegl in byahenlibgans,bp f * 79, s
the foreign ministry. They said the U.S. Sixth Fleet ships had crossed the line which

68



Libya claimed in the Gulf of Sirte as delimiting their territorial waters, and they

demanded an explanation, said this was going to be very bad for the relationship and so

onSo we went sent a message back and Washing
the foreign ministry we don’t recognize this

Q: It’s a huge gulf, so the distance between two outermost points was well beyond the
normally accepted range.

HOOPER: This was not an internal lake or bay or whatever. That was the biggest thing
that had happened to date and the Libyans took it very seriously. Well it turned out there
was a policy that had been agreed upon in an interagency meeting and looking at it once |

saw the broad picture | realnregaedtthagrf you acce
maritime boundaries, i f we don’ t o c aovehsutnotifyemdtieny, chal | enge
their claim becomes accepted. So there was a deliberate policy, in terms of Libya, of

actually reminding them that we don’t consi d

We di dn’ t Kk embassy at tie éinbe; wa were told that later. So therefore the

Sixth Fleet, when the embassy was attacked, | think we figured, in talking about it

beforehand, these things happen pretty fast. If there had been an American fleet off Iran

in November of 79, when t heltinfoldet svegtkes wer e t
space of several hours and our embassy attack in Tripoli unfolded over the space or an

hour or so. Can you really summon help that will arrive in time to affect the outcome,

when there is so little time?

So we weren’t Andpsémentionedgw ea ndyi dhaeVidrme Beaurity
Guard detachment in Tripoli.
Q: Well, Jim, so 1979, was it, or

HOOPER: | left January 1%, 1980.

Q: And where’d you go?

HOOPER: | went to London for my next assignment.

Q: What were you doing in London?

HOOPER: The political section in the embassy in London then had two geographic
positions in it, one for someone from NEA who would liaison with the British
government on the Middle East and the other was the Africa position, so it was someone
from the Africa bureau. Gib Lanpher was there from AF when | arrived and a couple of

years later Bob Frazier replaced Gib. Bob was killed in Bosnia in that horrific incident
when the armored vehicle he and colleagues were in rolled down the side of a mountain.

What the NEA bureau did then was the Middle East and South Asia, so the British

Foreign Office had a Near East and North Africa Department, a Middle East Department,
and a South Asia Department and so | worked essentially with them.

69



Q: You were there from 1980 to
HOOPER: 1984, t hweasfeutandmielf of tbefbest ye8rslof my
family' s |ife.
Q: On the work side, in your various portfolios, how did we mesh with the British at that
point?

HOOPER: | meshed very well with them. I loved the assignment and loved being in
London, as anyone in their right mind would. Maybe earlier in my career | might not
have, but at that point, the embassy in Libya having been attacked and then dealing with
the aftermath, that was very traumatic for my family, London was just a great period of
time in our lives.

The Middle East can be a contentious issue in the Atlantic Alliance and the British had a
respected position in the Middle East, they still have a respected position in the Middle
East.

We had the Iran hostage crisis to deal with. There was a lot of involvement in that, as
virtually every embassy in the world had a lot of involvement. That was a key issue.

They had an ambassador in Tehran, the British had an embassy and an ambassador that
was quite good.

HOOPER: There was the peace process, which was anotherissue. Th er e was
military and political role in the Middle East. Libya, I could never get away from it. We
didn’t have an Wehadmnbratestingypowerrthe Belgibnyaad.so
almost no reporting was coming out of Libya and | used to do a certain amount of
reporting based on what | got from the British, because they had an embassy. There were
one-off issues, but the peace process and the hostages were the biggest issues.

The hostage issue was resolved a year after | arrived, approximately, | got there in

February 1980. With Ronald Reagan coming in the Iranians let the hostages go. But there

was that year in which I would have sensitive meetings with people and report back. The

hostage stuff was very sensitive and a lot of people had various ideas or they had contacts

in Iran and messages were coming through.

The contacts that led ultimately to the release of the hostages, or at least played a role in
that, actually that began in London, not while | was there, it had begun just before | got
there.1 wa s n edtinitiitiad aréady happened.

There were two people, French speaking and they actually had very good contacts in

Tehran. And so Hal Saunders, who was the NEA assistant secretary, came over to meet
with them and it turned out French was the common language.
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Well, they needed someone who could translate for Hal, so they tapped into the fluent
French language capabilities of someone who when I arrived was one of my colleagues in
the political section, Peter Sommers, whose wife was Haitian and they spoke French
around the house. So his French was absolutely fluent and he translated for them for two
days, several hours each day, very intense discussions on how to sort out the hostage
issue and Hal Saunders felt that their bona fides were good.

Lebanon was another issue, the Israelis went into Lebanon right after the Israeli
ambassador to London had been shot in the head by a Palestinian terrorist trying to
assassinate him, which left the ambassador permanently paralyzed. The Israeli defense
minister, Ariel Sharon, was planning an invasion anyway and this became the trigger. So,
| was very much involved in Lebanon. The British were involved because they were part
of the peacekeeping force that was there.

The peace process was just a continuing issue. So there were just a range of issues.

Q: I want to sort of work on each issue, but who was our ambassador when you were
arrived?

HOOPER: | had three: Kingman Brewster, who had been the president of Yale and he
was terrific, he was there my first year. None of the three were professional Foreign
Service. He had been a close friend of Cyrus Vance, the Secretary of State at the time and
they used to speak regularly each week.

He enjoyed public speaking, the first person | ever met who enjoyed public speaking,
rather than seeing it as a burden, as something you just have to do because it comes with
thejob. That wasn’' t hlideseallylikqu it amchenjdyed & and hawad very
good at it and that opened my eyes to something that | had not thought of before in this
way, and | gradually grew to like public speaking. I did a lot more of it when | left the
Foreign Service.

| thought it was just terrific to work with someone like that and | worked very closely
with him, because he was very interested in the Middle East and very involved and
wanted to be kept up to date. And Lord Carrington, who was the British Foreign
Secretary at the time, very professional, probably the best foreign minister in Europe at
the time, probably one of the best Europe has seen in the last few decades.

The second one, John Louis,ar eal | 'y ni ce man, didn’t have a
was heir to the J o h n sMaxfdrtune.

Q: He went to my college, Williams.
HOOPER: Unfortunately for him, he liked hunting, and stories of this came out before he

arrived, so the publ.Walter&menherghad gettenlthe t hat keen
appointment forhimfromrRonal d Reagan, that’s why Kingman
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As | sai d, i f the State Depart memkhowhad or der
how to do it. He was just fundamentally a very decent person, who was a bit out of his
depth in the job, but a pleasure to work with around the embassy.

So the DCM, the man’ s whendlefehewalsavifgafenSt r eat or w
months after me, when | |l eft i n summer of 84 he w
|l onger than me, because they’ d dPeople away wi't
used to get to London and never leave and wisely the Foreign Service had done away

with that, so the max you could stay was four years. But Ed was there for seven years,

because he was pretty indispensable and they kept him there and he really helped keep

the embassy together.

Q: I think when the Falklands crisis came our ambassador at the time was back in the
States and he asked, “Should I go back?” and the word was, “No, no, no, just stay!’ In
other words, just leave it in the hands of the professionals.

HOOPER: This happened not during Kingman Bre
Louis

Q: John Louis was the next ambassador, yes.

HOOPER: Someti mes when your Arod itclyati’'ss swihtcate s
want.| t ' s t he ones that aren’t successful, bec
remembered.

There is now something called the Multinational Force and Observers in Sinai. That
monitors Israeli-Egyptian troops levels and related matters pertaining to the Camp David
agreement on Sinai between Israel and Egypt.

Israel had to give up its settlements in the Sinai and pull back all of its troops. Sadat
would not bend on that. That was part of Camp David. And it was of great concern,
because of what was happening in Israel, that Israel might not follow through on this and
there was real concern about the implications of this.

The British were considered to be the linchpin of the Sinai peacekeeping force. Would
they join this? I said they would. | said I thought it would be a tough sell, but they could
be persuaded.

Carrington di Henasafraiditavould undeecut lisaelatioriship with the

Palestinians and he was trying to position the EEC, as the EU was then called, through

Britain, to deliver the Palestinians to the United States so that we could have a fully

engaged peace process between the Israelis and Palestinians. We | | , Washi ngt on wa
interested in having the Palestinians delivered to them, so that was part of the contention.

| wrote alongmessageon how to go about this and said i
to do it. And Washington bought it and we started working and the first pitch was to Lord
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Carrington. And I went in with Ambassador John Louis and we made the pitch. |

prepared John to do enough to carry the ball part way. He made the initial pitch and then

Carrington started coming back with some very tough but fair questions. He wasn’ t goi n¢
to be a soft sell, by any means.

And so | had to start carrying the ball and it became an exchange between me and
Carrington for about half an hour or an hour, which was fine with the Ambassador.

Reflecting on the meeting, | could see it was going to be a struggle to bring the Foreign
Office around on this, so we concluded that it would be useful for President Reagan to
contact Prime Minister Thatcher. Again, not trying to be unfair to the late president,
Thatcher was a Prime Minister very much on top of her brief. She was sharp, incisive.
She knew just what she was doing.

So Reagan had a 3x5 card telling him to phone his good friend Margaret Thatcher to ask
her to agree to allow British forces to participate in the Sinai mission, and he got her on
the phone, and she ended up persuading him to back off and not impose this burden on
the UK. Not the expected outcome that we had wanted.

And this is on a Friday or Saturday and | found out about it on Monday. So Washington

had written off the British and the Australians, who were going to go the way of the

British, their foreign minister was coming in to see Secretary of State Al Haig and |

found out he was going to tell his that the
mean the Australians would back out and then the whole thing would collapse.

And so | contacted the Foreign Office, a senior person there and they were aghast at this

whole thing. They saw this was not the way it should have ended and so they were

prepared to resuscitate the negotiations to see if we could work out something together.

And | <called Haig's office Dbdintr ¢ct et ame Spack
tell the foreign minister that talks with the British had failed, because we think we can

still get the British back in, so just say that it still remains to be sorted out and |

understand what happened between tBid pri me n
in flux. ”

And ultimately we managed to turn it around and the British signed up for it, others came
in, the force went out there, the Israelis withdrew and now, the MFO is still there, and as
far as | know, it gets absolutely zero amount of publicity. Which is a very positive
outcome.

Q: There haven’t been any incidents.
HOOPER: ThmreinteSmdi.g ht
Q: At the beginning, I think particularly the Israelis kept testing the boundaries,

overflights and trying to do things. I had stories of people who served there early on and
it was a testing time, but it’s held up.
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HOOPER: It was a real struggle, too, but, again, it was the right thing to do but it was
some really tense moments, difficult moments, forme. That ' s what negoti ati c
aboult.

Q: It also points out the concern that you might say the handlers of both a prime minister,
of a president have, particularly if they re good friends. I've heard people say who 've
served in the White House how nervous they’d get when Reagan got together with
Thatcher or with Brian Mulroney of Canada, because he was so jovial that they were
afraid he might give away the store.

HOOPER: Well, he often did give away the store and they knew very well how to play
him.

Q: What was the British concern, now, with this? They felt that they were

HOOPER: They felt that this would undercut the brokering role that they wanted to play

in the peace process and they felt the Arab-Israeli peace process was the bigger issue.

And so they didn’'t want to undercut their st
particularly their standing with the PLO, because they wanted to broker a compromise

with the PLO, in which the PLO would compromise some its policies and then this would

make it possible for the United States to broker a deal between Israel and the Palestinians.

Hai g wa s n ’intadeal with therPEGsbtolkerdd by the British. In fact, during this
period of strain he allowed some stuff to leak out or said some stuff publicly where he
called Carrington a “duplicitous bastard” over the issue of the Sinai force.

And Carrington sent him a message back, the British ambassador in Washington was

instructed to go in and tell Haig that this undercut Carrington in Europe, that Carrington

did a lot of the heavy lifting for the United States, in terms of missile and defense issues

that had nothing to do with the Middle East and by allowing his criticisms of Carrington

to become public he undercut Carrington
on various things that were happening then in the Cold War, which was a fair point.

s ab

Q: Did you feel, in your position, granted, you re way down in the food chain of
diplomacy, but were you comfortable with Al Haig, or did you feel that he might get too
far on one side or another, or not? I'm going on the assumption that Cyrus Vance, he’d
been sort of in the diplomatic business for eons, practically.

HOOPER: Vance, | had a lot of respect for him, but shortly after I arrived there in

February of 1980 he resigned because he thought the hostage rescue attempt was going to

be a disaster, thatitwould n* t wor k and ovérraath byithe Presiders. r eal | y a
That ' s wha®%o hlee finmtie thdalong while | was in London.

| think VVance was trusted by the White House, by the president. It was very easy for the
London embassy there to work with the State Department and there was no real static, as
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I recal |, bet ween the White House and the
compared to Hai g’
mistrusted him, so it was very contentious and so one had to be careful about this. But it
wasn’t that way prior to that.

And then when Haig was ousted, he was replaced by George Shultz who | think was
trusted by the White House, though he had difficult times with Cap Weinberger, the
Secretary of Defense. The relation between the Secretary of State and the Secretary of
Defense often tends to be prickly.

St

s relationship with the Whi

But it was a better relationship for Shultz with the White House. They di dn’t have

concerns that he was out trying to be the vicar of foreign policy. In fact, they actually
trusted himtocarryoutt he pr e s i dbecauseheshad previouslycworked for
Reagan. It was a lot more mellow relationship, even though it had its problems. The

White House is an institution, State is, DODis,and so you’re al ways gonr

institutional tussling. That s t he nature of the game.
But when I was there in London | had to get permission to be away on leave more than

one week at a time, because there were so many sensitive issues that | was involved in

that touched on the Middle East and there was always stuff happening out there. Once |
wanted to go away one summer for two weeks and | was the only one that had that

stricture placed on me at the embassy and it was due to the nature of the Middle East

issues.

Q: I was thinking about that time you were there, there were lots of issues. Just sort of
generically, here you are in London dealing with these things, but the stuff is essentially
bubbling within the Near Eastern bureau. How did you get the spirit of the Near Eastern
bureau? In other words, reading telegrams doesn’t do the whole thing.

HOOPER: Talking with people on the phone. The Foreign Office would often tell me

what ' s bhadireally goan access back in the Department, dealing directly with

the assistant secretary, which were top people while 1 was in London: Hal Saunders, Nick
Veliotes, Dick Murphy. And t hat’'s what made it work, as
various levels and | could deliver on things, which the Foreign Office appreciated and |

could deliver with the Foreign Office, the British, which the Department appreciated. So

there was a lot of good stuff that was being done by the embassy.

The third US ambassador was Charles Price, who | thought was very good. Again, he was
non-career, but he was serious about being an ambassador. He wanted to learn the issues.
He took the Middle East seriously. They all had to take the Middle East seriously,
because there was just stuff happening and | worked closely with him.

I remember once | had a particular idea for a final status peace conference and sold him

on it and he was going back to meet with Reagan and he called me from California, they

were at Walter AnnenHérmg’'commd Daick, i “nGat
we're gonna have to start working on this,
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Just because the presidentsaidyesd oesn’t mean that the bureaucrtr
and of course they didn’t, so nothing ever c
But Price was very good at taking the issues seriously and he wanted action, wanted

things to get done and it was very easy to work with him to get things done.

Q: Did Hal Saunders, Nick Veliotes, others who were involved with the Middle East thing
at that time, did they come by, | assume they came to London quite often?

HOOPER: Yes, all these people came through and I would get them together with the
British, private dinners, lunches, calls at the Foreign Office, to talk real policy issues and

intentions. | certainly learnedal ot t hat was going on, much mor
been at some embassy in the region or back in Washington, because Washington valued
British support, British views, Britain’”s in

Q: There really is what one can call a “special relationship,” wasn’t there?
HOOPER: Yes.

Q: Did you find that most of the time we were going in the same direction on things in the
Middle East and all? Where were the divergences?

HOOPER: Washington, at the bureaucratic level, | think State had and NEA had an
interest in advancing the peace process and seeing what could be worked out. At the
political level, with Al Haig and to some extent the White House there were real
limitations on that and one was often caught in the middle on these kinds of things.

So the British definitely wanted a more activist U.S. role in the Arab-Israeli peace
process and they were very frustrated with the lack of an active role on the part of the
Reagan Administration in its first couple of years and with Al Haig in particular. So there
were some real divergences there.

Again, Iran kind of overshadowed the last year of the Carter Administration when | was
there and not much was goingtohappen with the peace process,
anyone had any serious expectations.

The Irag-Iran War started in 1980 and | began doing more reporting on Irag and talking
about Iraq and about this war and the implications and what role Britain would have,
because Kuwait was sitting right down there and the Kuwaitis looked to Britain and |
remember talking with Douglas Hurd, who was then the minister of state, which was the
junior minister in the Foreign Office and really pressing him at a dinner privately, about
how would Britain respond, if the Kuwaitis went to Britain and asked for military

assistance.He di dn’ t tocwramerttontha&@au d yfi nally he said, *\
we would probably have to,” that i1s, send in
would be.
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The British had sewn up the Gulf before. They had a very deep relationship out there. We
did too, we had the Fifth Fleet, called MIDEASTFORCE back then. There were just so
many issues on the plate at that time.

But the peace process was the most contentious, because they were frustrated and then
Lebanon became a big problem.

Q: Well, let’s hit this thing, let’s talk about the hostage crisis first. YOu might say, was
our policy floundering? Did we know, did the British know, what was going on? In fact,
did the so-called Iranian government know what was going on? It was a very amorphous
thing to deal with, wasn’t it?

HOOPER: One of the ironies of the Iran hostage crisis was that it served as a fresh

reminder that it helps to have a diplomatic mission in a country—at least one that has not

been taken hostage—b e c a u s e o0t hatethe mercg of so maoyuntenmediaries

purveying various approaches and tellingy ou var i ous things about wh
of whom have an axe to grind.

An embassy helps to put a relationship into context. You can talk with people in the

government who will give you on background why someone said something, what it

means. And someti mes it’s shading tthngs:“mehansi ng, L
isjustfora domestic constituency, undtioewhatwast ake it s
said? The prime minister was really serious aboutthat. Y ou guys better pay at
This kind of thing. All the things that make a relationship three-dimensional.

And the British had that and we of course did not, because our diplomats were all under
arrest, except for the ones who happened to be in the foreign ministry for an appointment
when the embassy was attacked and seized.

Q: I think three: Bruce Laingen, Victor Tomseth and Michael Howland.

HOOPER: And they were under obviously a form of house arrest and the ministry was
run by Ghotbzadeh, the foreign minister. But no one knew how this would play out.
Initially, I was in Libya and | remember the feeling among the Foreign Service Officers
there and when | would call people back in Washington and we kind of felt that this
would just be forgotten, ignored, it would be no big deal.

Foreign Service Officers are used to having these kind of things ignored in the United
States. And the fact that this became what it was, such a front and center issue for the
American public, was a surprise, I think, to the Foreign Service. Surprise to me and
surprise to the people I was talking with.

But the British had an ambassador, Johnny Graham and he came back occasionally and |
would get him together with people for briefings and he was just so good. And he would
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go to Washington to share his perspectives with officials. Just a terrific person. He
became a senior official, rightly so, in their Foreign Office.

He helped put it into context, would explain what he understood to be the tensions
between various elements of the Iranian government and what was going on. It was very
useful to have that on-the-ground perspective from someone who headed a diplomatic
mission, who dealt with these people and this really helped put the relationship into
context.

And | think people valued that in Washington, the kind of information that they would
share, because they were very good about sharing. They would just give us cables, often
and we would just exchange cables. The relationship is just that close with the British.

Q: At a certain point the Algerians got into the act. How were we seeing that from your
perspective?

HOOPER: | met with a | ot of people. Probably
nothing special about me or what 1 did.

The Department asked me to meet with a religious figure who was tied in, | went over to
Knightsbridge and met with this guy in his apartment.

It was just all sorts of people that one met with, but a lot of it was trying to help provide
perspective to Hal Saunders and those who were trying to work this issue and Saunders
had decided from the beginning that he was going to outlast the Iranians and he was not
going to let them frustrate him, he was going to get the hostages out, get all of them out.

By the way, this is a complete aside, one of
Libya with me. His name was Robert Blucker, Bob Blucker. I got there in December of
"78Bn the summer of ' 79 lliHswertto kEastBethralso up, he w

and behold, a few months into the hostage crisis | found out that he was a hostage.
Complete surprise.

Because when | was in Libya, he ¥Yautdye“You K
got a future. Why do you want to spend itinthe MiddleEast? Thi s i s a pl ace t ha
dangerous. You don’t really want to have your f ami

around this regi dm” THaartd pseawhoenr. el 'l Vv ean gotn gt mies
assignment to East Germany.”

“Thanks, Bob, appreciate the perspective.”
He didn’t want anything Soohet 'tso e dvaitrhg tihre
It turned out he apparently had a run-in with someone on the staff, with the ambassador, |

think, in the embassy in East Berlin at the time and it was just not going to work, but the
only way he could get out of that job was to take Iran, because they needed volunteers for
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Iran, they would break you from any assignment, no matter what, no matter where, if you
were prepared to go to Iran. He took the assignment and the day after he arrived, he went
in for his security briefing, which turned out to be the day the embassy was taken over.

| heard he drove his captors absolutely crazy and he was capable of doing that. Bob was
quite a character. | have never seen him since the summer of 1979.

Q: Did the freeing of the hostages on January 20", 1981, when Reagan was inaugurated,
did that sort of clear the air for you in a way, okay, now we can go back to the real
game?

HOOPER: It removed one very big issue. Now, in London, the movement of funds, |

remember Washington sent someone out from the Treasury to actually do this with the

British and he and AmbassadorBr ewst er and | met and he said,

sensitive and there just may not be a chance for me to coordinate. 1 r eal i ze t hat vyo

ambassador. But t hi ngs are just going to start hapyt

| was really impressed. Br e wst er said, “Yowodio dwmat yawehd
ask permission from any of us. You have a blank check. You just do what you have to do
here with the Bank of England” And | t hought, here was an ambaz:
going to try to micromanage and get his hands on every single decision that came by, an
ambassador who kept a perspective. | was very impressed withthat. So met i mes i t’' s g

to know when to back off and when to let people do their job.

Q: Did the Iranian embassy in London or whatever the hell it was called in London play
any role? Were you privy to this, or not?

HOOPER: No, nott h at |l " m aware of .

Q: | gather that the foreign ministry of Iran really was out of the loop, I think. It was in
the hands of Ayatollah Khomeini and his religious cohorts.

HOOPER: Ghotbzadeh, the foreign minister, I think he felt, because he had helped

Khomeini earlier on and had been an adviser when Khomeini may have been a household

name in Iran but nobody even knew him in the State Department, in INR 1 think there

were few people that knew thename.But Khomei ni, he’d been | ivir
Paris and Ghotbzadeh had done favors for Khomeini and made the mistake of some

others who felt that because they had done something for Khomeini earlier on that

therefore Khomeini owed them. Khomei ni di dn’t want to owe any

So in the end he was executed. He got involved in, he did it almost openly, kind of
plotting, but it was about the easiest conspiracy to uncover, might as well have been
covered as the lead story in the Tehran media. And I think he felt right up until the end
that he had a special dispensation from Khomeini for his actions.
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And in certain ways the foreign ministry was
that were there, but he bit the dust, as many others did. In my view, at the end of the day

the students who took the hostages captive, this was at the behest of the regime. They

were not acting independently of Khomeini and so forth. Whatever Khomeini decided to

do, he could have ended that crisis any day after it began.

He strung this out and if one had sufficiently pressured him, I believe it would have

ended sooner. I think he was just afraid of Ronald Reagan. They were afraid of Ronald

Reagan and the Republicans and what they woulddo. They wer en’t afraid of
Carter.

So that’' s whHgwantdd sothingaordawatit Reagan and he wanted to end
this. He had humiliated Carterr He di dn’'t want to bl déjusthi s copy
wanted an end to it.

But if they had sufficiently pressured him before, such that he was worried about the
future of the regime, | think the hostages would have been released.

Q: What were we getting out of Iraq, sort of from the time you got there and all? Was
Irag of much interest?

HOOPER: Once the Iraqgis invaded Iran it became a place of real interest and | began
trying to follow that more closely. The British had an embassy in Baghdad as well and it
was extremely difficult to follow Iraq.

Someti mes having feet on the ground and mayb
about Iran and having a mission in Tehran, in Baghdad the fact that we had a mission out

there didn’t necessarily mean we knew much,
l rag in the time that | was iltwasjusbandon t han p
extremely difficult place to break into, in terms of understanding it.

Q: Well, during the war, Iran had given us a really bloody nose and particularly the
Foreign Service people, even though the hostages were free and Iraqg invades Iran. Were
we kind of rooting for Iraq or we wanted to see these two bloody themselves?

HOOPER: Iran still held the hostages when Irag invaded in 1980. Everyone would have

theirownreactiont o | r aq’' s .Tad thaec kh come sitr aln don’t r eme mt
probably wouldn’t be human i f duysateigghm’ t ackno
get their comeuppancea nd maybe they deserve i1t."7

But the Iraqi offensive stalled so fast. It was just over in the historical blink of an eye and
then it became that long, World War | kind of trench warfare, so to speak, on the Gulf,
with the poison gas and all this other horrendous stuff.

|l think that’s one of the reasons why this a
think they genuinely believed that in 2003 there were at a minimum chemical weapons
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and probably bioweaponsandwo ul dn’t be surprised i f they we
too. And I think they believed it.

And Saddam Hussein became for a period an indirect and de facto ally of the U.S.,

Washington began sharing intelligence with him because it was felt that it was in the best

interests of the United States that Iraq not lose and be overrun. That war created an

almost embarrassing overlap of interests to some extent between the U.S. and Irag and

while Saddam Hussein was extremely mistrustfulo f ever yone ,urvitedhat s how
from his family members to his tribe to Sunnis in Iraq to Shia and Kurds to foreigners.
Younameitandhewasmist r ust f ul of them and, again, thal

But I think he felt that the West was probably stoking Iran and the feeling in Iran was,
too, that actually there was some overlap between Irag and the U.S., that Saddam did
actually have some common interests with the West, after all. For a time it appeared to
some that it would be possible to develop a better bilateral relationship with Iraq as a
result of that understanding, the help we provided.

Q: How were the British responding to this? Was there some distance between our
policies towards Iraq?

HOOPER: | think the British wermgengtplset ty qui c
and, again, within a month it had already begun to stall in the pattern that was going to

hold for several years and began worrying more about the blowback and the waves that

this would generate elsewhere, as you got these titans clashing right next to little Kuwait,

these tiny little Gulf sheikdoms, as well as Saudi Arabia, which generate such a huge

chunk of t he whichpbsgks thsough tbetStraibolf Houmoz and all you

have to do is, 1 f the IkngthebtraitoBHorsna,y t hey’ r
suddenly tanker insurance rates skyrocket, even if the Iraniansd on’ t n éokdows s ar i |
throughonthethreatsa nd our f | e ethe straits opeh and the British hake e e p

their own naval vessels there, too.

e t
y

But this broader strategic perspective, as the two sides became locked in that World War
| trench warfare situation, I think the British foresaw that coming pretty quickly. But
whether or not anyone foresaw that, it was upon us within just a month or so of the
launch of the offensive.

And then the question became how does one deal with all the side affects from this and
now just how does it affect our relationship with Iraq and Iran, but really what effects
could it have on the Gulf, how does one ensure the security of the rest of the Gulf, really
on the Arab side of the Gulf.

And Saddam had the tin cup out all the time, because he needed funding for this. Arabs

wer ernngbsgowd any troops, but he got a | ot of
money, the Kuwaitis and the other Gulf states, which of course he had no intention of

paying back, which I think they understood. And they felt they now had a certain amount
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of leverage over him, which he never saw in that way and never accepted. The Kuwaitis
learned a very bitter lesson on that.

But the question was, what are the implications of this for our broader strategy in the

Gul f, t hat ’'l@inkwhéBritish ahd we e both Warried about it and

whatever differences there were, were not massive differences or strategic differences of

policy. I think we both felt that it needed an active U.S. role there and British role and

that we needed to coordinate a lot politically and on the defense side and so forth, to

ensure that the Gulf remained stable and that the oil routes remainedopen. That ' s what |
recall.

Now mind you the Falklands is going on, so the British were totally focused on the
Falklands war for that period of time and, again, that was over relatively quickly in
historical terms. Thatcher made pretty short work of the Argentinean military. So there
were a lot of other things happening, but Iran-Iraq, the fighting started in 1980 and that
continuing war then cast a shadow over, certainly in the period | was there, over the
relationship. But, again, | think it helped bring Britain and the U.S. more together on the
Middle East.

Q: All sorts of things were happening, but let’s take the Israeli invasion of Lebanon. It
was instigated, as you pointed out, by the tragic wounding of the Israeli ambassador in
London.

HOOPER: Yes, outside one of the hotels along Park Lane.

Q: And it was immediately tied to the PLO. Were the British, were we seeing the same
instigators of this assassination attempt?

HOOPER: This was what brought the final ouster of Haig and the White House had just

had it with him, because it was felt he had actually been planning the invasion with

Sharon. This just happened, the attempted assassination. That wasn’t anything
foreseen.But finally that’' s wh yhwastemwughdhdithtye House d
got rid of him. And even then he went down to the Greenbrier and he took a

communications set with him to try to continue to give Ariel Sharon political cover for

this.

I remember it very well, because the British got involved in the Multinational Force in
Beirut and again | was very much involved in negotiating that. It was the British, French,
Americans and

Q: Italians

HOOPER: The reason this sticks in mind is because there were these conferences at

Ditchley House, the British had these usually there were about two a month. They were
on all sorts of issues: Cold War issues, Middle East, South Asia, the future of Africa and
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when it was the Middle East | would always be invited. | went to about four while 1 was
there, really loved them.

It was a wonderful setting. You would come in on a Friday afternoon. There would be a
dinner that evening, then there would be a meeting and it would always be on an issue,
the Middle East or arms control and you would get top people. Weinberger, the Secretary
of Defense, used to attend defense related conferences.

Anyway, there was one on the Middle East and Phil Habib had agreed to head that. This
had happened Thursday night, the attempted assassination. The Israelis, they started right
away. We drove down, with our ambassador to Jordan, Dick Viets, | drove them down to
the conference.

They needed a special envoy to go out there right away and | remember the whole time |
would be taking messages for him and relaying them in to him and then trying to sort out,
because they had a plane coming to pick him up and take out to the Middle East during
that weekend and they wanted to pass on what was going on to him and so forth.

Meanwhileh e’ s trying to also chair tfhthes conferen
British Middle East press and people in business and so forth out there who follow the

Middle East and people from the Foreign Office. So it was a good chance for him to get

their impressions. It really does attract absolutely top caliber people, one of the things |

miss the most from London.

Anyway, he took off to go out there and | did a lot of backstopping for him. He would
come through London and meet with the British, because he really needed their help. So
there was a lot of real politicking going on, in a lot of different directions.

But it was kind of a thankless task almost for poor Phil Habib. It just went on, as he was
trying to slog it out with Sharon and Prime Minister Begin while Washington tried to
gear itself up to finally end the Israeli siege and then shelling of Beirut, as just one
building after another was leveled and Arafat keeps popping up and telling the media that
he's still surviving.

Finally, Reagan called Begin and said, “Enou
think Mike Deaver in the White House had finally persuaded Reagan that he had to do,

that this was just hurting America too much, we were too close to Israel to allow Israel to

do this to a modern city. So Habib ultimately succeeded.

Q: Was there a feeling, fairly early on, that the Israelis were basically out of control?

HOOPER: That was the British view. And it was certainly the view of the White House,
that there was an understanding between Haig and Sharon.

Q: The so-called “green light.”
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HOOPER: Yes and I think there was something to that, itwastrue.And, again, that'’
what Deaver and company, those who were real
that close to Reagan but those who were close to him from his California days certainly

cameto believe t hat and that’s why he was fired.

And then George Shultz was brought in. Shultz was in London, so the embassy tracked
him down. He was then a businessman

Q: With Bechtel, yes.

HOOPER: He was asked to become Secretary of State. And he asked if he could speak
with Ed Streator, who sevaatyeatshe DCM, he’ d been

When Ed left, the Times of London wrote an editorial, saying that they hoped the future

of U.S.-UK relations, that it had a future but with Ed gone it was not going to be as good

ofa future, that kind of thing, it was a real
thing happens.

Anyway, Shultz knew Ed and actually the call came through, he was told to come in to
the embassy, on the secure line and he took the calland said,“ | * ve been asked to
to be Secretaryof State. They ' re gett iWey meedd otfo AtlalHka.i"g.

Ed was very good on the substance of the iss
very good on the tactics, but he had this sense for the media. Edwas very savvy. He
been an office director for Dean Rusk.

Ed knew everyone in the UK, very savvy. When he had bypass surgery, Henry Kissinger
sent flowers to him in the hospital and called him. He was close to Kissinger.

In any case, | remember he told me once, after I got there, he took me for drinks after

worktoWhi t e’ s, which had been Churchill™s c¢cl ub,
table where King George, who had been so rotund that they had to cut out part of the

table so he could be seated. | remember that the British Prime Minister who sent

Mountbatten out to India working on the negotiations for independence,* Whoever went

out had to have the backing of White’'s.” Tha
But Ed said after serving thetourasDeanRus k’ s of fi ce direHet or, he
said from then on he could not be fooled, because he had seen every duplicitous,
underhanded, devious tacticchadhear d all the sales pitches, h

all, so it was difficult to fool him. And it was.

Anyway, Shultz said, L&t  segbeentaskgedrtof@tbc
And they talk for I think about three hours, justoneonone.He sai d, “ What shoul

And Ed told him, *“Rightyonuow,ant hdeo nmaoss,t yionup orret
on a plane and fly back and you’' rlewagoi ng t o
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going to be announced | guess while hewas intheair.* Tal k t o Dohétaiaf |l owe.
any photographs taken of you getting on or off the plane. The first photograph of you
should be with Ronald Reagan. That s what you want to project

Shultz thought that was very good advice. Very few Foreign Service Officers have that
level of media savvy, would have a clue about that and it was the right advice.

Q: Of course, particularly when you have a White House that was very jealous of Haig,
because Haig was

HOOPER: He overreached on January 20", 1981: “1r be tHee vi car
just shot himself in the foot.

Q: And also when Reagan was shot, he said, “I’'m in charge here, now,” which was
unnecessary.

HOOPER: I think he probably got a bum rap on that one. It made it look like he was so
thirsty for power that he

Q: It did, when actually you had people floundering around saying, “Who's in charge?”
and the vice president was in an airplane, everybody was on airplanes going somewhere
and they had to

HOOPER: He remembered from Watergate, again, what he remembered was when

someone is mortally wounded politically or could be, in this case, physically, what you

need to do is steady the country, the market
and you project that.

Really, he wasn’'t trying, I think he was pre
this power hungry cabinet member.

|l " m no admirer of his Secretary of State ten
bit of an unfair reputation.

Haig came to London once after he had left government. They asked me to take care of

this. So | go out to the airport. | had escorted Kissinger around a couple of times, but

Haig, his memory of Carrington was pretty negative. Anyway, he said, “You
my memoirs. | just finished the draft. They come out inthe near future. They’ re so hot
they'  re smoking."”

There was a movie premised on a terrorist takeoverof t he U. S. ambassador’

London when the Secretary of State is there. Haigs ai d, “ They want me t o ¢
preview, because one of the characters is based uponme. Why don’t you come al
Are you married? Tell your wife. We ' | | | uasdiwatah the mowiehogethee. ”
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And so | called my wife and we sat down there and we watched the movie with him and
itwas kind ofagood movie.1 t wasn’t any t hr ethatyeat botitt he Osca
was an action movie, where the SAS comes in at the end to save the day.

Anyway, he was what he was and because of being perceived by the White House as
overdoing it in trying to establish a preeminent role for the State Department in the
making of foreign policy, then it became much more difficult for him to have a role. But,
again, maybe it would have been that way no matter what he had done.

Anyway, Haig was ousted over the 1982 Israeli invasion of Lebanon. That was the
proximate cause. He was felt to be acting inappropriately on this.

Q: Well, Sam Lewis was our ambassador in Israel and Bob Dillon was our ambassador
in Lebanon, but from your perspective did you see reports coming out of our embassy in
Tel Aviv to be biased towards the Israelis? How did you feel?

HOOPER: There was a long and probably not entirely productive and useful kind of
exchange between some of the embassies in the region, including the embassy in Israel
and some of the embassies in Arab states.

And | thought on Lebanon, when they ended the Israeli siege and got a multinational

force in, that then came a cropper, ultimately, but I thought Sam Lewis, in particular, sold

Secretary Shultz on the idea that there could be a peace agreement in Lebanon, an

agreement that would lead to a Lebanon-Israel peace and would be a breakthrough in the

Arab world and that it’s best to cut the Syr

Lebanon became a running sore and it became a graveyard of many things, many people
and certainly many hopes that Shultz ultimately had, but fairly early on, he was working
on Lebanon but also he realized, or at least concluded that there needed to be something
going on in the Arab-Israeli issue and it had to be a presidential initiative.

So he put together something. We wer e i nvolved with this at tt
tell the story. Shultz had put a plan together. And Shultz had worked in the region. He
knew certainly something about the Middle East.

Q: Bechtel had many projects in the Middle East.

HOOPER: He went to brief the president. There were five or six officials in the room.
And Shultz gave everyone a summary of the plan, I think it was one page of highlights,
went through it and then Shultz, knowing Washington as well as he did, wanted the
President to give a speech to the nation. | t  w a iggrto’ bé cleaged with the Israelis
first.

Shultz went around the room and collected the copies of his handout. I heard that Reagan
had said, “That We adom’otd wadreta,t hGesortgoe .l eak . ”
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Anyway, Nick Veliotes, the Assistant Secretary of State for Near Eastern Affairs, came

out to London to brief the British on this
the I sraelis, they wer enThalsragdisgktwindgfitfbatr t hat
believed that there was nothing to it, that it was just another unfounded Washington

rumor.

b
K

Washington wanted the British reaction and the British reaction was quite positive. It was
a secret trip.

We got Nick and the Britisht o g et h er a housé&add NBK expkiged iotaEd s

and me and then Ed invited a couple of British officials over and our ambassador to

Jordan, who was going to be crucial in this, because King Hussein was key and Dick

Viets, who happened to be vacationing in England at the time, | contacted him and said,

“l1 think you better be over here for this.?”
And so | said, “Nick, tbolJortdamforthik sincedhekingied our an
the centerpiece of this plan.”

Mrs. Thatcher liked it. | t wa s to pldase tdedBntieh, but it fit in very well with
their own policy goals. | figured the Arabs, the first thing they do is ask the British what
they really think of this, so Washington figured they had better try to get the British on
board and we had this advance notice of this, about a week in advance as I recall, before
the president made hisspeech. And it didn’'t | eak.

| think the British had some tips to help fine tune the proposal. Nick Veliotes, actually |

think he went from there out to Jordan to talk to the king. He wanted British help with the

king, because he was closest to us and the British, King Hussein.You can’'t just dr c
the British if you want their help later.

And so Dick Viets then flew out with Nick Veliotes. Nick been ambassador to Jordan
himself, so he knew the lay of the land out there. So anyway the two of them went out
and then Dick Viets came back and finished up his vacation. That began my friendship
with Dick Viets, who remains one of my best friends, | have a lot of respect for him.

Nick Veliotes, I also have a lot of respect for him. | worked very closely with him. He
was assistant secretary when | was in London. There was a lot of stuff we did together.

But, anyway, on this, wulti mdlHaibwasconiing ki ng di
out also. There was a lot of activity, working on Lebanon still and on the overall Arab-
Israeli peace process.

And | felt that the king was stepping into an empty bucket, I d i dtmirik there was going

tobe any f ol | ow ttosteponto g, hnywayb Tthd kindwéimasely dpaded
not to do it, rightly or wrongly and that was the end of the plan.
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Il think it was felt that the biggest mistake

anything that I thought up, this was the beliefat t he ti me, that i1t wasn
something wrong with the plan, but in this case it was felt that the president gave his
speech to the nation and then it was “Okay,

because we'’' ve  (gandWashingtorenaited fqu theen to redcteather than
trying to shape a constructive reaction.

The missing ingredient was Shultz or someone of that level should have gone out to the

region, made a tour of the key capitals. It needed follow up and a specific agenda for

advancing the plan, the tactics that you take to get people to actually buy in, to know

what they havetodoandtodoit You need that and as | recal |
was a real missing piece and | think its absence contributed to the plan losing traction.

| remember Dick Viets talking about what a final status peace conference. At the point

King Hussein had held about 1600 hours of discussions with the Israelis during his reign

and he knew them prettywel. And | t h o ustathsipeace conkererfceiisra kotl

more imaginative than just another step forward.” | t hought about it a |

And so | actually put together a plan with Dick Viets and Charles Price, the U.S.
ambassador to Britain then, who was very interested in the Middle East. I liked him and
we worked together very well, kept him briefed on it. Charles Price was a very effective
ambassador.

What happened was that Shultz went in to Rea
really wAmd do® Re&adya’n amd di,t Thidvasteembf di e d.

it. Charles Price was disappointed, but he understood Washington well enough to accept

that.

| triedtogetPricet o meet with King Hussein when | was
rightandso | failedinthatt 1 came back to London a year afte
Ambassador Pr iwadtosamaw hye oSeveetaltbdove ih his office,

he pull ed out his gue sAndtherewakthesignauresfai d, “ Lo oKk

Ki ng Hus s enitoh h eh @'md afiies. lechad fifalky managed to meet with
him.

Q: On this Shultz plan, were you getting emanations from Washington that the Israeli
lobby had sort of undermined it, ‘cause you mentioned politics in Washington, which
often meant the Israeli lobby?

HOOPER: No, the plan was done in secret. | mentioned it was not something that was
cleared or worked out in advance with the Israelis, not would they have cleared it in
advance, because it called upon them to give up the bulk of the territory they were
occupying, apart from Jerusalem and made some pretty stiff demands of the Arabs, in
terms of recognizing Israel and so forth.
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Once the president made his speech, I think
off guard. I think there was some reckoning with the Israeli embassy in Washington,
which had heard about it but just dismissed it.

And | don’t think that Al PAC or Taiswaone el se
done by Shultz and Nick Veliotes and some of the others and the president liked it.

| think oddly enough the main problem it had was in getting momentum. The president

Sshould have said, “And tomorrow morning at s
plane and flying to Riyadh and Amman and Damascus and Cairo and Israel to meet with

the keyleadersand wor k out the i mplementation phase:
That didn’t happen and | think they | ost the

they never really got that momentum back and then the king made his decision, rightly or
wrongly he decided not to accept the role that was being thrust upon him.

Q: The whole Arab-Israeli thing seems to be marked by opportunities lost and of course
two groups that just seem to be incapable of making that final decision, although,
sometimes, particularly the Israelis, there’ve been a couple of times when it looked like
they were ready to come up with acceptance of plans, but then the PLO, the Arabs, or the
Palestinians, never quite get to do it. /t’s a tragedy. I've been interviewing people now
for over twenty years, dealing with these things and one opportunity after another has
gone down the drain.

HOOPER: Il t hiSmoknett tha tn'gs sr iad twtdf.gns jusomaitsuntd f s equ e
the time is right, the time is never going to be right.

Youneedanactive US.role.If Bi I I Cl i nt on hafbdisgpresidenayai t ed * t |
and then suddenly, for whatever reason, looking at history, his role in history or what not,

decided he was going to have a Palestinian-Israeli agreement and he tried at Camp David

and it came very, very close, but the Tabah conference afterwards got it even closer and it

still fell through.

|l think that the inside wisdom at the ti me,
happened, of course, this was the year 2000,s0i t ° s not strictly speakir
Foreign Service memoirs, Il left in January '

line up his ducks.

|l " m sure he needed moThaewaghisarcrse. Vevy difficuhte up hi s
get Arafat to accept anything less than a full loaf.

Q: For one thing, I suppose he was really concerned about in a way his life, ‘cause he
had fanatics, both sides have fanatics.

HOOPER: No Israeli prime minister has been killed by an Arab terrorist. One has been
killed, though and Israeli prime ministers remember that. Certainly Arab leaders have
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been killed by Arab terrori sTheewasady ng Hussein
number of attempts to get the king.

Among the Palestinians there has been I think a fundamental shift from the time that |
was doing the Middle East in the Foreign Service, which stopped in 1989, when | left
Kuwait. After that, it was Eastern Europe—the Baltics, the Balkans and then Poland.

You had these nice West Bank Palestinian mayors, but the real focus was elsewhere,
because Arafat was in Tunis and the refugee camps and the PLO was outside of the West
Bank and Gaza.

So the focus was on the Palestinians outside: the fight in Lebanon, generated by the
400,000 Palestinians in the camps, this armed state within a state.

Now all the f ocus OnseAsmfatantthe®LOdeadershigarrivged i nsi de.
in Ramallah, the focus shifted to the West Bank and the Gaza Strip and since then the

focushasn’t been on t hose iarmedésthe maybefandthat e c a mp s
remains the case.

Now our focus is one cutting the deal with Abbas and should Hamas be included and will
there be a truce and all of this kind of stu
hitting Israel.

This is very different from when | was working on it, because then it was the external,
but now i t’ s Theaeente of grdvity seemntd rave shifted. | guess it
doesn’t change the kind of issues that one n

Clinton, when he met with George Bush, I heard this from some one who should know,

that he told George Bush “Arafat fucked me o
he used those terms and | think George Bush, not that he was champing at the bit to carve
outhisownroleasan Arab-l sr ael i peacemaker, he didn’'t se:¢
direction, but whatever his concerns and disinclinations, this would have either created

caution or reinforced whatever caution existed.

| * m t dhisactuatlyrhad some impact on his thinki n g, Bush H was abvays,
right up until Arafat’'s dandbelievedywealr yc orud glant’ it v e
trust him and that certainly coincidedwithBi | | CI i n tassessmet. out goi ng

't wasn’'t the view t halthinkGe aunmrerg presidént sgiesss f at her
in this sense listened more to Bill Clinton on what to do about it.

don’t think Clinton was giving him a “Here
Mi dd I

e East,” it’s just “You can’t trust Ar a

So, anyway, the Palestinians, that issue has changed from the time | was working on it,
because it's become more an i ssue of the ter

90



And getting back to 1982 and the aftermath of the Israeli invasion of Lebanon, what
happened was there was this long negotiation that was done and Habib was involved and
others were involved and it was a strategic mistake for Shultz to believe that you could
cut a deal between Israel and Lebanon with no reference to Syria and stiff Damascus.

There was just no way that was going to happen and the British were trying to convey

that to Washington. And finally they concluded the deal and Shultz went to Damascus,

and the Syrians had figured out what he was
gotsomeaces.They ve al so got some deuces, but by gec
pretty strong hand to play.

You think you can bluff them? Fine, others have tried and have, again, come to naught.

This thing was drawn up and it was finished and then the Syrians just ripped it up, said,

“We ' r eingro@atc ce@t it ” and thesptoposedagredment andlttey mi ni ng
pretty much put an end to it. And then once they decided to play their cards it was all

over.

Sam Lewis, | believe he was at least partially responsible for persuading Shultz that this
could be done and I think that was based on a profound ignorance of the situation in Syria
and Syr Itreedtesget Bam Lesvis to come to London and he would occasionally
vacation in the UK, to sit down, the way every other ambassador did when they would go
through, they would all meet with the British and then sometimes go to Paris, too. And
the whole time | was there, four and a half years, he never would agree to come. | talked
with his DCM and any number of people to try to talk him into it.

I think it was, the Israelis knew what the British were doing in pressing for an activist
role in the peace process and | think he was
himself in the eyes of the Israelis by meeting with the British.

| don’t know how to explain it, becllause | ne
just never happened and there were all sorts of opportunities.

Q: Obviously on the American side anybody dealing with the Middle East has to look
over their shoulder at the domestic political process, at the friends of Israel, not just
Jewish but other groups, particularly in Congress, a very important political element
which had probably been unproductive in our efforts to deal with the issue, but that’s
debatable. But how about the British? Did they have a similar Jewish lobby and did it
have much clout?

HOOPER: The friends of Israel in Britain and there were certainly, there was a Jewish

community, not just British Jews, but others, who were friends of Israel. This community

was not verystrong.1 t was not a very power ful group as
the region were strong and deeply rooted.
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So the British felt that the U.S. administration was looking over its shoulder all the time
and they gave their advice based upon a different perspective.

They wanted the U.S. to play a balanced role. They were supportive of Israel themselves.
They believed that the United States indulged Israel too much and the United States
needed to be active in settling the dispute in a way that was fair to the Israelis, the
Palestinians and the Arab states that had territories that were occupied.

So they came at it from a different perspective. 1 t hi nk that i1 t’s fair toac
influence of the friends of Israel in the UK on UK policy was not all that influential.

Q: Did the British have a better reading of Assad, do you think, than maybe the Reagan
Administration did?

HOOPER: Again, they had no illusions about him and he had, when the Muslim
Brotherhood rose up in revolt, they were based in Hama and he essentially allowed his
brother to destroy much of Hama. That took place in the period of time | was in the UK
and they were pretty sobered by that.

They read him pretty well for what he was, but also respected his talents believed that the
U.S. should be prepared to work with Syria to the extent that Syria was prepared to be
worked with, to cooperate in advancing things and sorting out Lebanon and the peace
process.

Sadat was assassinated while I was in London, too, as | recall, but Syria was not going to
replace Egypt as the most moderate and flexible Arab state and Assad was not going to
replace Sadat and then Mubarak as the most moderate and flexible Arab leader, so to
speak, in the eyes of the U.S. and Europe. So there was no danger of that.

Q: How about the assassination of Sadat? How was that seen in London?

HOOPER: I recall Mubarak actually visiting when | was there. The assassination of Sadat
really took people by surprise. The British were very close to him and had a lot of respect
for him.

| think Mubarak’s wife was BjNotaSumine or had s
Mubar ak’s motShaedratwass wWefles,h.JehaThetwohad an Eng
Egyptian first ladies are related on theirfat her ' s si des . ] I n any case,
supportive of Mubarak when he succeeded Sadat.

| just remember when it happened a lot of intensive consultations with the British,
exchanging information on where they felt this was going and the effects it would have
on the peace process.

One of the more interesting things during that time was Mohamed Hassanein Heikal, who
was the former editor of Al-Ahram and had been very close to Nasser, came to London
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and met with me and I had him in also with our DCM and political counselor. I think he
had been given my name, so he contacted me and we met.

It was a very interesting talk. He had been imprisoned by Sadat and he said that he was
supporting Mubarak. He said that Sadat had made a crucial mistake arresting all of those
|l sl ami sts, because he created a | ot of enemi

He had been critical of Sadat. Sadat was much less interested in criticism and was
rounding up some of those who were dissidents or critics, as is the wont of the Egyptian
authorities every so often.

Heikal said he was in jail withthem.He sai d it wasn’t a particul a
and it wasesa“ Gl uobn eF eopfdcest khivasadeal gaif.

we're talk

But he said it was like a seminar for him. He met a lot of Islamists. Ag ai n
1980 s and he wa

about the first hal f of t he

Mohamed Hassanein Heikal, who’s still on Egy
it’s a weekl y s h o wlazeefainmyeoHiceiwhere weogeha-t i mes on al
Jazeera, he said it was very scary because he could see that whatever his concerns were

about Mubarak,andl don’t think he was necessarily an)
somet hing happens t eertidif ahesaduys areavdrytseary t hi s it '’
peopl e.”

And mind you this is well beforeal Qaeda. ] don’t r emembeHe any of t h
wasn’'t talking about Zawahiri and if he did
because that name woulodh&m’t have meant anythin

But it was just a dark abyss and therefore it was really incumbent upon Mubarak
succeeding and Egypt pulling itself together.

Often in liberation movements, having been to jail isa badge of honor. That * s of t en

where they made their contacts.

Q: I'was just thinking of Jomo Kenyatta in Kenya. That’s where they recruited the Mau
Mau.

HOOPER: Other than the exchanges and anal yti
there were no troop movements, no war was declared, it was just a scary time and people

were nervous, for obvious reasons: what does this mean, because he was so identified

with the peace process, so identified with Camp David, with peace with Israel and the

u.S.

Would this mean Egypt would lurch into anew direction?1 t di ddi dnanhdappear
at the time.
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I don’t think that the British had any serio
new directions or break the Camp David agreement or declare war on Israel or tell the
United States to go to hell or anything. T h a t t thecencern.

Q: How about King Hussein?

HOOPER: The British were very close to him. Mr s . Thatcher, he' s been
American presidents and he was a real of favorite of Mrs. Thatcher and Lord Carrington.

Thatcher came in, her constituency was East Finchley, which had one of the largest
concentrations of Jewish residents in Britain. She came in very sympathetic to Israel and
wasn’'t particularly fired up to do much in t

And what happened was she met with Menachem Begin, then the Israel prime minister,

fairly early in her tenure. She met Begin and was looking forward to this, because Britain

has a particular history with Palestine, the mandate for Palestine, then with Israel and

Begin was the head of one of the Jewish terrorist organizations at the time that the British

held the mandate and had some, as | recall it, the blood of some British soldiers on his

hands, or at | east Botthewaspeparedtodike immandat i on’ s han
establish a close working relationship.

Well, the meeting did not go well. She was often criticized for having a lecturing style
herself and whether or not that was true, | think at least to some extentitwastrue.| ™ m a
great admirer of Mrs. Thatcher and what she did for Britain.

The meeting with Begin, during which he lectured her about what Britain should and
shoul daandt Idot hi nk he might have even touched
really turned her off.

She was so fed up with him and what she regarded as his inflexible and arrogant
approach that that changed her view and she grew to regard King Hussein, with whom
she also had a longstanding relationship of respect and trust, as her primary touchstone of
wisdom and guidance and perspective on the Middle East and she actually spoke with
President Reagan on several occasions to try to push him to be more active in the Arab-
Israeli peace process.

It was, again, the Israeli prime minister himself who changed her mind, not the British

Foreign Office or Arabists or anything like that. It was Begin himself. | heard that story

from a number of people at the Foreign Office. Suddenly she started asking for plans for

how to solve the Arab-Israeli issue, after Begin and they began hearing criticism from her

about Israel, whereas before thatwa s w'htat t hey’' d been hearing.

Q: Begin had that reputation.
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Shultz believed it would be easy to negotiate a deal and cut out the Syrians. | * ve t al ked

about that and gave you my perspective on that and I think, again, he was persuaded by
our ambassador to Israel at the time.

Begin was persuaded by Sharon that he <co
for good by going into Lebanon, intervening and doing in the PLO and I think he had
political cover and the green light from Al Haig to do that, certainly, in my view.

But more importantly, within Israel, he had it from Begin. IfBeginh adn’ t thavant e d
done,itwoul dn’t have been done.

Lebanon destroyed Begin’ s prime minister
aged him. Begin was destroyed and each death in Lebanon, just day by day by week, six
hundred was the count and it just drained the life out of him.

Everyone assumes t h aEvenlthe3yreans made thés miatake, e a s y
when they went in to help the Christians against the PLO, which really sealed their
positive reputation in Washington for a while.

Even then what Israel did, when they went into southern Lebanon, the Shia are grouped
in southern Lebanon. The Shia had not been actively anti-Israel before. Th ey’ & been
relatively quiescent community.

When the Israelis went in, just sliced right through the south right up to Beirut, | think the
British were pretty quick to catch on to this, | think | can remember reporting it, they
exchanged 400,000 Palestinian enemies or whatever the number was, several hundred
thousand in Lebanon, for a million Shia. Israel is still paying for that strategic error.

| f I ingmo hagedo choose between having Lebanese Shia or the Palestinian refugees
in Lebanonas myenemyandlhave t o pick one, but | only
have the Palestinians, because look what has happened.

It was just a huge mistake on the part of Israel to make an enemy gratuitously out of the
Shia and I think this was a blind spot. Everyone has blind spots on Lebanon, as we did in
1958 | think and it was a blind spot with Begin, it was certainly a blind spot with Sharon.

ul d

ship

targ

have

Look what happened duringt he summer of ' 06TheShihshobupt t wo ye

an Israeli patrol, grabbed one or two prisoners and then Prime Minister Olmert decided
t h ey ingtego @ter them and go after them big and the Israelis thought they were
goingtoc|l ean these guys'’

They never took a single village and held it. The Shia, they always resisted. The Israelis

were never able to take full control over a single village and look what this did to Olmert.
This drained him. He came under intense criticism.
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People fundamentally make these mistakes about Lebanon, because they misperceive
Lebanon. lusedto hearitsaid, “ The | sraeli Army Ibhwand can cor
always a joke. A lot of policies have crashed on the rocks of Lebanon.

Again, people don’t s tTohpvethese people asanlenenayb out t hes
why?1 t d o e s n’ avetohaveathem as yowr frignd. Why going around getting
gratuitous enemies for yourself?l woul dn’t want Hezboll ah as ar
have to be my enemy.

Q: What happened, while you were there, sort of the culminating thing was the slaughter
in the two refugee camps,

HOOPER: Sabra and Shatila.
Q: Sabra and Shatila. How did that hit you all and your British colleagues?

HOOPER: The British were absolutely furious. | can remember getting the cable from

Ryan Crocker, who first went intothecamps , | ooked at tTheee bodi es an
reportsaretrue. Thi s h as Andheregpated¢hat based on first hand visual

evidence.

The British were furious and something had to be done and they really felt that the U.S.
had just lost a lot of its standing and something had to be done.

Q: Actually Sabra and Shatila really did change the relationship with the United States in
away. It’s never been quite back to where it was, I think.

HOOPER: | actually think under George Bush Il the relationship between the U.S. and

Israel has never beencloser. The | sraeli s weren’'t all that ha
Bush, because he was very active on the peace process and the Israelis would rather not

have had things pushed towards a decision at the time by Baker and George Bush.

This George Bush, I think the Israelis have been very happy with him and now the
question is, are they going to decide to give him something on the way out, a kind of
bouquet on the way out?

He’ s not going t o alestiniarg. Theyarmyght geesome sortof wi t h t he
framework or scaffolding or something so at
|l think that they’re going to cSoaithelerdde t hat
of the day something isgoingtocome out of this that he can say
some maj or progressl” deoomd tsa hamkanda swm |florbteh ..

Q: Going back to this time, did the Lebanese invasion, were the British more indignant
about this? Were they pushing for stronger action earlier than, say, the United States?
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HOOPER: Oh, absolutely. They were prepared to send troops in. They were consistently
pushing the U.S. to be more forceful in putting an end to the invasion, to the siege of
Beirut, not because they had any love for the PLO, but they just saw that this was going
to undermine any chance for advancing the peace process and it was going to undermine
the U.S. relationship with the Arab world and it could jeopardize their own standing, too.

Thatcher was very negative on it. She was not uncommunicative in conveying her views

to Ronald Reagan.l woul dn’t overdo this, but | think
in which Reagan allowed himself to be persuaded that he needed to get on the phone with
Begin and tell him “Enough’s enough! Stop it

| think Mike Deaver, who as | recall was the one who finally persuaded Reagan to do it,

| think Deaver, I recall in his memoirs he refers to this and he regards it as, in terms of
foreign policy and the kind of impact he had, one of his finest moments, where it was the
right thing to do and the right time.

Mrs. Thatcher became much more interested in hearing what Arab moderates had to say

and what their point of view was and she was much more open to getting the peace

process going and pushing the U.S. to have a serious Arab-Israeli peace process on
Washington’s agenda and she drew much cl oser

He had a house on Kensington Gardens, next to/across from, one of the palaces. | once or
twice delivered messagestohim.1't di dn’t i nvolve anything oth
with him.

But she really grew to rely on him. I remember Mubarak came and was feted there and
she became a very active, enthusiastic advocate for a peace process and she and Lord
Carrington were trying to get something going, but the U.S. was not interested in dealing
with the PLO at that point and Lord Carrington tried to broker a deal moving the PLO
away from terrorism and towards a recognition of Israel and a more satisfactory
positioning to be a negotiating partner, an acceptable negotiating partner.

I remember Al Haig, who was the first secretary of state under Reagan, did not appreciate
that at all and it was difficult to persuade Carrington to accept a British role in the Sinai
peacekeeping force, the MFO, the Multinational Force and Observers, which is a success,

it exists but it’'s forgotten and that’s a po
woodwork and another tree in the forest.

| was deeply involved in that and trying to turn the British around, | think successfully. It

was a real effort but it was something the British needed to be involved in.

Carrington didn’t want to do it i n part beca

relationship with the Palestinians. The Europeans wanted to be between the U.S. and
Israel and the Arabs and kind of an honest broker.
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Hai g di dnHea diidknre tt hvaant tohilhde PdiOddet i va@aredabo

He took a dislike to Lord Carrington. | was working on one set of issues, the Middle East.
Obviously there were all sorts of European security issues and a range of things which
were going on at the time which | knew something about.

And at one point there was a leaked story in which Haig called Carrington a duplicitous
bastard.

Q: Nice diplomatic language.

HOOPER: Not to his face, of course, but it was leaked to the U.S. media and a message

went back from Carrington to Haig, it wasn’t
he sent back by his ambassador in Washington, told him to do in to see Haig to say, “ We

may have misunderstandings or disagreements about the Middle East, but I do a lot of

heavy lifting for you, Al, on various security issues related to the Soviet Union and
Europeansecurityand you’'ve really crippled me and my
range of issues frankly more important than the Middle East, by your comment . ”

't was mor e characterizing &, but itmasn I Am, you’ ve | et your

lit |l e carried away with some of your feelings
your and America’s best friend in the counci
here on the Continent are not very interested in some of your policies and | have been

very |l oyally supporting that and now it’s be

| thought that was a very shrewd way of dealing with that. Probably reflected
Carrington’s real view, but it was a shrewd
sophisticated way of responding to him.

In any case, Carrington was trying to deliverthe PLO.Hai g wasn’'t really int
Europe playing a big role in the Middle East, trying to broker something and get the PLO

into the process, which could facilitate probably the Egyptian-Israeli rapprochement. It

had been done, now, moving on to the West Bank and negotiating a Palestinian-Israeli

agreement and that’s what Carrington was try

It didn”t work wultimately, it dmnGhmingtotn wor k at
left, he resigned over the Falklands. I thought he was a sophisticated, savvy and very

effective foreign minister and | was sorry to see him go, but | had a lot of respect for him

resigning over the Falklands. That is, he felt he should have seen it coming but he had to

take responsibility for this and he resigned.

| think Mrs. Thatcher tried very hard to talk him out of it. She was very close to him. She
was suspicious of the Foreign Office, but liked Carrington. She certainly had her own
views, but they were very close and they operated as a very effective team. | was sorry to
see him go.
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The Fal kl ands, whi ch wa &verything efsy faded snt® thee , I coul
background. The Falklands taught the British that they were a more martial people than

they had gotten into the habit of thinking of themselves as, perhaps would be the way to

put it.

| remember the BBC, in early days in the Falklands, reported, before the British Task

Force had steamed out of Southampton, justinthever y ear |l y days, the BBC
Argentina is suggesting this and Britain is doing that,”  avirsdThatchers ai d, “ Wai t a
minute! The BBCs h o u | gblaying some srt of neutralrole. You’ r e ABgain,t i sh!”

Il think |’ m pr ob a lesksgphistiatidithanghe puttit, bd nigotd er and

away she set them straight.

She didn’t want any of that kind of stuff an
in spirit. There was certainly British criticism of American policy as well.

Q: Well, if I recall, Haig was trying to insert himself into this as being sort of, again, this
intermediary between forces. Essentially Argentina had unilaterally moved troops into
territory which was internationally accepted and de facto British.

HOOPER: AndtheBriti sh didn’t entirely welTheme the 1in
publ i ¢ c e rlthiakitha dowernntknt wasiprepared to cut Haig some slack.

Ronald Reagan and Margaret Thatcher were extremely close and | think at the end of the
day it was clear where the U.S. would come out and | think the U.S. just wanted some
time to see if it could try to help broker an agreement.

Once the Argentine government made it clear that they were not interested in a
diplomatic solution, at least not anything along the lines of what the U.S. was trying to
put together, then the U.S. came down backing Britain.

But I think one of the reasons the delay was not entirely welcomed by the more
nationalistic British public, while the British government was more charitable or at least
more tolerant of U.S. diplomacy, was because at the same time the U.S. was providing all
sorts of intelligence and military help to enable the British to prepare themselves for the
invasion to reacquire the Falklands, and this was not shared with the British public.

So the government knew where the U.S. was going to come out and they appreciated the
help. There was just a lot of help the U.S. provided to Britain in all sorts of ways.

One of the big lessons | remember from that, which | have always kept in my mind in my

career after that and | think 1t’s a useful
even if it’s something as simple and cl ear a
weapons of mass destruction and so forth and everyone knew various things which turned

out of course not to be the case, but the Falklands, the fact that it was so far away was |

think the essential problem.
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What the British took from that experience, the important thing was not to have plans, it

was to have planners, notplans. That i s, i f you’'ve got people t
together asensibleplan, t hat ' s more i mportant than havin
shelf, because witht he “r i ght ™ pl an, @reparedimeforethegency pl an
event, real world circumstances are always going to differ, usually significantly, from

whatever is in the contingency plan.

And rather than have plans you pull out and start implementing, page one through 325,
step by step, it’ s toghterbpchus@ nehesythatdeahi pagl
reality, who are crucial for the enterprise to succeed.

It may be basic kind of ABC's that everyone
quite expressed that way and explained in these after-action kinds of things that | would
sometimes hear about.

Agai n, Il ve al wa yuseflrtodherdeimg planing, dimpty beeatise you
want to have effective planners around.

Also, on the Falklands, I think the belief was Britain could not lose this militarily. There
was di stance whi ch was ingtolpsetmsonilirity, but they w

However, the Falkland Islands in and of themselves are so meaningless, other than the
fact that this was aggr es stoigihrevealstobtyouh er ef or e
resolve is weak, so Britain could have lost it politically.

Even though the British public had become more nationalistic, the British people realized

that the Falklands were not valuable as islands, there were a few hundred people there,

and some in Britain described i twarkedsby “a vi l |l a
the number of sheep. Frankly I think a lot of people probably wondered why Britain still

retained it.

If a British troopship rather than General Belgrano had been sunk, it would have raised

an unstated issue about proportion;y ou di dn’t know what the criti
feeling that certainly if several hundred British troops got killed, that would bring into

relief the question about the value of the whole enterprise: how much is this thing really

worth in British lives?

Sotherewasthatissue. That ' s of ten t h&Vedxmriencedthabime has i n
Irag, the United Statesdid. We” ve experienced it in many ot he
we will, we and many other countries will, in the future. What is the calculation?

And you don’'t really know what it is, becaus
if there’s more people killed than the prize
questt ons about the ent er miltarilye, even though yol
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Q: As far as casualties go, not too much later, in Somalia, we lost 18 people in the so-
called “Blackhawk down” episode and that seemed to stop our willingness to do
anything for a while. In fact, the Yugoslavs used to taunt us, or the Serbs did, with “18”
when we were trying to say “Don’t mess around in Kosovo” and they seemed to think
that we wouldn’t take casualties. It’s a tricky business.

HOOPER: It is. | was deeply involved in that after | left the Foreign Service, the Kosovo
War, | was deeply involved in that when | was in the NGO world after leaving the
Foreign Service, the Kosovo War of 1999 and what had led up to it in 1998. But the
NATO calculation then was, this was an air war.

| was deeply involved in the Bosnian thing before and that was when | was in the Foreign
Service but the Kosovo thing, that was an air war, though there were special teams that
went in on the ground and the NATO ca
the air and we wil|l only do it from t
there had to be at least the credible threat of ground activity in order to end the fighting

and persuade Milosevic, the Yugoslav leader, to accept defeat and loss of control over
Kosovo.

| cul ati
he air,

Every country has to make these calculations. | think for the British, the number of
casualties was relatively low or at least tolerable.

Q: A couple of ships and a landing craft loaded with troops were hit. There were real
casualties.

HOOPER: I think when the Sheffield was sunk, that was the time it was scariest. | think

that was when I was having talks with other people at the embassy who were talking to

the British, the concern was that they would lose the battle for public opinion, but

ul ti mately it was n’ltwasdeterimieed bythenmelithry suacesst hat b a s i

Q: Did you find a different attitude towards other things with the Falklands War? Sort of
a more nationalistic group of people at the Foreign Office, or were they skeptical about
the whole thing?

HOOPER: They realized that these were a bunch of sheep farmers. Thi s wasn’ t anywh
near the top of British interests. The Argentine government was aware of this and came to

believe that its significance to Britain was minimal, thus it became a temptation for them

to move, on the assumption that Britain had become ripe for the plucking.

| think the Argentines thought it was thousands of miles away from Britain, it was low

hanging fruit, it was just a crummy piece of territory but it meant something to them, in

terms of their own nationalist purposes and
that Britain would actually end up having to accept a negotiated outcome.

Wel | t hey Mdrgatihatther kery well, despite having persuaded
themselves that thisf e | | right at the bottom of Britain
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Q: Were you picking up, with the Foreign Office, either respect or dislike for Thatcher,
how she was meeting this challenge?

HOOPER: I think respect, respect for the backbone, is what I recall. Again, this happened

just when | was going to Wales with my familyf or a week or two, we’ d 1
with another family at the embassy and | remember listening in the car to the
parliamentary debateandt hen hearing Carrington
It was a very sobering time.

S resignalf

So I was away for the first week, but this thing unfolded over a period of time when | got
back, but I think they were proud of their country and proud that some backbone was
shown.

But, again, they were clear eyed about this
East oil countries.

Q: How about within our embassy? Was there sort of renewed respect for the Brits and
all, for standing up, or were they saying, “Oh, for God’s sake, why are the getting into
this?”

HOOPER: No, I think people recognized at the embassy, | think there was renewed

respect and I think an understanding We had some people at the emb
i n Latin Amer itloalitis orsclentifistwhich & haband of the &oseign

Service and of most embassies.

Nonetheless, we were clearly supportive of Britain, of its enterprise, of the rightness of its

cause and | know the only concern was that if the casualties got too high before the real

military action started, cradibilgyponce yowastartowto ul d und
on something | i ke t hlthEnkthaypeoplérealeedtpabt t o f i ni sh

Q: Also, it did uncover a matter of British naval might, which had gone down to nothing.
One of their carriers they were ready to sell, I think. | was on the thing. It came in to
Naples when I was consul general there but | was told they were getting ready to sell the
thing. Their ability to project force had gone way down.

HOOPER: Again, when | got there, | remember the person in the political section who

did political-military affairs, Peter Sommer, who went to the NSC from there and then

became ambassador to Malta, he was an interesting fellow, his wife was French-

speaking, they spoke French around the home and he interpreted for Hal Saunders and a

couple of Iranian emissaries who it was hoped would be crucial in getting out the

hostages. 1 t turned out these guys di ffsometne speak En
fast and so they pulled Peter in and he did this. This was before I got there.

Anyway, he was very close to the British political-military people and the British military
and | remember he said that the debate, | remember him saying before the Falklands, that
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the debate in the British government was can they still afford and do they still want a blue
water navy, as opposed to just a territorial protection force?

| think after the Falklands it became clear that they had to have a blue water navy and so

the debate ended, or at least was settled for thetime, al t hough how much

that was still an issue.

Q: Well, let’s turn to Libya and you were there during the real confrontation with Libya,
weren’t you?

HOOPER: Not when Reagan bombed. | was in my next post, which was diplomat in
residence at the Air Force Academy.

But there had been some confrontations. A policewoman was shot from within the
Libyan embassy and | ’'d been to Libya
the British on the issue. | knew something about how Qadhafi ticked. That soured the
British-Libyan relationship considerably.

Q: What went on? | remember that policewoman being shot. What in hell was that all
about?

HOOPER: Their e mbas3 jameswSguaraadnd ChathamdHouse.a r
This was obviously a British show. We  d i deany dipldmats there any longer. This
was being coordinated between the Foreign Office and the British domestic security
agencies, the police and so forth. They had their hands full. The public was outraged that
this policewoman had been shot from within a diplomatic mission.

But there was real public outrage over this and strong public feeling and something was
going to have to be worked out and at the end of the day there was going to have to be a
reckoning.

As | recall it, I intentionally did not try to spend all my time on the phone with my
contacts. | had excellent contacts at the Foreign Office, at all levels. | knew they were

really busy and this was theirissueand we di dn’ t h av &oléigurkdo t

myself

from

at

it's better to back of f, | et them handl e

S
t

So | kept in touch with them, butheywere wasn’ t

going to storm the embassy before it was announced. It was very sensitive and you never
know if you report something to Washington, will it then leak?

Q: Invariably.

HOOPER: So if I knew it | might be duty boundtoreportit.| * d r at her not
di dn’

way. So | did my duty and checked in with them but not intensively, beca u s e |
want to be pestering them.
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Q: You’d been a Libyan hand and this is before the shooting, Libya didn’t have
embassies, they called them Peoples Bureaus. Did you have the feeling that it was a
pretty disorganized thing, or what?

HOOPER: They had a good embassyi n Was hi ngt on, I remember anc

Britain, I think it might not have been, plus Qadhafidi dn’ t real |l y pay

foreign ministry there, he was more interested in the peoples bureaus abroad and so forth,
these kinds of things they would set up.

But they were running things in through the pouch, obviously weapons and things. The
British had some listening devices, they were able to monitor what was going on inside
the embassy.

As | recall a settlement was worked out. Libya was a constant topic of discussion, trying
to figure out what Qadhafi was up to.

NAVEUR had an office right across from the embassy.
Q: This is

HOOPER: The naval

Q: Operation in London. CINCSOUTH was

HOOPER: In Naples and NAVEUR was in London. And at some point we were doing
something with Libya, I think it was another one of these confrontations.

Q: Well, I know we had several over the so-called Gulf of
HOOPER: Gulf of Sirte.

Q: Which was called the “line of death” or something by the Libyans, they were claiming
the whole

HOOPER: It was an inland sea, in their view.

Q: Headland to headland and that didn’t make any sense and so we were every once in a
while putting ships into that.

HOOPER: The first time it happened, at least the first time in my experience, was when |
was stationed in Tripoli and it was a sudden crisis in our relationship with Libya. Because
I had been through one of these testing of the line exercises in Libya, | was asked to come
over to NAVEUR and talk with them about how Qadhafi might react.

The U.S. government felt that we had to challenge Libya, there was a regular policy, this
wasn’t the only cl ai med i n Armsotheresvesaplaa r
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that every so often the U.S. would traverse this area, just to establish the point that this
was not recognized, because an unchallenged assertion becomes a fact.

So we would do it, then the Libyans would, I think one time we shot down one of their

aircraft. And | remember telling the navy staff,* They have burdals.se peopl es
You’ve got other military installations ar ou
times hereeventually. They may not respond agaiThegt the sh
can try things against other installations that you have around Europe and not just

Europe. So | would encourage you to increase your readiness, at least in terms of guard

presence, your security presence.”

And | gave them my views on Qadhafi and what motivated him and how these things
work and then the thing ultimately ended.

Q: We didn’t know it, but we were approaching the end of the Cold War, but nobody
knew that at the time. How about the Soviets? From your perspective, in the Middle East
and all, what were the Soviets up to and how were you and the Brits viewing that at this
stage?

HOOPER: Thiswasthepre-Gor bachev era, from 80 to ’'84 a
created and then you had martial law.

Q: In Poland.
HOOPER: That happened while | was in London. We had some people in the embassy
working on that | ssue, Dbportfolio. léhkathe Britishi t wasn’ t

felt that the Soviets played an unhelpful role in the Middle East and were not trying to
help any kind of Arab-Israeli peace process. It was a spoiler role and they were trying to
help the spoiler Arab states, and there was no advantage to Moscow to facilitate an Arab-
Israeli peace.

Q: It sort of emphasizes the fact that things, it was kind of routine and there were no
great crises.

HOOPER:No and | don’t remember t hat t here wer e
that issue.

The Arab-Israeli peace process, the British were very, very focused on that, Mrs.
Thatcher was focused on that, Lord Carrington and his successors were focused on that,
the British Foreign Office was focused on that.

Q: Where'd you go in 1984?

HOOPER: The Air Force Academy in Colorado Springs.

Q: How long were you there?
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HOOPER: Two years as diplomat in residence.
Q: What was your impression when you first got to the Academy?

HOOPER: The position is in the political science department. | came away from there
very impressed with the level of the quality of the students who go through the academy,
because | didn’t know much about the service

Q: Had you been in the military?

HOOPER: N o Wher | wds agdaduatetstudent at Columbia | got called up and |
went in, in 1970, 71, some Backtlentrere ound t hen
was a draft lottery and my number was called, so | went in.

And | had had a leg operation, a knee operation, to remove some diseased cartilage as a

teenager and at my draft physical the doctor there took a look at the scar, which is still

there, on my knee and the x-rays and the medical report of that and said, “ Wel | , you’ r e
notgoingintot h e mi So that veas aly thefe was to it.

In any case, | had not had any experience myself of being the military. | worked with

defense attachés and so forth in the Foreign Service. In fact, Irv Rocke, who was in the

defense attaché’s office in London and he ha
department at the Air Force Academy and | knew Irv. He was the dean of faculty, the

number three position at the academy, when | was at the Academy after London.

But | was, again, very impressed with the motivation and quality of the students, very
impressed with the motivation and level of quality of the faculty that were there.

| think they were serious about teaching, the students were serious about learning and it
was a great environment, a great intellectual environment, a great set of experiences, that
fulfilled one of my goals, which was to try something other than diplomacy, away from
the Foreign Service and see if | could survive and how | would do and I thought | would
like something like that.

| taught eight different courses, from Introduction to Political Science to International

Rel ations to American Government to Ameri can
experience in but I°d | earned things while I
| taught more than half of the courses that the political science department had to offer. |

came up with my own course on diplomacy and crises. Again, in the political science
department | developed some really good friends there, who I had enormous, enormous
respect for and in some cases who |
great things in their careers here in Washington.

They were really, really good people and I have very fond memories of that time.

m stil]l
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One of the things that a Foreign Service Officer can bring to that is a different
perspective. Several of the military people in the political science department had been to
NATO or had been a defense attaché, or assistant attaché, in one of the embassies prior to
this in their career or wanted such an assignment, were very interested in the world and
international affairs.

And there was a | ot of discussion of i
came with any stereotypes expecting narrow minded military pointsof viewa nd | d i
expect that, but what | did find was the opposite of that. | di dn’ t flfoundd t h
people more open minded to challenge things sometimes than people in the Foreign

Service, to challenge assumptions. It was a real intellectually expansive experience.

People in the department made me as a Foreign Service Officer feel welcome. I really felt
| was part of the department. | wanted to help them, wanted to be part of the department.

The other thing that you get and this had a strong impact on me, the Air Force Academy
has its honor code, which is:  “ Wenot liej stieal, or cheat, nor tolerate among us
anyone whobadoies,tthe “toleration clause” and

That means for example that you cannot cheat on an exam and that has to become really
bred in your bones, because when you go out from the academy into the service, people
have to rely on you and they have to know that you will live by a code.

And they all want to be pilots, of course. S0 when you’ r eingireadyto he cockp

take off and you’'re going through a checkl i s
before taking off, you’'re supposed to go thr
checklist and if you don’t ytofequipmentteen danger i n
you are responsible for.

There’s a reason for it and it’s very charac
meansthati t cuts against the "I’ m not gonna sque

one has in life.

Professorswoul d gi ve the same exam, they’d have di
in the morning and then go through the day. Well, people that took the exam from eight

to 9:30 or whatever it was, the people that were coming at 11:00 to 12:30 or whatever

were gonna get the same exam. The temptation was enormous to share some impressions

of what one found on the exam with someone w

And so there were occasional problems withthis. You’' r e not supposed to d
yourself, not supposed to cheat on an exam, but if you know someone else is doing it, you
have broken the code i f you don’t report tha

That' s a very high standard and in fact the
was a higher standard and a more enforced standard than West Point and Annapolis had.

107



But | think that may have just been a compet
of that and | wouldn’t cast any aspersions,
when | was there and after | left, for breaking the code.

So it was very character building and | think to be exposed to that kind of system, where

it’s expected, where it’s built into the str
they could come to me as a civilian and talk with me about things that it might be

awkward for them to talk about with a uniformed officer.

It was an intellectually expansive period for me. | dealt with issues back then and looked

at issues and thought through them and discussed them with others in our car pool,

myself and two others, we had a car pool. I lived on the academy grounds in housing

there and we each had a car and if we drove the car that day and picked up the others,

then that person’s spouse would be without a

We bought this old Checker car, a huge vehicle, a lot of leg room in the back, we got it

for $250, this is the mid-1 9 8 We were just looking for something really cheap, none

of us had a lot of money and we figured that way we would have a fourth car, so we

could drive that into wor k anmlethmgwaesmayone’ s spo
wreck, it was kind of a joke, but the thing is it worked in the winter. It would make it

through the rough patches there. We never took it off the academy grounds, because we

would be scared on other streets, just to and from the office and the gas station, there was

a gas station on the academy.

And it was a lot of fun. The three of us would have serious discussions on the way to

work and on the way back. One of my best friends there had graduated at the top when he

was at the academy. Several of the professors had been academy grads and several of

themnot.1 don’t remember t he AJiifeyrsanethinglikgtt, maybe i
so they’  d have a mix.

A couple of my faculty colleagues had graduated at the top in different years, at the top of
their class and in their four years one of t

I learned so much from these people. You learned leadership there. They teach leadership

seriously. Civilian universities teach knowledge. At t he academy it’s know
course, leadership and character and they take the leadership training very seriously.

They get it in the dorms and they have professional military training.

They also go through prisoner of war training where they learn what the Geneva
Conventions and the Uniform Code of Military Justice mean in practice if you are
captured and interrogated, and what the limits are on you if you are doing the
interrogating. |1 remember that you could be roughed up within reason and you learn what
you are supposed to do and how to resist and what the limits are, name, rank and serial
number, and they put you through a real exposure to that, because they knew that this was
going to happen to some of them when they graduated and went into combat.
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So there’s a | ot of serious instruction goin
and you really come out in a rounded way, more so than at civilian universities. | was
enormously impressed.

Q: This is sort of betwixt and between the Vietnam War and Desert Storm and all of that.
Was Vietnam hanging over, the consequences of Vietnam? Was this something that was
discussed?

HOOPER: Yes, there was a lot of that in defense policy and that was discussed. Some of
the faculty had participated in the Vietnam air campaign in some capacity and they had
views about it.

This was, again, the mid-Eighties. Ronald Reagan was president and student attitudes

tend to reflect the point of view of President Reagan, much more in the spirit of that. The

military was building up. It had gotten its sense of direction back and was rebuilding.

One wouldn’'t see this wuntil Desert Storm in
military, because at that point Grenada had taken place in the first Reagan

Administration, prior to the time I got there.

But this wasn’t the same | evel as Desert Sto
anything like that, it was a pretty small operation. Then you had the marines in Lebanon.

Again, they were serious, they were important, but this was not a large-scale operation of

the same sort and didn’'t show that much abou
integrating advanced technology into a war fighting capability.

One of thethingsthatl * v e b e e n hasivepnrthet thesUeSdmilibary does better

at learning from its mistakes, at facing up to its mistakes, at investigating them, at

learning from them and integrating new procedures and technologies and tactics into

what they’'re doing next, into their operatio

|l don’t think the Folrteignndd®dtersyctee hatkiesed .o d
Q: Well, I think what we re doing right here, in oral history, is being done by a non-profit

organization of retired Foreign Service Officers with tacit support of the State

Department but it was not initiated by the Department and it’s the closest thing that you

have of people looking in retrospect and building a historical record.

The State Department is essentially an ahistorical group.

HOOPER: And | don’ tlIngarhtleereris amdtuyal rdlubtaace to liook , Stu.
at mistakesanderrorssTher e’ s al so a kind of an intell ect
“Wel | , we’ r e dwoad. Thinggarewlwalyska messh\ée inmergted 4 mess.

It s not a science.

You name it, there are lots of reasons to not want to do thesethings. Ther e’ s al ways
sensitivities and so forth.
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The military has had its share of investigations which have been criticized for being less

than thorough or whitewashes, that kind of t
of i nvesti gat i onrmotalwtokpubkcity, tewlmkiintoiitbndtheh er e’ s
person that’s headekdGiivte inse tyooludr “hDponne’stt haoslsde
And they do, where they’  ve really |l earned fr

And | think what you’re doing here, the Fore
be more willing to undertake internal reexaminations of itself and of its failure and of its
problems and make changes where warranted.

There have been various commissions and so forth, but, again, when there are real
pr obl e ms askedtmloolointodat.! s

Q: I've looked at this situation. My basic conclusion is that it’s almost impossible to do
this, because the problem is that when you 're talking about military action, these are
generals, admirals, they’re doing things. They re government employees. They 're trained
to accept the bitter with the sweet. Time moves on and they move on.

The problem with foreign policy and dealing with what worked and what didn’t work, it
immediately gets political, moves right up to the top. The president’s in charge of foreign
policy. The secretary of state is his or her deputy in foreign policy and so anything that’s
done immediately will end up as a condemnation of the political group in power.

| think this is a real inhibitor. We should be able to do this at a lower level and take a
look and see what went right, what went wrong, but it’s pretty hard to do, because it’s
political.

Whereas if you should have outflanked the enemy, that’s not political.

HOOPER: The president is commander in chief.

Q: I know, but there’s a real dividing line there. The president’s supposedly calling the

shots on the foreign relations side, where he’s not calling the shots on the military side.
They go out and do the best job they can.

HOOPER: I understand what you’ re saying, but
within the State Department for peopleto come up with i deas for why
dothissSo you don’t have t hetheaiifarydoss.e of account e
Part of the reason that the Foreign Serviceisgun-shyon t hi s i s the “Who | o
thing.Pol i tically theb$tat ¢ abepart ment’

been use
n

it’s been tarred with things quite unfairly

Wel |l , again, that does n ProbablymestdordigoSerbice t he def
Officers now have barely even heard of that when they come in and certainly none would
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have had any direct experience with it. Probably very few in the Foreign Service still,
even the most senior levels, have been around,

O: No, no, that stuff’s long gone. That was the early McCarthy era. We 're talking about
the late Forties or early Fifties.

HOOPER: But, again, somehow there needs to be more of a culture of accountability |

think in the State De Buthete mimthamilitary, thought i sn’ t t
sometimes honored in the breach, but it really is there and you get it all the way up the

chain of command.

Q: Well, to go back to your time there, did you get an impression, because this has been
played up quite a bit, about the role, particularly, of the evangelical church there? Did
you get any feel for that? The Air Force seems to be much more infused with this.

HOOPER: There were a lot of colleagues of mine or people | knew, friends, character
building almost inevitably is linked to religion. That is, there is a reflection of or the
values often overlapped.

So they weren’t supposed to be flogging any
allunderstood. But it was definitely in the air and i
want to generalize, but often there were many people just throughout the academy who

were deeply religious and felt these values and tried to live by these values, which made

it easier for them to adjust to the honor code and the values of the military. They brought

this background to the military.

There were many that wer en’ taichutcthoalyat wer e agno
Easter. But there was an official respect for religion there.

Now they weren’t supposed to teadleret hat and
were philosophy courses and there might have been a history of religion course.

Q: I take it the place was focused on the Soviet Union?

HOOPER:Yes, t hat’'s right, the Sovherewasadmi on and t
almost always a civilian professor who was out there for a couple of years, along with the
State Departmentperson.| t wasn’t al ways, but most of the

the two years | was there, there was someone who was a Latin America specialist. It
helped expand my horizons about Latin America.

The cadets, they had so many requirements | felt sorry for them. The academy took itself

so seriously about the teaching role, took itself extremely seriously. Then they would
have to do professional military training also during the week.
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They had so much, they just would, the cadets call it mind dumps, as soon as they
finished a course and had gotten the grades they would do a memory dump, so to speak,
try to flush it out and move on, because they were being asked to do so much.

In fact, there was a feeling that in a way it was overloaded, they were just getting a fire

hose jammed in their mout hs wuntdtheyleftforry ar r i v e
years later.

A lot of them were kind of burnedout i n one sense when they dep
wait to get the academy behind them and start living. People | knew there who were

former students felt at the time they had th

wait to get away. But they nonetheless had good memories of the experience and they
knew they’d got tBart & hggood aemduc amtaiidn.t o get
and just move on to pilot training, move on to real life.

| was on the side of those who believed that they needed to cut back on requirements,
there were way too many, give them some more electives. They were expecting way too
muchhThey coul dn’t dHerewesnbwaa!| | t hi s st uff.

So they actually did, not because of anything I did, but because they just concluded that
this was necessary to do, they had four requirements in political science and | think they
cut the requirements from 50 courses to 42 or 43 or 45 or something and political science
dropped from four to three required courses they had to take.

But even if you were a political science major, you still graduated with a bachelor of
science degree, because you had so much electrical engineering and all these things that
they had to learn.

| wasn’t g o o dscieace suljjettsols ew okui lnddns’ tofhave prospere

student at all.

Q: Did you find there was much discussion about what was happening in the Soviet
Union, because this was the Gorbachev era, or the beginning?

t

HOOPER: Again, "84 to 86, there was one per

in Moscow, very knowledgeable about the realities of how the Soviet Union worked,

another person who’ d been involved in debri

Union, very knowledgeable about how the Soviet Union worked.

There was a discussion of this and how much could we trust them and there were a lot of
verification issues. The political science department tended to be, relative to the Air
Force as a whole, | think, more pragmatic about arms control. They were more prepared

to operate on “trust butwevecrainf’yt” raenadc h* Laent ’asg
t h

because they’ i éwadsrhteh ba dt rSy,viledats’, sonthgiso i n wi
There were serious discussions about these issues.
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The political science department salted people into the U.S. government. The head of the
department when | was there had just come from the office of the Secretary of the Air
Force. Brent Scowcroft had been head of the political science department earlier in his
career.

Someone else from the political science department went from there to be on Vice

President Quayl e Amthef fdlowavasgsked tpveotkinthey st af f .
Attorney General s of f i Anetheiworked on AfricRattleg an A d mi
Pentagon and he was asked to be one of the six people working on foreign policy under

Leon Fuerth in Vice President A | Gore’s office and it was the

People outside the military in government, they recognize the expertise and universities,

too, like academy grads, because one thing you learn there, you learn discipline. And |

don’t mean just saluting and knowing how to
to study.

|l f you haven’t | earned how to make time trad
exams and factoring all this stuff into your life and surviving the experience by the end of
your first vyieg&osurviveyodtheter e not go

And after four years you don’t even have to
you know what you have to do and so you take that out into your career.

You come into a university as a graduate student, you know how to do time tradeoffs, so
you’' re just sl i gwriting yotrtemm papeg,tonttibbtiag tocclass r s e
discussion and so forth.

So after Harvard had one or two academy alumsasgr aduat e students, they
havemore?Can you send u Everyom who had aa experiencevathr ? ~
them wanted more at the universities.

Again, government, you bring to it a focus and a discipline and a character and a sense of

discretion. You know how to do time tradeoffs. Y ou’ r e p Yoo chrugetalotv e .

done. Many of the qualities they have and their expertise are recognized, acknowledged

by people in government and they’'re very cho
official is very choosy on who he or she is going to have on his or her personal staff.

T hey’  r mgtndoit by mplatical correctness and so forth. These people that have

substantive jobs to do, they have to have capable subordinates. The Air Force Academy

did very well in producing people like this.

Q: In 86, you finished. Where’d you go?
HOOPER: Kuwait, three years as DCM in Kuwait.

Q: This would be 86 to °89. What was Kuwait like when you got out there?
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HOOPER: Well, the biggest issue that I dealt with in Kuwait was the reflagging of
Kuwaiti oil tankers, which enabled the U.S. military to escort them through the Gulf and |
negotiated that with the Kuwaiti government. So if we can start out on this

Q: Yes, why don’t we start out on that?

HOOPER: That happened my first year and then it was the following through during the
second two years.

| had two ambassadors. The first year was Tony Quainton, very competent, he later

became Director General, just one of the most competent Foreign Service Officers

around, a very savvy guy who could breeze through an inbox in a matter of minutes, very

good at | ooking behind the draft to see what

And then Nat Howell was there, he was there three years, my second and third and then |
left and the following summer was the invasion by Irag. So | left a year before that. The
Iragisinvadedi n ' 90, Desert Storm was in ’91.

| believe that the reflagging operation, which was at that point the greatest postwar
success that the U.S. had in the Gulf of a political-military nature, obviously
overshadowed by what came after in Desert Storm, of course and now this is just a
footnote to that.

|l " m not sure we wo u thalgh hfsaehed ndhradthe Bflaggiegr t St or m
because it gave the Kuwaitis a sense of confidence in the Americans and it gave the

Americans a greater sense of confidence in the Kuwaitis and the Arabs and an

opportunity to see how they operate as allies.

This washnlsratliissmTHRAirabdi dn’ tThetl acaelkisstdiadn’ t
concerns about this. And it was very useful to be involved in something like this, where
the Arab-l srael i i ssue didn"t i mpinge on it.

What happened was the Kuwaiti oil minister, Sheikh Ali Khalifa, had been exploring

with the U.S., through Ambassador Tony Quainton, whether we would be prepared to
escort Kuwaiti tankers because they were afraid with the Iran-lrag War going on that

their oil ships would be subject to attack.

Kuwait, a tiny little country, very worried about these two large neighbors, you could

hear the fighting, you could hear the sound waves from the shelling at night, especially, it

woul d travel across the waters, you could he
them, almost, the war going on.

And the Kuwaitis were very nervous and all of this of course subsequently came to pass,

their fears were well grounded. They don’ t haveintamsyftesitory.at egi ¢ d
You can go from one end to the other inan hourortwo. I t °' s just a very s mal
extremely rich.
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They had no illusions about the Iragis, the Saddam Hussein regime and the Iranians. They
had a Shia community in Kuwait that had contacts with Tehran.

They wanted this insurance. These talks had been going on kind of fitfully. Occasionally
Ali Khalifawouldcallon Tony Quainton and would ask, “Ha
back?Tonywond!| d say, “No."”

Tony was returning to Washington for a chiefs of mission conference and | remember
coming into the embassy that morning, | walked him out to his car, said goodbye and
went back in and | was then the chargé, he was going to be gone for two weeks.

As the morning progressed a cable comes in:
oil minister: After long and thoughtful considerationofy our i dea and wel | , wc¢
prepared to do that. So tell the oil mi ni st e
So | went in and said, “l"ve received instru
decision is made aradyowredqueste not prepared to

And he said, “Okay, rthaeMrilHpopet.l mgvesy werlkl jwos
to go to the Russians and have them do it."”
The discussion ended and | went back and rep

Soviets and ask them to do the escorting, since we have turned it down now, officiall y . ”

From then on it was two weeks of intensive negotiations. The Kuwaitis were smart

enough to see what wo ulstrtedresdivingifstaidtionn gt on’ s at
saying, “Wait a minuté&hyGbobhbachkei ndandcbakkd
No, no, no, they can’t go to Moscow!"”

So suddenly you had interagency meetings in Washington and | was being informally
told: “ Hol d thHoel md atth ebhstayted workirey with Ali Khalifa on this. |
could see where this was going. Washington was going to decide to do it, | concluded
early on, because if not, the Kuwaitis seemed resolute about turning the Soviets.

Q: Do you think they were serious?

HOOPER: Yes.

Q: And were the Soviets capable of doing something? They 'd have to put ships in there.
HOOPER:Yes, whi ch t he IUhiniSthe Savietsdvaré capable @ doing this
in some fashion. Not as effectively as the U.S. but the last thing the USG wanted, was to
give the Soviets a legitimate presence in the Gulf. They had a relationship with Iraqg,

obviously, but among the Gulf states that were considered pro-West and friendly to the
U.S., obviously Saddam Hussein wasn’t consid
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So we started negotiating this and Washington was busy trying to make up its mind. And
| would see Ali Khalifa sometimes several times a day and the head of the Kuwait Oil
Tanker Corporation, Abdul Fattah al-Bader, a great guy, kind of a Falstaffian type, and |
dealt with the two of them and | had to decide pretty early on, do I bring in the foreign
ministry? | decided that if I brought in the foreign ministry, they would insist on a

“bal anced” decision that woul d iAfigHalifade s o me
wanted to give the U.S. the business and we had other means of confirming that in fact

the Kuwaitis were in touch with the Soviets
least.

| think in the end they would have done some of it with the Soviets, but they wanted to
see who they could trust and who would work with them, because for them this was a
potential survival issue.

| was seeing them sometimes several times a day, taking things back and forth. I would
get phone calls and cables and things and it was very intensive, reactive and | was doing
this on my own.

| kept other members of the staff, the head of the economic section and the DAO and the
political officer, informed. I believe in having an integrated team and keeping them
informed and so we had a real team operation. But | was carrying the water on this.

Again, | want to emphasize that it was my decision not to go to the foreign ministry,
because i f we’'d involved them they would hav
would have pushed very hard. So | negotiated it through the oil minister.

Ali Khalifa, | think he might have said at one point that the foreign ministry was pressing
had for Soviet inclusion.

Q: Realistically, other than a maneuvering ploy, why would anybody want the Soviets
there? They didn’t have much ability at that point.

HOOPER: There were two superpowers at the time. Iran and Irag were at war. Things
could spill over at any time.

Astowhet her it was a Dbllthinkthdey would havedrred ittwithtthe i nk i t v
Soviet Union, because what you had was two superpowers and if one of them is doing

this, that means if Iran or Iraqg is going to attack any of the tankers to try to send a

message, they’ re not only taking on Kuwai t,
of them and it obviou$hygtwasnnt ft hlhot thlegyrlea
United States or the Soviet Union.

So therefore it’s a deterrent factor and the
and/or Soviet involvement it would increase their margin of survivability in a very
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dangerous part of the globe, with the Iran-Irag War going on and who knows how it was
going to end.

So I think it was a perfectly plausible approach for the Kuwaitis to take, and a reasonable
commitment for the U.S. to undertake.

As | said, | decided pretty quickly if I went to the foreign ministry and involved them in

these negotiations, which would be the normal thing to do, we would end up having some

Soviet ships, there would be a deal, a packagedea. That ' s what the foreign
Sheikh Sabah, would insist on.

The oil minister was prepared to press just for the Americans, and the foreign minister

was more allied with the amir. The oil minister, Ali Khalifa, was more allied within the

ruling family, they’re not calndtetdvasthbh e r oy al
oi | minister’s patron.

Again, this was a very sensitive negotiation in Washington.So | deci ded | ' m not
go to the foreign ministry, this had repercussions later, did it through Ali Khalifa, all of it
through Ali Khalifa and he was allied with Sheikh Salem, the defense minister, as well.

Again, this took two weeks. Once in this pro
haven’t r e ayethGodh and telldthe defense imimister, who was a former

ambas s ador Ndg ywucanhoedo this wih the Soviet Union. Give us some

time to make up our mind."’”

And | knew that it was likely that we would agree to do this in Washington, but the
instructions were just to salwasréalNeery you can’
sti ff: “ NoAndsyg lovant dovan to thedefensk attaché, showed him the
message and said, “Il’'d |Iike you to accompany

And he was very happy to do so. We were friends and remained friends. Andhe s ai d, *“ |
certainly would."”

So I called over, got an appointment right away, which was not to easy to get, Sheikh

Sal em’ prot@ol-wmieded person and | was the chargé, not the ambassador. Then, a

few minutes before we were about to head over to the defense ministry, the defense

attachetcame into my office and said, “Jim, I can

That took me by surprise,sol s ai d, “ Somet hiWhagjcandbdnmore has ¢ o me
i mportant than this today?”

“No, mocamot g oeliverthis médssage. Eknow this guydand you give
him t hi s me sisgdogheow as nutof theeffice. Hg b s ingadottake ¢his.

I f that happens to me, we’ vel 'gotdlogpeyoygr ams he
understand. | ¢ a seénto beliaking in a message as negative as this. If you order me,
of cour se, I wi || accompany you."’”
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| sai d, FuNerstandgoarsituafon.l " m not going to order yc

So I went in on my own and sat down with the defense ministerandsaid,“ 1 have a
message from Washington.| was expl i ci tl y tlgalethimtheo del i ver
message straightforwardly. 1 s ai d, “Now that is the message

And he was silent the whol e tstifideseofbpdust eyi ng
news on what we, the United States, will and will not allow Kuwait to do, a sovereign

countrytodoHe sai d, “ls there anything further?2”
| said, “Thaéeadto'we viehe mesvaamge.t o tell you somet
notinstruct ed, but | ' m telling you llelkrvetattlen my own
reason that you' re being told this is | beldi

escorttheships Was hi ngt on hasn’t yet reacpeed the dec
very soon and that’s why theyTweygyt cpobtdnhel p
tellyouthat They coul dn’t promise you that.

“And | can’t promise you that, but I " m tell:]
it’s goi ng tpethahmakesghe alittla mock sehsibldtt@n just the
message itself, because | believe as we're c

very closely with some of the colleagues that you perhaps knew when you were in
Washington as a eaxgoiagtohaveh major ralsirdthisybot tight now,

that’ s not there, but | believe that is goin
He said, “Well, is there anything further??”
| said, “That’'s it."”

And he said, “Well, Mr . Hooper , esertiave | | i st e

of the United States, the American chargé, telling me in effect what my country can and
cannot do, | wanted to stand up and throw you out of my office, because no one can talk
to us this way."”

l " m thinking, with 4 sinking heart, it s al

And hewenton, “ However, | understand the personal
t hat , I under st anNdow hlee ts’ist utaanhtiwethenibegaout’ rteh iisn..”
to have arelativelygoodtalk. He s ai d, “ What does ft htehifso?r’ei gn

| said, “1 believe the foreign minister thin
discussion with him. Now, let me ask you: if | were to begin discussing this with the

foreign minister, what do you think would happen, if I might ask you that, off the

r e c olrwdsaldne. I had nonotetaker.1 wasn’t taking notes.
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He sai d, “What wil |l happen is i f you invol ve

S o v i e t-stherhwaere gvElve tankers, as | recall, to be convoyed—" f i ve, si x, som
number, be Soviet flagged and be escorted by the Soviets.| f you i nvolve him,
wi || happen, because that wil.l be the dynami
| said, “Well ,I twag$ nTsh awtbkartyealu fveearrye dmuch f or

All this went back to Washington in a NODIS message.

Agai n, Il woul dn’ t s ayHewasveby pratcgoleensciousaneéln ds af t e
was not the ambassador.

But it turned out to be a very useful discussion and | felt our defense attaché called it
accurately, 1t was useful he waBsthfoundthethvery e, f or a |
useful discussion.

In any case, | continued to work through the negotiations with the Kuwaitis and with

Washington.Agai n, this was | ate It®Befedlikmithgdht have b
taken six months. It took two weeks and it was just very intensive, constantly going back,

exchanging messages, resolving problems. There were a lot of things that had to be

workedout. Thi s was al |l st uf f ngtatymstructionsfiomdonand | was
Quainton. He was back there watching this, but he refrained from directing me in any

way on what to do.

And | was getting calls from Admir al Crowe,
point he took a trip to Bahrain. | was getting calls from his office,

Q: He was Chairman of the Joint Chiefs of Staff.

HOOPER: Yes. His strong view was that all twelve tankers needed to be escorted by the
U.S. Navy.

And a lot of pressure was coming in. It was a real high wire act out there and if it went
wrong | was going to take all the hits and if it went right there were plenty of other
people around that were going to take credit.

So there was a lot of pressure to get this done, get it right and come out with an all-U.S.
operation and in the end Washington decided to do it and said that they wanted to do all
twelve and would work all this out.

And I conveyed that to Sheikh Ali Khalifa and then the Kuwaiti government, they
approved it the afternoon or the evening that Tony Quainton arrived back. It just
happened that the cable came in after he had left the embassy to go back to Washington
and the final decision arrived on the day he was coming back. So it all happened in this
two week period between his departure and his return. Just a very strange, quirky kind of
situation.
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Q: The Kuwaiti foreign ministry, it’s a pretty small place and how could you be
conducting a very significant set of negotiations without them weighing in?

HOOPER: Oh, they wanted tblbgetheyvol medtand
t hey

definitely wanted to be involved and
goneover.But t h elywasddind dorie through Ali Khalifa, the oil minister.

Q: I take it that there must have been control at the top, within the Kuwaiti government
you can’t have one ministry doing something, where another one, the foreign ministry,

obviously should have had a role in it and somebody must have told them, “Leave it t0

the oil ministry to work out.”

HOOPER: I think thisis t he way governments often,
and so forth. Now, the day after Tony Quainton returned, he was called to the foreign
ministry and they made it known to him they did not appreciate being left on the sidelines
in this negotiation.

But the deal was cut. The U.S. got everything it wanted. The Kuwaitis got what they
wanted. It was really the defense umbrella, more so than just these ships. In effect,
explicitly we were committing only to protect these ships, but the reality was we were
committing to much more, symbolically.

And the foreign ministry did not appreciate that this success happened without them and
they | et Tony Quainton know that they

Iwasgoingtob e t h e stowokell thevtiead for this. | honestly thought this through
and just figured, as | said before, if I involved them we are going to get a split decision. |

I f

mi

di

ni

dn’

t

S

t

said, “If 1 invol veingtolwem, tihte Sddiditentisamnn . we ' r
fully understood that this may have repercussionsonme.l wasn’t sur pri sed.

Now later, six months, a year, maybe, they tried to PNG me, they drummed up a pretext,
because | had some discussions with someone on democracy there. It was really because
they were still smarting from the reflagging decision. They had a pretext and it was on

some democracy related issues. | * d asked to see the head

union, [ don’ t remember al | the detail s

The Kuwaiti ambassador in Washington brought this into the Department and then Tony
Quaintonwastold. And he di dn’Hefeluverydefansive, lzecaude it seémed
very clear that the pretext was pretty thin.

And Washington, to its credit, theyisstood

and they were going to make a big issue out of this.

If this became public and a big issue, how could | ever get another assignment in the
region, but this was going to play itself out, somehow.
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Dick Murphy, who was the assistant secretary at thetime, who | > d served with
Damascus, happened to be coming through and he got there right around this time, as this

was starting to play itself out. Washington was saying, “No, we’'re not going
t hilss. lhadn’” t bec o me oipguobnbke itpublichnOMashingtone y wer e ¢

Dick Murphy happened to come out and he went in to see the foreign minister, Sheikh

Sabah and he took me over with him and he went in alone and then came back out and

we didn’ t di shck Blwphyisaid,laterdestoldiSheikheSadlalh.,, “ I f you ¢
this, you are really going to hurt Kuwait. Whatever your reasons are for doing this, it will

not be understood and it will not be accepted in Washington. Congress is going to be

rightafteryou.Her e we aateeting yourehips aed taking this big responsibility

on and you want to PNG the diplomat who negotiated the agreement with you.”

SheikhSabah said, “Well, okay, we’ |/ l et him st

And | wanted to stay and it dsildndetstbodtkeo ur my a
realities. | was happy to be able to stay and work on implementation of the reflagging
initiative.

We dealt intensively with CENTCOM, in terms of following through on the reflagging
process and we also were having secret U.S.-Kuwait defense talks to work out various
options in case of broader fighting that involved Kuwait.

And we had this channel and | was the one that was responsible for that at the embassy.
There was that defense planning underway and there was this oil tanker protection
initiative. So we had lots of visitors from CENTCOM, a lot of military things going on,
all sorts of people were coming out all the time.

Nat Howell was selected to go to Kuwait as the next ambassador. He had been political
advisor to CENTCOM and he got the job after Tony Quainton and was felt to be the
perfect person to send to Kuwait as ambassador.

So we had military people arriving all the time and here were all sorts of things we
learned from the planning they did with the Kuwaitis. It was incredibly useful.

Then, the first ship that went through the Gulf, the very first one, hit a mine. Tony

Quainton was still there. | remember he went over to be interviewed by NBC or one of

the network news programsa nd | tMy Gad, ghéfirst one! | thought this was

going to be a success but now it’s |l ooking |

And people that were coming through were say
t h i Iswas'uncomfortable. But that was the last one that was hit by a mine.

Ali Khalifa and Abdul Fatah al-Bader could not have been more helpful in coming up

with ways to enable us to get thingsdone.1 f we coul dn’t buy somet hin
it to us. They worked creatively to help us, while at the same time Kuwait wanted to be
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neutral in the war and keep its distance from the U.S. There was a delicate balance that
we had to be aware of and try to keep.

Frank Carlucci, when he was Defense Secretary, came out and the Amirwo ul dn’ t r ecei v
him. Because of something on the Palestinian issue and the Amir was taking a

“principled” stand. He had his eyes on the large numbers of Palestinians working and

residing in Kuwait. And Carlucci took it philosophically, although he was annoyed that,

again, we're doing teaisescerfiiaggi agd wlkeéy'er o
kinds of games with us.

So it was tough to keep the relationship going. Ali Khalifa and the crown prince and the
head of the Kuwait Oil Tanker Corporation, KOTC, were absolutely crucial in keeping
this running, along with the U.S. military. And frankly the U.S. military was more
supportive of doing this than the State Department.

The State Department was a | i Therilgarymor e “on t
wanted to do this. So | felt whenever | needed some help I could get it from the Pentagon
or CENTCOM.

Q: You 're talking about some of the difficulties of dealing with the Kuwaitis. The
Kuwaitis are probably the most disliked of all of the Arab countries by the Arabs. They
were not really a friendly country.

HOOPER: Don’ t hol d back, t her e, St u!

They had a prickly relationship with Saudi Arabia. They had a prickly relationship with
Jordan, King Hussein was always dumping on them. But, again, as a small country, the
indigenous Kuwaitis were probably outnumbered by the Palestinians resident in the
country, sitting on a sea of oil. | think they had a hundred billion dollars in their Kuwait
sovereign oil fund that was managed by an office in London. When the Iragis invaded in

" 9 0 ,Kuwaitisevere prepared to live off their investments for a while. The fund existed
because they were trying to husband their patrimony for the day that oil ran out and they
only had their investments to live on.

But they had a certain way of dealing with other Arabs and I think it was probably the
psychology of the situation. Obviously the Qataris and the Saudis and Emiratiswe r e n ' t
envious of them, they had plenty of oil themselves. The Saudis, their negative

relationship, the static in the relationship, was partly because, as I recall, the Saud family,
before it became Saudi Arabia, they were expelled in the tribal fighting, they lost out and

had to take refuge in Kuwait. The Kuwaitis did not entirely make them feel welcome. In

fact, made them feel like they were a burden.

T h at 'way thinds work, you have to take care of your guests, but they let it be known
that having the Saudis there was notthemo st pl easant thi.ng in the
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That was remembered. That kind of attitude was set within the Saudi royal family. So it
wa s n’ t abaut theail evdalth, although there was jousting within OPEC and so
forth.

Anyway, negotiating the protection regime and then working it out, working out all the
things to implement it and then working out defense arrangements and planning for worst
case scenarios. Political-military affairs was one of the things | learned out there.

After the first protected ship was hit by a mine and it became clear that there were mines
out there, there were minesweepers in the Gulf. They happened to be Saudi
minesweepers and so CENTCOM asked the Saudis to send some of their minesweepers
to clear out some of these areas, the shipping lanes where minefields were located.

We all learned things from this which became useful later on, as CENTCOM developed a
political-military sense, in practice how you deal with Arab allies.

The Saudis, after some hesitation, initi
they don’t |like to tell anyAndssthéreMas, ” Yy ou
some hesitation on their side.

Well, this was urgent. This was up to the embassy and CENTCOM. Finally, the word

came back, “Well, okay, However\heylcahnotsweepid t h e
any waters where there are assumed to be
CENTCOM was aghast. The Kuwaitis were aghast. We at the Embassy were aghast. So

we flew in some Navy SEALs, some peopl e

and the Kuwaitis helped house them and just took care of them and they started spotting
mines and dealing with them. I was just hoping none of them would get killed.

And | think there were U.S. minesweepers, as | recall we finally patched together
something and there were no more ships hit by mines, but I think we actually had to send
some ships from the U.S. and eventually all of this became routinized.

George Bush was the vice president then, remember, this was under Ronald Reagan, this
was 1987 and he met the crown prince at the All-Star Game in Cleveland. George Bush
was very good about, he knew how you deal

Q: He was a consummate diplomat.

HOOPER: With important foreign officials. You need to get to know them and he
relished opportunities to get to know these leaders. So he invited him out to the All-Star
Game to sit in his box and the crown prince had been a British bobby earlier in his career,
he had studied in the UK and as part of his training had been a bobby, worn a traditional
police helmet and uniform. And he was more attuned to | think rugby and cricket than

American sports and baseball isnotaneasy sport to understand

a kid and followed it.
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Anyway, later, when | was DCM in Poland, former President George H. W. Bush came
through and I was talking with him about the reflagging initiative and said to him, ~ “ |
remember that you met the Kuwaiti crown prince in Cleveland and you took him to the

All-St ar Game, he sat in your box."”

And he glaememperthaty¥ou know, I don’t think he [
he got up at the end of the fifth inning and thanked me and said he had to go. | enjoyed

my time with him there, but I don’t think he

In terms of obtaining support for this reflagging agreement and getting continuing

support from Congress, this wsathatmednsweous!|l y so
could become drawn into the Iran-lraq War. It had a lot of implications, of course. Th at ’ s

why | say | believe this was the most successful U.S. policy in the Gulf prior to Desert

Storm.

This was really important and | felt when | left that probably when | ultimately leave the
Foreign Service that | will look back on this as perhaps the biggest contribution I made
and to some extent I still believe.

Earlier | talked about when | was in London, one of the things the British learned was

planners, notplanning.1 t °' s t he pl anning process, not so
out, that are then put on the shelf and sometimes, if you have time, you go through them,

other times, you just have to start over because reality imposes a different set of

conditions on you than you planned for.

The U.S. military, particularly the Pentagon, CENTCOM, integrated a body of
experiences and knowledge and lore and interactions with Gulf Arabs, particularly the
Kuwaitis but also the Saudis, in which they learned a lot of political-military lessons, in
some cases by osmosis, in some cases by seeing things work out, in some cases by seeing
things not work out.

The minesweeper episode was a pretty good example of the kind of strange things you
bump up against. Frank Carlucci not being received bythe Ami r , even though we
doing this for the Kuwaitis, that was another.

There are still concerns and symbolisms and situations that you have to take into account,

all sorts of experiences to integrate in the planning process and the implementation

process of that, wheitoer tSaeu diacan d hwaet’ rteh eAymerre
work together on a project, in this case it was the Kuwaitis and Americans, you begin to

shed, to some extentansbdomel om ahKuwai m ah Bae
working for a common objective.

Now of course you bring American optics and Kuwaiti optics and concerns to the table,
but as you’'re working on a common project yo
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perceptions you had and concerns and suspicions and so forth and you begin treating each
other as allies and you see beyond the stereotypes.

|l " m sure this ha &verRopignSenvieedOffineahas gxpetiencede s .

this on any number of occasions, large and small, from sitting down at a dinner or a

sports event to something as important as this. But I think this helped lay a serious

foundation for what happened in Desert Storm and why it was easier for the U.S. to

respond with a higher level of confidencethanwewoul d have i f we hadn’t
the reflagging and with a sense of what we could expect from people in the Gulf and

what were some of the red lines and what to watch out for.

Q: During all these discussions, not just the reflagging, but all the visits in all the time
you were there, did the question of should we have a defensive treaty with Kuwait come
up, because this later came up when Kuwait was invaded and the question came up: did
we have any obligation to Kuwait? The answer was no.

HOOPER: We had done defense planning with them for different scenarios and they
were most concerned about Iraq. | had so much respect for the U.S. military people | was
dealing with. They had a lot of tools, a lot of capabilities, they read, they understood
Arabs, they had a good political sense, they understood the Kuwaitis. They really tried
hard.

The planning, it was all very secret. It was not going to be enshrined in any treaty. But
just the planning itself was meant to be a version of contingency planning, and the
Kuwaitis were very clear with us about that.

There was a member of the ruling family who was a general, a senior official in military
intelligence, and he was there supervising this, not necessarily the most talented officer in
the Kuwaiti military, but he was certainly the most trusted by the political establishment
and | remember he was talking with Rich Armitage from the Pentagon, he had all the
regional bureaus within his responsibility.

Q: In the Department of Defense.
HOOPER: Yes, within his purview and we were finished witht hat day’' s di scussi

Armitage got into a discussion with this senior Kuwaiti personage and Armitage told Nat
Howell and | afterwards that he had told Armitage,* Her e’ s what we’re goin

we'  re attacked:n” wtalse ids svuamp going to be | ran,
obliged to go to the Arab Leagueto ask forhelp.But we Kknowingthdoy ' re not

anythingtohelpus.So t he reality is” and this was not

one, Armitage would collect this kind of information while he was traveling around,

“What we’re going to do is call you, Ameri ca
attacked, because we know t helhAkrydlrse awoearn htl eg
but we ytbadpoblicty. Soa t hat ' s why we’re doing this |
at the end of the day we believe we might need your support. We * riegtogcca | I  you! ”
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And | think that was actually a very useful thingto hear. 1 t  w acemplétet surpaise,
but it was very useful.

The military |l earns it pretty quickly when vy
plan. The first reflagged Kuwaiti ship was hit by a mine, afterwards it looked like, all the
people back in Washington who opposed thisweresay i ng, “1 tol d you it’s

di saster!?”

Iragi and Iranian aircraft were flying over the Gulf all the time and the U.S. navy was

focused on the Iranians. | said to a senior naval visitorearlyon, “ The real ity i s,
happen that you leastexpect.t You’ r e focused on an attack from
going to be an Iraqi plane, because things are confusing out there. So the first attack on

an American ship is probably be by an I raqi

Anyway, sure enough, an Iraqi plane attacked an American ship. I think it was a mistake,
because there was nothing that preceded it to suggest an intentional attack.

Q: You had basically told the minister of defense, we were essentially stalling or
HOOPER: Washington didn’ tstahimpve a policy yet,
Q: So let’s continue from here, what happened?

HOOPER: No one in Washington wanted the Soviets to have a role in the reflagging. The
foreign ministry would have wanted to give some of the escort responsibility to the
Soviets and some to the U.S. The decision making process in Washington was moving
towards a decision of having all of the Kuwaiti-owned tankers fly the U.S. flag, but it
wasn’' t Andktriedkto nyomtor the situation back in Washington the best I could,
while monitoring the situation in Kuwait, but things were moving very fast and this all
took place within two weeks.

And | went to the defense minister to deliver this message and he had been the former
ambassador to Washington.

Q: You basically have told the story.

HOOPER: Then I I 1 skip that.

Q: I'm talking about after you told him, “Hang on, don’t take this as almost a rejection.”

HOOPER: The tone of it was, “We’'re not gonna
don’t have anyt hi ng Welglthonk Ifsaédyour getense attaadné; s el ves vy
when | asked him if he would like to accompany me, I had him read through the

demarche and he came back into my office a f
can’t accompany you on this.”
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| sai d, “Ssr e he AWewervdoaa fniénhds.

And he said, “ThiYsoui sded itveerrr itbhlies naensds ahgee€ .s g
out of his office, if not out of the country. Y ou can’ t glfoouidopl wi t h t hi s.
understand you’ ve amédan aicrcsotnrpuacntye dy,o0 ub Wbte claus e
our defense operation here.”

| found that pretty sobering and he knew the defense minist er * s rSe pwentiat i on .
alone and made the pitch, as | ’'ve said befor
“ Wig Mr. Hooper, first when | heard you | almost threw you out of my office, because

who do you think you are?”

It was very much to the point, no beating around thebush.But he sai d, “I1 appr
off the record comment and | understand the situation, so |l et’s sit down an

So he told me that in his view if | went to the foreign minister he would probably get
involved and then cut a deal which would have the Soviets taking escort responsibilities

for some number of Kuwaiti tankers and we would have some number and the ships

would be transferred to both flags.* Mat s what” he woul d do.

Anyway, | worked it all out with the oil minister, Sheikh Ali Khalifa, and Abdul Fattah
al-Bader, the head of Kuwaiti Oil Tanker Corporation and their ally in the government
was the crown prince, Sheikh Saad and the foreign minister was allied with the Amir and
the defense minister was actually allied more with the oil minister and the crown prince.

| got a call from Admiral Crowe, who was then the Chairman of the Joint Chiefs of Staff,

he was traveling through the Gulf, he was then in Bahrain and he had someone from his

of fice call me aallav a single ship b rEflagged tb thelSaviet t h e m
registry. 1 t * $ ogb®e all of ours!”

And there were various calls from Washington, but I really felt I was on my own and was
just going to have to use my judgment..

Q: How did you report this back, because you delivered the message, but then what did
you say?

HOOPER: As | recall T atend86agaanl ywe87ge sal
ago, as | recall it what | said wasl | gave t
reported some of his comments but not all. But I think | probably left out the part about

he was going to throwmeoutof t he of fi ce ‘ caus eButlhteinkdi dn’ t |

pr ob ab lincluddii, kecauset felt why get Washington in a huff and get their backs
up. That ' s eHilterthaoute o u s .

Q: Yes and | have to point out that there is nothing that gets huffier than somebody who

essentially has no real responsibility, but wants to prove that they 've got the right amount
of testosterone, or something like that. It just gets in the way of decision making.
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HOOPER: I think t hat ’dsagam, | fglidhoodgh tbidpeess,ioat i on, S
some extent | certainly felt that there was something fundamentally important going on

here and | felt I was the person on the scene, | had a sense of where this was and a rough

and ready sense of where Washington was but a very good sense of the flow in Kuwait,

what we needed to do out there and how to load this up and shepherd this through so that

they could make their decision.

People could say and do whatever they want, but | was going to make my decisions and
call it the way | saw it there. That was my job and then they could make their decision in
Washington.

| had my views. | thought we shoulddo this.1 di dn’t haveltaughteutr al p C
this was best for the U.S. But | also tried to play it straight. | realized that this was a

significant undertaking, the biggest expansion of American responsibilities in the Gulf

probably since the end of World War Two, or at least since the British pulled out of the

Gulf in the early *70s.

But in any case | finally got authorization out of Washington, they made a decision,

which was really, as | was told later, it was more forced by the Pentagon and the White

House, with State really resistingit.1 di dn’” t f eel l' i ke it was get
the State Department.

Q: Usually it’s the Pentagon, the Defense Department, that just doesn’t want to have any
commitment of its forces. Fair enough, these are people going into harm’s way and the
State Department’s usually more active. Why did you think the State Department might
be more reluctant?

HOOPER: I think people at St at Eerefweshlot t her e’ s
that could go wrong. This is all happening very quickly. The proposal had surfaced some

months earlier, but then all of a sudden it came to a head, for the two weeks that | was the

chargé.

Tony Quainton, the ambassador, left to go back to Washington for an NEA chiefs of

mission conference and that morning | got the instructions in to go and tell them that we

coul dniwentidto t he oi | mi ni ster, heingdoai d, “ Wel I
have to give it to the Soviets” and that’'s w

But, again, the initial rejection was | think made largely by State. In this case, I think
DOD had a broader understanding, a broader perspective on U.S interests in the Gulf than
State, probably.

Q: It was helpful that Admiral Crowe was the Chairman of the Joint Chiefs, because he
had been COMMIDEASTFOR before, so he knew the strategic importance, what could
be done and all, which no other joint chiefs chairman has ever had. It’s just a
coincidence.
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HOOPER: And Frank Carlucci, who came out once in the implementation phase, he was
prepared to take risks. I think they saw this as an opportunity. Agai n, we boute
oil and whatever should be done and whatever should have been done back then about
the U.S. getting us unhooked from our
besides the point.

And | think the Pentagon was more surefooted, confident, they had, through CENTCOM,
they really worked hard at getting to know the governments in the region, they worked
with the local militaries, to varying degrees.

They wanted more. They saw that the U.S. was going to have to take a higher profile role
in the Gulf and I think they saw this as their opportunity to do so.

No one foresaw an Iragi invasion later on, but the Khomeini regime had replaced the
Shah eight, nine, ten years earlier, that leant an instability to the Gulf, you had the Iran-
Irag War, a major instability.

tal ki

energ

And we didn’t want the Soviets in there and

t he Pent ag ctmtegic bt & r a slteréfaraghey’saw this primarily as a set of

security issues and | thi nngtodoltteSoveto ncl uded

would do it. They had evidence that that was the case.

They didn’t want dhy Savifetwaisnaol Menme mfc an

in terms of who provides security. These governments are important to us. These
relationships are important. So we either step up to the plate or let the Soviets take a

swing at this aAddtthRrgy |Ijludte pawthlrats.t hey

anymore and they were prepared to make the decision.

And State I think was actually more or less happy to have DOD, in effect, drive the
decision and they put down what | saw as a lot of markers coming from them, fair
mar ker s, |l don’t want to just say it
but people making sure that they had their positions down.

State believed it was just going to be disaster. | think that was the problem. And so they
kept putting down those kinds of markers in the interagency decision making process.
And DOD was prepared to take the risks and State just wanted to make sure their
concernswereontherecord. That ' s as | wunderstood it

Q: Now, well, back to home. Tony Quainton comes back. Here you made really, it was
dumped in your lap, but you made really as important a decision as any American
diplomat has had to do, at least to guide something, make sure it didn’t get off track.

HOOPER: And keep in mind | was the chargé.
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Q: And you were the chargé and Tony Quainton comes back, what was his reaction and
what happened thereafter?

HOOPER: I respect Tony. He wasn’t <calling me all the ti me
that, trying to run it long distance. On the other hand, I think he was probably skeptical

about where this was all going and | was prepared to take the responsibility and so that

was going to be it.

Were 1 in his situation back in Washington, having left the DCM out there as the chargé
and then this very important event transpires | probably would have had a mixture of
feelings.

| would have wanted it to succeed but probably would have been somewhat envious,
because that’'s what diplomats |live for, just

Just before his plane had arrived,Sot he messa
went over and told the oil minister that we would do it.

And Tony came in to the embassy and we sat down, | briefed him and the next morning

he was called over to the foreign ministry
happy with the fact that they’d been cut o
what it was all about.

a
ut

They weren’t happy and they registered that
decision was made. The Kuwaitis got what they wanted. They got U.S. naval escorts for

their reflagged ships and we got the responsibility and the burden of doing this and there

was no Soviet involvement in this. We made it clear it was all or nothing, so the Kuwaitis

acceptedthat They di dn’t particularly IlIike it, the
out. We got the decision.

When you put an American flag on a ship, that has lots of implications for domestic

inspections and all sorts of details like that We kept tell ing the Kuwai't
l ook 1 nto what t heForiexample iAmeaidaniflagshgpscanbe t hi s ar e.
called to national service in a wartime situation. They actually can be taken over.

There were a lot of these things that we learned, a gazillion things that you never learn in
the basic training courses. There were a lot of these kinds of things. None of them turned
out to be a problem.

Then we went into the implementation phase and that involved a series of planning

sessions, | dealt with various officers from MIDEASTFOR and CENTCOM. Our

cooperation with the Kuwaiti government and particularly the oil ministry and the Kuwait

Oil Tanker Corporation, which was an arm of the oil ministry, we just worked out all

sorts of things to i mplement this, there

s |

Q: Was anything going on at sea at that time, mining, attacks?
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HOOPER: Came time for the first ship to go through and Tony Quainton was still the

ambassador and the first escorted ship to go through hitsamine.Di dn’t do much dan
but 1t hit a mine wh erAndrightawaysherewasthsn’ t suppos
reaction from State, | heard frompeopl e on t he phonWeknewtthe t ol d vy o
wasgoingtobe a probl em!”

All this kind of stuff, whereas DOD took it
How do weAsdl wvkbeyt&tarted to sort it out: “ L
happen aga i ritheVer did happen again, by the way.

Okay, you need minesweepers. Where are the nearest minesweepers? It was way the hell
away. It was going to take weeks to steam them across.

Well, it turned out there were some other minesweepers around. We * ald the Saudis

minesweepers. So a request goes out to our embassy i
government, ask them to send their minesweepers up to Kuwait, coordinate with the U.S.

Navy and so forth.?”

Saudi Arabia was my firstpost Wh en you aaho tswget from t he
getting an answer from t efaddnst aSodkeh

they will tend to avoid giving an answer.

Sauc
toansn

Sometimes they’ re just making their minds up
Allt he same it wasn’'t the biggest decision in
this was needed.

Then they said no. Everyone, State, Pentagon, our embassy in Riyadh, us, Kuwaitis, were
floored by this. Perhaps the Kuwaitis were a little less floored, knowing the Saudis a little
bit better, but nonetheless they were still surprised, because our policy of escorting
Kuwaiti tankers implied a shadow of additional protection for Saudi interests as well.

By this time we at the embassy in Kuwait were working so close with DOD and they

came in, they knew how to talk to the Kuwaitis, they understood, they read books, they

tried to look at the background, they really made an effort to get to understand the issues

and understand pe ®&pwee raen dvowdkri kn gwirtelal ‘l em.c |l o s«

What we did was we brought in, we, meaning, in this case, now, the embassy and DOD,
brought in some I think Navy SEALS or at least some mine warfare specialists, frogmen
and they went out there and the boats were provided by, the Kuwaitis kept coming up
with innovative ways to get around the formalities of their rules and laws and so forth to
provide equipment.

They couldn’t give us itdoypsforpirtuellynothingdeuus t hey c o
use it temporarily and we had these frogmen out there and they just started doing their job
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andrisking theirlivesand it | eft a really negative taste
Saudis.

Q: You often hear about the Kuwaitis being viewed by other Arab states with disdain or
whatever. But this is a reverse.

HOOPER: Someone told me this once before about another situation and 1 certainly
found it, in this sense, | think it works almost anywhere: if you treat people like allies
they’ | | tend to act | i ke allies.

And we just developed this cooperation with the Kuwaitis, particularly centered around
the oil and shipping companies, they had money and they had assets and they wanted to
make this work on their side and they took responsibility to get things done, ramrod
things through the government and to give us assets and so forth that we could use.

And so we did it that way and cleared a lot of the mines out. The Saudis ultimately
decided to send the ships, but managed to do so in a way that disgraced themselves, they
lost face even further, because they put a caveat: they will send the minesweepers, but
they will only sweep where there are no reported mines. It was just one incredulous day
after another of watching this stuff come in.

Q: Were you getting any communication with our embassy in Riyadh saying why they
were doing this?

HOOPER: They were worried about being apartofthiss. To be honest | don’t
Our embassy in Riyadh was not defending the Saudi decision. They saw that this was
ridiculous.

The Saudis were justafrai d of getting involved and they di
way to help the Kuwaitis. They were just leery of being involved and having any of their

ships sunk, which might force them to take a position. The reason was they were afraid of

antagonizing either the Iraqis or the Iranians by an action that was seen to be making

them involved in something, where was this going to go?

They' ' re a big country, but they’  relTheg s mal | p
coul dn’”t def en dragtorHranfosten minues K tawgaii tn swadn’t abl e
defend itself for one minute.

So the Saudis ducked. They wanted to play neutra. So, okay, don’t take a
your head down.

Q: Were you getting any feel for Iran and Irag? In Irag, there was no doubt who was
running the show, that was Saddam Hussein. But Iran, you seemed to have had almost
two powers. One would be sort of the regular government of Iran and then you had the
Revolutionary Guard, which had its own navy and was much more pugnacious, in a way
trying to provoke things, or at least that’s what I gather. Did you get any feel for that?
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HOOPER: We wondered how the Iranians and Iraqis, again, twenty years ago, how they
would react and as | recall they both took a “principled” position against an expansion of
U.S. power in the Gulf.

The Iraqis probably saw this as something more helpful to them, in a certain way,
because by throwing this mantle of protection over tanker traffic in the Gulf it really
helped everyone else. | think the Iragis were running this blockade on the Iranians.

Q: What about Iran and oil tankers? Were they running oil tankers and were they sort of
covered, too, by this?

HOOPER: We weren’'t escorting theirs.
Q: No, but I mean there’s a general “Don’t mess around” or not?

HOOPER: The Iranians had various oil loading facilities in the Gulf. Some of them had
been knocked out by the Iraqis earlier on.

However, | remember saying to the MIDEASTFOR commander, they had to deal with
the potential for Iranian attacks on U.S. flag tankers. We figured the Iranians were going

to see this as more directed at them than the Iragis. And | sai d, “You know,
isanodd partoftheworld. You'’' r e protecting against an | ran
it probatck Whae ahwaysaghappens Surs what we

enough, one of the U.S. naval vessels in the Gulf got hit by an Iraqi aircraft.

Anyway, after the first ship hit a mine, there was no other incident with mines that |

recall. We became closer and closer in our cooperation with the Kuwaitis. We got

involved in defense cooperation with them on what to do in case they were attacked by an

outsideparty.1 t was undefined who it was, ‘cause th
We worked this out and we had just a lot of military cooperation going back and forth

with the Kuwaitis.

However, later a rocket of apparently unknown origin landed on the Kuwaiti coastline.

Nat Howell was then the ambassador. It was the weekend, so my wife and | were out

shoppingand t here was a message, “$doameinin right
and the ambassador said, © We v e  queettwithtthe Kuwaitis, figure out what to do,

how we protect agai nthinklevehhaw apiece of the rocketmtd s o f or
home. But no one panicked. Measur es were taken, but there w
could do about that, if they started to rain down.

But we came out of this with a much closer cooperative set of relationships with the

Kuwaitis and we sorted out every problem, every time there was an obstacle we worked
to sort it out.
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And most of them weren’t diplomatic probl ems
oilordef ense, so t hese we 8oalhoftheefforoshifedtrgra mi ni st r
and | became enormously impressed with DOD, the way they were able to integrate a

strategic policy, protective measures, an understanding of the environment in which they

were operating, no arrogance, just a lot of commonsense®* How can we figure tF
“How d woe same platfoams out there in the water that will enable us to do some

things, that will expand the protection capability, without putting an American ship right
offshorefromKuwawWh®®ver had an idea, we weren’t st
| thought it was terrific.

We worked together jointly and | think that spirit carried over. Whatever would have
happened in 1990 after Iraq invaded, the momentum of the cooperation that we had
established, the success of that and, again, the betting initially was this was going to be a
colossal failure, was going to draw us into the Iran-Irag war, none of that happened.

It did get us into fighting, but not in that sense and the momentum of this and the feeling
of confidence that Washington had for its policy in the region, this came after about six
months or so it came to be seen as a success and a relatively low cost success.

The U.S. had reestablished its credibility. Re me mber t he pull out from B
Reagan was still the president. He was the same president that had sent the marines in

and then pulled them out after the barracks were attacked, which led to real questions

about U.S. credibildsyaeili disdmes,cttheatsosas
about this, t hi $ dosansthng drotheromie WestBankoossl |

the peace process.

George Bush was the vice president, then he became, in 1990 he was the president when
the Iraqis attacked. | think Washington already had this deepened set of cooperative
defense relationships in the Gulf and the confidence that the Gulf Arabs can be allies, too
and that you can work things out and that you can solve problems in that region.

Again, we might have done exactly what we did, anyway, but | think this certainly helped

make the decision for the U.S. to draw the line in the sand, to intervene and not just say,

“No more beyond Kuwait,” which is what Col in
the line at the Kuwait-Saudi border.

|l don’t know i f t hatsnetoappénal beforahand. Sontavs@ ened had
major thing when | was there but it obviously became a footnote to the Gulf War and the

vastly expanded cooperative set of relationships that the U.S. had with Gulf states and our

role in the Gulf after that.

Interestingly, the naval protection regime we had in the Gulf did not require any U.S.

bases in Kuwait. 1 t dincitkhhe bi n L ad eTheresverecdAmeritatsat t i me.
coming in and out. We actually had a U.S. naval ship visit as | recall at one point.
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Butther e were no bases, It was temporary

the two things | personally am proudest of in my Foreign Service career and in terms of
contributing something to the national interest and to my country, | think this was more
of a contribution.

Now, the foreign ministry and the foreign minister, he was not going to forget and a few
months later, while Tony Quainton was still ambassador, the ministry tried to have me
recalled. | described that incident previously.

And | was sorry when it looked like 1 would have to leave. | liked the Kuwaitis, | liked
the assignment.

The day before | learned about this effort by the ministry, someone in the ruling family
died, a relative of the foreign minister and | went to pay my respects along with the rest
of the diplomatic corps ambassadors and charges. | used to do this whenever there was a
funeral. | took deaths very seriously. So he must have wondered what | was doing there
and | was, not knowing anything about this, saying all the appropriate things for the
occasion.

Anyway, Dick Murphy came to Kuwait a couple days later and went in and had a private
talk with the foreign minister and the foreign minister agreed that I could stay. They
called me in, we shook hands, the minister expressed hope that there were no
misunderstandings, that he was looking forward to working with me in the future.

So it all blew over. But that was an effort, as | saw it, to settle scores, by the foreign
ministry.

Q: Did you feel this was the foreign minister, or was this more a clique within the foreign
ministry?

HOOPER: No, I thought it was the foreign minister, or his senior deputy.

Q: How much longer did you stay after that?

HOOPER: | was there three years. This happened at the end of the first year.

Q: So you really continued on?

HOOPER: Two more years, yes.

Q: Tell me, when you were going through all these talks, with the reflagging and the
whole concern there, were you or any of your associates, picking up any concerns over

the Palestinians in the country, or was this something the Kuwaitis didn’t talk to us
about?
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HOOPER: | think there were about 400,000 Palestinians in Kuwait. They may have
outnumbered the ethnic Kuwaitis. Anyway, there was a large number of Palestinians and
they had a lot of the jobs, because they had a range of talents. Throughout the Gulf, not
just the Gulf, but there were a lot of jobs in the Gulf because these were wealthy states
and Palestinians were the educated class, certain lower level managers, advisors and so
forth.

The Kuwaitis would have the top jobs, but Palestinians did a lot of the work. And the
Kuwaitis never particularly liked them. They saw them as hired hands. There were
laborers, Indians and Pakistanis and they saw them also as hired hands but not advisors.
In the oil fields there were a lot of Palestinians.

The Kuwai ti s di dnThaypaw affithe Palestiniars &nd Arafatvamed kov e d .

forth. They always took a very leftist, Arab nationalist position on Palestinian issues.

They wer ¢break ranks,dut theg wanted to stayoutofit They di dn’ t want
be seen as a player. They just wanted to protect themselves. Her e’ s t hi s potent i e
column, from their point of view, in their society.

But there was a lot of animosity towards Palestinians. Agai n, when you’'re in
in your own country and when you’ve got a | o
people who don’t have | and ahherde®’'ns t]j lnatvea wle

natural tension in the relationship.

Well, after Iraq invaded, Arafat tried to mediate for a while, tried to duck, as he always
did, making any decision, but then he came d

And | think the Kuwaitis, once they got back in, they just cleaned them out. Then they
never trusted them again. | understood when they got back they just cleaned the lot of
them out, deported them.

Q: But you weren’t picking this up at the time?
HOOPER: That was after | left.

Q: People saying, “We gotta be careful, because the Palestinians are essentially a fifth
column” for something?

HOOPER: Black September had people there. Before the U.S. was dealing directly with
the PLO, there were a lot of indirect ways of dealing with the PLO and Kuwait was an
occasional listening post for that, as every embassy in the Middle East was, where there
were Palestinians.

But there were senior PLO people, one of the leaders of the Black September

organization, one of the more radical elements in the PLO, had a house there in Kuwait.
They were there living a protected existence.
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Q: There was an attempt to blow up our embassy, wasn't there, at some point and some
operatives, I don’t know, PLO or whoever, were imprisoned and when the Iraqis came in
they left and we never heard of them again.

HOOPER: Two or three years before | arrived,
in 84, there’d been a bombing of the embass
distinguished themselves, the Kuwaitis would not allow a protective barrier to be

installed nor would they close off the street to traffic where the embassy entrance was

located.

They had more or less told embassy officials at the time,“* No, you depecialt need a
security, we’ r e t ak i Beforethawalewasplacedtarbundrihg enbassy,

the embassy had, as someone told me who remembered it, a barrier “designed to prevent

honest people from gettingin,”i t wo ul d n’ t deter anyome that wahseriougly t o

trying to do us harm.

Peopl e were pl ayi sodospbakthegaadthe dardbomb killedsa r ul e s
certain number of people there, Foreign Service National employees who were killed and
wounded.

And after that the Kuwaitis were conscience stricken and they allowed us to wall off the
embassy compound and we had real security out there after that. But they had a hand in
not allowing it previously.

Those Palestinians or Lebanese, the Kuwaitis caught some people, they had them in
prison and the Lebanese or Palestinians kept trying to get them out, trying to cut deals
with the Kuwaitis and they wouldn’t do it.

Rev. Terry Waite even came at one point and | remember the Kuwaitis saying about him,

“He thakkleiseg | i ght s” and i Wehadhostagesourselgesio unt t o
Lebanon at the same time. Terry Waite was playing this mediatory role and then became

a hostage himself. But there were various people being held hostage, including people

from the American Embassy in Beirut, professors, a lot of grim stuff was going on in the

late* 70" s and ‘80’ s

But, anyway, they had these two or three peop
let them go. When | was there the Rev. Jesse Jackson visited Kuwait. The reflagging

thing was on and it was the day before Thanksgiving and Thanksgiving Day, we had to

brief him Thanksgiving morning. And that was the day the mayor of Chicago died.

So we started that briefing and then someone came in withamessagea b out t he mayor’
death, so he lost interest in the briefingi mme di at el y and after a few
got to think about this” and he and his coll
tried to figure out what they would do, would they fly back to Chicago immediately.

Chicago was his home base, political base and he was very close to the mayor.
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Buthewasgoingtobe meeting with the Kuwaitis and he
seemed likely, because he was on record or he implied that he wanted to try to cut a deal

to get these people being held by the Kuwaitis, out of jail in exchange for some of these

hostages held in Lebanon.

He met with the number two official in the foreign ministry and then had a press

conference and then as | recall left, went out to the airport and that was it. And the

Kuwaitis told us afterwards, yes, he asked if they would release the bombers. The

Kuwaitisreplied,* Thank you very nBoidlcamedondthing no, t hanks

lt"s a |l ong answer to your question, but as
done.

Q: Well, I think during the invasion they just disappeared, but I think one of the people
imprisoned was the brother of one of the top terrorists in Lebanon, who was absolutely
enraged about this and, quite frankly, the Kuwaitis held much firmer on this than other
governments. The Greeks, for example, let people go.

HOOPER: Other Arab states let them go.
Q: Other Arab states let them go. Kuwait was the only one that held firm.

HOOPER: I think they felt probably that if they let go of these terrorists they would then
be blackmailed every time and their own diplomats would be taken hostage.

Kuwaitis, usually people kind of had the impression of a tiny little country, wussies,
didn’t have any backbone, but actwually, you’
were quite tough and belied that reputation.

There was a real firmness in them. Maybe it was in part the confidence of having a close
relationship with the U.S. or maybe they fel
whatever reason.

And there was a lot of speculation then that someone would be grabbed from the ruling
family and would be held and yadda, yadda, yadda. So, okay, there was all that.

That wasn’ t Whildleas there thgre wasia iuevaiti plane that was hijacked

by some Palestinians, | think or Lebanese and was flown to Algeria, the Algerians let

them land. We were a year or two into the reflagging initiative. And negotiations were

going on between the hijackers, Algerian government officials and the Kuwaitis and this

went on for some time. The Kuwaitisweren” t goi ng to givelin, they
think they wanted us to help them storm the aircraft. We had positioned some people just

in case the order was given.

But the Kuwaitis cut a deal and the tradeoff was you let the passengers and crew go in
exchange for the terrorist prisoners that the Kuwaitis were holding.
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The Algerians believed they had a deal with the Kuwaitis, and on that basis they

informed the hijackers and the episode ended. Everyone was released and the Algerians

waited for a Kuwaiti plane to land with their terrorists prisoners and we waited for the

release and Washington sent out a senior official and we went in to talk with the Amir,

we were so worried, totellhim, “ Pl ease don’t go through with

It was slow to dawn on us what the Kuwaitis had done: the Kuwaitis had snookered the

Algerians. The Kuwaitis let the Algerians believe something, | think without explicitly

lying to them and the Algerian negotiators were so proud, they could just taste it, they

had this victory and the plane was cleared to take off and the episode was ended and then

they realized they hadn’t quite paid attent:i

Anyway,the Ami r expl ained to us, “There isn’t any
We were telling him, in the nicest possibleway, “ St op | ying to us.”’

And he started to explain, using very careful language and it very gradually dawned on us

that the Kuwaitis had turned out to be smart
have any reason to be concerned and in fact the hostages got out of the plane and the

terrorists stayed in jail.

Agai n, | felt, “"These guys do have backbone

QO: And also, in many ways, you 're in the big leagues, as far as intrigue goes. Americans
aren’t, we can’t play that game as well as others.

HOOPER: Whether they | i ed tldoeligvelthattheywdrehne Al ger
just using very careful language and allowed the Algerians to interpret it, the Algerians

jumped to a concl us Theymeachethnangty niwesstspsioutbfaqui t e t he
hundred and it was done so that the Algerians made the hundredth themselves but in fact

t he Ku wa igdaneiscsfar 4 sumhosed. t

Like you say, this is the major leagues in a lot of ways, but to watch that happen, again,
there was no loss of life, other than what might have been when they took over the plane
and |I’'d don’t recall that.

The plane came back and the Algerians lost some face with the crowd that they were
running with at that time.

Q: How about Kuwait’s relationship with some of the other Arab countries: Egypt, Libya,
Syria, particularly? Were they on their own?

HOOPER: | remember at one point when we were doing these very secret defense talks,
defense planning for an attack on Kuwait, which, again, it was useful to have done that
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planning when 1990 came, because a lot of real planning had been done on how one
responds.

The head of military intelligence, who was a Sabah, from the ruling family, at that point

Rich Armitage was the head of ISA at DOD, so he came out to do some of this planning

and | remember one of his trips, the sessions were all finished and he was at the airport

getting ready to leave and the head of military intelligence comes over and Armitage

asked him, “ What woul d you eaattualclkyeddd i f you we

His senior Kuwaiti interlocutor replied, “ Wel | , of course what we s
contact the Arab League and ask them for hel
Arabstates. But t he r e al i ihgyo doaslamned thirg gnd we &nowtltt g o

S o weingrtoecallgoa. We * r ieg togabl Washington and ask you for help, because
you' ' re the only ones that’ |1 hel p us.”
| t hoTheht ulf ng f a miAban, atofghings ard said peblicly and/ . ”
one has to be very careful publicly, but the relationship was expanding so much privately.

| was surprised to hear it articulated so clearly and so candidly.

Q: Where did you go after you left Kuwait?
HOOPER: Back to Washington.
Q: Doing what?

HOOPER: Deputy Country Director for Eastern Europe. | had the Balkans and the
Baltics, from 89 to "91, whMoscdwands when t hey
Yugoslavia split apart.

Q: Jim, did you have any idea when you got the assignment what you were getting into?

HOOPER: Very little. | wanted to move beyond the Middle East, get another string on
my bow. | knew the person heading East European affairs, Tim Deal, the country director
at that time and then the deputy assistant secretary, Tom Simons. They remembered me
from London and | interviewed for that job and | was picked for that. | was very happy.

|l didn’t know anything about Eastern Europe
| think it actually turned out to be a great help, because things were changing. A lot of

people who had knowledge of how the various politburos in the various countries

worked, it was not very relevant anymore.

On the way back, my wife, two children and I flew into Belgrade from Kuwait and stayed

there several days, took a train to Bucharest and saw that in what turned out to be the

waning days—this was June/J u | y —ehe wahir@®) Bays of the Ceausescu regime,

which we didn’t k n o wButativasnicate hate seemgagnd no one kne
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experienced it for a couple days. And then we took a train down to Bulgaria, to Sofia and
had a couple days there. Agai n, it was a taste, it certainl

Q: You knew you were going to have that assignment?
HOOPER: Yes,| " d been assigned.

Q: So I assume you were able to talk to the ambassadors or the country team in each
place?

HOOPER: Right.
Q: Were you getting anything from them about all hell maybe breaking loose, or not?

HOOPER: What | remember was meeting with Warren Zimmerman and some of the
others and Louis Sell in Belgrade. Warren Zimmerman was the ambassador to
Yugoslavia.

Louis Sell was the political counselor. Louie had been in my junior officer class. He went

from Belgrade to be political counselor in Moscow in1991. That ' s when t he Sovi
Union ended and Russia took its place. He spent a lot of time with his ambassador and

Yeltsin as the note taker. Louie speaks very good Serbian and Russian.

Q: Okay, when you came back from this little trip, did you get any impressions about
your parish?

HOOPER: Yes, | saw how little I knew. It was just so different from the Middle East, so
completely different from anything | had experienced.

I was lucky in the sense that when | was still in Kuwait | started getting some cable traffic
from our embassies in Eastern Europe and | started reading things that normally 1
woul dn’ t p ay oraameypccess totare hrémentber two things.

One was the Economist magazine had a really good East Europe/Yugoslav
correspondent, who wrote some time before | left Kuwait, one of the first things I read

and it said, “Yugoslaviajstbereaygsth beabkpap
t hought, “That’'s interesting” and | had file
Then Shevardnadze, Gorbachev’'s foreriofgn mini s
89, some time in the spring, had sai d somet

troops and so forth, in our East European allies is not as important as it used to be. They
want to deci de tThatjostgeapt olit of whatevhr elsmwae ih thee s .
cable. I had remembered that, because | thought, “Well, this certainly is significant.
Things could really change.”

”
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So these things had prepared my mind for change. | do remember in Belgrade, Louie Sell
and Warren Zimmerman, both talking to me at some length about Slobodan Milosevic,
who was then the strongman in Serbia. Milosevic had kept Warren waiting for nine
months for their first meeting, no courtesy call. This was sending Warren a message. He
had made some comment when he arrived about the Serbs needing to improve their

human rights record in Kosovo, and this was
about Kosovo.l " m running on that issue.”
Andhewas.Just after | left, | "™think, on St. Vita!

Q: Which is the anniversary, | think it was the 500" anniversary of the Battle

HOOPER: Yes, the Battle of Kosovo, one of centennials. He was riding the Kosovo
issue, riding Serbian nationalism.

| was trying to make sense of the data. But much of the data became irrelevant fairly
quickly, especially in Bucharest and Sofia.

Q: When you got there, here you are, the new boy on the block, which can be a
disadvantage or an advantage. In this case, | think, almost an advantage. Washington
tended to assume the Soviet Union was going to be there forever and the Berlin Wall
would be there forever and the satellite countries were going to remain satellites. Or was
there a stirring within the East European part of the European bureau?

HOOPER: Well, the Office of Eastern European and Yugoslav Affairs was divided into a
northern tier and a southern tier. The northern tier was Poland, Hungary and
Czechoslovakia (as it was then called) and the southern tier was Yugoslavia, Romania,
Bulgaria, Albania and responsibility for the Baltic states, which had been kind of free
floating because it was assumed they were locked into the Soviet Union indefinitely.

When | came i n, |  was as kQurHungafiaW desk offiecea,nt t o t a
who previously had that responsibility, is just too busy. Can you take it on? 'So | also

had Lithuania, Latvia and Estonia. It was just like that, a one minute conversation. So

then I had the Baltics as well.

The focus was on the northern tier. Poland was throwing off the shackles of communism.
| think that summer they had just had that vote where I think out of a hundred seats in the
Sejm, the first free vote since World War 11, there was only one communist elected, if |
remember right and 99 were non-communist. Hungary had loosened up considerably.
Czechoslovakia was still ruled by hardliners.

Q: The real flood started when Hungary opened its borders. Had that started yet, or not?

HOOPER: Yes, | think that started that summer. The Bulgarians also started expelling the
ethnic Turks. Just a lot of things were happening.
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Again, all the focus was on Poland, Hungary, Czechoslovakia. That ' s wher e t hese
historic developments were taking place. Dan Fried was just leaving that summer as the

Polish desk officer. Chris Hill was coming in to take his place. Dan later became the

ambassador inPoland. He’ s now t he assistant secretary f«
Chris Hill is now the assistant secretary for East Asian affairs, trying to push the ball up

the hill on North Korea and North Korean nuclear issues.

Jim Swihart was the country director. He had served in Belgrade and Zagreb, the latter as
Consul General, where he was responsible for the Croatia and Slovenia republics within
Yugoslavia. So he had a different perspective than Belgrade did and was very, very savvy
about nationalism. And he, again, helped open my mind to the possibilities for change.
He was alert to this, probably the most far-sighted in the Department.

But all this attention was focused on the northern tier: in Poland, would they get another
reform communist government, what would happen to Jaruzelski, and so forth. There
never was a reform communist government. You had a Solidarity government ultimately
and then the Social Democrats, who were former communists, took over when | was
there as DCM. But the focus was on that. It was just absolutely historical what was
happening. It was a great time to be there.

| remember in one of the EUR Bureau mornings t af f meeti ngs, the guy v
predecessor as deputy country director, Jack Seymour, who was then deputy country

director for the two Germanys,s ayi ng t hat, “The Wal l has been
pouring across, no one’' s s hheioweaponsgndl t he guar d
think the deputy assistant secretary who was running the meeting just kind of looked at

him and said, “Next!” as we went around the

It really took a lot of people by surprise and | remember going to our office and there was

this cable that had come from our embassy in East Berlinr e por t i ng erhea'ts, *“ Wel |
lots of talk about these crowds in the streets and demonstrations, but the communist

regime is running the show and these demonstrators are after all only about one or two

per cent of the population and ®Bhes$etgsys ar
keep some perspective on this.?”

That came in that morning, a few hours before the Berlin Wall camedown.1 t * s j us't
incredible how fast things were happening.

Q: Yeah, of course in all due fairness, you re sitting there and looking at the situation
and really you don’t know what the leadership is going to do. If the leadership is going to
fire on the mob, it could bring ‘em down, but it also could stop things.

HOOPER: I can tell you a story. Within a short time after | arrived, there was going to be
a Communist Party congress in Bulgaria. Todor Zhivkov, the Communist Party general
secr et ar ynpowhrér decadds, @osvia forgotten figure but then was obviously
running the show. So I called this meeting and there were about twenty to thirty people
from around town, the various agencies, who were the Bulgaria experts and | talked to a
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fell ow named Scott Thompson, intSé¢fiethat NR Bul gar i
summer for about two or three montideddsf and he
Zhivkov was replaced at the party congress. Ther e’ s really some intere
happening out there.”

Some of the people at this meeting had been working on Bulgaria their whole lives and
| * d been slkorwhtlelane hag visibed Balgaria for two days on the way back
tothe US. fromKuwait, so t hey weren’t expecting much,

And | started off and somingupLéThergobsatbusdphs
table and talk aboutthat. | t hi nk t her e’ s ahtberepladed. chance Zhi v
Anyway, | et’s go around the table and see wh

To an individual they said, some more politely than others, some of them less politely,

telling me, in effect, “Well, my friend, (Y
twelve years, thirty years, read everything that has ever been written aboutitt You’ r e ki nd

of wet behind the ears, sonny.L et ' s not waste any time on th
being replaced. This regime will never change, no matter what happensinPola nd . ”

I €

|l initially thought, “Well, | probably missp
about my views. T'was just trying to get people to do some fresh thinking about the

implications of the new context out there in the region. | ’ aoncluding, “ Wel 1 ve got t «
be more careful from now on."”

The following weekend was the party congress and Zhivkov was replaced. From then on
| never trusted an expert, unless I learned to trust them, anyone who was an expert on the
ancien regime. | understand their situation, but I never looked back and | trusted my own
instincts from then on and that served me well for the two years | was there.

Normally one coul dn’t gButtduriagwpenyod offfast- h t hat ki n
moving change, you needed the buccaneer spirit in order to thrive and prosper and take

advantage of new opportunities and we just worked with the embassy to try to move real

democrats into positions of power in Bulgaria. We got Secretary of State Baker to go out

there. We did all sorts of things. We tried to help through public statements and through

the embassy to get real democrats in power there.

We met with visitors from Kosovo and Yugoslavia. We met with the Baltic diplomatic
representatives in the U.S., because we never formally recognized the Soviet annexation
of the Baltic countries. Jim Swihart and I, John Zerolis and Paul Goble who were
sequentially the Baltic desk officers, made a great team dealing with the Baltics. Eric
Terzuolo and then the great Richard Johnson were desk officers for Yugoslavia, another
terrific team.

I would get in around 6:30 every morning, call the various embassy to find out what was
happening in that particular country, just to see what was up and if they had issues.
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Then around seven or so, we were supervised by Curt Kamman, | thought a very
effective deputy assistant secretary, | enjoyed working with Curt very much, Sandy
Vershbow, the Soviet country director, John Tefft, his deputy, Jim Swihart, myself, a
couple of the Soviet desk people were there, we would go through the special intelligence
traffic and then talk about events and policy issues that would be coming up that day.

It was about a half hour, 45 minute, meeting, to sort things out for Kamman. Then | met

with the Balkans and Baltics team in my office and told them, “ Any i ssue you ha
IS your chance to get my feedback, because whok n o ws  wihgaothdpen dgriag

the course of the day and | might not be available later.r. So | et s go t hrough al
andsortitout. I * | | gevdi yeatitbn you need and then yo

That took about a half hour, 45 minutes itself and then they all wanted to charge into
what they were doing.

And we used to talk about real issues, scuttlebutt, personnel matters. It was very open. |

tried to build a team spirit. | listened to them, respected them, heard them all out. A

couple of them told me after a whiline they di
this daily meetingb ut when we got i nto i getatelseof real |y
directionnThey' d see what dheirscaleagues adtigerocouldgood n wi t h

and do their thing without having to come in and ask me, they could do their open field

running for the rest of the day. So it really worked very well.

Q: Before the thing really exploded, we 're talking about Hungary opening up and then
Czechoslovakia and then Poland, of course.

HOOPER: Czechoslovakia was last.

Q: But prior to that, we had three major sources of intelligence: the CIA, INR and
Defense Intelligence Agency. Were these players, from your perspective?

HOOPER: DI A \Bansone'totd me the best iafdrrhed person in Washington

on Yugoslavia is this guy from FBIS. So | made an appointment, went over to meet with

him.He ' d b e eenadrip for a mdntle or something likethat And | sai d, *“ Wel
Il " m tol d you’ Melmd ifugodaeiasgding to stiek together o not,
because | was reading this Economist article when | was back in Kuwait that said this
placejustmi ght not cohere, might not | ast.”
Heresponded, “ You know, most people around here i
Yugos | avingdofall gpart: Tth egroe” s a very strong bias to
stay toget her P& owh i calt to gedl Wwith thewoliey smplications

of it falling apart, obviously.

And he said, “But you know, I actually have
placeisgoingtof a | | apartingobhe iptrestyowhgom it does.”
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And he had good reasons. And | instinctively trusted him.Even t hough | coul dn
necessarily put it into words, my instinct was this was a hinge moment and that turned

out to be the case and as these things started changing, first you got rid of all these

governments, all these communist governments.

Romania was the last to go and we actually predicted Romania would go and it would
probably be violentanditwas. Ther e was no bl ood shed in Pol a
pane of glass broken, which a lot of people forget. It was an extraordinary event. Hungary

was peaceful. Dicier situation in Czechoslovakia.

The Soviets helped manage the ouster of Zhivkov and his replacementbyt hi s “r ef or m
communi st” and that | ast eidturnfreplacedavithlalott t | e whi |
of effort, a lot of support from the embassy, from us in EEY and Baker going out there

and revving up the opposition. But it was not violent.

The ouster of Ceausescu and his wife in Bucharest, Romania, was violent as they fell
from power. The Romanians used to refer to hiswifeas® Her ” and ewher yone kn
they were talking about.

Yugoslavia then took a while to play out, of course, because it only really came apart,
Sl ovenia declared independence i nsetthe summer
troops, not Milosevic, but the prime minister, to try to keep Yugoslavia together.

In a way it was a last effort to prevent the violence that was about to happen. So he sent
the military out but it was kind of a halfhearted effort and then Slovenia went on its way.

And the Baltics then also took longer. They exited the Soviet Union as one unit.

Q: I'd like to go back to this earlier time. Okay, things start changing in Bulgaria first.
You say we were doing things. What were we doing and what were you getting from the
embassy? How did things work?

HOOPER: Il think | might have even sent an en
any change at the upcoming party congress? 1 think the embassy sent something back

saying they dlimgmbeunfarrhi d@nso, waot to be unf ai
serving in Bulgaria at the time because there was a group of very talented officers there at

Embassy Sofia. And we had a terrific desk officer in Susan Sutton, absolutely

indefatigable and imaginative plus a great sense of humor.

Oh and then, | keep forgetting Albania.]| don’t want to forget Al ban
involved in that, also.

Okay, Bulgaria, | had believed that change was possible but it was still a surprise when

Zhivkov was actually replaced. Soviet Foreign Minister Shevardnadze had tipped off

Secretary Baker. During the UN General Assembly Baker had met with the foreign

minister from Bulgaria. We wondered, “ Why woul d he Ibtenedtoutwi t h t hi
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he had done it as a favor to Shevardnadze. Shevvie asked him to do it. It turned out this
was the one the Soviets had picked to be the reform communist to take over from
Zhivkov. So when he was picked, we realized why Shevvie had done that.

The embassy had not expected this. And again, why should they have, necessarily,
expected the change to take place, since it was top down change orchestrated by
Moscow?

But the embassy then became very active in working to support the democratic

opposition and to try to use the reform communists, as I recall it they were touting the

reform communists and “Let’s not forget that
l i ners.”

At heart the reform communists were trying to establish their bona fides with the
embassy, because they knew they were on shaky ground and the opposition was not
united.

Baker was making a swing through Europe and we really pressed him to go to Sofia and
meet with the opposition and he met the reform communists as well.

And he went and the embassy had arranged to put him together with the leaders of the
democratic opposition in his hotel suite and he told them,  “ N o w,certdinithéngs e
you have to do if you wantto prevail. Y ou’ vtebg@gowuni ted, you’
organized, and you have to believe you can win.” Remember, he started as the kind of
Karl Rove, so to speak, of his day, as the political advisor who helped bring the first
President Bush to power and he had a very close relationship with the president.

s
ve got t

And it just electrified the opposition. No one had paid any attention to them before. Now

here’ s the American secr et aAnd,wondérofst at e c omi n
wonders, they went out, got themselves united and organized and began to believe they

could win, and in fact they ended up prevailing.

When the meeting at his hotel broke up, he left and there was a crowd outside the hotel

and they started chanting,“ Ba k e r Baker , FarBekeritwaaan Ameri cal!’”
emotional moment. No crowd had ever done that for him previously. He” d never had t
experience. He’ d al ways b e e nSohe ea gdndnerkory of@dwgaria g u y .

from that experience.

As | mentioned, this exposure to Baker electrified the democratic opposition. They got
themselves together and the demonstrations picked up and they ultimately ousted the
government of the day.

| worked with the embassy and with Baker’ s o
Europeand s ai d, SeCretany Bakeenme, e tc awmi t h Sol Pol ansky,”
toBulgaria?“* Al | we n e e drheifast that e goemio meetwwgh8.a k er , who ' s
been to Sofia, to report on how the democratization process is moving. Just the very fact
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that the ambassador goes to Brussels for this brief meeting. He can walk out and say,
‘Secretary Ba k aboutthesituation m Bulgarimanddhe r n e d
democratization process and wants to keep abreast of developments.”

And B a k e r 'aepted tha. fTHe ambassador went to Brussels, met with him, came
back. And the embassy got into the spirit of things and the reform communists were
replaced by genuine democrats.

And it was a huge change, because they had been expelling the ethnic Turks into Turkey,
which was just blackening the image of Bulgaria, which had a reputation to live down
already as the umbrella assassinators.

Q: And the guy who tried to assassinate the pope came through Bulgaria.

HOOPER: 't didn’ t g elthinatmeyweralltedsthe sixtedntan Bul gar i
republic of the Soviet Union. I think Bulgarians genuinely respected Russia for its help in
the past, against the Ottomans.

Now, Bulgaria had protected its Jewish community during World War 11, but this was the
only positive thing anyone in the West could say about Bulgaria, because it was just a
residual Stalinist holdout and a tough place to operate in for real democrats.

And these democrats really began to move this place forward. | thought we played a very
helpful role in this transition period, in getting the democrats in power, giving them the
self confidence, the belief they could do it and the kind of tools, the techniques.

It would be an obvious exaggeration to say that the East European office and embassy in
Sofia stage managed the Bulgarian democratic transition, but we certainly helped it a lot.
Our help was crucial at the time.

In the vast sweep of history, this was probably going to happen anyway. But it was all
relatively non-violent and it worked. Sometimesi f y o u a@nwwverhenht at theackese
and see it through to its conclusion, it ebbs.

And then we began using Bulgaria to shame the Romanians, because they considered
themselves head and shoulders above the Bulgarians.

Well, the democratization of Bulgaria then was more advanced and proceeded faster than

in Romania. When Ceausescu was ousted, you then had reform communists there, too,

but there was a real guestion as to how “ref
stage managed by the Securitate. And I thought it was very useful to have genuine

democrats in Bulgaria showing the contrast with the lack of change after Ceausescu was

replaced and the cautious nature of the change in Romania. So we played that.

When that change took place and it was violent there, | remember on Christmas Day
spending my time, much of my day, a lot more than | wanted to and a lot more than my
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wife and kids wanted me to, in the office, because we were evacuating the embassy staff
by road and the question was, is it safe enough to get through town with all the shooting
going on, and talking with them before they moved and getting someone in the
Department, a Seventh Floor official to sign off on our decision. Finally we got the green
light for the motorcade to begin the drive to the border and they crossed the border
without any problem.

But there were lots of things happening then.

Q: Well, let’s talk about Romania. Here you have a regime that’s held very tight by
Ceausescu and his security apparatus, which is more than just the secret police, the
whole security apparatus there.

HOOPER: They were running the country.
O: I wouldn’t think an opposition could get going. What was happening there?

HOOPER: The opposition was sort of a front within the Communist Party and probably a

coup from within the Securitate. ]| r emember it Waudaltogetridofk e Bul g ¢
the Soviet-era leadership first and then the opposition had to develop out of that

circumstance, once the crust was removed, so to speak.

But | remember Ceausescu was on a balcony, with some of his aides and at the edge of
the crowd peopl e start edndbeausddtospmeofhDBown wi t h
aides mystified by it and then they backed off the balcony.

And that was the actual trigger, that and the fact that the Securitate began firing into the
crowd, the event that really began moving it. Then you had, there was a lot of sound and
light, a lot of shooting and so forth, not necessarily a lot of people getting killed.
Ceausescu and his wife escaped and then was taken prisoner and executed, he and his
wife.

Q:OnTV. I saw it.

HOOPER: Yes, they showed them up against the wall. They had to show it, so that
people would know that it actually happened. Subsequentl y, they certai
was in EEY, released the names of the people that did the shooting, the firing squad.

Very quickly emer gefd bdérd smena nh iwrdregaddt askti ,n dwh o’
Ceausescu’ s hei rsoneqgethatiCeausescu rantovedpbutevast i me
regarded as sufficientlyl oy a | and so he didn’t tgoetv hi m in
strong man.

The Securitate was not reformed and you had this long period of time, then you had the

more interesting period, which was the interplay between the democratic opposition and
the “reform” communists in government.
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They were reform communists, Romanian style, certainly harder line than in Bulgaria.
And the embassy seemed to be very close to them and was discounting the opposition.
And we were trying to encourage them to use Bulgaria as a model, to spend more time
with the opposition, help them.

The opposition was split, but the government, the reform communist government, was
certainly doing its best to keep them split and split them even further, you had around
fifty parties on the ballot or something like that.

They were pretty savvy and their focus was clearly on preserving their power and
limiting the amount of change that was going to take place and the velocity of change.

I remember there were a fair number of tensions between us and the embassy. As we
pushed them, I think the embassy felt we discounted the reform nature or the willingness
to change of the reformed communists. And in EEY we believed the embassy was giving
the reform communists too much credit. | remember our ambassador to Romania,
“Punch” Green, a very decent man who was an old friend of then-President Bush, was
back on consultations and we talked to him very honestly about this. Later that day was
going to some meetings on the Hill.

Around the time that he arrived in the Congr
taking place, we received word from Bucharest that the reform communist government

brought in coal miners, bused them in to Bucharest to break up the democratic party

opposition-led demonstrations which had been growing against the reform communist

government, they brought in these tough coal miners, who were pretty rough on the

democratic opposition demonstrators.

And Punch, he didn’t give his sales pitch fo
with news of this development before he went in to meet with his congressional

interlocutor and then he came back to the office and we worked out a strategy, with him

going back to Bucharest immediately and making a statement at the airport supporting

the democratic opposition, critical of the government and their heavy handed tactics.

But there was a lot of tension between us and the embassy on the nature of change and
how much do you help and is it interference and so forth. By this time | thought, in regard
to the issue of interfering, we had crossed that Rubicon months earlier. I understand the
theory and the principle, but this was a particular time and you really had to push.

There were a lot of different views around the building and people on the Seventh Floor
wanted to see real action themselves and it was a messy situation in Bucharest.

I must say change has been slower there. What happened at the beginning sort of minted

the model. There have been real democratic governments and former reformed
communists have regained power as well. The political system has obviously changed
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substantially from the immediate post-Ceausescu period, but 1it’s stildl my i
change is needed and it was moving pretty slowly then, more slowly than elsewhere.

Q: But do you think that, in a way, what was happening, each embassy is sort of in a
cocoon, in its own country and here you are in the East European office and actually the
whole damned apparatus, which was getting kind of high on, the Wall was coming down
and things were changing and you 're out pushing for change, but the people in, say,
Bucharest were in their own little bubble and not quite catching the spirit, because they
were having to deal with the day to day problems, with a very strong security apparatus
and all that?

HOOPER: | agree with that in pardandthebut t here
embassy before Ceausescu was overthrown and
Things were happening: there was the ouster of Zhivkov and then the Wall and then the

real democrats came in in Bulgaria and then to some extent but only partially so, in

Romania.

Once Ceausescu was out, BteHeore,wddhre'yt warkewnb il
with any democratic opposition, because any democratic opposition would have been
either Securitate provocateurs or dead after the meeting.

Again, it was a time of transition. A lot of the tectonic plates were shifting throughout the
region.

An embassy has to deal with the government officials that are there. They have the power
and one always has to keep thatinmind. De mocr ati ¢ opposid¢of on, ofte
people. In Romania, they were less talented.

In Bulgaria, the man who emerged as the new president had been head of the
environmental movementa nd t here’' d been some all owance f
spheres.

Il n Romani a, t ha.iSeyounad geople that hadrbeen croshed iy h
decades of communism. They di dn’t have any chance to bre

Suddenly the ceiling was removed. Anything became possible and it became possible to
conceive of the best case, not as a one in a hundred chance but a ninety in a hundred
chance.

Clearly what happened el sewhere i n IEastern E
touched Romanians, too and it was time.

After that, you wanted to establish as democratic a system as you could get. The embassy
was working with the opposition and was working with the government. The opposition
di dn’ t t r u #$tSofid, themppasitiob vaoekesl glasely with the embassy and
trusted them fully. It was different.
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And, again, | may be unfair to some people in the embassy, but we thought, it had

happened elsewhere, it was still happening, we could get more democratization and there

was a very active debate around the Department about Romania, about how far and how

fast to push and how far to go, the various components of the bureaucracy pushing and

debating, because, again, whatever experts on Ceausescu and his regime and how that
politburo worked bé&dwasrggee weren’'t as relevant.

Now the Securitate was there, so the apparatus was still there, but it had changed at the
top and that was our concern. Though they had to adapt to the situation, they were
resisting the current and so we kept pushing to get more democratization, for the embassy
to work closer with the democratic forces.

Representatives of the democratic oppositiont ol d us t hat they didn’t
and they weren’t getti ndo, aaincsomesfwhatpsayr t fr om t
may be unfairtotheembassy.I| don’t mean it p@8&uttheewamd |y agail
tension between us and them and it was over the extent to which democratization is

possible and can be pushed effectively by the U.S. government and our diplomatic

representatives in the country.

And of course the new government was trying to establish its bona fides with the
embassy and with the U.S., but at the same time opposition people were being arrested,
beaten up and so forth.

Q: Did you find that you were able to, in a way, turn to USIA as being one of our most
powerful tools in Romania, for example? I’m thinking of both exchange programs and
information that came out and all that. Or did you find it very good?

HOOPER: | do not remember USIA beingaplayer. May be | > m mi srememberin
unfairlyy ]l don’t remember them being a mdeayer unt
Then it was how to get more democratization and so forth and suddenly it became

possible to bring real people on these international visitor programs.

We worked with them and they had good people and a lot came out of that and there were

efforts to establish free media and train them. The SEED Program was set up, the Support

for Eastern European Democracy, through then
There was a lot of money, relatively speaking, for building up democratic institutions

now and free media and getting people here and helping the public enterprises. It was a

very creative period of time. A lot of money was going out.

Establishing AID missions, the feeling was t
bureaucracy, the traditional thing, in all these capitals and then not much happens or
having it become very traditional.

Q: Study after study.
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HOOPER: Yes, people needed help, they need it now, they need resources now, we need
to get experts out there now. We needed all sorts of stuff. We needed it now, not, like you
said, studies and so forth.

They wanted massive offices out there, a big local aid bureaucracy and so forth. And |

think that the SEED office initially insisted they were not going to allow them to set up

offices and then and run everything back here for approvals. | f y oiag'torsetup o

of fice, then that person has to have | ocal a
get caught up in the AID bureaucracy. That was the concern. These were revolutionary

times, which required action and speed.

't didn’t al ways wWwas &tradeoff.uPdopleiwould gofout teere, | wo r k e d .
remember they often wanted to get senior level, counselor level or whatnot, senior level,
out there.

Well, there was resistance to that from some of our more savvy people, who protested,

“The trouble is if you get taskers out there
actually do the work for him. And so if you have someone at the senior level, by

definition you need someone else who is going to actually have to do the work, because

that seniorp e r s 0 n ing tesdn thetworlg lé e ’  $ng tg sit back and have some

meetings and tell someone else to all the implementation. 3o there was that tension

underway, butthatwas mor e bet ween Eagl eburger’s office

Q: Moldova, during this time, was that even an embryonic state or anything like that?

HOOPER: The Sovi et UnYoohadtr hadlimérdoupegaindt unt i | 109
Gor bachev i n twhiehwssstappedby Yelsih. Th 81 s ummer of ' 91,
went into the Senior Seminar and | remember the head of the Senior Seminar saying,

“Wel | , t hi s i AndYelesiahad then tdken effective poveera Gorbathev

had lost all effective power.

Moldovadi dn’t formally become independent until
whatever, when the Soviet flag was lowered and replaced by the Russian flag over the

Kremlin, but that was the formalization of the process.

Q: So Moldova was not a particular factor at that time?

HOOPER: It was still part of the Soviet Union. The Romanians, now that they had

thrown off Ceausescu and in effect were independent of the Soviet Union themselves, it

was a future issue, b Thdre werd stirnmgs within Romamia, i ssue r
but | d o rspecific rbcallecteons af Mgldova being an issue at that time.

Q: Okay, Albania, up to that point we’'d never had relations.
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HOOPER: N o , ntelatieng witd thelSovietkaed established them with China.
Even Romania | ooked | ike an open Attasti ety, co
there had been contacts between Romania and the West.

And | remember coming and reading in FBIS, | found FBIS very useful during this
period

Q: This is the Federal Broadcast Information Service.
HOOPER: They translate open source broadcasts.
Q: Is that part of the CIA?

HOOPER: They were controlled by the CIA but what they did was overt. I think it was
paid for out of the CIA budget.

Q: And this, of course, has been, over the entire Cold War period, a magnificent source
of information about these countries.

HOOPER: | have terrific respect for FBIS, for the people there, for what they knew, very
impressed with them and very impressed with them when | got to Poland. We had a big
FBIS team there as well.

| thought they were terrific, what they were doing.

But during the time | was deputy head of the Eastern Europe office, 1 just thought it was
indispensable. They are a success story. They do their job well.

| think they have kind of fallen on occasional hard times sincethen.l t hi nk t hey’' r e |
they are just magnificent and | have nothing but respect for the level of expertise, the

product, the sense of mission that they had, | have nothing but positive things to say

about them.

Again, they translated things, but when you talk withthe m, t hey’ ve bui |l t up
knowledge and they would share their expertiseandviews.| * ve t ol d you about
who had been responsible for their Yugoslavia analysis.

Theirpeopl e really did build up good expertise a
flogging any particular policy line, therefore they learned and they thought and they

analyzed trends and you could have very interesting conversations with them which

d i d nrtorendswithethe need to adhere to some policy line of the day, whether right,

wrong, whatever it was, on any given day.

't wasn’t | i keYouwgath reahngal qutmfta didcussiorcwhth thers. .

Q: What were you getting, when you took over, out of Albania? Beyond these borders be
dragons, or something like that?
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HOOPER: One of the first things that I noticed was an FBIS report of a meeting with an
Albanian-American, his name is Anthony Athanas, who was one of the most prominent
Albanian-Americans, a restaurateur from Boston who people in the community looked up

tooAnd |’ ve gotten to knAmearicam@mmuety s of t he Al b:
subsequently as a result of the Albanian and Kosovo issues.

Anyway, we noticed that, so we called him. And I thought, the fact that these guys would
meet with him and allow the fact to be publicized, are we getting a signal, here? So |
wanted to explore that and | talked with Jim Swihart, the country director.

We actually invited Anthony Athanas to come down to meet with us and he did, he came
to the Department, told us about his meeting and he said he considered it a signal that
they wanted to explore an opening with us and establish relations.

There was so much change going on elsewhere, Albaniawas notatthet op of anyone’ s
list. You could read it different ways. There was no smoking gun here. It was more a
matter of interpretation.

People were amused by our suggestion that change was possible in Albania, too, more

amused by it than persuaded. T h e y  d ie much’aliout it aaitiie time and probably

they didn’”t think it wasswgpngchangetb@mme because i
about elsewhere in Eastern Europe, but Albania is another thing, it was just considered so

beyond the pale.

Q: Enver Hoxha, he was dead?
HOOPER: Yes, he was dead.
Q: How long?

HOOPER: A few years. USIA, VOA, | thought the best person, the one really plugged in,
because we started working with them after the democratization happened in the other
places, the Albanian service was headed by Elez Biberaj, who was just tremendous, knew
everything about Albania and Kosovo, very savvy on Yugoslavia in general.

He’ s written tVenosavw,welltplbhggee ie. Ydu eablyjkgst something

out of talking with him. Just tops in terms of his understanding. He is now the director or

deputy director for Europe in VOA.He ' s r e &lis thlents have keea recognized. |

think he’s perhaps t he slhavgehoemounmespettfot al ent ed
him.

Jim Swihart and | decided to play this as if this was a signal, so we actually used VOA,

we gave an interview with them indicating that we would be prepared to explore
establishing relations with Albania.
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And again, Curt Kamman, the DAS, he signed off on it. No one cared. There was just so
much going on elsewhere and it was so hard to conceive of anything happening. We
really pushed the envelope.

Anyway, things began picking up. We had intermediaries going back and forth from the
Albanian-American community, which is full of a lot of talented, savvy people who are
well plugged in with the various components of the Albanian communities back in
Europe.

Anyway, we had talks with them in New York, it was possible to talk with them there.
That was al ways t htlethepihthepast. t hat we’ d tal k wi

Their foreign minister was coming over and it was agreed that diplomatic relations would
be established between the U.S. and Albania. They wanted an opening to the West.

Q: We were saying we were interested. They had responded? Did the United Nations
play a role there?

HOOPER: No, but the Albanian PermRep was there. Anyway, their foreign minister,
who has since become a social democrat, the Albanian government agreed to send him to
Washington, where there would be a public signing ceremony.

| thought that there should be some representatives of the democratic opposition present.
| di dn’ t hav eadamoaaticompositioh and whcetheyewouhd &esSo | got
in touch with the Albanian-American community, which agreed to arrange for two
democratic opposition figures to come to the United States. It was all done really fast.
The foreign minister was flying down from New York with a person from their New
York mission for the signing ceremony. We wanted these two opposition figures to be
present at the ceremony. | went to Curt Kamman, the deputy assistant secretary and he
signed off on the idea.

We were on eggshells, here, just getting the Albanians to agree to establish diplomatic
relations, where we could have an embassy in Tirana. We di dn’t wa@n t o ¢
the other hand, you don’t want to overl oo

o t
k a

| think it was a Solomonic judgment. Curt Kammans ai d, “ Ask the foreign
okaywithhim. I f 1t s all rightfhewdytsh nioi mwet dem’ It e wa:
to appear and have him turn around ina huffandleave. 1 t " | | j ust set everyt

So then it became, who would go out to the airport and bell the cat, or beard the lion, or
whatever you wanttocallit Cur t di dna'rtl yp awatnitcu o do it and J
particularly want to do it. It fell to me and I was willing to do it.

So | went out to National Airport. Actually their man from New York had come down

beforehand. He knew the opposition figures were here and figured out what was up and
as the foreign minister came off the plane, their diplomat from New York almost elbowed
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me aside. | just kind of ignored him, slipped in next to the foreign minister as we walked

through theterminal,and | s a i d there‘ar®@two represantativesoy the
opposition here. Would you haveanyo bj ecti on i f they’'re present
tomorrow?’

And he | ooked at me a.n Thaths,ée agrerd. ldvaseldte¥Vh en i n RO

The two opposition leaders—Sali Berisha and Gramoz Pashko—and Curt Kamman and

Jim Swihart and some of the Albanian-Americans who were so helpful to us were in a

restaurant in Washington. They were waiting to seewhatt he f or ei gn mi ni st er
was. So | walked up to the table and they all looked at me and | put my thumb up and

said,” Get your <coats and ingiobeshered Wndtheyoheeredc o w, Yy ou
Everyone was so happy. It was a great moment and a wonderful evening, talking about

the future and what could be doneandeveryone’ s hopes for the new bi
relationship.

We had the signing ceremony and all went well. The government was ultimately
replaced. The foreign minister turned out to be a good man. He founded or became part
of the Social Democratic Party in Albania. | have very positive memories of him.

|l " ve never visited Al bania, by the way, for
effort | put into it. The democratic opposition ultimately took power.

Jim Baker went there; 500,000 people turned out in the main square in Tirana to see him.
He had never before and never again received the adulation of such a multitude. It was,
again, transformative for Albania, transformative for him.

Q: Often, particularly, exile communities, they can be split into various groups, sort of
like the Cuban-American community. Was the Albanian community in the United States
somewhat cohesive, or rational, even?

HOOPER: Certainly they were very negative about Hoxha, about the communists, very

negative on that, and they had every right to be negative. Some r eal |y didn’t wa
participate in anything to reest albetei sh rel at
were Albanian-AmericanCat hol i ¢cs we plugged into, even t|

last priest in 1957 or thereabouts. It was disparate community, a lot of differences of
Views.

Most of them were and are very successful in the United States and integrated fully into
American society, kept in touch with relatives living in the Balkans, but thought of
themselves as Americans first.

But the people who were activists within the community and were of the part of National
Albanian-American Council, their board of directors, which is around 15 to 20 people,
there were a lot of differences of views, but we worked with the people who wanted to try
to change the situation.
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So there was a self-selectingelement. Pe opl e who didn’t wamt chang:¢
tohaveany dealings with the vicious Al banian gc
present themselves to us. So we dealt with the people who wanted to move things

forward. And the community was absolutely crucial, especially a man named Skender

Perolli, who always came through when it came to helping establish the bilateral

relationship with Albania and on issues related to Kosovo. He was a pillar of the entire

process.

Q: Jim, during the time you were there, what were we able to do in Albania, because here
is a country that’s been on the other side of the moon, seemingly forever?

HOOPER: The Albanian communities in the Balkans see the U.S. as their protector, as
their only real friend, or |l et’”s put it this
European country.

| think that was in part because there was an historical memory of Woodrow Wilson and
the 14 Points, when he tried to help Albania get its freedom.

There was a positive historical memory which transcended the communist era and the
official hate. So there was something to build on.

Q: How about the Greeks?

HOOPER: Proximity makes Greece important, butther e s t he tensi on of th
over the Greek minority in Albania and how are they being treated, a lot of these sorts of
issues.

The U.S., on the other hand, we have no territorial objectives and yet w e ' txied, from
the self-determination era of Woodrow Wilson, there was a willingness to see the U.S. in
a positive light, apart from the power and the money and so on and so forth, the aid that
we could deliver, the U.S. was their best bet internationally.

And | think that’ danshheowhoutthelregionedo see thed).Stahae Al b an
friendwh o ” s b éAe huilt onhthat.r\Wee created a bridge in that period of time.

We sent in an election monitoring mission, headed by our Albania desk officer Susan
Sutton, who did an absolutely great job, she was enormously hard working and creative,
we did it once or twice, because they had elections in the spring of * 9 2 was a very
deliberate step by step buildup and now we have an excellent relationship.

| think the relationship we have now was built on a foundation begun early in the last

century and then what we have now was buil't
91 period of opening up, moving gradually f
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So I think that there is genuineness and depth to that relationship,beca u s e t hey di dn’ t
have it with anyone else and we were the ones that they saw who were willing to help
them.So | think that’s a nice | egacy.

We had a position, someone actually was the Baltics desk officer, we had a kind of utility
infielder in the office and he became the Baltics desk officer. He actually had an ethnic
background from Lithuania.

What | remember about that, at first the Balts were pushing Gorbachev, they were
pushing him really hard, led by the Lithuanians.

They really wanted their independence and the United States, we had had this policy, it
wasn’t an aft er tnbtsure lgoWw muchaddilberatethoyghtdmdi t | ° m
consideration was given to it.

The United States never recognized the Soviet takeover of the three Baltic states, so we
had the non-recognition policy. So we dealt, officially, with the three Baltic diplomatic
representatives, one of whom lived in New York, the other two lived in the Washington
area and they would come in and see us.

They were real gentlemen. The Estonian was just a man of real integrity and experience,
a classic European diplomat. The level of skill and talent and insight they had, | was so
impressed. The manner and temperament, | was very, very impressed with them.

| probably dealt more with the Lithuanian representative, who | was always glad to see.
He then became the ambassador to the U.S. after independence.

| think probably the single most important thing we did was Jim Swihart and | came up
with a way to build on the non-recognition policy, the basis upon which the United States
would recognize the three countries, because they had really pushed the envelope as far
as Gorbachev and the Soviets were concerned and there had been a showdown in
Lithuania, | think one or two demonstrators had been Killed.

| think a couple of Poles, one of whom was Geremek, wh o’ d been i nvolved in
went to Vilnius to help inspire the Lithuanians and teach them how to deal with the
Soviets effectively to advance the independence movement. When you’ rte deal i ng

overwhelming force, nonetheless you have a lot of room for maneuver.

And we outlined, as I recall, four or five points on which recognition would be based, one

of which was control of their borders, which we outlined in an interview with Voice of

America. JimSwihart;, one of the most creatiddteat,t FSO’ s t h
but he and | both worked on this with the Legal Ad v i s o r, pusthisdofethar.c e

Moscow however then used this as a device to keep them under Soviet control for a while

longer.
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The toughest thing, I recall, was moving the Bush Administration to take a more active
role in Baltic independence efforts. Ba k er was very c¢cl ose to Sheval
unduly complicate their efforts to unravel the Soviet Union.

We worked very closely with the Soviet desk at State, which was then headed by Sandy

Vershbow, just a tremendous person, | have a lot of respect forSandy. Ther e’ s a | ot o
really talented people that | had a chance to work with throughout that whole experience

in the Eastern European office, for those two years.

A fellow named Paul Goble was in INR. He knew everything about the Soviet Union and

the Balts. | think he had 12 or 13 what were then called Soviet nationality languages, very
knowledgeable about the Balts, he was just terrific.]1 asked, “Who shoul d |
somet hing about the Baltics?”

And they said, “Go down PaalGd b tSelevéntthisees guy i n
Paul. He was everything | needed. He had all the information, he knew what he was

doing, he was tough minded, not just some bureaucrat, but candid, honest and | felt |

could trust him.

He got an award for best analyst in INR, because the key issues at that time period were
what were then called Soviet nationality issues, as the Soviet Union began to fragment
and various parts of the Soviet Union spun off.

Paul left a few months later to go to Munich, where he was head of the then Radio Free

Europe/Radio Liberty research office.1 went to see him before he
hoping I could talk you into being the Baltic desk officer.| f you get tired of \
doing in your new job over there, let me know and I will try to do the best I can to find

somet hing back here for you."”

He came back to Washington in about six monthsand s ai d, “Di d you mean t
| sai Are“YyYyo®s. interested?”

And he said, “Yes.’

| said, “Well, 1711 do the best | can” and |

deputy assistant secretary and Jim Swihart, we created a new position of Baltics advisor
and Paul came back to take the job.

| wanted the Balts to have their chance for independence after all they had been through

under Soviet occupation.Pr obab |l y i t neutelsurcautratisrolerthaté t 1 y a

chose to play, but | thoughtitwas not going to hapimémgetaat al |l , t
square dealwiths ome of t he peopl e omSovietBffaikser ° s t eam wo

There was a fellow named Peter Hauslohner on the Policy Planning staff, and his view
was to do everything possible to prevent the Balts from becoming independent, because
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that might upset Moscow. I did not trust his approach and found it pretty craven, though
it fit with the views of the more senior people on the Seventh Floor. We were constantly
at odds. He won most of the bureaucratic battles. But the Balts became independent.

Q: These were essentially not sort of the establishment Foreign Service type people.
These were advisors from outside.

I was wondering whether you were up against the “Kremlin crowd,” the Foreign Service
crowd, which I think also just wouldn’t like to see messing around with getting the Baltics
out of the Soviet Union?

HOOPER: |l didn’t think that Sandy Vershbow a
problem with the Balts leaving. And, again, things were changing. Eastern Europe was
opening up. People were beginning to think differently.

The Soviet desk was a very big operation and in EUR it was used to being the preeminent
operation and having direct dealings with the Secretary andsoforth.1 di dn’ t fi nd t h
diplomats there to be the problem. Peter was not a Foreign Service Officer.

What | wanted was firepower for the Baltics. If it had to depend upon decisions being
made and the Balts being helped along within the Department by Baker and his key
advisors, my sense was it would never happen, to the extent that the U.S. could help
move it along.

Obviously the Bal ts h a datet, lut Washingtonycoutldh e | i on’ s
create room for maneuver and help open up options and further momentum, because the

Balts, the train was leaving the station throughout Eastern Europe and they wanted to

hook their cars onto that train as well.

What | said to Paul Goble was, “ P a u | jng hgve ta do to ell thgse meetings

around the building and write and clear off and so forth on a lot talking points and things

you' re pr onbtaltbé lyi enxo¢ igto, bec auWhatlrdallymant s t he p
you to do i s, tddothatarsddorthe daily press gwidancegnal ll these

kinds of things. But, frankly, what | wanted you back here for is because you have

contacts outside t he h®kaeanurmberefpeopleanthel backgr ou
media.

Il sai d, “ Fr a fogerap agtmogphere thatwallmot te suppgrtive of the
administration’ go slow approach on the Baltics and sacrificing the Balts to avoid
disturbingGor bachev.”

| wanted Paul to carry that responsibility.

Q: I've interviewed Margaret Tutwiler and she was sort of the public affairs face of the

Department, obviously very close to Baker and | would think that directing Goble off
towards the press would be completely at odds with how the Secretary of State and his
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press people wanted it to work. He wanted to control the message. You were setting a
backfire.

HOOP ER: I di dn’ t @&gaik, | saichldidnot sepreymolainthes i o n .
traditional bureaucratic manner, rightly or wrongly.

And, again, they hadingadbé¢abldtdhdeanthangwdtinthend | was
bureaucracy. So Paul was the way forward, because he had the kinds of contacts outside

the bureaucracy that could help create more of a public campaign among journalists and

so forth. Again, he was backgrounding them privately, providing an alternative

perspective on nationality issues in regard to the Balts.

Paul really knew how to handle the media. He had contacts out there, a lot them and that
was my way of getting around the bureaucracy.

Within the bureaucracy everything we tried to do was always controlled, prevented by the
Baker team. And, again, that was their right. HewasSecr et ary of St at e, [
Secretary of State.

But, again, we were trying to frame the policy from the bottom up and Jim Swihart and |

bel i eved t headed; when thihgabegin t arack and suddenly the plates shift

and you get a whole new situation, you need
know anything about these areas when | came in and it was just the perfect time for that

kind of operation, because it was a period of time when you could get things done that

way, if you knew how to do it.

And it actually worked really well, this kind of bottoms up way to doing things. It was
very non-traditional, supporting democracy and working on this set of issues. | think now
it’s more accepted.

h

l't°s just more part of t
International Republican Institute and others, t h ey
part of the furniture, it
democratization issues.

i ngs, working with
re now more part of
s more @imcepted, i

Bac k t h e rPeopletwerensedstandealing with the Soviet Union, from the top
down, where you had to have a strong Soviet desk operation that managed what the rest
of the U.S. government was doing on it, because it was all Washington and Moscow and
it was a chessboard and centralized control was deemed necessary.

Wel |l , it wasn’ t TBierconase addpportumitylfor taenBylts tongetr e .

out.1 didn’t get involved i n amrnonRalficfantere i ndepe
parts of the Soviet Union. | was more or less aware of them, but we had enough to do

with the Balkans and the Baltics.

162



So, anyway, that was the spirit with which | approached the Baltics. | was certainly glad
that they got their independence, through Yeltsin. The window opened, they were ready
to go but Yeltsin did it and things happened, it was the end of the Soviet Union. And |
think we did a lot to help prepare the ground for that.

Q: Was there much of a Baltic lobby, both in the public and in Congress, people with
Baltic background, certainly in the industrial states, Michigan, Illinois, Indiana and all,
an awful lot of Balts came to that area to work and so | would think there would be a
tremendous you might say lobby, with power in Congress.

HOOPER: Therewasalobby.] don’t recall i1t as being that
of the other kind of ethnic-based, or nationality-based, lobbying groups. But it certainly

existed, it was there and there were organizations and they focused and they were very

active and they worked Congress. Theydidagoodjob.1 di dn’t t hink they wt
power ful, but t h &ouhaitetaketinem intoascoupto we r f ul

Q: Some of the obviously more powerful ones are, number one the Israelis, probably
number two the Greeks.

HOOPER: And the Armenians have, had the last time | looked, two or three years ago,
120 House members in the Armenian Caucus. The Balts had some.

Again, it was not really powerful, but it was not negligible and the administration, senior
people in a U.S. administration and probably not just limited to the U.S., they want to
check out their profile, how do they look politically and their political standing is
obviously very important, because political capital rises and falls on that and the mirror
that they re |l ooking at is the medi a.

And Congress will play in that game, use the media and if you can play in that game and
put them on the defensive, you can open up some more room for maneuver.

Q: Well, did you feel the lash of Tutwiler or anybody on what you were up to?

HOOPER: For some months there were almost daily press questions on the Baltics,
because tensions were escalating there. Gorbachev went to Vilnius when | was in this job,
S0 it was very important.

Anyway, the Baltic desk officer, pr i or t o wubll braftéhis mressguidance,v a | ,
|l > d clear off and we would try to push the e

And | remember one day the EUR bureau press
Tutwiler thinks that the Baltic desk officer is a wonderful personandshed oesn’t have
anything against him, but just wbesuees that h

they were never taken, they were always completely reworked. “ I t woul d probably
wiser if he would just stop doing this and either send up nothing or send up things more
along the |Iines of what we really want."’
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And so you could figure out what Tutwiler re
pipsqueaks down there to shut up and start giving us what we really want, rather than

writing this crap that we just have to throw
enough not to convey it that way.

Q: Well, while you were there, how did the Baltic situation play out?

HOOPER: Again, the four or five points, as the basis for recognition, we got that out in

theopenn. Ther e was a New York senator who took wup
he took on the administration, in a very high profile way and went out there and he was

pretty good at attracting press attention.

Q: I met him once, this is when he was senator-elect, in Naples, we had an earthquake
there and he came down. He was brand new, he wasn’t even a senator yet and struck me
as sort of being a horse’s ass, but I guess it depends on what he was doing. Later, I didn 't
follow him, so he probably learned quite a bit.

HOOPER: | got to know him a little later. He lost the election in part because he called
S 0 me o n e \riots )yiddisteternis have worked their way into American English
without people necessarily knowing what they mean. Putz turns out to be very
derogatory, but people used it all the time and he used it and his opponent used that
against him. But | actually got to know him a few years later, during the Kosovo war.

There were people out there who were making the administration uncomfortable, in
Congress and the media. The administrationc oul dn’t s eThéyhadtat t he Balt
position themselves very carefully. We did have a non-recognition policy.

Q: Our ambassador to the Soviet Union never could go there and this went on from the
Roosevelt Administration on. So you couldn’t mess with that so much.

HOOPER: Again, the administration would push Gorbachev, then the Balts would have

more room for maneuver. That was what was going on, trying to create more room for

maneuver and you had to do that politically, by working the Hill and the media. The
administration couldn’t come right out and s
to help Gorbachev, so they want the Balts just to keep quiet and be patient. Y ou coul dn’ t

sell that publicly. So it was a tricky situation.

Anyway, the Balticstatesd i dn’ t get t hei r inthatdjebpuethe ence whi
moved along and organized themselves, | thought, pretty effectively to do it.

The Lithuanians were taking the lead. Some of their political leaders visited and we got
them in to see the administration. Again, we would advise them privately.

Oneleaderof t he Lithuanian independence movement
agreement that he would be received by the president and secretary of state and what we
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conveyed to him through t heng®getatagreemeasto mmuni t vy
in advance to meet them.

e devebe, tbeahhonmecer hg

I f they know v
t h hi ngs r unevehtdaleygetthec our s e a

comi ng and
meetings.

they ha
en | et t
I think he had a meeting with Baker. He also had a meeting with Bush. He got some high
|l evel attention, but it waangtohavefodealwith, i f y ou

you, because politically they can’t afford n

Q: Did the issue, while you were looking at this, come up of, I think it’s Kaliningrad,
which is still an anomaly, what we used to call East Prussia? Was that something you all
were considering? It used to be Koenigsberg, I think.

HOOPER: Il m aware of the i ssueAséarecdlitt he vario
back then the Soviets had a lot of difficulty in getting people to accept assignments there,

because it turned into a dump, not a kind of place you wanted to spend your time. There

was a lot of poverty and so forth.

I recal | the issue existed, but ThwesSovidti dn’ t re
desk handled that.

O: But it wasn'’t an issue that was a deal breaker or something like that?

HOOPER: Well, again, they di gearperioddtevds t hei r i
|l ater that you had the attempted coup agains
when they, they were very good at finding ways to keep their issue alive publicly and
politically, b engtagetdndependéne thronghenstiated diplongais

negotiating it. At some point they might formalize it that way.

People were visiting the U.S. The Baltic community here was energized. They were

working the media, workingthe Hil. They woul d confront the “refoc
leadership whom Gorbachev was trying to support. You had confrontations. They were

mobilizing the energies of their people.

They all saw what was going on elsewhere in Eastern Europe. Poland was free. Poland
was right next door. As | said, they had a lot of help and support, psychological support,
which was very important to them and practical advice from Poles.

They could sense that their time had come, their hour had come, at last and that the

window might open and they hadtobeready. But t he wi ndangtoapems n’ t | us
on its own. You had to be constantly trying to lift it, a millimeter at a time. So it took a

major effort to move it even a tiny bit, then all of a sudden at one point it was up and they

were out.
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Q: Did you get the feeling with the upper reaches of the Department, the Secretary’s
office, that you were a little bit of a burr under the saddle of the Baker crew?

HOOPER: To the extent that they noticed me,yes.1 don’ t waoutdlike,eo make it
boy, they spent a lot of time trying to deal with Jim Hooper. | think they barely knew me.

The Baltic issue was a sideshow, though an important sideshow, because it related to
Soviet policy and Gorbachev and, again, there was a lot being negotiated. President Bush
was trying to negotiate the reunification of Germany. Very sensitive commitments were
being made.

One had to work with Shevvieand Gorbybecause t hey’ re emdeki ng this
understood that.

There weren’t a | ot of rules anymore and no
find their footing. I actually thought Bush and Baker were very savvy and did some really
very deft diplomacy.

Q: Their diplomacy was superb. The Baltics were sort of a sideshow, but could have
turned into a deal breaker, or could have really screwed things up. But at the same time,
their interests might have been ignored

HOOPER: You had to line things up, create pressure and create this situation in which

they feltobligedtosay, “ Don’t overdo it iAvgantitwgsiallng t o r e
maneuvering and trying to increase the space or open the window a little further, so that

things could happen.

Q: Well, let’s turn to a more trifling area, Yugoslavia and the Balkans.
HOOPER: That became my focus, while | was there, certainly and then after | left,

Q: Yugoslavia existed as a state when you were there. Now how stood things in
Yugoslavia? You took over in

HOOPER: The s uhinkdstarted thé week 812 they had the 600"
anniversary of the Battle of Kosovo.

Q: And this is also the day that Milosevic went to Kosovo and said, “They shall not beat
us!”

HOOPER: Yugoslavia and Albania were the two Eastern European communist states that
were different from all the rest, because once Moscow was no longer prepared to keep

troops and use troops to prop up Warsaw Pact regimes, it was the end, because those
countries had never freely chosen communism and Soviet influence, once the Soviets

were no longer prepared to keep their puppet regimes in power by force, communism was

al | over and t h athepapulatwonsaduld dxescisefdres nheicd. o n c e
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Theregimes i n Al bani a a nkeptivpogeohy thesSovietathrowghaute n ’* t
most of the Cold War. Because of Tito, for decades after his break with Stalin,
Yugoslavia was used to balancing between East and West.

Tito used force to keep some of the republics in the Yugoslav federation and had a very

active intelligence service,buthi s r egi me wasn’t de&éqietndent on
troops, so Moscow’'s decision which created c
that had no direct impact in Yugoslavia.

Whereas nationalism in Eastern Europe elsewhere was fused with democracy, individual
freedom, the rights of citizens and that kind of thing, as exemplified by what happened in
Poland, in Yugoslavia nationalism was fused with group rights.

Yugoslavia was a construct and while a number of Yugoslavs saw themselves as
Yugoslavs, most of them saw themselves as primarily Croats or Serbs, Slovenes,
Albanians, Bosnians.

And so what Milosevic did, he saw his pathway to national power through nationalism.
As leader of the Serbian republic within Yugoslavia, he was trying to build up his base
and the way to do that was through nationalism, Serbian nationalism.

Whereas Tito understood that the way you keep Yugoslavia togetherisyou” ve got t o
create this balance of power among the various ethnicities and create a federal structure,
essentially Tito saw that Serbian nationalism would be the end of Yugoslavia, the only

way that you could keep Serb nationalism under control was through a federal structure, a
revolving presidency, all sorts of these balancing factors which tended to check unbridled

Serbian power and the unbridled expression of Serbian power as well.

Well, if Milosevic wanted to increase Serbian power, how do you go about it? You go

about it by weakening the federal structure and increasing the power of the individual
republics. We | | , i fing ty iocredserthe inflgeace and power and strength of the
Serbian republ i ingtocontinee to@laydha fedsral gameelfithe t g o
Serbs were playing the nationalist card, the others were going to do the same.

Milosevic used the Kosovo issue to build up his Serbian nationalist credentials, because
that was the most potent issue available.

When | traveled through there the summer of
Washington, at that time Warren Zimmerman had been our ambassador there for about a
year and | don’ t t hetonhadjustenceham the reasrewmas Mi | osevi c

Milosevic was probably sending him a signal, because Warren Zimmerman early on
called publicly for Belgrade to be more aware of and sensitive to human rights issues in
their treatment of the Kosovars. Now he defined it not as an independence issue for
Kosovo, but as a human rights issue.
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Milosevic, to teach Warren a lesson, refused to deal with him. Milosevic was not the
president of Yugoslavia, he was the Serbian president and he was busy taking over
newspapers and building up his supporters, making sure that the major Belgrade
newspapers were taking a stridently pro-Serbian tone and people were wondering where
it was headed.

| found that often people who had served in our embassy in Belgrade tended to see things
from the Serbian point of view. Well, my boss], Jim Swihart, in addition to once serving
in Embassy Belgrade had been our consul general in Zagreb, the capital of Croatia and
also understood the Croatian point of view.

Q: I can attest to this. | spent five years in Belgrade back in the Sixties and there was
very much that Zagreb-Belgrade dichotomy of views. | was affected somewhat by it, too,
although I wasn’t a political officer, but | saw the attitude among my colleagues, that the
Serbs were the white knights.

HOOPER: What people remembered was World War Il and | think that
Q: The Croats were beastly during World War II.
HOOPER: Right and the Serbs were opposed to the Nazis.

Q: All of us were steeped in this, because our language teachers in the Sixties and
Seventies were a gentlemanly Serbian prewar cavalry officer and a Serbian Orthodox
priest], | took Serbo-Croatian with Larry Eagleburger and David Anderson, both of
whom later became ambassadors there. We got the whole schmeer.

HOOPER: Anyway, Warren did not think it was going to come apart. He later wrote a
book in which he acknowledged that he got this wrong.

As near as | could tell, the economic counselor would tell Warren it di d maké any
sense for Yugoslavia to disintegrate, because their markets were each other, and thus it
would remain united for economic reasons. And the political counselor would warn that
the country was disintegrating. Warren was getting conflicting advice. There was nothing
inaccurate about the economic assessment, but the whole bottom line that economics
trumps politics | think is dead wrong, or at least was in this case. Louis Sell, the political
counselor, got it right.

Warren worked very hard to try to keep Yugoslavia together, worked very hard to try to
prevent the Bosnians from seceding. He got it wrong and it was my sense and Jim
Swi hart’'s sense that there was a real

Larry Eagl ebur greambassadoreoat thanespeoplerused talrefebte him

as “Lawrence of Macedoni a, " he was t he

toseeitwasgoingtobe bl oody and he didn’t want
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At some point and I think it was in 1990, early 1991, as | recall, he visited the region but
did not want to go to Yugoslavia. Tensions were getting worse and you could see where
things might be headed.

He just did not want to go. He resisted taking on the Yugoslav issue, because he figured it
was going to be a bummer, just a downside for his reputation and yet it had to be him,
because no one else understood it. They would all defer to him: Baker, Zoellick, Ross,
Tutwiler. They all expected him to do it and so he had to go out there.

We t ol d ngharemettihgGrimi You need to talk sense to them. Be tough.* But go
out there and see for yourself.1 t *' s not going well .7

Finally he agreed to go. He saw various senior Yugoslav officials. He met with
Milosevic, he had a one-on-one with him, in which he warned him not to push this.

Having more of less forced us to talk him into something he probably knew he was going

to have to do anyway and not really seeing how bad it was, he had a lot on his plate, his

focus was on other stuff, anyway he came back and | remember he told us, in effect,

“You know, |l didn’t believe you guys, but no
themal | , 1t s even wor sMhyt Mdanmnydu yweur d ette lmei rkg

So he began to take more of an interest in Yugoslavia. I think it was really too late.
Milosevic had a strategy, he had a head of steam and he had momentum and he had the
military working with him. We had intelligence about how they planned to divide up the
country.

Ante Markovic, the prime minister, came to Washington and we had him meet with
Baker, because we wanted to encourage the Yugoslav federal government, because
Markovic was trying to keep his country together and he was trying to do the right thing
and keep Milosevic under control.

Markovic was doing what he could, but Milosevic was just a juggernaut that was not
going to be stopped. And | remember when I started writing memos, as we got into the

spring, trying to tell Bakert hat , “You’ ve really gotYot o put d
c a n’ t ncdd eecanse Milosevic will take any nuance and just draw from it what he
wants and forget all the other stuff.?”

Q: There was the famous phrase, “We don’t have a dog in this fight.”

HOOPER: Yes, but he did some stuff when he was out there, it was around May, June,

91, by t h e grabhingthem byshe lapelsland shikipg them and just run the

iron over them like that and then they might back off a little. But it was going to take

something likethat. That wasn’t t hiagtohandleitBaker was go
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He went to Yugoslavia as part of a trip because he had to. It was the last chance to try to
keep ittogether. Swi hart, the country director, he saw
was going to be stopped and I fully shared that.

And then | was the acting country director, because Jim left to go on to his next
assignment and | Kkept warning in the staff n
getting worse and thisisgoingtob e b | 0 o d ying & hedne hell of amesg. 0

And actually | remember people, John Tefft, who was the deputy director for Soviet

affairs, a couple years | ater was telling me
me, “You know, | remember, you used to go in
p e o phe a&tyally quoted some of myremarksb ack t o me, which | d pr
forgotten.

Slovenia opted out of the Yugoslav federation. There was to be a communist party
conference, I think Serbia was unwilling to attend it.

Swihart told me, the consulate general in Zagreb had responsibility for Slovenia, too,

because of the way these things were divided and he said he remembered one time when

he had been out there inthemid-t o | at e Ei g Blavanievgaskeeping r eal i zed
Yugoslavia afloat economically,notSer bi a. ”

They were the most productive and they were close to Austria politically and
geographically and when they opted out Belgrade sent a military force towards Slovenia
to bring them to heel.

Now, this was actually not Milosevic. Milosevic was willing to see them go. In fact, he
wanted Yugoslavia to disintegrate, because that would legitimate what he was planning
to do.

Markovic, the prime minister, sent troops and the Slovenes, they resisted and the convoy
stopped and there was some shooting.

Q: Seven were killed, I think, or something like that.

HOOPER: Thenitended.l t di dn’ t end Wheyjustgaveaigopuisingg t hem i
force, the use of force to preserve Yugoslavia, to keep Slovenia in. It was the last use of

federal force, as such, under the traditional Yugoslavia, to keep it together and prevent

even worse violence.

That was the last thing that happened on my watch. | had two terrific Yugoslav desk

officers. First, a guy named Eric Terzuolo, whose claim to fame, apart from being a

terrific desk officer, he played on Jeopardy while he was there

Q: It’s a TV program.
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HOOPER: And he won, he won five times in a row and then you get to come back, once
a year they would have a playoff of various people who had one five times in a row and

hewontheplayoff. So | asked hi mngdo'wWhyeutwinainge ¥Y¥ow c@?o

and he smgtadt,ak'el tcasr egoof my kids, put it
care of college for at least one of them. ”

Anyway, he left after a year and we got Richard Johnson, | thought we was just a terrific,
terrific desk officer, he knew a lot about Yugoslavia. I relied on him totally. He was very
savvy. We had a good team.

Q: One name you haven’t mentioned in this is the name of Tudjman, because we had
Milosevic, who basically wants a stronger Serbia, including everything Serb, which
infringed on a lot of other parts of the federation, but what about Tudjman?

HOOPER: He was the Croatian strongman, very nationalist, strongly focused on

Cr oat i a desce, nonodedymomaarned about the niceties of a democratic process.
With the help of his political party and intelligence service he ran things in Croatia.

During the war, as it got goi Nogapartiaufadye r
pretty picture, very authoritarian.

They’ ve over come a Tlerewasadotof donceen that geaplatady o f
about fascism, the legacy of the Ustasha and all that sort of thing.

Q: Ustasha being the World War 11, was it the party or the secret police?
HOOPER: It was the party.
Q: Basically it was the Croatian equivalent to the Nazi Party.

HOOPER: Some Croatians found it politic and expedient during World War 11 to work
with the Nazi occupiers of Yugoslavia, rather than fighting them.

Anyway, Tudjman was a force to be reckoned with and difficult to handle, again, very
authoritarian leanings and

Q: Well, were we viewing Croatia as the mirror opposite, or, actually, the equivalent of
Milosevic, as being two people who were going to rip this place apart?

HOOPER: Yes, clearly, he wanted, it was one thing to be run by a federalized directorate
and have lots of checks and balances. That may have checked the Serbs. It was fine with
the Croats.

n a

he

t his

But once you played the nationalist card, thenther e s no basi s for Yugos|l

What we saw unfold, from roughly 1991 through 1999, the Kosovo War, every single
Yugoslav people decided that they were not going to live under Serbian rule.
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The Serbs forced even the Montenegrins, who were sometimes seen as more Serbian than
the Serbs, or the original Serbs, even the Montenegrins decided they wantedout. Th at ’ s
what Milosevic succeeded in doing.

Tudjman, he had a lot of warts, to put it mildly, but he was the father of Croatian
independence and once he died his political party, it kind of disintegrated and fell on
tough times and Croatia actually became a much more democratic and open place and a
less authoritarian place. | think it now it fully deserves to move into NATO, the EU.
They’ v e b ymoeedpdstthatera. g e

But Tudjman was the Croatian Milosevic.| t ° s not quite that bad, bu
tendencies in that direction.

Q: Our consul general in Zagreb at the time tells me about his problems, that during the

Bosnian War he kept getting pressure from Washington to come up with equivalency, the
Croats were killing as many Serbs and the Serbs were killing members of the other ethnic
groups, which wasn’t what was happening in the field.

HOOPER: The Bosnian War did not start until after I left the office of East European and
Yugoslav Affairs.

Q: Anyway, one can read his account, but, Jim, at your level, were you seeing any
movement within the European context about this? At one point, this was after your time,
but the European Union was sort of saying, “Yugoslavia is a European problem, we can
take care of it,” which it turned out they didn’t it and you had Genscher recognizing
Croatia precipitously and the Pope getting in on the act.

But while you were there, was Europe at all a factor, the rest of Europe?

HOOPER: Il went off to the Senior Seminar, wh
chosen and didn’t have any choBakaissues r om ' 91
after that.

| remember 1 n ' 91, ssentatiges af the€U presidercytireikas pr i ng, r

came to Washington and they met with us. They had made it clear that they wanted to
take the lead in sorting out Yugoslavia and we were dubious in our office about that, but
it was decided at a much more senior level to give them the lead.

And I think we felt that that was something that Scowcroft, the national security advisor
and Eagleburger worked out.

Q: Scowcroft had been military attache in Belgrade.

HOOPER: Right, and he and Eagleburger knew each other. Not that Scowcroft told Jim
Hooper, “*Trh itsh iwnhkaitn g" oint t dhii dn 'maddhadbeek t hat wa)
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the head of the political science department at the Air Force Academy, not when | was
there, but, anyway, he had been military attaché in Belgrade and he now was national
security advisor.

We feltthatpr obabl y his view was, “1 f Iftwoeks, Eur opean
good, they’ve just saved us from a | ot of he
lot of other problems goingon.And i f it doesn’infgtomeedusk, t hen th

Ameri cans even mor e.

And that was realpolitik. |  woul dn’ t n ea agrsesvahritil thigkthatwas a gr e e
probably his perspective, because that was the way he thought about these kinds of
things.

| think in the office it was fair to say that there was some skepticism about the ability of
the Europeans to handle this and in fact throughout all of the Yugoslav wars the
Europeans consistently proved unable to handle those conflicts and the U.S. proved
unwilling to try to get in there to prevent things from happening and stop it when it did
happen.

It was easier to prevent it than to stop it,
going down the hil, wheny ou’ r e up t h efdea onitynd the bguldeswill ki n d
stand still.

Once it gets into motion, you’ v e  gubntore éffort into stopping it and at some point,
you stand in front of that boulder, no matt er wim@toputeut, f oyrotu "yroeu’ r e
just going to get rolled over.

The decision was made to | et the Europeans t

Q: And so, in a way, were we really doing that, or what were we doing? Were we
standing to one side, or

HOOPER: We didn’t want to gedBakerwastwwd ved and t
nuanced and was not tough enough on his trip, the last trip before the place blew. We

wer en’ t pr esficrerdlyltough oole {o headl gff the crisis, so we let the

Europeans do it, which I think proved to be a serious mistake.

| remember when | left and | was meeting with my successor

Q: You left when?

HOOPER: I think around JuneorJulyof * 91 and my successor’s a
Habib. I was acting country director then.
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| would actually rather have been the country director, but | got the Senior Seminar,
which I didn’t really want to do, but | had
got chosen for it and so | had to accept it.

So he was then my successor as country director and Laura Clerici was my successor as
deputy director. And | remember meeting with the two of them on my last day and Laura
afterwards told me what she thought then and what she came to think.

| said, *“Yugos| avi aig® bestopped. Thgonlavpayto stopitisi t ° s not
theuseoff or ce anmjtombatn’ shgoU. S. and Europe worKki
going to mean the U.S. is going to have to be prepared to use military force in Yugoslavia

in order to end what is going to be very bloody fighting of a kind that you and I, none of

us, are prepared for, that is going to be horrific, once these demons are let loose on each

ot her .7

Laura told me | ater that she didn’t think it
skeptical, but she t hotoedJs.twaspoingitohavetadeddy | ost i
in force, military force, ingpahhevethdothattwe want ed
end the fighting, because once it got going it was going to jeopardize our strategic

interests in the region and we would have no choice, so better to do it now.

She said, “1I thAmdhshgowas$ utsel lliosg me .t"hi s a
right you were.”’

Q: When we were talking about this, at that time, was Kosovo, were we thinking, “Let’s
hope this demon doesn’t pop our of the bottle?” Was Kosovo much of a factor at that
time?

HOOPER: Ibrahim Rugova, who died, unfortunately, a couple of years ago, was then the

political leader of the Kosovars. Serbia had taken over the place, removed their

autonomous republic status, under Milosevicc They’ d had to work out th
underground school system and underground economy and so forth. Ethnic Albanians

living in Europe and the United States were donating funds to help Kosovars.

At the time, we defined Kosovo as a human rights problem and the Kosovars were trying
to convince the world it was a political problem.

We felt the only way you could even have a conversation with the Yugoslavs, especially
the Serbs, about Kosovo was to talk about it in the human rights context, because if you
started talking about politics the Serbs would simply respond emotionally.

People who served in Yugoslavia, who worked the issue much longer than I, had told me

onecan’t have conver sat i orbabsabduttkbsove theyjmst bl e, no
lose it entirely.
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They will say, “1’m not rational about
demonstrate it.

Well, again, Warren Zimmerman was cold shouldered by Slobodan Milosevic for his first
year as ambassador in Belgrade because Warrenr ai sed t he i ssue of
treatment of it, not in terms of independence, but as a human rights issue.

Nonetheless, it was felt that one could at least try to discuss it and that was a legitimate
way of trying to put it on the table, to improve their human rights record, that was a way
of addressing some of the political issues.

The Kosovars wanted their political rights. Yes, sure, they wanted their human rights
addressed, but they wanted their political rights addressed.

| did not feel that the Europeans had outshone themselves in the way they handled
Yugoslavia from the start and it always fell to the Americans to have to pick up the
pieces.

That’'s what | b epletiy muchandiat |thehiesemowatmbd hortesh laut * s
back then the Europeans were reluctant to deal with it as a human rights issue, theyd i d n’
want to put much effort into the Kosovo issue.

We felt the way to divert the Kosovars from focusing on political issues and just putting
two fingers in the eyes of the Serbs every chance they had was for us to focus on human
rights and for the Europeans to put more of an effort into human rights.

It was just designed to try to keep a lid on that while we tried to keep the country
together. Th at ' s wmanberaboutbown r e

Q: How about, did we even think of Bosnia-Herzegovina?
HOOPER: It was left up to Warren Zimmerman, the American ambassador, to carry
much of the load on the human rights issue. It was a pretty heavy burden to bear and it

cost him.

Q: Bosnia-Herzegovina, it was sort of a bastard configuration. At the time, before you
left, did we think much about it, or not?

HOOPER: I think we felt that Kosovo was a potential flashpoint, because the Albanians
and Serbs, there was just no middle ground. The Albanians went along with the human
rights emphasis, but they constantly were pushing for political rights. Th e Ser b's
even want to go along with a dialogue about human rights.

Q: The Kosovars, for the most part, they looked at it differently.
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HOOPER: It always struck me as just I guess a logical oddity, the Kosovars were seen
ethnically, the Serbs ethnically, the Croats ethnically, the Slovenes ethnically, the
Macedonians ethnically.

And with the Bosnians, it was as Muslims.Bu t  “ Mu a&bViaushg hot an ethnicity, it
isar el i gi ous description, but it’s just

Q: It’s shorthand. It didn’t make sense.

HOOPER: The Kosovars do not I|ike to be
Balkan terms, in Yugoslav terms, is seen as derogatory.

The two tinderboxes were Kosovo and Bosnia. So we kind of thought a flare up might
happen in Kosovo first, it would just get out of hand and them maybe Belgrade might just
do what they ultimately did, just crack down so fiercely that the international community
woul d have no choice but t o iAnléastthamvwasn e ,
our thinking.

And Bosnia was the other. Kosovo was the last to leave, rather than right up there among
the first and Bosnia was really the most bloody and violent, obviously.

There was almost no intermarriage between the Kosovo Albanians and Kosovo Serbs.
When they had power, they took care of their own. When the Serbs had power there, they
took care of their own.

But there was no getting around the fact that approximately ninety per cent of the
population of Kosovo was ethnic Albanian, so how do you deal with that? The only way
Milosevic could deal with it was level the playing field.

Q: Let’s go to Bosnia. At the time, how did we feel about it?

HOOPER: Again, it was a potential tinderbox and I left right after the Slovenes went out,

to go to the Senior Seminar. Warren Zimmerman took a very active role in writing these
instructions and then carryingthemout. Wa s hi ngt on di diedinanywa nt
fighting.

And so Warren Zimmerman kept pleading with the Bosnians not to declare

independence, because if they did, that would just trigger what he knew was coming from
Belgrade and then not to seek weapons, because if they did, that would further impede

any possible political solution.

Later on, when | found out about it, | thought that was a very questionable policy. | t ' s
thing to urge them not to seek independence, but to urge them not to arm themselves? But
that was after | left.
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Q: Jim, you were sort of dragged off to the Senior Seminar. You were at the Senior
Seminar from when to when?

HOOPER: Augustof " 91 to June of ' 92.

Q: This was one of the last gasps for the Senior Seminar, wasn’t it?

HOOPER: | was in the 34™ class and it went on for quite some time after that. It was
actually some time in 2003 or 2004 | believe that it was ended. But | was in the last
roughly ten years of it.

Q: How did you find it?

HOOPER: I actually found ituseful.1 hadn’t whih't € daYhioouh'drioe i t .
invitedtocomein.l t ' s mor e t han sanviirnmwiatldtyi dan .di r ect ec
don’ t Bbtjudhappens, they just inform you.

| wanted to be director of Eastern European affairs, | was acting director for a few

monthswhenmy pr edecessor | eft, but it just wasn’
then put in as director and he had a two year assignment, s o it wasn’t avail a
came out of the Senior Seminar.

What | liked about the Senior Seminar was we really got exposed to broader policy
horizons. | think the Senior Seminar did its job, a kind of mix between training,
broadening, and you were exposed to people from, there were around thirty people in the
group, half of them were from State and then there was one from each of the armed
services and someone from DIA and one or two from CIA and then the various other
intelligence agencies, plus someone from the Coast Guard and FBI.

So it’'s a wallylkeddhepeogle timtwere in it. They really get some of

the top from the different institutions that were represented and it was a broadening kind

of experience. You travel around the U.S. throughout the year. Y o u " | | usually be i
Washington for four weeks and then on the road for one, plus some international trips.

The first one, a team building or confidence building, or dynamics building exercise, was
offsite in Alaska. | missed that because my father had a heart attack.

It was really a good chance to focus on whole range of issues and hear speakers, we
would get really good speakers that would come in and talk to us to Washington, people
liked to come in and speak to the Senior Seminar.

We met with Mayor Daley in Chicago, saw the commaodities exchange, we did all sorts of

things that | never would have done, never would have gotten exposed to, we saw

portions of a trial in Arlington, just all sorts of institutions of our federal, state and local
government that you don’t get exposed to in
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You get exposed to some, but it was meant to be very broadening and it was.

The last trip was supposed to be the capstone trip, it was to be a trip to China and we had
our own jet and everything, there was a cost to this and eventually they just cut the whole
trip entirely. It happened suddenly, after all the planning and everything and I think that
really burned a lot of people, because people had put a lot of effort into this and a lot of
expectations and heightened anticipation. | would have loved to have gone to China and
seen it,; |l " ve never been.

lts closed, as | wunderstand it, for probabl
ultimately been one of them, but what really pushed it over the edge, from what | heard, |

had already retired from the Foreign Service, suddenly we had a need, with Afghanistan,

then Iraq, there was more of a demand for personnel and this took about 15 positions that

you had to fill in the Senior Seminar from State and it took people away from other

assignments when there was a real need for their services, particularly at that level, it was

the thin waist, rather than the thick waist, of the State Department structure.

That's what | heard at the time, they just ¢
the assignment cycle, so it was just closed.

Q: Also, State Department training, except for languages, does not have the same priority
as the military has for its training.

HOOPER: Il think that there’s some things the
some things tiddhahthatwsltk at e doesn’

| had media training when I was there and when | went out in the NGO world | was in the

media a | ot during a period of a number of vy
done it a little bit in the Foreign Service, butnotmuch.Now it ' s more expect ec
hopef ul I y idti’dsn’ hedigfttaiemglall thabhgeod. So I really had to learn

to do it myself when | went into the NGO world after retiring from the Foreign Service.

The military takes training seriously. Thati s, y ongitomaek egodeci si ons, you
goingtoma ke | i fe and de angthmakledudgetslecishonsshecausg ou’ r e g o
the military sees you as part of a team. You may be a grunt in a foxhole, so to speak, or

out in a humvee going along, butther e’ s a | ot of peopl e that ha\
t he | ogi st iper®rmipgeveep Il e aanrde ra’l tI  sperfomimgwelf peopl e
and if you don’t trust your officers and you
Sowhat Statedoes, a | ot of it you get by osmosi s, It

it s don eWwhenyotlleead oug d Idt of what you learn about consular work and
so forth is from your FSN's and pr¥dniably the
get out and you learn the realities.

I wasn’t i n t hdtmaydethatithe adntinisteativeé cane does moree .
serious training. The budget and fiscal operations and maybe the general services officers
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get more specific, serious, more effective training. Econ has had some serious training

courses.Pol i t i cal of ficers, maybe they have a pr
something likethat But you don’t get that kind of trair
Service, or didn’t when | was there.

And training is something that | think State does some well, probably a lot of it not so
well They' ' re just not prepared to sink the resc
them to

Q: And they also don'’t, in a way, see the value. We sort of feel, somebody can go in a job
and doing the job, is going to learn it.

HOOPER: Yes, the old generalist mindset. The military, I think, you go to one of these
courses and it actually, | think, helps your career, not just in practice but in terms of
facilitating your promotion. State, it sets your career back.

Q: Okay, you left in "92?
HOOPER: Il |l eft in the summer of ' 92.
Q: Where'd you go?

HOOPER: Director of Canadian affairs. | wanted to stay in Washington. That was a
country director job. Waiting for something to come up in Eastern Europe.

That was when Canadian affairs was in the European bureau and had its own deputy
assistant secretary.Si nce t hen it’s |l eft and i1t’s become

You could see this under discussion, because, the DCM in Ottawa, he thought it would be
better to get it in the Latin American bureau, because of NAFTA.

| al ways thought Canada saw itself as a Nort
country. It had much more in common with Europe, as part of NATO, its historical
background and so forth it just seemed entirely fitting that it stay in the European bureau.

And then it was ultimately changed. | understand the NAFTAargument. | t ° s no't

implausible.

| always thought the Latin American bureau had a predatory eye on Canada, because that

way they could stick a lot of people up in the nice consulates and move them around

there.] felt that there was a real hi dden agend
were getting tired of bouncing around from one Latin American post to another, wanted

to have a nice shot at Vancouver, that kind of thing, Montreal. Anyway, that was just my

own view and | wasn’t around when it happene

Q: And you were doing this from when to when? '92 o
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HOOPER: ' 92 beolwashbrokén gut earl9, 4was pigked to become DCM
in Warsaw beginningi n t he summer of ' 94 and before tha
Polish language training.

Again, language training, as you said, Stu, is one thing that I think State does very well

and | give State and the Foreign Service full credit forthat. 1 t hi nk t hat by and
very effective program and i f you don’t | ear
you' ' re not suited, it’s notonditbepeaplesiotng of t he s
the teaching.

Q: Well, let’s talk about your time. '92, how would you describe Canadian-American
relations?

HOOPER: Okay, there’s two things | think int
about my tour in Canadian affairs. One was that | learned about something new and it

was an interesting time because the Quebec issue, Quebec independence, was a very live

issue atthetime. Now i t’'s faded, but back then it was

There were some really good people on the Canadian desk. I thought we had some really

good people out in the missions. Pete Teeley was our first ambassador during my tenure

and he was already up in Ottawa when | got t
George Bush’ s ptwdsfuntworkira ith biro. iilikes leirh personally,

liked him a lot. I had a lot of respect for him.

Q: What was his background?

HOOPER: Well, it wasn’'Agadinp | ohnea cdy ,woirtk enda si np o
House and he used to be very frustrated during the 1992 presidential campaign, because

he knew these guys very well and he would meet with them and then come over and talk

with us and you got some insights that you never would have gotten otherwise.

He was telling me, he called President Bushand s ai d, “ Your | egacy, you
speaking about that. No one isdoingthis. You’ ve got to speak more ef
y o ur | Hegaa Bugh.replied that he would, but I concluded that Ambassador

Teeley felt the President never took that on board as much as he should have.

Another time he went over to the White House, James Baker had left the job as secretary
of state to go over again to run the campai.g

Teeley went over to see Baker and came backandhesaidBa k er was tel l ing hi.
fear t he c & weplasibefare’l mmelindoghis job, rather than after I got
h e r Baker"was already in rationalizationmode.1 t was al ready, “Il n case

already got my markers down, to protectmyr eput ati on. ”

|l > ve got a | ot Inevérkneweisnpl persanallyfmetihim @ee kréwice
when | was in the Department, but | never worked with him directly. And | thought he
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was a very effective secretary of state, but, again, always make sure you deflect the blame
and have your preprogrammed “IlIt wasn’t me
particularly well.

S

And then Jim Blanchard was the second ambassador to Ottawa | worked with. He was
interesting to work with because he hadbeengover nor of Mi chigan and |
been one of the short-listed candidates for secretary of transportation.

He didn’t get it and he didn’t have any part
He felt that Warren Christopher was picking people for senior jobs for Bill Clinton and

was putting everyone everywhere else to get them out of his way for secretary of state.

He felt that Christopher had, if not done him in, had not exactly done him any favors and

he ended up i n @uamuehdoad tosay abouhVearred Chdstopher, h

that’' s for sure.

But I ' m from Michigan, so Blanchard and | hi
working with him and had to take him around Washington and | met a lot of interesting
people around Washington through him.

He went out to the embassy and he figured the most important thing in the job was the
trade relationship. He also wanted to keep his hand in perhaps to run for senator and get
back into Michigan politics. 1 t di dn’ t wor krytosayIlikecohim. h i m, Il > m

He was bemused by the Foreign Service. He was the opposite of the political appointee

coming in and ignoring the Foreign Service Officers and treating them badly. He di dn’ t

treat them badly at all. He cared about them, likedthema nd di dn’t i nterfere
what they did.

He didn’t have much i nHeanadethidremarinl "av el oatl wafy swh a
remembered, | think there may be some truthinit He sai d, “Foreign Servi.
like frustrated graduate students. Th ey’ r e al ways trying to debat
t han have an i mpact .’

He had had some heal t h pr NGDISdraffe andadobof he di dn’
these things that Foreign Service Officers regard as talismanso f what ' sgigour st an
an embassy, do you have access to what level of traffic.

He felt that trade was real, that was the guts of our bilateral relationship, that and the
Quebec independence issue, which the U.S. had made very good faith, diligent efforts to
stay out of for as long as possible, while supporting a united Canada.

Mickey Kantor, that was our U.S. Trade Representative, Blanchard spent a lot of time on
the phone with Kantor, sorting out trade issues. These were tough issues. There were real
domestic constituencies on both sides of the border and there could be real problems and
the Canadians were very sensitive, as they should be, if the U.S. is trying to run
roughshod over them.
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On the other hand, Canadians seemed often to make commitments sometimes at the
national level that they would then roll back on the provincial level.

There were a lot of ways of looking at this and you could make fair debates on both sides,
but it took a lot of deft handling, because it was very sensitive domestically, on both
sides. | think he had the domestic political sensitivities to be very effective in that.

He al so was very outspoken on, this wasn’'t e
on Canada remaining united. | think that was welcomed in Ottawa, less so in Montreal
and other parts of Quebec.

| spent a certain amount of my time doing Canadian affairs and a lot of my time doing
dissent work on Bosnia and doing things like that for the Seventh Floor. So it was a
bifurcated assignment. Formally | was doing this, privately | was doing that and that was
a real focus.

| enjoyed the people | met, the time | spent, the issues and so forth that I spent on
Canadian affairs.

Q: Did Ottawa and Ontario sort of see things one way and certainly the western
provinces see it another way. I've just been interviewing Eileen Malloy. And she was in
Calgary. Ottawa was of little interest to the people in Calgary. They were far closer to
the United States on things. Did you

HOOPER: Very definitely that was the case. Eileen knew Canada pretty well, because
she’ d s eprewioest. Eiledn evas eally one of the better Foreign Service
Officers that | met over my time. | respected and appreciated her and | was glad she got
an ambassadorial assignment, she really deserved it.

She was in | think

Q: Kyrgyzstan.

HOOPER:Yes;sand she was trying to prevent some co
what and she was under some threat.

And you see this now, the more U.S.-friendly culture in Stephen Harper, who is now the

prime minister of Canada. Out i n Cal gary, they produce a | o
closer to the U.S., theyAldtoffCanddianhimoree a <chi p o
from Ontario, have a chip on their shoulder towards the U.S.

Q: It’s a residue; this is where all the Loyalists, or a lot of the Loyalists, ended up going.

HOOPER: Without their property, because the Tories went up there without their
property.
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Q: They re sort of equivalent to the Cuban exiles living in Miami.

HOOPER: And this strained perspective thatthere ° s al ways been, you don

in the West, not at ebaclThe Qaebecbis have greatadespect, t see it
affection, for the United States. Th e y ’ r e-AmedcanyT hperyo’ r -Amesicgnap r o
Calgary and Western Canada. The Maritime s | t hi nk al sol tdomm’t have

really an Ontario phenomenon, by and large.

Q: They’re Red Sox fans!

HOOPER: So in some ways, |l ooking back, Il al n
Canadian affairs. I did almost everything | wantedtodointhe For ei gn Ser vi ce, s
not complaining, .you can’t do everything

Q: Were there any particular issues in Canadian-American relations that you got
involved in?

HOOPER: Trade, it was trade and the role of the State Department in trade was pretty
minimal.Chr i st opher di dn’ t hdidhedhaveamyynterestint er est i n
Canada.

Tom Niles, who was our assistant secretary, had been ambassador there, so he had an
understanding and an interest in Canada and he was willing occasionally to do things.
Tom was a very good assistant secretary.

Q: Actually, Tom Niles, his first job as a junior officer, he worked for me in the consular
section in Belgrade.

HOOPER: He' d been ambassador to the EC, then
issues, he was able to more or less to stay on top of EUR, which is an impossible job.

Anyway, in terms of having an impact on Canadian affairs, |1 would never claim I had
much of an impact on the relationship. Tr ade, iit’'s very difficult f
impact on the relationship.

Of course, Canadians hate it when Americans
Americans,” which just Morsitn dosf tthhee Qoaonpaudli aatniso
hundred miles of the U.S. bor dgustloeenydu t her e’ s
but doesn’t pay muc lwaatdtddence withyonoevaryaanosher e it s

and yet it steps on your toes all the time, because it wants to embrace you so closely.
Trade was the issue that had the greatest likelihood to sour relations and | thought Teeley,

then Blanchard handled it pretty effectively. There were one or two trade issues that were
worked out while | was there, not that | had anything to do with it, not at all.
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There are various border disputes we have with Canada. Peopl e don’t reali ze
They' ' re tiny Ilittle things, this island out
it probably grinds the Canadians theseen more t
issuese x i st and t he ydWareveheoents s@txoafc ttlhyi nWgo,r It hey '’ r e
small things.

| looked around and tried to see if we could make any progress on any of them and |

came to the conclusion, after listening to the advice of my team, one in particular, who

had been in Halifax and had gotten to know the Canadians pretty well and his wife was a
Canadian from Vancouver, actually Canadians
solving them, because they figured over time, left alone, then the U.S. would just

gradually forget about it and then these locations would just become almost de facto

Canadian.

On the other hand, if an issue is not causing divisiveness and we found ways to deal with
these things, if you suddenly try to solve i
residue of very negative feelings.

So you want to be sure that you can actually get somewhere before you do it. And, again,
if I had really focused on it for two years
maybe it would have been possible to take it more seriously.

Q: Then, one last question on Canada: how effective did you find the Canadian embassy
here?

HOOPER: Very effective. They had two ambassadors during this time. The first

ambassador, he was very effective and really knew Washington and Prime Minister

Mulroney knew Washington and he was down here all the time.

In fact the Tory Party, the Conservatives, were almost wiped out in the election that took

placein’ 9 3, |t Ty loska hundred ssass er thereabouts, they were down to

justtwo seats in Parliament. The | ast few years they’ve co0me

Mulroney was seen as too close to Reagan and Bush, too close to Washington. |
remember one of my trips to Canada, people were saying, talking to us about Mulroney,

“1t " s ok-Americanol tbh’es pookoay to take a call from W
often, do whatever they’'reDaskingal butham up
volunteer before they even dial your number!

Being perceived as overly pro-American, it can work against you in Canadian politics,
| et ’ s p u tBeing ¢ritical of Americay different story.

And Mulroney paid the price. He had put their new embassy building in Washington,

beautiful embassy, they bought that stretch of land back when Pennsylvania Avenue was
prettyslummy.1 t °' s now attractive.

184



The first Canadian ambassador during my tenure on the desk was very savvy on
Washington, well plugged in to the White House, knew exactly what he was doing and he
did a lot of good service for Mulroney.

His successor had been chief of staff of the military and he was a really decent man,
knew what he was doing, but he came out of a different background.

Mike Kergin was the DCM. He then came back as ambassador later. He had to deal with
a lot of his countrymen who were critical of the United States. | never detected any chip
on his shoulder, any prejudice towards American that he had. | thought Mike did a
tremendous amount to keep the relationship going. | would tend to tip him off on things
that would help out and keep the bilateral relationship going smoothly.

Canada, we |ike to say France i 8utour ol dest
Canada’s the place that y o withwiahnetr et’os hsaovnee g 0 O
pl aces that ywagoodditaterdl relationsawitt, ttdhalhta it s a fail
part of the embassy and the State Department if you have good bilateral relationship.

Canada, you want to and it’s worth having go
Canadian embassy in Washington has | think, they really put some of their top people
into that embassy.

Q: I've heard people who work in the White House, Foreign Service types who were in
the NSC and all, they used to worry about, back in the Reagan years, they wanted to keep
Mulroney and Margaret Thatcher away from the president, because he got on so well
with them they were afraid he might make commitments that they really didn 't think he
should make.

HOOPER: Yes and Reagan certainly did with Thatcher, she would deal with him

directly, she wouldn’t go through any bureau
would do deals, that was absolutely right. Reagan just really had tremendous respect for

her and she gave him a lot of very useful political tips.

With Mulroney, again, thisisasmalleventi n t he scheme of things, b
Mulroney wanted to slot himself to be the first visitor to see Bill Clinton. The Clinton

people were trying to keep himatbay. Mul r oney was n’ Hejustphenedng any o
Clintonands ai d, “Hey, can | come down next week?”

So Clinton agreed and the staff had to fall into line. It was very important to his standing
in Canada, Mulroney thought, that he come down and be the first to see the new
president. We put a lot of effort into it, working with the NSC.

Canada, it’s not exactly | ike teauspr esi dent
then you’'ve got a mass ofgodiawfdues you’  ve got

185



But this is easier. It went pretty well. A baptism of fire with the Canadians is probably
better than a baptism of fire with the Russi
tough, tough issues to deal with.

| remember the NSC afterwards, one of the senior NSC people pulled me aside and said,

“We real |y oufonthis. ThivhasbebnasirkggleyWe’ ve | earned a | o
this and it will help us in visitstocome,” because it was regarded as
because we gave it a lot of effort to make it come out all right in the end.

| had a chance to meet with Mulroney when he was coming in. They landed at Andrews

and most people from the desk, there were some that went out there. And someone had to

be here, out where the World War Il memorial is now, just to make sure that he got from

the helicopter thereto hiscar,.So | sai d, “You gQguys go out to /
t hi s one bdeausw it wahseem aethe’least attractivetask, “ I " I | do t hat .’

So I went down there and was standing with Mike Kergin, the Canadian DCM and he

was actually the chargé. It turns out Mulroney just went from the plane directly to the
helicopter, didn’t go through the samaiting ro
him out there. The helicopter lands where Mike and | are standing, and Mulroney gets out

of the helicopter, comes over and starts chatting withus.So | sai d to him, “By
have a message to you from President Clinton. He, as you know, likes to jog and he

therefore he would like to go out jogging with you tomorrow at 4:30 a.m. Can you make
it? "

And he | ooked at me and he t hel tiwi nbkel ed oiwin my
the lobby at 4:00am! And we were both laughing, it was a nice moment.

| t ' s o forgler roefmories, Ypecause, again, sometimes, | always really believed in

giving the team the chance to meet importantvisitors, t hat i t’'s a team ef f (
puts the effort in and they should have the first crack at trips and some of these rewards

and things, recognize diligence and hard work and extra effort and I thought’ d done t hat
right and was prepared to take the background position on this and ended up having a

chance to talk with Mulroney.1 * ve got o#&thatmonce®. phot o

The other thing about Canadian affairs, there was a gentleman on our desk, really good
guy, knew Canada thoroughly. And there was the Oslo Accords signing ceremony in the
White House lawn with Arafat and Rabin in September 1993.

My colleaguek new | d done the Middle East before a
something to me, they had this on the lawn of the White House, a n d  doteeri involved
in organizing the arrival part at the White House over the weekend.

So he signed me up as one of the greeters, so that I could actually then have a chance to

stay there and watch the ceremony. So I did, | stayed there and watched what was at the
time an historicevent. Obvi ously there’”ve been probl ems be
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Palestinians, to put it mildly, since then and it was a complete fluke that I got to witness
this, but | was glad to have been involved in that.

Q: Okay, let’s talk the Balkans. How did you get roped into the Balkans business again?
First, you’d better describe, during this time, what was going on in the Balkans?

HOOPER: Fighting in Bosnia, Sarajevo under siege, just these terrible images every day,
Christiane Amanpour’s reporting, amongst oth

The Clinton Administration, with Bill Clinton having made some tough noises during the
campaign, quickly allowed itself to be talked into doing nothing by the Europeans, who
wanted to avoid doing anything that would involve use of force.

So you had pretty ghastly stuff going on, pictures of emaciated men behind barbed wire,
which brought back memories of an earlier era in European affairs, that is the Forties and
the concentration camps.

There were horrific things going on. Ultimately there were about 100,000-plus Bosnians
killed, most of them Bosnian Muslims, and maybe two million displaced.

And EUR Assistant Secretary Tom Niles had said before a televised House Foreign
Affairs Committee hearingt her e ar en’ t an ylfoncNoles acaliotved at i on c a

himself to get in this position. So CongressmanL ant os sai d, “Someone, ” t
spokesman, [swhacygmps]a rmde ryeo wa r sea Wowtsdmeonee sa rl eyn 'ntg.
here. Te | | me wh aANth’os i dgsthink oA fet werly badly about that, but,

again, he never should have allowed himself to make that statement.

In late August, early September, | had just come on the Canadian desk and made a trip to

Halifax just to see one of the consulates and start to get a feel for my new responsibilities.

| had been to Canada as a kid a couple of times and had been there with the Senior

Seminar, we’' d been to Toront o, Ottawa, Quebe

So when | became country director | went up to Halifax and while 1 was there | got a call
from Warren Zimmerman, who had just left our embassy in Belgrade and at this point |
think we had a charge there, he was our last ambassador to Yugoslavia.

Baker had gone over to take charge of B u s heélestion campaign and Larry Eagleburger
has stepped up to be Secretary of State from the Deputy Secretary position.

Zimmermantoldme,“ Larry Eagl ebur geraspgeaalprojpctontheme i n ch
Balkans.1 * d | i keeny degpotyandttode itbcharge of a special group to work on

sorting things out and give freshpol i cy vi ews and so forth."”

And | said, “Wel | , t hrealtylpprsciataithe vomofy much, Warr
confidence. Butl " m not |li ndoemrr’ éte rtehdisn ka ntylt’ hm ngg atdo ttoh ihse.e
t hat takengthyssteppe but | think you’  ve Jjust been dr
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that you have very | ittliegtobedhesameflosetofmaneuver
recommendat i on #ariahairdftnircreabe éhe assibtance) dghten
sanctions, more UN peacekeeping troops or ob

“1 1t singtogson.l gdon’t want adythitng treado pwilt ft yi,
be one t hi kthger e 1 isgdodarealpolidy makimgyatall No, t hank you.?"”

| was adamant and he was surprissd. He t hought | d:“Nomp nat tLhe rgh
s ai d ing to be®luegky all the way, a full rethink, he wants tough recommendations
and hewantstodot hi ngs . ”

| said, “Warren, ling @ bappéntl tkmiorwk mayrsyetl Hi,nd 4 | ga
frustrated and | won’t be any good to you an
avoidthat. 1 " m happy doi nf’ @asadkeahhraifilfneedstoset hi ng c
be done in the Balkans, but this is a phony.
Anyway, he said, “Well, would you agree to t
get back from your trip?”

| sai d, “ Rdoubieoyernipht,b Wt th'imkt el | isngno.o'u, t he an
My wife was there in the hotel room and she asked what that was about and | explained

to her and she said, “You Kmowauw, |Ii falywaw sd ovo’'nt
if you could have made aAdifufaé ftheryoo é " @nd ay ou’
didn’t do it and | think you’'re probably rig
your | ife wondering?”’

So | thought about that overnight and | changed my mind. | called him back and I said,

“Warren, arethisgdu sure about

“ Yseyes,yes,bl ue sky all the way.”’

“Okay, | 1t Wab wotkeal Guequiatlyt. Eadleburger told the DAS | had then, Bob

Pinesand A/ISTom Ni | es, but others weren’t to know.
And | Dbrought Richard Johnson, the fellow th
of ficer 1 "ve mentioned, he Meavssskepticadthat t er ri f i c

things would really happen, but he agreed to do it. He was actually trying to get away
from Yugoslavia, he felt burnt out by some of this stuff he had been through, endless
memos and no real action, it had been pretty grim, but he agreed to do it.

Warren brought in a guy named P.J. Nichols, who had been the economic counselor at

the embassy in Belgrade withhim.We wer e sitting in Eagl eburger
talking over with him what to do. | was trying to see just how serious this was.
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Afterwards we came out and everyone went back to their offices and Bill Montgomery,

who later was ambassador to CroatiaandthenSer b i a, |l knew Bill, beca
doing Eastern European affairs he had been DCM in Bulgaria and he and Eagleburger,

t hey’' d s er v ekiglebumey fed béereambassatioeimYugoslavia and he

brought Bill back from where he was at the time and put Bill in as his office director.

| remember P.J. saying to Bill, there were just the threeof us, “1 want somet hi
file, signed by SecretaryEa gl ebur ger, that | 'togpga done thi s,
promotion.”

And Bi | | sai d, Then®K. &efyand BiM &rned o mechral heisat d’} “ Wh a't
do you want, Ji m?”

And | said, “1 want your agreement that ther
Eagl eburger saying | ve been doing this, bec
happen and | don’t want anything in my file el

And he laughed. | tried to see the bureaucracy for what it was. Bill was a very savvy guy,
| got to know Bill pretty well.

Anyway, | started working with Warren and Richard Johnsonand thenPJ.I1 * d st art ed or
a Monday and ten days from then there was an interdepartmental meeting which Warren

would chair and there would be people from the Pentagon and a number of other agencies

and it was designed to really kick things off, move things along.

And | told Warren | would write papers and give him my views, butlsai d, ' S Hé o &

you prepare for this:theme et | mngtbogetgonowher e, beéegtause t hey’
come and the DOD people are most important and when you try to get them to do

somet hing, iIigloegyre’ Wabt, gwe hathateWe ocgme'tt i nst
make any deci si on ihgdorget nowherdA\WatrenyTdha't r s jhwsvt g o
these thingswork. So her e’ s what you do: we work out o
the key things, because this is going to be your first meeting and you need to set yourself

out as someone to be reckoned with around here. So a couple days before, we go up to

Eagl eburger’s office, say this is what you w
who was Secretary of Defense,” and have hi m wimstrdcteditotom® ut s o t h
to the meeting and tell you that they agree as you start going down your checklist. And

then you'll come out as a force t oButhfe r eckon
Eagl eburger isn’t prepadrkdowwthitand ot heén bed w’rlelh a
know how to play your hand.”

So he’s quiet while |I'"m saying all this and
around quite a while and | think 1 know how to run a meeting prettywell. Let * s j ust do
mywayandseehow it works out .’

“Okay, War r en, IreplieduSo evaeryone dssembled orsthe day, Warren
went down his checklist of things that needed to be worked on to move things forward in
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Bosnia and he starts goi ngs aarnodu nnde tnheee dr otoom,d
and the military said, “ Sorry, we Ic’alnl' thawge eteo ttoak dhatthat
We don’t have any sofiflights andantivites,”f oarn dt hVasrer ekni nids
getting more and more frustrated.

| * m n aated, bbcause this is how | knew it was going to go. And it ended up with
absolutely nothing getting decided, except to have the next meeting.1 di dn’ t s ay
anything. | decided after that meeting, it was panning out to be exactly what | thought:

nothing was going to be done.

So | thought about all this overnight and the next morning, | wrote a note to Warren
saying, “ Im’leaving thisjob.l ™ m g o itonCga nbaadad kan af f ailtold . Il " m vet
you | did not want to do the same old stuff and this is the sameoldstuff.1 t * s j ust wheel
spinning, getting nowhere. I told you right up front I wanted nothing to do with any

mission likethatt That 1 sn’ t lat 'n8 ssuronj cakdk tad lpush Eagl e
far he can take it and load him up, give himthe bul | et s he needs and i f
doesn’t work, but i1t’s our job to really do

incremental change approach.1 t won’ t wbhe& 4 ihti salltwiitdthre . wo n’ t

So | typed this up put it in an envelope and we had our morning meeting and on the way
out | handed him the note in a sealed envelope, walked out, got back to my office.

A couple of minutes | ater the plCamgoe rang and
come back down here?”

So | came back to his office and we talked for about an hour and he tried to talk me out of

it.t1 said, “ Warlletgon talk nie inta thedirsttime . di dn’” t want to
This is not what | want. | know what has to be done in Bosnia and this is not the way to

doittThis is just business as wusual and | don’t
“So, |l d rather do something else, where | ¢

affairs and try to do something, rather than just waste my time doingthi s Bosni an st uf

So then he said, “Act ual |Iwaspushingfargheuseeof wi t h vy ou
forceintheBalkans.* I t hink there’s no other choice, t
take this to Eagleburger, if Igoup and tellhimweneed t o use force, he wo

me anymor e.

That was the classic bureaucratic dilemma that people get themselves in. The late Warren
Zimmerman was one of the most decent, honorable diplomats you will ever meet, very
effective, beloved by his staff wherever he worked, one of these models that you look to

in the Foreign Service, but that’'s the <c¢cl|l ass
| sai d, “Wel | , we d olthbught the wholevpoint bf thiswas unl es s we
blue sky all the way, this is a different situation,i t ' s not di pMedo m&cy nas® UusS
situation wherea | | the traditionaPead ek @een@aicryg hlassn'tt
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The idea was to come up with alternatives We’ ve agreed, in effect, ol
doneeNow we 'totea kgeoti t t o Eagl eburger and if you’
|l don’t want to bwatgtartthefbdagi mmidndg. tol d you

He sai d, “Wel |, I under st and, but give it so
thinkwecan turn things around.”

Ireplied,“ 1 don’ t t hlimdekving"d , dWamr ¢éni ntend to think

It was a candid, frank talk. We wer en’t yelling at each ot her,
but,again,h e’ s h ol dincheck bebausenwysue lIdfon’ t want to take ba
the Secretary, you might lose your access.

Okay, fine, if you preserve your access by proposinga | ot of st ufifg t hat i s
to work, every case is different, at some point maybe you can do some things to
ameliorate a situation.

But this had been going on for some time, people were getting killed, concentration
camps, rampant ethnic cleansing, Sar aj evo under siege, people w
resolve and American leadership.

| went back to my office, closed the door and thought for a few minutes, then went up to

Bill Montgomery and | said, “Billingtodo’ ve just
itlh’ m I eaving that and dustwantegdtoletayauknow, 0o Canadi an
because we’ vehéteyo e | wakngadn thisaaynorenRichard

Johnson will probably leave,too.1 j ust wanted to | et you know.

And he said, WHhMtath eh@Baldoid @medddetly what had
happened, we were getti nagl dh os twhfefr jagtsaon dl "im ' mso
be part of ingthle partofanother pahiay tharageo

And he’ sai d¢lbyousdmething, Jim. Warren picked you as his number two

because I told him to do so. I needed someone who would push Warren,b e cause he’ s tF
only one Eagleburger would listen to and | thought you were the only person in the

Department who would be willing to push Warren in the direction that we needed to go.

“ know we n
keeps saying,
kind of thing.’

eed force and |’ uvditémeéhen pushing
“No one comes up to him around

“1 wanted you in this |job lkneaxyauandkknew knew | ¢
what you would do, you would push him. Ar e y o usna goinggodhoe 't hi s ?”

| said, “Listen, Bel 5, nbt jbalibvesbeavaul®®dse h e om hi m.
his access.”
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So I went back to my office and thought about it some more and got really angry. Warren

was supposed to do this job and he wasn’ t  d oltitumeg ouit hie might have been able

to have some effect, but from what | coul d s
looking at a situation that really no longer could be understood and acted upon within

traditional bureaucratic norms and therefore you had to move beyond bureaucratic norms

and you needed to push and you needed to get serious.

| went back ulpadwritten 8brief rheincsand dahdediit ¢o @ill and said,
“1 want to meet wi IfroonSelseiggeirtgto doyitarétiedgelee bur ger .
I

then Iwanttodoit.1 > I I t el | it to him straight and J
think |I’"ve earned the right to do that.”’
And he | ooked at me and danagprove d nWwao | |, I 711 se

requesting the meeting.

And so | went back down and I called Richard Johnson and told him the whole thing, we
were very close, we became like brotherss And t hen | get a call from
of fi ce, s ayingtogeetwith\Eaglaburgertomgrrow . ”

And Richard said, “Can | come, too?"”

| s ai dSoltypsdwp adist df five points, which said our policy is failing, this is

what you need to do and here’ s how you start
alternative policy that you will agree to read and consider, which will include the use of

force, with a team that will do it.

| al ways wrote out a script, because | thoug
and attention, you should make the best use of the time and know what you want to say

and don’t make it ,up yYou ydban'rte fgorn qiegt ad rodh gi t
reminder, so we don’'t get taken in by the si

Andsowecameint o t h e S e candsatdownand se wenfirftoihis iener
office, I think he had to takeacallandwhenh e f i ni shed | sai d somet hi
hope that doesn’t count against our ti me.”

He | ooks at me and says, “You're not off to
So | said, “ You’ wueYugpsav policyeNolone ipthedDbphrtenents i n
respectsit. | t ’ sintleeoeridors as afailure. Y o u ’ ingto bg leeld responsible for

this.l t s a questi on offhel eoand eyr suhgitpmetbenbacker egsoo | v e .
under control is by the use of force and | want your permission to draft an alternative

policy that you will agree to read and that you will meet with us on it.

“1 want one p dronsogerseastiorworkivgtinus on this, thekthree of us

will do it. This is the guy, Jim Swihart; h e s 't h e D QRihard, iim avd mgsalin a .
aregoingtoput this together, an alternative polic
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be and it’s go thr oughWeavaniayoutreddyt andvistent needs t o
when we go through it.”

And it was in that kind of tone, it was very serious. After about half an hour of
discussion, he sai d, *“ Okay, Bill, bring this guy [
it, get it up to me, [ read it and we’ ||

| came out of that feeling pretty good, in the sense that we got what we wanted. My

attitude fromthegett-go on t hi s Bosnia stuff, Il " m going
because of the involvement of Secretary Eagleburger, because it was also the beginning,
that comment to Bill ovetnthgomen n, myl fdor™t bwd

see this as something that was meant to be career enhancing or non-career enhancing, to
advance my career or retard my career.

| wanted to do the right thing on a tough policy issue, deal with it on policy grounds,
factor in moral issues as appropriate, factor in issues of power as appropriate, factor in
the various components of this, the political aspects as appropriate and the regional
component and put together something of value.

But | didn’ t kedaAlotofpeople m thd Foregh Skrite rgiaen a paper

to churn out, i1It’'s harder and harder to get
the subtext in meetingsisoften,and | used to joke with Richard
thisissue,i t °' s about that job,” what the next job

And so part of this was to stay disciplined and be tough and take the epaulets off. | never
treated Eagleburger or any other senior official with any disrespect. Sometimes these
discussions were passionate on both sides but never disrespectful.

Bill Montgomery was kind of pleased with how it went, from what I could tell. I could
see that Eagleburger had some questionsa n d h e mgaosshow tbo mgng of his
cards. So we got Jim Swihart back and over about a week or so we wrote a 27-page
memo on what we do regarding Serbia, Bosnia, Kosovo, how to end the fighting.

And it called for the U.S. to intervene militarily, but it looked at how this could work on a
practical basis.
Now, n, Kk e eing at the pemod Septdember ¢hiougleearly o o
of ' peskdent@akeldction in Mowvembers a

So we wrote this thing up in a week or ten days, the three of us, we all agreed with it, we
each wrote parts of it. | just entirely put aside my Canadian stuff, just parked that and
focused totally on this.

And once it was completed, | sent it to Eagleburger, as | recall late September, early

October and waited for a call. Swihart is back from Vienna, but he does have a job out
there as DCM and day after day goes by and Bill is telling me, no, t heetfer’ s no ti
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a meeting yet, he’' s d¢ofinallylSwibat givesgp, hegoesm Eagl ebu
back to Vienna.

Anyway, the election takes place, Bill Clinton wins. The day before Veterans Day,
November 10, | received acall fromB i | | Mont gomery, “Eagl eburger
youtomorrow.l1 t s a hol i day, can you come i n?”

| prepared another script, a longer one this time, Richard Johnson and I go in and this was

around a two hour meeting with Eagleburger. We argued it out, there was almost

shouting back and forth, and it turned out and this was the surprising thing, people decide

that they don’t want to push the envelope, b
to hear the bad news.

It turned out, at least what Eagleburger was projecting, what he saidwas,“ 1  di dn’ t t hin
that there was any chance that the president was going to sign on for using military force

in Yugoslavia in the last month or so of the election campaign. Yes, maybe we should do

that, but why do you think this way?”

| wish I could remember everything from it, to be honest with you. And at one point |

made some reference GubdWasandiae torheireasagntha bout t he
seemed to trigger something, some insecurity or some defensiveness and he went off on

about a 10 or 15 minute tangent. For me, it was just a throwaway line, Il hadn’t meant
anything by it, but it triggered something in him.

Anyway, we hashed out the Yugoslavia issue, Bill and Richard and me and Eagleburger
and it was clear that Eagleburger thought the policy was not serious and knew that more
serious stuff needed to be done.

In fact, probably, he was more negative on the policy and more desirous of doing stuff, |
won’'t say t haways, ma/he bedausethe hadmactualpsemed out there as
ambassador, knew the Yugoslavs, knew how violent it was, and knew that he as a former
ambassador to the country was going to get tainted with the failure to act and the failure
of policy.

And it turned out that he was more willing to listen to negative views and serious policy
alternatives than virtually anyone below him in the bureaucracy had believed up to that
time, which I found very interesting and, again, in my view, for those who practice self-

censorship, it’s not just going in and being
your mind.
There’s an i mpl i ed -<ensorghip, or ma/bemarefthantinipleed, b os s, i n

because whnkingisthabtuh ey’ r e nather galbl,y oup tthoey ' r e
prepared to be challenged by negative views.

Eagleburger asked,* What about the Europeans?”’
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“1f you ask the Europeans, Mr . Secypuet ar vy, y O

ask the Europeans what they think should be done,t hey’ | | t el | Ifyoppou t o do
tell them, * We’re powmhingrgidliena vtehse raet asnidx tah.em.f,i’'r
will come to you and say, TheyWespéctradisplayefady t o | e
American leadershipand use of power, i n appropriate circumstanc:
We’' re talking about EThiswapseenasaEarepeanissue.t | r aq 1 n
The U.S. needed t o |NAaQwasbdingcalked idtoiquession. who’' d f a
And these were the themes that we played on, but there were real policy steps you could

take and they were tough ones and the key was using force and Milosevic and the Serbs

were prepared to back down.

He said, “Well, I 711 "saerme tSkics ed aerd tode eDied ler
what his reaction is. It went over, nothing happened.

Q: Okay, we are talking about the end of the administration and I'm not sure if it already

happened, but Clinton was left with sort of the dead fish of Somalia.

HOOPER: That udilhdcamein. happen

Q: Bush went in to Somalia.

HOOPER: Right.

Returning to the November 10, 1992 meeting with Secretary Eagleburger, Eagleburger

walked us to the door when the meetingendedand he sai d, “1 want to t

telling me that my policyisf ul I of shi t .~

| was, for once perhaps, at a loss forwordsbutRi char d JohnsonHedi dn’ t mi
said, “1 see you were |istening.”’

Q: Richard Johnson, what'’s his background?

HOOPER: He had been the Yugoslavia desk officer. He was supposed to go out to
Yugoslavia, to Belgrade. That assignment fell through for various reasons around the
time that the position came open, so we hired him. I thought he was terrific, we became
very good friends, still are. A very honest man. He is now retired from the Foreign
Service.

Q: Well, then, sort of, what did you do? There’s sort of this interim period where a new
administration’s coming in and you 've got this mess in the Balkans.

HOOPER: Eagleburger, I think he said he would send our 27-page memo, which was

very tough, advocating use of force against the Serbs over to the Secretary of Defense for
comment.
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Q: Was the idea, in Napoleon’s phrase, “a whiff of grapeshot?” Basically hoping the
Serbs would back down?

HOOPER: Yes, though more than a whiff. In terms of Bosnia, that was the case. As has
beensaid,“t he United States always does the right
al t e r mfet BilNCBntori came in and did nothing for several years, after signaling
during the election campaign that something more had to be done, but then immediately
demonstrating thathed i dn’t have any real interest in do

Once the U.S finally decided that it had no choice but to exercise a real leadership role
and threaten the use of force, then very rapidly Belgrade backed down, we got the Dayton
peace conference and shortly after that the Dayton Peace Accords.

But it was clear that the Serbs, what they were doing in Bosnia, all it would have taken
was a whiff of grapeshot, maybe not much more,bec a u s e i t hatmuchywhat t ake t
we did, ultimately and the thing was over.

Q: These were real bullies.

HOOPER: Yes and, again, the U.S. at the same time was mounting an arms embargo on
Bosnia. It undermined their ability to arm themselves, while at the same time the U.S.
and the Europeans weren’t doing anything to

Q: And the Serbs, of course, were armed to the teeth.

HOOPER: Right, they had the former national army. This was the horrific siege of
Sarajevo, which just kept going on and on, which Christiane Amanpour reported on fully
and passionately.

Q: An announcer, a newslady, for CNN.

HOOPER: She just made that her signature issue. Again, it just went on, day after day

and just never stopped. The U.S. finally acted forcefully when Congress got enough votes

to override t he Bgsmaeanmsembdango, to breakvdewnthearm$ t h e
embargo.

Once it was clear that was gonna happen, then the Clinton Administration decided that
their bluff had been called, they therefore moved towards the use of force. That ' s as |
recall it.

In any case, Richard and I finished the meeting with Eagleburger and he said he would
send our policy memo over to the Pentagon, see what they thought.

| didn’t have much hopeatltthawasam'ytt hindngawolué dw
to fight for it.
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As you run into a problem or a wall here, you look around for another area to push on. So

| decided | woul dn’ tSoWwesentupthe meenmadadissent h Eagl e b u
channel message. The three of us decided to send it up in the dissent channel as a formal

message, since we never got anything back from Eagleburger as such and it had the status

of a non-paper. We thought it deserved more than that.

We wanted to force the system to deal with it and deal with the issue, not just deflect it
off and so we sent it up as a dissent channel message.

| wanted to meet with Tom Niles, the assistant secretary for European affairs and so
Richard and | met with Tom. Warren asked if he could sit in on that. | said | had no
objection to that.

So, again, you take the epaulets off and you
“Wel |l , you mightorthag ritn stt e asefpus &lik d esr at hi s

Our conclusion was that Eagleburger had appreciated that. Who could he talk with
honestly about thisissue? We ' d been Weé 6 idn gne t hlkeg wabkno lrak. m.

In the Eagleburger meeting, after the initial sparring, it got down to be a very serious
discussion and it turned out that Eagleburger was at least trying to project that he was

more skeptical about his policy than, I woul
t han many of the people in the Department th
believe in it.

That was what he was projecting, that he knew it was going to fail, it had failed and he
welcomed the chance, actually, to have a private talk with people whose discretion he had
begun to trust, because, again, it didn’ 't |e

So I began seeing, with Richard, a number of policy makers around the building, starting
with Tom Niles, after Eagleburger, and | think they appreciated the chance to discuss
this.

| didn’t talk about what | wavsstiddirectorgf wi t h ot
Canadian affairs, but not really doing much on Canadian issues during the time | was
doing this.

Tom Nil es, | > d gi v eNilestvas awerygverg aegenymamwwahd t he paper
Ralph Johnson, who was his deputy assistant secretary for the Balkans, also, | had a great
deal of respect for both.

| think Tom had tried to change the policy and had gotten nowhere with Eagleburger and
he'd |l oyally defended it i n public and | thi
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Anyway, Richard and | went in to talk with him. Tom had been ambassador to the EC, he
really knew all these European issues, down to tariffs and trade and whatnot, an
extraordinary amount of detail he was able to absorb and manage in the massive
European portfolio.

He started out by saying, “Talkiagd about use
airbase B?”

|l said, “I1t’ s Aboutthetuse & force] the Fueopeanspif the U.8. dsks i |

for their point of view, theyingdoget’t want to
anything out of them. If the U.S. is prepared to take the lead, a demonstration of

American power, purpose and resolve would revitalize the alliance and restore belief in

American | eadership, which had been | acking,
on this issue. It was draining the life out of NATO.Ilthad er oded NATO’ s credi
NATO s credibility and t he ercbecemingdoestions,t y of An
which they always are in the Western alliance. That ' s what aikdli ance | ead
about .”

So our argument was that once we showed that we are prepared to use force the

Europeans will be right with us and they might even be in a more forceful mode than us,

because they can’t afford to be seen to | et
the most deadly postwar security issue in Europe.

| realize the Soviet threat was different. Yugos |l avi a didn’t htave any n
was a different issue. It was the most violent, it was the most bloody conflict in Europe,
since the end of World War 1I.

They coul dn’ t tusilatdralbyrSd they would heve to go &longawith us and
we had all the trump cards, if we were prepared to use them.

| told Niles,” ' n my view, it is the |job Iltasfthet he presi
role of the State Department to come up with a strategic game plan for this. Now here is

the outline for what it shouldbe.Let * s not tal k about whether |
this is going to happen or not. | understand what happened in the election a few weeks

ago. This administration lost. But as to which targets to attack first and so forth, that level

of detail is not anything we want to getinto. Ourpland o e s n’ t gTehta ti’nst ot hteh ato.k
of the military.

“We give them the political p a hepatteekt er s and t
airbase A or battalion B or something here o
don’t want to get into it

“The job here is to focus on what should be

these det ai |l s ,iondwhithsavedhpse réesponsibiliest o nwo i k ut hat ou
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As | recall it was a thorough discussion. 1 t di dn’ t end fovhimtlhdoany agr ee
anything. He might have disagreed with our view.

| think that he and DAS Ralph Johnson had gotten beaten down. Again, they were both

honorable men, they’'d gotten beaten down by
Pentagon, the Seventh Fl oor and everyone el s
sanctions another notch and how do you try to show some activity by the administration

when you’'re really doing nothing and all the
you're in that kind of position and you’'re d
prepared to change policy.

From a policy point of view, it was an unsatisfactory meeting.| f el t we hadn’t gc
anywhereinit.1 t was a good meeting, but amere hadn’' t ¢
forceful policy.

At some poi nt doildonektz’c armet H eMh attifgéodot jhu sst! " | > m ¢

And so, casting around, we met with Frank Wisner, who was the Under Secretary for

Security Wi sner’ s a good guy and he subsequently
among a number of other things that he did after he left the Department. That was

probably one of the best meetings that we had. | found his staff to be helpful,

sympathetic.

Wi sner told wus that Bosniadarmbemiaro, e thogghttiti ng agai n
was immoral and wrong and counterproductive and we talked about some strategy for

that. | thought that was the best meeting. He seemed most sympathetic to this. He
understood the situation.He wasn’t trying tlde dewdemdt tdhe@i maoc
through the motions. He was looking for ways to do this. It was a very useful meeting.

The more of these meetings we had and nothing leaked out, | think people had more
confidence in us as interlocutors. We asked to see Arnie Kantor, who was the Under
Secretary for Political Affairs. We had a meeting with him, Eileen Malloy had set that
meeting up, she was one of his key staffers. | found Arnie Kantor kind of thin. Again, it
was a useful discussion, as far as it went.

Perhaps | didn’t || i st enWhatmsghtgcbuld!gaimimoet i mes, i
what was the real thinking on the policy level?

He didn’t really b &fact¢actallyhad diffichitg infindingi cy, ei t h
anyone, in doing this, that actually believed in the policy.

Q: Wasn't the basic policy, “For God’s sake, let’s not get involved!”?
HOOPER: He believed in that!

Q: That was essentially the policy. Politicians on both sides of the Atlantic just didn’t
want to do anything.
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HOOPER: Right, they were focused with coming up with a lot of activity, to make it look
|l i ke there’s a | it thédfoee whfacdthe mamenetheputhaFgr on t he s
the Bush Administration, it was to get out of town before having to do anything.

| continued to meet with these people, but also continued to keep the pressure on

Eagleburger. You never knew when you were going to hit pay dirt. | always believed,

Richardaskedme i n t he begi nni ng,ingtoyeoanywhdrewith t t hi nk
this, do yous” landilinksaind mygsWe easvhamde.you do
that trying to change it can work, thenwhy doit?l woul dn’t have put any

| didn’t beli eve ttheadicydtohdldbecbanggdas a chance t ha
There were all sorts of ploys, the kind of typical stuff. Sanctions were a big policy.

Following the money, to Cyprus, to here, to there, tightening the sanctions against Serbia.

|l don’t know how many times we tightened the
Clinton and Christopher.

Whenever the pressure would rise, the issue was back on the front pages and in lead

stories on the evening news, because of another big shelling incident in Sarajevo or

something else, or another town fell and another massacre took place, again, the

guestions would all arise, “What'’'s the U.S.

So they had to come up with something. Memos going through the system, 14 things to

do,ifnumber one is “Use military force” and nul
policy makers, if they don’t want to do anyt
another meeting with the Europeans to explore allied views, ” t hey’ d al ways <che
bottomoptionsand t hen say, “ Wel |l , we aned |Eaaugnlcehbi unrgg e

was very good at this.

And Milosevic was a smart cookie. He took the measure of the West fairly quickly. He
was prepared to go as far as Western inaction would allow him to get and the more
forceful we were, the less he would have done. But he kept pushing and he found almost
no resistance.

You had Akashi, the UN mediator with UNPROFOR, I think the UN force was called,
who was just terrible.

Q: From what | gather, Akashi was viewed as being a nullity, practically.
HOOPER: A dishonorable man, | had nothing but contempt for what he did, which was
really what he di domuharoundamd throkw gerbiage, anythingto nt i nu e d

avoid acknowledging that the UN was failing and was cutting deals all the time with
these Serb hardliners.
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A |l ot of people with good reputations pri

0
Eagl eburger’s reputation anuchallcimpressieei nl'y Ji m E
things since the Cold War wound down in Eastern Europe and the Wall.

George Bush had done many great and wonderful things, | have a lot of respect for
George Bush and for his presidency. Butth ey di dn’t go onote.ltof of fi ce
just drained them.

Lord Carrington got involved, and tainted, by his inaction on Bosnia, as well as David
Owen, two former British Foreign Secretaries.

Q: Vance was in that, too.

HOOPER: Vance got involved. Everyone that touched it became tainted. The

assumptions that they had were the problem:y ou can’t really use force
jeopardize the alliance, forceful talk should be enough and we have to negotiate our way

out and all of this kind of stuff.

There were so many of these initiatives. | was doing a lot of reading about Munich back

then, because it seemed to me a Munich moment that the West was facing, that the

danger as others watched this lack of forcefulness and the ability of hard line nationalists

and Milosevic, ultranationalists, to use force and get their way and ethnic cleansing,

actually a terrible term, but i1it’s stuck and
raise the temptation for ultranationalists elsewhere in a situation, as the Eastern European

empire of the Soviet Union came to an end and the Soviet Union was in what could be its

last days, as part of the then 15 Soviet republics, which became 12 when the Balts left

under Yeltsin and then as even more left, it was just tempting ultranationalists that they

could get their way through force and ethnic cleansing/genocide.

So the issues were serious out there, but one proposal, to divide Bosnia-Herzegovina into
cantons, proposed the same number of cantons as Czechoslovakia would have been
divided into under the Munich plan and this got a certain amount of publicity.

The parallels were just leaping off the page, so to speak and these blue chip, blue ribbon

people, quite honorable people that had done important things in office, Lord Carrington

had resigned over the Falklands issue. Margaret Thatcher tried to talk him out of it. He

said, “No, no, no, | failed, it was my respo
Someone has t o pAnghewd ridinghigh acthe forleignsecretaty,i s . ”

he resigned, extremely honorable.

Again, their reputations were all getting chewed up and I think this was quite sobering to
people and, again, it was an issue in the presidential campaign, not that Clinton had
campaigned on it, but he had made a statement signaling that forceful action might be in
the cards if he took over, not just a reiteration of the Bush Administration policies.
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We continued meeting with people around the building. Everyone wanted a change in
policy and I think that people were glad to see that someone was pushing for it.

Q: But there had to be the feeling that the clock was ticking, until the new administration
came in. Nobody is going to make a major commitment. There was this action that got us
overly involved in Somalia, but was there any attempt to talk to Clinton people who were
going to be coming in?

HOOPER: By me?

Q: Well, by someone? In other words, you've got a crisis going on, it’s not going to go
away and youve got a new administration that’s going to come in and the Bush people
or somebody should have somebody dealing with the Balkans to talk to the incoming
administration.

HOOPER: I didn’t Kknow whleduestelia meetingsvghithe ns wer e
State transition team, | think it was Strobe Talbot that was heading it. | might have even
attached a copy of our policy paper. Got nothing back. Never got a response.

Q: Again, this is a third rail. ’'m not even sure this response was political, because
people were seeing the horror on TV and it’s something that people at a certain point
say, “Enough of this, let’s stop it!”

HOOPER: | think it was still possible for the Bush Administration to have done some

things with air power at that point. That was perfectly within their power.1 t  woul dn’ t
necessarily have committed them to a military campaign and it would have put down a

marker. We | | , t h ey waedothah Théy wapertr@ng @ geteouat of town.

| think that Bush felt that history was going to treat him kindly. He had prevailed in Iraq,
he had prevailed in Panama.

Q: And he also had committed troops to essentially a humanitarian mission in Somalia. It
turned into sort of a disaster, but that was on Clinton’s watch.

HOOPER: I t wasn’'t a disaster then.

Q: No, it was designed to help feed people who were inhibited from being fed by these
warlords and it was working.

HOOPER: I think the Bush people, I think they felt that doing anything for Bosnia was
justabridgetoofar. I t was just something that for what
undertake it. And there was always Eagleburger, their Secretary of State, the former

ambassador to Yugoslavia, “Lawrence of Maced
take the responsibility, take the rap. And I think Eagleburger was getting more and more

uncomfortable with that feeling, that he was going to take the responsibility for that.
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Now, we then continued meeting with people around the building and with someone at

the NSC. | remember Paul Wolfowitz once told me, when I had an NGO | had all these

Democrats and Republicans on the executive committee and he was one of them, and he

told me that he had sat down with Colin Powell and started talking about Bosnia and

started to push him on it. More and more people came into the room, it went on for a

couple hours. It became arealthingover t here at DOD and in the
you tell me if you get the State Department to back this,thenmay be we ' |7l consi de

So there was a lot of this. State and DOD would each defer to each other. When you
don’t want toomethimgoltvkeer éns | i mitless exc

Q: How did you find the reporting coming in from Belgrade? Did we have anyone in
Sarajevo, or not, at the time?

HOOPER:No.We di dn’t have anWNeemnmhbasnsy ihmAcRa rmaujcenv d .
Jackovich had been sent out there, operating from Vienna. | think he was the first

ambassador. He was a USIA officer, spoke excellent Serbo-Croatian. He would often

help out on Baker trips and it just led to him being more and more involved in this. He

was based in Vienna and would fly in.

Anyway, we didn’t have anyWesibhadtie enbassy per manen
in Belgrade.

Il n this case, the issue wasn’t so much what
it was very c¢l ear whnatt twears agodiontg, osni,ncseo wet dd
involved, anyway.

Where these things matter, in particular, is if you decide you want to be involved and

actually get somewher e, Tht¢ Bosaians, thetizéttegovics ef ul t o
government, they were just getting clobbered. Day after day they were losing more

ground. They were trying to arm themselves.

We sent in another message in the dissent channel, calling for attacks on the

concentration camps, that t he mdilesdbiousandi f we we
forceful, there were a number of locations that were identified where people were getting

killed. I never said that this was on a comparable scale to Auschwitz, to the Holocaust, |

never called this a holocaust, these were people that had been collected, often

intellectuals and Muslims specifically, trying to eliminate the leadership in that society.

And it was clear where many of them were located, so we could have at least liberated
those camps or some of them. And | sent something up and said if we were prepared to
use more forceful measures that would be the way to define U.S. action, start with this.

Il f we don’t do anything beyond it, t
the Iimits of what. we'  re prepared to
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Met with Bill Burns and John Fox—who was a breath of fresh air, totally committed to

changing the Bosnia policy and someone who was very creative in his approach and

tough minded in his thinking about the Balkans—of Policy Planning and talked with Tom

Niles again and Ralph Johnsononthat. Ni | es and JuppornitsTherreasoni d n ' t

that they gave for not supporting forceful actions to liberate these concentration camps,

they said that they wouldn’t suppilkedin t hat be
the attacks. In my view, that is insufficient justification, rather ridiculous actually.

Q: We went through that one in 44.

HOOPER: That'’'s right and there were people t
praying that the bombers that occasionally they would see going over on their way

elsewhere would drop bombsonthecamps, because they’ d faceat her di ¢
what was coming otherwise.

So | didn’t find tThatt tso alme i antmoa Tatre ame rguumeNit v
otherargument s you can use against iit, you don’t

Eagleburger, he finally called, only in December of 1992, when he was had only about a
month left in office, he actually called five or six persons, including Milosevic, war
criminals, the first time that that term had been used officially.

Of course, you cal/l people war criminals, it
a b o u tSo, dgain,? fegarded that as, your last thirty days inoffice, it s real easy
hero and to try to ride out on a white horse.

Bi |l | Bur ns, who was then acting head of Pol i
this at the time, he said that he felt that this stuff we were doing with Eagleburger had

made him worried about his reputation and how he was going to be seen, so he wanted to
protectitt hec ause he could see that this just wasn
would be seen for what it was and he wanted to salt a few good things in there.

So it had some affect, maybe, in laying the groundwork for the tribunal, but | > ve neve
claimed that this actually changed policy.1 d o n’ t Thaproof ks allithere: id i d .
didn’ t.

Then the new administration was coming in. | decided that | wanted to speak to the Open
Forum. | wanted to speak to the Foreign Service.

R o s e ma rilyagréad td\de this. She was head of the Open Forum. She was very
helpful in this. And so | worked on what | had to say for a long period of time. It was
about the failure of our policy in Bosnia and what should be done and | said something
about what | had been doing.

| spoke with Bill Montgomeryh e sai d he didn’t want to be me
had been dissenting very vigorously with Eagleburger on the policy.
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When you dissent, there are no rules for dealing with the Seventh Floor, but there are
penalties if you break any of them, by which | mean that there are unstated assumptions
and pitfalls and problems and you have to be careful in negotiating your way through.

And formeitwasn” t about trying to use this to get a
advance my career, it was none of the above. It was focused on how we change the

policy, try to be the best exponent of that and come up with the best ways of doing it. But

it  wassslight incremental changes. It was serious.

| remember going through it before the Open Forum, talked about how the Foreign

Service in the 1940’ s or 1930's, in an earl:i
distinguished itself and this provided another opportunity for the Foreign Service to rise

to the occasion and it was time for a serious change in policy.

| tried to be as eloguent as I could in this and not wonkish and focus on national interests,
broad policy concerns and practical problems in carrying it out and so forth.

And | was very hard hitting, | was very honest. And | finished and there was dead silence
in the auditorium and I just finished and sat down.

Then they had questions and answers and it was just a very spirited time and | actually
found people were very supportive of what we were talking about.

The firstcommenters ai d, “ The fact that there was sil e
Jim, was | think an indication how profound and moving youwere.]| hope you don’t
itasmeaningt hat we here in the audience disagree

They sent the text of my remarks around to all embassies and suddenly | started to get a
lot of attention around the building and others began taking more action. It triggered
something.

IwasaskedifIwoul d r un
“1 really am no
out of this, or a plush assignment. S

for vice presidentlsamf AFSA,
t tryingdg’ ' tmonadae thiys ngotadwyganc
o I really cannot take any be

| really tried to act that way, because I thought | had a responsibility. But | do remember

onJanuary20"s ayi ng to Richard, “I1t’' é&ndangome al | over
who was going to dissent and try to change Bush Administration policy, that chapter

closed. It was over. If they tried, great. | f t hey didn’t, there’s noth
now, because they’ re out and a new team i s I

Q: What were you up to after January 20", 1993, as far as this cause that you were
espousing? You had a new administration coming in. Were you getting any feel for the
new administration, the Clinton Administration, coming in, vis-a-vis Bosnia and the mess
there?
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HOOPER: Eagleburger was trying to ride out on something of a white horse. He
obviously knew that he was going to be tagged by history with a lot of the responsibility
for the failure to act. Late in his tenure as secretary of state, he listed some Yugoslav
officials, he called them responsible for war crimes. | think that was in part designed to
put down a marker, but, again, this was pretty late in the game, just before the
inauguration of anew president. | t ° sk i n ccome dn aclivatonghisissoe. b e

Clinton had said something about Bosnia, positive about the need to stop the fighting,

during the campaign, so there was some hope on the part of many that he was going to be

more activist, rather than just going along with the UN, Akashi, the UN representative in

Bosnia,and t he Europeans, who didn’t wmet to be
wanted to define the problem as diplomatic and so forth, which made it easier for the

Yugoslav leader, Slobodan Milosevic, to play the international community off.

It was clear that if the U.S. was prepared to use force, then Milosevic was going to have
to deal, but there was a lot of bluster. This became even clearer in retrospect.

Clinton, however, after being elected, he received calls from European governments and
right away made it clear to them that he was not serious about doing anything in Bosnia.

So I think the Europeans thenrelaxed. But 1t wasn’t c¢cl ear yet wher
was going. Warren Christopher came in and they gathered people together in the Dean

Acheson Auditorium in the State Department building and | remember he encouraged

Department officialsto® wr i t e wi t h nifothatevas how you were gojpgtan s .~
define diplomacy and define your agenda, it

Q: Warren Christopher came across as a good lawyer for the president in foreign affairs.
He was, apparently, from all accounts, an extremely good lawyer, but foreign affairs
wasn’t his

HOOPER: He was as good a lawyer for the president in foreign affairs as he was a
| awyer for Al Gore in FIl or i dttankhewasjdsta0 0, one
weak reed, a kind of Mister Milquetoast as a secretary.

| gave a copy of my speech to the Open Forum to Brian Attwood, who was then the
Under Secretary for Management, became the AID director, he had been the head of the
National Democratic Institute and | knew him and gave him a copy.

And he gave it to Christopher and asked that Christopher meet with me, so | went up with
Richard Johnson.1 di dn’ t dogharheéting, todbahoniest. ltwas getting tired
of doing this. So Ilwentupand di d it but my heart wasn’t

With Eagleburger and Bush and that crowd, at least you had the feeling that if you could

persuade them to do something, there was a lot of backbone there, and if they were going
to take action, then action you would get and it would be real action.
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Very early on n the Clinton Administration, | was picking this up from people on the
Seventh Floor, thata | |t hngtp comeaup Wjtlois just talk and meaningless activity.

So, to be honest, pmpybhbéadyt i wassmsh’'tnoine amndr
Seventh Floor people. Christopher had Peter Tarnoff, the Under Secretary for Political

Affairs there and his office director, Beth Jones and Sam Lewis, the head of Policy

Planning.

Therewerealotofpeoplesi tti ng there on Christopher’ s si

Eagleburger just had his office director.

And | began by reading a selection from George Kennanonb ack bone and resol ve

really what’'s at stake, uesi thout getting into
At one point he asked about the Europeans.| s ai d, “Well , i f you ask
notgoingtoget anywher e, t heyButifyoujtakeshtleadaady, ‘' Do not
you' ' re prepared to act forcef whthtake, and we’' r e
American | eadership is at stake and it’'s Ame

stake and whether it is going to be hollowed out. This kind of violence, ethnic cleansing,
the first ti me | nThEutr osp ewlsailtn cees gtehhde elce4 Ga’'nsd. |
prepared to act, they will follow. It will infuse a new sense of purpose into Europe. But if

you ask them, they’ | lowestaomsnondgnominatdraguffg wi t h t he
they’” ve done, becauseetyhey don’ tprwamratr etdo t do t
But i f we're prepared to take the | ead, they

out bid us, ifgmbeeenwhbéesago first.

| didn’t think that the conAganitpatblyon was r ea
wasn’'t myBbesuatefhertnd, he began to thank n
y 0 ubecduse | had been answering their questions.” Do you bel i eve this 1is

And he looked at me and there was silence in the room and he didn * t want t o answe.
he turned to Sam Lewis and he sai d, ““Wel | | S

And Lewis, who was on the spot, a former ambassador to Israel, he understands what
ethnic cleansing and genocide is. Lewis squirmed a bit and hemmed and hawed and then

sai d, “Well, | believe that these are acts o
Now, there’s a difference, as a | awyer, betw
if the U. S. government says something’s geno
whatwe " re doing to end it, so it does raise th

Acts of genocide, however, they had asserted, or determined that was different from
genocide, there was a distinction. Now, to try to split the difference between genocide
and acts of genocide to avoid the legal determination that raised the bar, the pressure, on
the policy to do something.
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This was where the Clinton Administration was. Just after that Christopher headed out to
Europe to try to persuade the Europeans to take more vigorous action and he got no
where, came back with nothing to show for it.

But my interpretation was the Europeans r ead
coming to tell them what the U.S. was going to do and assign them their roles, which is

what t he yHewascomisgéodncourage them but essentially to ask them and

to implore them if they were ready to be more active and more forceful on Bosnia. Well,

t hey wrthe ebsenceof firm U.S. leadership, and that was the end of it.

| just concluded that there was just nothing to gain from continuing. | wanted to do it as
long as | believed that there was a chance that it would work, whether anyone else
believed that this dissent would work or not, | was willing to do it so long as | believed

that it had a chance of making a difference.1 f | di dn’t believe in it,
anything other than for the mission, the focus of what that was all about. 1 f | di dn’ t
believe in it myself, then | can’t ask other

Bill Clinton certainly had no interest at all in doing anything about Bosnia and he had
Warren Christopher and people on his national security staff | think whose job was to
make it possible for him not to have to focus very much on foreign policy.

Their goal was to keep Bosnia out of the headlines. I tried to spend more time
backgrounding journalists. A columnist for the New York Times, Anthony Lewis, he
wrote a number of columns. The way 1 did it was not to provide them information on
what the administration was doing on the basis of stuff that | heard, from the paper flow,
from the desk. | felt that was not appropriate, at least | did not want to get into that. What
| wanted to give them was perspective. So there were people from the New York Times
and Washington Post, mostly Anthony Lewis.

| kept trying to come up with different things within the system, to get people to think, to

try to stir up some action, to press people to look at it from a different perspective, to see

what we were dealing with here,it wasn’t just another set of p
some talking points to your embassy and you trot in and do a demarche.

It was serious. It raised a lot of fundamental issues. | went down and asked Rosemary

O’ Nlaf I could get Elie Wiesel to speak about Bosnia, would she agree to host him at

the Open Forum andWes hde |soavied ,t o’Ahoaguakthd hu cnk 'h er e
week you get him, just | et me know!"”

Elie Wiesel was a Nobel Peace Prize winner, a survivor of the Nazi concentration camps,
probably the preeminent spokesman for the victims of the Holocaust He * s wr i t t en a
number of books aboutit He’ s a mor al | eader and seen as t

He was teaching at Boston University at that time. So | called him up and spoke with

him, said who | was, what | was trying to do, not a long presentation, a summary and |
asked if he would come down and speak about Bosnia and he said yes, he would, that he
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was coming to Washington for the dedication of the Holocaust Museum and he would be
happy to.

And Isaid, “ Ok a&went wilt bh spassored by the Open Forum, which encourages
dissent in the State Department and provides channels for that and they will have
someone call you about | ogistics.”?”

So I went back to Rosemary and told her and gave her his phone number to use in making
the arrangements. She was quite surprised, very pleased by this and then she said that she
would take care of the arrangements. He actually did come to speak.

| never asked for honors or publicity for what | did and | certainlydidn” t try t o use i1
cash in and get a certain job for myselfoutofit.tI det er mi ned it’s not ab
it’ s about this mission.

However and this is the only time that | felt that | wanted to receive some recognition,

when Rosemary introduced Elie Wiesel to the very large audience in the Department

auditoriumand t hen said, “And this was arranged b
to hear my n anendioned andll felt that wasaesllg imgroper. They di dn’ t
have the idea for it, | had the idea and obtained his agreement to come and speak and all

they did was handle the logistics. That rankled with me at the time.

And at that Holocaust Museum dedicati on
‘“Never againl!l’
President Clinton on the spot there.

, he
w hsa tt oa rnee ayno ua ngyoti hniHpdgtpat d o abou

Thentherewasalunchi n Wi esel s honor in the Departmen
attended by several under secretaries of state, there were about a dozen people present
including me and Richard Johnson.

Meanwhile, the siege of Sarajevo was going on. Back then it was a daily kind of thing,
people getting picked off on the streets of Sarajevo by snipers every day, it was just
horrific and nothing was being done, except more meetings and more hollow diplomacy,
because people kept shying away from the use of force.

Meanwhile, pressure was building on Congress to lift the arms embargo on Bosnia,
because, again, not only would we refuse to intervene to stop the Serbs from their siege
of Sarajevo and from their ethnic cleansing throughout Bosnia, but we also kept an arms
embargo on Bosnia, and naturally had one on Serbia (which the Russians did not adhere
to), which projected a moral equivalence between Serbia and Bosnia.

In Congress support continued to grow, in the Senate, led by Bob Dole and Joe

Lieberman, to have a veto-proof majority to overturn the arms embargo, and ultimately
they got it and that’s when the administrat:.
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And, meanwhile, the summerof ' 92, George Kenney had resign
Of ficer, he’d been the deputy Yugosl av desk
several to resign in protest of our Balkans policy.

And | remember, there was a rumor that he had resigned and I ran into him one day and |
asked him,ybGeoegegndrl d

He sai d, “Y&gtogodfterthemgp.u bll’im| o

Marshall Harris was the nextto go, inthefallof * 92 or t hwastakkipgr i ng of
with him, he was the Bosnia desk officer, he remains a good friend, he was talking about

what to do and how to increase the pressure on the Seventh Floor. | told him a lot of the

stuff | ' d done.

| said, “Why not get t oget haignedaypgmetwhot i on and
areinvolved in Bal kans policy making, so it’s no
very specific, as many peopleasyoucanget.| * m hap pHoweov esri,gnl.”’ ve done
much of this, it’s probably better that it n
iniftiative,” because, again, you keep | ooking

the pressure and try to get somebody to do something, working the system.

And he did that. There were 12 people from around the Department that signed a petition
calling for more serious action and to end this, more forceful action.

And it leaked. A lot of pressure was put on Marshall. It embarrassed the administration.

The administrati on’ s g offahe frontpages. Themoie ep t he po
was on the front pages, the more it became a serious issue in the media, the more the

pressure would rise on the administration to do something. Sanctions had been tightened

about 59 different times, tracking down Yugoslav money, all that had been tried and had

failed.

| was very ambivalent about sanctions. Sanctions are often a ruse to avoid taking real

action; they give the impression of taking action. There are a lot of questions whether

sanctions work or not, and what their pernicious side effects can be. T h a 4 séparate

issue, aseriousissue. 1 t ' s so often a feel good measur e.
Then Marshall resigned and there’
on the Hill on one of these Foreign Service Officer Pearson fellowships, Frank
McCloskey, and Richard told Marshall,“ Wh'y d o n’ t Rep. McCloskey abdutea C t
job in his office? 'McCloskey had taken on the Bosnia issue, raised it with Clinton at a
White House dinner, and would continue to raise it. He hired Marshall to work on foreign
policy on his staff and Marshall got a lot of publicity for Bosnia in this way.

S a congres

And then Steve Walker, who was the Croatia d
officer for a couple of months and was very frustrated with the policy. I got to know him.
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Hecamedownone day and s ai d, nightiWhahdogoa thinkgH e roe 'rsesi gn
my | etter to Christopher.”

| told Steve, “Tomorrow, once this becomes p
word gets out about what your phone numberis. Y o u ’ ing@to ggthone calls all day

longg That f i r sngtolehbignews.¥ba won’t even remember vy
five or six interviews.

“So | would encourage you to rewrite your fi
two, three, four sentences, so that in the New York Timesst or y’ s | ead sentence
you are leaving, what would you want it to be? That should be your first sentence. And
your second sentence should develop the idea and so on. This letter should in effect be a
scriptthatyouwould use to then brief the media on why

And so he went back and rewrote it and the next day it was a big splash. He told me a

couple days | ater, he call ed melwapustand sai d,
drained. | could barely think by the end of theday.1 " m gl ad | hadl that in
rewrote it and | just went right down throug

| di dn’lwastryieggoichgnge.the policy from inside. With so many resignations,

they were moving people intosomeofthes e Bal kan desk jobs who ha
Bal kans before, because they couldn’t trust
knowledge, they just tended to be very opposed to administration policy. And so they

began assigningp e o p | e t heruch backgroand in thesituation, figuring they

would be more reliable, shall weAgamay, from t
they can put in whoever theywant,t hat i s an admi nbutfotawhilei on’ s p
it became a way to tamp down dissent and leaks and resignations.

| was looking for ways of posing elements of a policy question, or components of a

policy, to try to get them to act on it. | got something back from the EUR front office on

that, one of TDA®&RalbhiJdhreos, he sedtenpaumemos sy i ng, “ 1’ ve
given this a lot of thought and ultimately do n thibk we could support your idea for

bombing the Serbian concentration camps, because some of the inmates would get killed

during efforts to free them. ”

There are various reasons why you could oppose it, for example, for realpolitik, this

would involveusina br oader war with Yugosl avia, we dc
make a case and therefore these are terrible
to end it. That is one case he could have made.

Okay, | would have disagreed with it, but it
that To argue that you shouldn’t do it because
|l " m sur e s ome wotyrbudds forinactiorn Dheregarte ¢énough anemoirs

frominmatesoft he ori gi nal 1930’ s and utvdds' s era co
saying, “We would hear the allied bombers f

211



would bomb us and put us out of our misery and anything would have been better, at least
we would have died with some dignity. ”

The Serbs would focus on one town after another. Srebrenica became the worst single
massacre. G o r awagueder attack and they were holding them off and at one point they
appealed publicly to the U.S. and NATO to “F

Steve Walker and Marshall Harris, they then created an NGO to advocate publicly and
they had a framed New York Post headline in their office, G 6 r atd G@lieton: Please
bomb us and | et wus die with dignityl!?”

| could see more and more that there was not much point in advocacy around the

Department, because Christopher was just as hopeless as Eagleburger had been. | had

some journalists who | knew who | briefed,gave t hem a perspective on
so that they had an alternative to the perspective that they were getting from the

Department. So many of these people, they knew exactly what the administration was up

to and | would give them useful one liners that they could use.

Q: How would you do this?

HOOPER: Call them up and once | established
about “Here’s what tHe atdmitometrawi enmest godg
secret decision they’  ve made to do somet hing

behind whatever issue.
Q: Well, was anybody monitoring you, telling you to shut up?

HOOPER: No. Maybe they were monitoringme.l wasn’t breaddastilingdgo n
want my name involved in this, no quotesbyname, ” it was al ways that w:
fine, because | helped them look smart, because they would come up with these ways,

often imaginative ways, of looking at something.

When you’'re i n8ofonies®oded hewlerseoritt’ s a | o
policy, you can’t keep saying the same t
same things, or new ways to package something which are relevantto whereyo u’ r e

going.

g t
i

n
hi ng

So you have to keep coming up with these kinds of things and more and more | really got

kind of tired of doing this around the Department. As * 93 wore on and nothi
happening, | was asked if | wanted to put my name in for a DCM position in Warsaw,

where there was a new ambassador who had been picked to go out there, Nicholas Rey

and he was looking for a DCM, because the person there was going to leave in the

summer. of ' 94

Mikolaj Rej, his namesake and ancestor, was a founder of Polish literature in the 16"
century.
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Q: He got quite a bit of mileage out of that.

HOOPER: He certainly did!

| never felt that there was any retaliation againstme.1 di dn’t t hink they wol
against me for what I did and | really tried to keepit what | ' m saying about t
journalists, obviously that’'s outside the sy
Department and | don’t t Reoplatkldmethis,hifeddl ever bee

never been done before.

| used every way | could to try to focus the system and get it to move under first
Bush/Eagleburger and then Clinton/Christopher.

Warren Christopher was probably tiwar wor st se
erauptothatpoint,tt hough | t hi nk he’ ghatdultfeltthabhme compet i
was t he wor st -warland one ofvtee watst ofi the dwenpieth sehtury, but

certainly in the post-war era.

Anyway, | was just getting more frustrated, so | interviewed with Nick Rey, several

others did. It went very well. He learned what | was doing. He went down and asked Tom

Simons, who had been a previous ambassador there. Tomknewmeand sai d, “1 t hir
t hat’ s an hlondoorna btl et htihnikngt.hat shoul d be held

Nick was coming from outside the system, he di dn’t know what to th
dissent]1 don’t think he Nodnekdiddi t he CBosnioa poldincy.
ownpolicyy They just didn’t know what to do about

Q: Also, one has to put it in a certain perspective, they'd been bitten very badly by
Somalia, which had sort of been left to them by the Bush Administration and they handled
ineptly.

HOOPER: Right, but | think they’ d made their
decision was not to use force, that is, they justkept Baker ' s and Eagl eburg
place. Somalia certainly made it more awkward.

Q: Somalia also, there was the feeling that the United States could not stand any
casualties, because I'm told that some of our people who dealt with Milosevic later on
were taunted with the number of casualties that came out of the so-called “Blackhawk
Down” incident and the Serbian military was saying, “They re a hollow force and they
can’t take casualties.”

HOOPER: Right.

Q: Political will just wasn'’t there and also in Rwanda, too.
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HOOPER: Clinton used this more as an excuse and then Haiti turned his views on using
force around. But Bosnia just kept going.

't just kept draining and draining and drain
would getitoutoft he headl i nes and off the evening ne
massacre, it just kept on going and Milosevic was having one hell of a time getting

American and European leaders to dance to his tune.

't was a pretty extr aokanydneinolvedinshepoleyat i on and
process like our policy, but they were unwilling to opt for an alternative which involved

the use of force and that’'s why anything tha
were willing to look into that.

Anyway | was picked for the Warsaw DCM job and this involved four or five months of
Polish language training. So t hen i n FRKanbherataMFATCof ' 94 |

Q: “Here” being the Foreign Service Institute, where were doing the interview.

HOOPER: Right, inmid-Febru ar y, as | proetcgaihgloutthatsymmerfo * 9 4,
Warsaw, to the embassy as DCM.

So from the time that | began doing language training | was talking to journalists, keeping

in touch with Steve Walker and Marshall Harris, but | was putting less effort into it

because my energies were focused on learning Polish and learning something about

Poland,bec ause | ' d never served there and it was
going to be a new experience.

| continued serving in effect as a sort of counselor to people who asked my advice and
views on what to do about Bosnia,bec ause the thing was stil/l goi
actively working the system any more.

Q: You were in Warsaw from when to "97?

HOOPER: From the summet 96f WwWhéntod Seameembck
retirementseminarand | retired on my birthday in Janu

Q: What was going on in Poland in '94 and the American relationship with Poland?
HOOPER: What was going on, they had the fall of communism in 1989, had a Solidarity
government, Lech Walesa was president. | was there two years. Midway through there
was an election and Walesa was ousted by the Social Democrats.

The Polish Social Democrats were former communists, but I got to know them very well,

we had a really good political section, good economic section, we had a good team there.
Warsaw was a very good embassy. We just had top people there who were very talented.
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Democracy was there to stay, it was clear, but Walesa was trying to face down the former
communists and keep himself in office, keep them out of office.

Some of the former communists had had reporting relationships with the Soviets, but they

were pretty open about having taken the initiative,as s oon as '~ 89 <came

a l

Russians saidtheywer e | eaving and pulled out, these

| ast vyimgtohear&omgne” and f dociah Bathoctatic parsy.

And | thought they were genuine and I grew to like them quite a bit and respect them and
respect them as real social democrats. Nick Rey said any society has people that are

natur al | eaders and they go into politics,

venue, pretty much, if you wanted to be in politics, as opposed to being in the opposition,
and that was the communists.

Those in the opposition were very bitter to see these people return to power and | can
understand that.

There were a lot of stories that Walesa might invoke martial law to stay in office. | di dn’

think he would. We never thought he would go off the rails.

| got to know the Social Democrats, their senior people, pretty well, thanks to our
political section. They wanted to show their bona fides. They were very open with us.

Oleksy, the speaker of the Sejm, the parliament; Leszek Miller, who later became prime
minister, the more | met with him and talked with him, the more | began to understand
him. I liked him a lot. I grew to respect him.

Before | went out, | decided | was going to prepare Poland to join NATO, that would be
my focus and | worked this out with Nick Rey.

I had four or five months of Polish.1 t * s a tough | anguage and

able to speak it fluently.

| was doing what a DCM does, managing the embassy inside, but | wanted to really
prepare Poland for NATO and that was my focus in Warsaw, because | wanted them to
believe that there was a track and | wanted to engage their bureaucracy with our
bureaucracy.

We looked at arms sales, got them interested in fighter aircraft and they ultimately bought
F-16 fighters, which the Pentagon authorized, and | worked very closely with our military
attaches.

We worked with the labor unions, to show them that they di d havetto feel threatened

by it. Worked with the defense ministry on a number of things. Getting a working group
that involved people from the range of
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month at the foreign ministry and focus on what decisions needed to be done and all sorts
of matters relevant to their NATO candidacy.

The Poles have a special operations group and the head of that, someone | got to know
very well, so badly wanted to work with the Delta Force people and | arranged for them
to visit Poland and things moved forward from there.

We had everything, preparing their runways, to make them NATO-standard, as opposed
to former Warsaw Pact standards. There was just so much going on.

Their chief of general staff was close to Walesa and there were a number of people that

were critical of the military leader and our military attaché was critical of him, kept

sending negative reportsback. Ni ck Rey asked me to go over an:
to deal with him, because he was becoming a stumbling block, he was seen as a problem

as we moved forward in this NATO thing.

No sentence cansumupacar eer and | don’ t hmywcaeerbut sent ence
various things sum up certain aspects of it and | certainly learned a lot of this in Poland:
no pancake’s so flat that it doesn’t have tw

I met a number of people who I was told were just no-goodniks and as | got to know
them | found that there was another side to the story, quite a different side to the story.

The general began to explain to me the situation, how he saw things and | began to see
that we could work with him. So | would meet with him as often as | needed to, to say,
“We need Wehinkeedoneér.at done.”

The Polish military was not a fast turnaround proposition and one time he said to me,
“Since 1989 Polish military strength has more than halved. | have overseen all of that.
Have there been any demonstrations? Look at this drawdown, which has put a number of
men out on the streets. Has it been done in an orderly fashion that is not disruptive to
Polish democracy?”

It was one thing when yoéu'sr eofsfiitctei ngn itrh et hAem
embassy and you | ook at things, the way you
you're out there making decisions.

It was the only serious military in the Warsaw Pact, apart from the Soviet Union. The
Poles are excellent fighters and have a superb military tradition.

He did a lot of things for us and helped us. He wanted to be in NATO, too. There was a
|l ot of stuff that thgthaddbeéenrepatedn’ t true about hin

At one point the def thanlsva meatinggwithcthis@uy. Bdite di dn’ t

also refused to meet with him himself. lhada s ked hi m, *“ Wi |l |l you come
He wouldn’t do it.
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| had a lunch for this guy. Therewasa D Ciduging, seven or eight NATO
who would meet once a month and | had one with him as the guest of honor.

Anyway, our defense attachéeé attewd d ame, | “ Blai don
“1f your conscience won’t | et you, I wi || n o
conscience. | fully understand. However, there has to be someone representing the U.S.

military at this lunch and so yowHehave to se
agreed.

Afterthelunch, Ni ck Rey came i ntTdhedefepse atachE wastsso and sai d
meet with us, becausehet hi nks t hat you’'re cutting him out
with the general and not lettinghimdo hisjob.So | et ' s, the three of wus
secured conference room and discuss this."”

| had kept Nick appraised of all this. | was always very transparent in what | did. We

wentdown. The attaché said, “Jim has cut me out o
proper, |l " m the defense attaché and | just t
this.”

I let him make his full presentation, without saying a word. Then Nick turned to me and
askedmetorespond.1 sai d, “ Ni ck, I askeHeallmaysm t o atten
refused. When it came to the lunch at my place, he told me that his conscience would not

allow him to meet with this man. 1 said | would not ask anyone to do what their

conscience does not allow them to do, but you have to have someone there and he agreed.

He took himselfout of this and | honored his request
And Nick turned to the attaché and said, “Is
He said, “Well, yes, but | ’ve changed my min
And Nick Rey said, “Thank lowevieeyr anualhl K hme

hear on this.?"

And the attaché then asked if he could be extended for another year on his tour of duty
and Reysaid, “ No Itth'asn ktsi.me f or a successor .’

Q: At this time, the Poles, number one, how were they viewing their situation?
Germany'’s united. \Were they sort of keeping an eye on the other side of the Oder River,
towards now-united Germany? Was this a concern for them?

And, two, what was their attitude towards the Russians?

And was there a problem with the officer corps, moving from Soviet techniques to NATO
techniques?
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HOOPER: There was a problem in moving from Soviet to NATO techniques in the sense
that none of them had gone through Ft. Leavenworth or any of the NATO schools. That
didn’t happen until after 1990.

So they needed to adapt to Western, U.S., NATO, standards and electricity voltage and

refueling gear, that kind of stuff, because what they wanted, Western troops would come

in there forexercisesand t hey knew that this isn’t somet
they were fully prepared to put their shoulders to the wheel on that.

But as officers were getting trained and learning English and learning Western techniques

and so forth, a lot of officers had a lot of wonderful experiences but also Moscow training

t hat wasn’t terribly r el evSaRovlishofficerswelee f ut ur e
looking forward to serious Western training, which had already begun to happen.

Their concerns about Ger many,Thrdughabon’ t t hi nk
Europe, the price of getting into the EU and NATO and really the price of becoming

accepted as part of modern Europe is really what it boils down to has been foreswearing

historical territorial claims.

When | was there | worked with an orphanage down in southern Poland, right along the

Ukraine border and | 'd go down there, my wif
was where the defense minister, that was his constituency, married to the daughter of the

famous Polish military leader from World War I, Pilsudski.

Poland had claims on western Ukraine and Poland gave them up, probably with some
reluctance, but nonetheless right away and very clearly and publicly. But all these
European states, they’ ve really had to give

They were worried about Germany buying into western Poland and what all this would
do to Polish agriculture, too. Polish agriculture was very worried about having to adapt to
the EU.

Culturally, Germans would come in as managers. | remember the American manager of

the Marriott Hot el in Warsaw telling me once
supervisor gives instructions to his Polish subordinates, this gets back to me in terms of
“ Whiaher eal |y up to,’ he didn’t r eudésitable | i ke t h

jobs or shifts, when in fact it was clear that the guy was just following routine
procedure. And so he put someone else in who was Polish and had him establish exactly
the same rota and the Polishworkersd i dn’ t compl ain, because they

But it was more commercial rivalry, concern over what would the future bring, because
Germany was a real economic powerhouse, obviously. It was a low level concern about
Germany.

Russia was a problem. This was serious.
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Q: Okay, this is "94 to "96. The Soviet Union was no more. What was NATO going to be
doing, from the Polish perspective?

HOOPER: They wanted the NATO umbrella over Poland and they wanted to be part of
NATO because they believed that would secure their democracy and survival as a nation.

Ultimately, while | was there, Clinton made the decision to support the Polish bid for
NATO membership. We had this thing going full blast, this was an eight cylinder
operation. Nick Rey really liked it, because | knew how to work the U.S. bureaucracy and
it was his fondest dream that Poland would be a member of NATO as well. Clinton made
a political level decision at some point that it would happen.

Our aim was to prepare the Poles, get them involved, get them focused on constructive
stuff, rather than just sitting around and s

Doing all this stuff, preparing, getting them ready, so that you lay the groundwork for it,

the foundation, so when DOD, the White House and State, make the decisions, that

Poland can have accesstoF-1 6 ° s, i t ' s othem,thatiit Was ldgitinatyforb i d o n
the manufacturer to share a certain amount of new technology, enough for them to just

show them what the aircraft is all about.

This all increased the momentum towards Polish membership and at least removed a lot
of the underbrush of concern.

The F-1 6 ivese a big thing, very symbolic. That was a very strong political signal.

The Polessaw theirf ut ur e was i n NATO and in NATO they
Germans, it made the Germans their allies, rather than adversaries and gave Poland a
standing in dealing with Moscow.

Not only did they want to be in NATO, they wanted a NATO that was strong. It spoke
from their whole national history, certainly their twentieth century history.

Within NATO and within the transatlantic alliance, you had over time some pressing for
a less active U.S. role and others for a more active U.S. role. Poland made it very clear it
was going to be on the more active side of this.

Once the U.S. made the decision they were going to be in NATO, but, still, the other
NATO countries had a say in this.

When we went into Haiti, | rememberthink i ng, “ Maybe the Poles ough
s er v e S$hortly thdreafter,. Washington wanted to get some of these Eastern
Europeans into a Haiti support coalition and send forces to Haiti to join with us.

Nick Rey was gone and | got a call from the Department or the White House to call Lech
Walesa and tell him to stand by for a call from President Clinton.
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Well, Walesa was up in Gdansk, so | called him. My Polish was just about good enough

to pull off a brief conversation. I called and Lech answered, he di dn’ tl speak En
toldhimmwho | was and said, “ThePre§ddentClmtonrHouse i s
wants to speak with you."’”

The President wanted to know, and asked Walesa, can the Poles get someone to Haiti

fast? It was very awkward. Their mi | i t ary wasn’t really geared
embarrassing for them and the civilians at the defense ministry were frustrated, so they

sent their special operations force, they were assigned to be bodyguards for some of the

people that we had out there, like Jim Dobbins.

Oddly enough, there’ d been .8otheygettiftyr y of Pol i
people from their special forces who were ready to go within two or three days to be part
of this contingent. So the Poles were actuallyabl e t oNesldeg ,t Her e! ”

Now, again, | a hdge gametthangeh on th&kgrarid belgerne’ ofsthings, but
when you’'re gearing up, eliitfheerdoyeosun ’'rte alpwd yosr
unt i |  youlirfee rceaamdegs aWhegwohemanyosarnyes,réady or

and you have to deal with that.

Anything I did, it was really working with the Poles and gearing up the embassy and

having the kind of support and expanding our defense attaché office and leading a full-

fledged operation to get them ready for going into NATO.

Nick Rey was good enough to invite me to attend the ceremony in the Rose Garden to

commemorate Polish accessionto NATO, even t houghfolayewrardn’' t seen
two.He wasn’t the ammpeshersador himsel f, the

Q: Well, then, you retired by that time, 96?

HOOPER: Well, technically, it was in January
Q: Just briefly, what have you been up to since?

HOOPER: My wife and | went on | eave to the L
realized that if I left in September I could take the retirement course, get in it and I could

actually retire. And it just was like turning on this giant magnet. It just became

impossible to resist the force of that magnet.

I loved the Foreign Service. | really liked the Poles. There were a lot of people I liked at

the embassy. But | wanted to do something else withmylife. 1 * ve al ways sai d si
if I were 25 again, |l > d join the Foreign Ser
|l Il oved my career and |’ ve tameeviette Farelye t hi ngs
Service. | would not exchange those for anything, either. So | > ve been bl essed
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Q: Very briefly, what have you been doing since?

HOOPER: | started putting out a newsletter on extreme nationalist groups around the
world. | was working without pay, putting this newsletter out at the Balkan Institute.

Elie Wiesel came to Warsaw for a memorial ceremony and | met with him and reminded

him of that experience at the Open Forum.He r emember ed t hat and sai
doingno w ?Thiswasj ust a mont h before | l ef t a mont |
start up a newsletter or magazine that deals with the rise of extreme nationalism.”

He sai d, “ He Coatictsme.iny | h u mbdél pnd he oined dur board.

Then when Marshall Harris in left the Balkan Institutei n t he s ummer of 97,
asked if I would replace him. So | took on that responsibility.

Steve then got a job teaching, went back to Connecticut, because he was coming to
Washington once every couple weeks, it was very difficult for him, his wife was a doctor,
lived in Connecticut and it was hard for him to make that commute down to Washington.

So I then created the Balkans Action Council. Then the issue was Kosovo and Serbia, and
then Serbian democracy and worked that very actively and then was the Balkans director
and the Washington office director for the International Crisis Group.

And then in December of 2001, a couple months after September 11", they were creating
an Arabic-language radio station, at the Broadcasting Board of Governors and | was
asked by someone involved in it, would | come down and take over and get it going,
because nothing was happening, it was just a lot of plans, help kick start the bureaucracy
and use some of my Middle East experience.

| said, *“Okay, but ddeclaysfeord tmwavoork iltnlgr @een rmd 1
ended up staying there for six years, until November of 2007. We put this radio station

together. I was not a broadcaster. There was someone who really knew certain aspects of

radio and another who | found and hired to be our news director and | administratively

helped them put it together, but other people really had the vision. I just helped get it

going.

| have also been, and am now, a Managing Director of the Public International Law &
Policy Group, a Nobel Peace Prize-nominated non-profit group headquartered in
Washington.

Q: In other words, you’ve been active.

HOOPER: Yes.

Q: Okay, well, I want to thank you very much. This is great.
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End of interview

Note from Jim Hooper: | want to express my thanks to Stu Kennedy and his team for all
of the hard work, thorough preparations and persistence they have demonstrated, as well
as the help they provided to me in reviewing the manuscript of the taped interviews.
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